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كارگری كه شرافت را 
به پول ترجيح داد

پیدا شدن کیسه پر از پول میان زباله ها 
رفتگر شهرداری را وسوسه نکرد

ناصر بافنده، پاکبان تبریزی: هم 
همسر و هم فرزندانم گفتند کار خوبی 

کردی که پول ها را تحویل دادی

صفحه21 صفحه2

 حقوق معلمان
به 15ميليون تومان 

می رسد

 جشنواره  غذا 
در شهر جهانی رشت

 180هزار تومان
كف قيمت آجيل 

شب يلدا

 جزئیات طرح رتبه بندی معلمان 
 به نقل از رئیس کمیسیون آموزش

تحقیقات و فناوری مجلس

این روزها پیاده راه فرهنگی شهر رشت 
میزبان غذاهای محلی گیلانی است 
تا ششمین سالگرد انتخاب رشت 

به عنوان شهر خلاق خوراك شناسی را 
با مردم جشن بگیرد

با کاهش عرضه آجیل، به دلیل افت 
تولید، قیمت هر کیلوگرم آجیل 
 شب یلدا، در مقایسه با پارسال
100هزار تومان افزایش یافت
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  پرسپوليسي ها 
نگران باشند يا نه؟

تساوي غيرمنتظره برابر هوادار، بار ديگر 
ترديدها را در مورد پرسپوليس افزايش 

داد.  3نكته مثبت و منفي در مورد شرايط اين 
روزهاي سرخپوشان

زهرا شيدايي بعد از طلاي مسابقات جهاني، به فكر 
تاريخ سازي در تكواندوي زنان ايران است 

سردار ليون
انگار اين بار شايعه نيست و آزمون طبق ادعاي 

معتبرترين منبع نقل وانتقالات فوتبال در جهان قرار 
است واقعا به باشگاهي بزرگ برود

فابريتزيو رومانو خبرنگار سرشــناس دنيــاي فوتبال خبر از 

توافق باشــگاه ليون فرانسه با ســردار آزمون بر سر قراردادي 

۴ ســاله در زمســتان پيش رو داد. معمولا وقتي اين خبرنگار 

مشهور ايتاليايي خبر نقل وانتقالاتي منتشر مي كند، خبرش 

ردخور نــدارد. حتي برخي بازيكنان بــزرگ وقتي چند وقت 

پيش اينستاگرام از دسترس خارج شده بود، به او زنگ زدند و 
پرسيدند كه كي وصل مي شود؟ 

   حالا پــس از 9ســال گمانه زني هاي مــداوم روزنامه ها و 

سايت هاي داخلي و خارجي درباره مقصد بعدي و انتقال سردار 

آزمون به يك باشــگاه بزرگ، انگار اين اخبار 9ساله قرار است 

پايان يابد و مهاجم ايراني باشگاه زنيت روسيه از اين كشور دل 

بكند و به يك  باشگاه بزرگ تر منتقل شــود. بد نيست بدانيد 

نشريه اكيپ فرانســه هم از توافق شخصي سردار با ليون خبر 

داده است. سايت اسپرت بي سي روسيه ضمن تأييد اين شايعه 

از رقم انتقال هم پرده برداشت و نوشت: »باشگاه ليون با سردار 

آزمون مهاجم ايرانــي زنيت به توافق رســيده و مي خواهد با 

پرداخت تنها 3 ميليون يورو اين بازيكن را به خدمت بگيرد.« 

اسپرت 2۴روســيه هم احتمال داد كه گل آزمون به چلسي 

آخرين گل او براي زنيت باشــد؛ چون ايــن بازيكن به دليل 

مصدوميت در همان بازي، ديدار امشب مقابل اسپارتاك مسكو 

را از دست داده است. اين سايت خبر داده كه سردار در فرانسه 

دنبال خانه مي گردد. گفته مي شود مدت قرارداد اين مهاجم 

27ساله با باشگاه فرانسوي، ۴ ســال و نيم خواهد بود و او در 
همين پنجره زمستاني راهي اين تيم مي شود.

   شايد با توجه به رتبه نازل چهاردهمي ليون در فصل جاري 

بشود نتيجه گرفت كه اين انتقال يك گام به عقب است، چون 

ســردار با زنيت در ليگ قهرمانان حضور داشــته و به بايرن و 

چلسي گل زده و مي توانسته در ادامه فصل در ليگ اروپا هم به 

ميدان برود. با اين حال به نظر مي رســد حضــور در ليگ يك 

فرانسه يك گام رو به جلو براي او باشد؛ جايي كه اين بازيكن در 

هر فصل فرصت دارد حداقل 2 بار با مسي، نيمار و امباپه روبه رو 

شود و در ليگي كه پخش گسترده تري در جهان دارد، بيشتر در 

چشم باشد. بعد از يك دهه حضور در ليگ روسيه، ديگر داشت 

براي پيشرفت دير مي شد. اين را هم درنظر بگيريد كه ليون در 

سال هاي اخير ستاره هاي زيادي را پرورش داده و به باشگاه هاي 

بزرگ تر فرستاده است؛ ستاره هايي مثل نبيل فكير )بتيس(، 

اندومبله )تاتنهام(، فرلان مندي و ماريانو دياس )رئال مادريد(، 

ممفيس ديپاي )بارسلونا( و در سال هاي دورتر مايكل اسين، 

كريم بنزما، مالودا، اريك آبيــدال، محمد ديارا، پيانيچ، هوگو 
لوريس، اومتيتي و خيلي هاي ديگر.

   ليگ فرانسه جزو 5 ليگ بزرگ اروپايي دسته بندي مي شود. 

سردار كه با زنيت قهرمان روســيه و 2 بار آقاي گل ليگ شده، 

مي تواند در ليگ يك هم خودي نشــان دهد. درست است كه 

شــايعات درباره انتقــال بــه آاس رم، يوونتــوس، ليورپول، 

بايرن مونيخ، منچســتريونايتد، آرسنال، ميلان و ده ها باشگاه 

بزرگ ديگر توخالي از آب در آمده، اما ليون هم باشگاه كوچكي 

نيست. اين باشگاه 20سال بيش از پاري سن ژرمن قدمت دارد 

و 7 قهرماني در ليگ دارد كه 2 تا كمتر از تيم پاريســي است 

)7قهرماني پاريس در دوره اخير و پس از پول پاشــي مالكان 
قطري به دست آمده(.

   فقط خدا كند اين يكي ديگر شايعه نباشد و سردار واقعا به 

ليون برود و سر از يك باشگاه ديگر روسي - مثلا روبين كازان- 

در نياورد؛ از شــايعات خســته شــده ايم. ديگر وقتش بود از 

حاشيه هاي روزهاي اخيرش در روسيه و شايعاتي كه نه تكذيب 

شده و نه تأييد خلاص مي شد و به محيطي ديگر مي رفت. خوب 

اســت تأثير اين انتقال را در تيم ملي هم ببينيم و يك سردار 
بين المللي تر و بزرگ تر را در تركيب تيم ملي تماشا كنيم.
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امير عابدزاده از موفق ترين ستاره هاي فوتبال ايران در اين هفته ها است؛ او بهترين دروازه بان 

ليگ2 اسپانيا است و خيلي بي سروصدا خودش را به پيراهن شماره يك تيم ملي نزديك كرده

ژن خوب سربلند

ن|
عيا

 زار
يد

 سع
س|

  عك
   

 وحيد هاشميان، مربي تيم ملي ايران معتقد است
 اسكوچيچ در تيم ملي موفق عمل كرده و انتقادها از او عقلاني نيست

آماده بازي با 
بزرگان دنيا هستيم

  شنبه ركوردها
  رونالدو طبق معمول ركوردهاي جديدي را به نام خودش ثبت كرد

  دروازه داويد دخه آ در بازي با نوريچ براي دويستمين بار بسته ماند

  محمد صلاح حالا در 22بازي روی 30گل ليورپول تأثير  مستقيم داشته

   رحيم استرلينگ يكصدمين گل ليگ برتري اش را به ثبت رساند

  دختر استاد، طلاي المپيك را مي خواهد
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چاله های 130متری زير پای پايتخت
موضوع شن چاله هاي بزرگ جنوب تهران براي پایدارسازي در دستور کار مدیریت شهري قرار گرفته است
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گزارش بودجه خوانی برای فعالان اقتصادی، سهامداران و خانوارها را در  صفحه4 بخوانید
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8

دوز سوم چه واکسنی بزنیم؟

3 تا 4 ماه بعد از دوز دوم

6ماه بعد از دوز دوم

3 تا 4 ماه بعد از دوز دوم

28 روز  بعد از دوز دوم

6ماه بعد از دوز دوم
بهارات

سینوفارم

پاستوکووک

اسپوتنیک وی

کووایران برکت

آسترازنكا

 اسپايكوژن
كووپارس و فخرا

 فعلا دوز سوم 
اعلام نشده است

3 تا 4 ماه بعد از دوز دوم

 پاستوكووك 
آسترازنكا پلاس

 پاستوكووك 
آسترازنكا پلاس

 پاستوكووك 
پلاس

 پاستوكووك 
پلاس

آسترازنكا 

آسترازنكا 

 پاستوكووك 
آسترازنكا پلاس

سینوفارم

کووایران 
برکت

 پاستوكووك 
پلاس
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دیپلماسی

شــواهد موجــود از رونــد رو به جلــوي مذاكرات   
كميسيون مشترك برجام در وین حكایت دارد

 عقب نشيني اروپا با چاشني جوسازي
ســومين روز از ادامه دور هفتم مذاكرات كميسيون مشترك برجام دیروز 
درحالي در وین پيگيري شد كه شواهد نشان مي دهد برخلاف ادعاي برخي 
رسانه ها، گفت وگوها در فضایي نسبتا رو به جلو در جریان است؛ تا جایي كه 
علي باقري كني، رئيس هيأت مذاكره كننده ایران نيز نسبت به حصول توافق 
»خوش بين« است، اما تأكيد مي كند: با توجه به سابقه ناخوشایند گذشته 

»قطعا ساده اندیش نخواهيم بود«.
ادامه مذاكرات در فضایي »ســازنده« و »روبه جلو« درحالي است كه حتي 
برخي اخبار از پذیرش متون ارائه شده از سوي ایران در وین توسط اروپایي ها 
حكایت دارد؛ موضوعي كه نشــان مي دهد با وجود كارشكني طرف غربي 
و به ویژه ایالات متحده، روند مذاكرات در مســير پيشنهادي ایران در حال 

پيگيري است.
بر همين اساس هم بود كه روزنامه سعودي »الشرق الاوسط« به نقل از منابع 
اروپایي اعلام كرد: نشست هاي 2كميته كارشناسي كه مسئله تحریم هاي 
آمریكا و مسائل هسته اي را بررســي مي كنند، طي روزهاي اخير افزایش 
یافته اســت و اروپایي ها جزئيات 2پيش نویس جدید پيشنهادي ایران را 
بررســي كرده اند؛ پيش نویس هایي كه ایران هفته گذشــته مطرح كرد و 

خواستار الحاق آنها به پيش نویس مذاكرات قبلي شد.
علاوه  بر این دیروز صفحه تویيتري شبكه الجزیره در خبري فوري به نقل 
از علي باقري كني، مذاكره كننده ارشد كشورمان در وین مدعي شد توافق 
اوليه در مذاكرات به دست آمده است، اما لحظاتي بعد با حذف تویيت خود 
درباره حاصل شــدن توافق، از قول باقري كني نوشت كه بر سر برخي مفاد 
پيش نویس ژوئن اختلاف نظر وجود دارد و مذاكرات ادامه خواهد داشــت. 
این صفحه تویيتري همچنين از قول یك منبــع در هيأت مذاكره كننده 
جمهوري اسلامي اعلام كرد كه ایران به شدت فشــار اروپا براي گنجاندن 

خواسته هاي خارج از توافق هسته اي را رد مي كند.
در چنين شــرایطي و بــا وجود اینكــه تروئيــكاي اروپایــي در ابتدا به 
پيش نویس هاي ایران واكنش منفي نشــان داد و اعلام كرد پيشنهادهاي 
ایران نمي توانند مبنایي براي مذاكره باشند، اما اكنون از وین خبر مي رسد 
غربي ها از موضع قبلي خود عقب نشيني و قبول كرده اند پيشنهادهاي ایران 
را به پيش نویس اصلي كه در دوره هاي گذشته مذاكرات تدوین آن تقریبا 

نهایي شده بود، اضافه كنند.
گفته مي شود وزراي امورخارجه كشورهاي اروپایي حاضر در مذاكرات وین 
با آنتوني بلينكن، وزیر امورخارجه آمریكا دیدار داشته  و درباره ایران رایزني 
كرده اند و همچنين احتمال دارد رابرت مالي، نماینده ویژه آمریكا در امور 
ایران، در روزهاي آینده راهي وین شود؛ اخباري كه نشان مي دهد مذاكرات 

وارد مراحل جدي تري شده است.

ادعاهاي انحرافي
مذاكرات فشرده درباره متن پيشنهادي ایران درحالي ادامه دارد كه به نظر 
مي رســد طرف غربي با وجود پذیرش مذاكره درباره متن هاي پيشنهادي 
ایران، كه براســاس 2محور اصلي »لغو مؤثر تحریم هــا« و »فعاليت هاي 
هسته اي« تنظيم شده است، همچنان فضاسازي پيرامون روند مذاكرات را 
در دستور كار دارد و مي كوشد با اظهارنظرها و انتشار اخبار انحرافي، جریان 
مذاكرات را به مسير موردنظر خود هدایت كند.برهمين اساس هم بود كه 
دیروز برخي رسانه هاي خارجي كوشيدند با انتشار اخبار و گزارش هاي منفي 
از روند مذاكرات، چنين القا كنند كه گفت وگوها در وین به بن بست رسيده 
و پيشرفتي نداشته است؛ ادعایي كه نه تنها ازسوي هيأت دیپلماتيك ایران 
رد شد، بلكه نماینده روسيه در مذاكرات وین نيز به آن واكنش نشان داد و 
با انتشار متني در حســاب تویيتري خود، از طرح چنين ادعاهایي ازسوي 
برخي رسانه ها و تحليلگران ابراز تعجب كرد.ميخائيل اوليانوف علاوه بر اینكه 
فضاي مذاكرات را »مثبت« ارزیابي كرد، دراین باره نوشت: »در كمال تعجب 
برخي تحليلگران و روزنامه نگاران وضعيت گفت وگوهاي وین را دراماتيك و 
»تقریبا به بن بست رسيده« توصيف مي كنند. در این مورد، اینطور نيست. 
پس از یك وقفه مذاكره كنندگان به دیپلماسي چانه زني عادي بازگشتند و 
رایزني هاي فشرده خود را ادامه دادند. رایزني هاي انحرافي از روند مذاكرات 
در وین با واكنش طرف ایراني هم مواجه شد و یك منبع آگاه نزدیك به تيم 
مذاكره كننده به ایرنا گفته  است كه خبر توقف مذاكرات كاملا رد مي شود؛ 
اتفاقا مذاكرات به صورت جدي روي متون پيشــنهادي ایران ادامه دارد و 

دیروز )یكشنبه( هم گفت وگوها به صورت جدي ادامه یافت.

فضاسازي اروپايي ها
در روزهاي اخير طرف هاي اروپایي و آمریكا كوشيده اند با وجود تن دادن 
به بررسي پيشنهادهاي ایران، با جوسازي هاي رسانه اي تيم مذاكره كننده 
جمهوري اسلامي ایران را به مســير پذیرش خواسته هاي فرابرجامي خود 
هدایت كنند. برهمين اســاس هم بود كه آنالنا بربــوك، وزیر امورخارجه 
جدید آلمان در نخستين موضع گيري خود درباره گفت وگوهاي هسته اي 
در وین، خواستار تسریع در مذاكرات ایران و 1+4شد و روند گفت وگوها را 

»بدون پيشرفت« ارزیابي كرد.
ازسوي دیگر وزیر امورخارجه انگليس نيز در سخنان مشابهي، به فضاسازي 
عليه ایران پرداخــت و گفت: »این آخرین فرصت براي ایران اســت كه با 
عزم جدي پاي ميز مذاكره براي توافق درباره مفاد برجام بنشيند. ما اجازه 
نمي دهيم ایران به بمب اتمي دســت یابد.« این اظهارات درحالي مطرح 
مي شود كه دیپلمات هاي جمهوري اســلامي بارها تأكيد كرده اند زیربار 

چنين تحميل هایي نخواهند رفت.

مقام معظم رهبری در دیدار با جامعه پرستاری:

مستکبرانازرنجملتایرانلذتمیبرند
رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز در 
ديدار جمعي از پرستاران و خانواده هاي 
شهداي مدافع سلامت، رفتار و سخنان 
حضرت زينب كبري )ســلام الله عليها( 
را نشــان دهنده و تجلّي عظمت و قدرت 
روحي، معنــوي و عقلانــي جنس زن 
خواندند و با تبيين ابعاد مختلف »ارزش 
پرستاري و ســختي ها و تلخي هاي اين 
شغل شريف«، تقويت جامعه پرستاري در 
زواياي گوناگون را مطالبه اصلي پرستاران 
برشمردند و تحقق اين مطالبه منطقي را 
وظيفه مسئولان و ضرورتي براي حال و 

آينده كشور و جامعه دانستند.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام  
معظم  رهبري، ايشــان با تبريك ولادت 
حضرت زينــب)س( و روز پرســتار به 
تك تك پرستاران و فعالان حوزه درمان 
و سلامت، گفتند: بانوي عظيم الشأن كربلا 
به همه بشريت و تاريخ، اثبات كرده است 
كه »زن« با وجود همه تلاش كوته فكرانِ 
گذشته و حال ازجمله غربي هاي مستبد 
براي تحقير زن، مي تواند اقيانوس عظيمي 
از صبر و تحمل، و قله بزرگي از خردمندي 

و تدبير باشد.
رهبر معظــم انقلاب صبــر و بردباري 
حضرت زينب)س( در مقابل مصيبت ها 
را غيرقابل توصيــف خواندند و افزودند: 
»ايستادگي و تحمل شــهادت ۱۸نفر از 
عزيزان ازجمله بــرادر بزرگوار و حجت 
خدا حضــرت سيدالشــهدا و دو تن از 
فرزندان حضرت زينب«، »صبر در مقابل 
اهانت هاي اراذل و اوباشــي كه آن بانوي 
باعزّت خاندان رسول الله را مورد جسارت 
قرار مي دادند«، »تحمل مسئوليت سنگين 
جمع آوري و اداره ده ها زن و كودك داغدار 
و مصيبت زده« و »صبر زيبا در پرستاري 
از امام سجاد)ع(« جلوه هايي از عظمت 
روحــي و معنوي حضــرت زينب)س(، 

به عنوان يك زن است.
ايشان در تبيين رفتار خردمندانه و قدرت 
عقلاني آن بانوي بزرگ، به رفتار مدبرّانه و 
سخنان شگفت انگيز حضرت زينب)س( 
در مقابل حكام جابر و ياوه گويي همچون 
ابن زياد و يزيد اشاره كردند و گفتند: آن 
اقتدار تاريخي، در مقابل مردم، جاي خود 
را به تبيين و سخناني سرزنش بار مي دهد 
كه بعدها به يكي از عوامل قيام توّابين در 

كوفه منجر مي شود.

مطالبات پرستاران 
حضرت آيت الله خامنه اي سپس موضوع مطالبات پرستاران را مورد 
تأكيد قرار دادند و گفتند: مطالبه اصلي پرستاران در يك جمله »تقويت 
جامعه پرستاري« است كه ضرورتي براي حال و آينده كشور به  شمار 

مي رود.
ايشان افزودند: قضيه كرونا نشان داد كه اگر جامعه پرستاري تقويت 
نشــود، در بزنگاه ها ضربه خواهيم خورد. رهبر معظم انقلاب، »اجراي 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرســتاري« را ازجمله مطالبات مشخص 
پرستاران خواندند و با اشاره به تأكيدات سابق خود در اين زمينه گفتند: 
اين قانون ۱۴سال قبل تصويب شده اما متأسفانه تا روزهاي آخر دولت 
قبل حتي آيين نامه هاي اجراي آن تنظيم نشده بود كه اصرار دارم در اين 
دولت، وزارت بهداشت مسئله تعرفه گذاري را دنبال و اجرا كند. »كمبود 
پرستار و لزوم تكميل سرانه آن نســبت به تخت هاي بيمارستاني«، و 
»مسئله امنيت شــغلي« دو مطالبه ديگري بود كه رهبر معظم انقلاب 
تحقق آنها را ضروري دانستند و گفتند: در برخي مقاطع ازجمله در دوره 
كرونا فراخوان هايي براي كار پرستاري داده شده است اما با پرستاران 
قراردادهاي كوتاه مدت بسته شده و پس از مدتي آنها را مرخص كرده اند، 
درحالي كه پرستار بايد امنيت شغلي داشته باشد و نبايد همچون كارگر 
فصلي به آن نگاه شود. »بازسازي شــبكه بهداشت كشور« و »توزيع 
عادلانه پزشك« دو موضوع ديگري بود كه رهبر معظم انقلاب درخصوص 
نظام سلامت بيان كردند. ايشان با اشاره به آثار و دستاوردهاي بسيار 
خوب نظام سلامت در دهه۶۰ و اوايل دهه۷۰ با تمركز بر مقوله بهداشت 
و پيشگيري، خاطرنشان كردند: البته درمان لازم است اما پيشگيري، 
بهتر از آن است و بايد شبكه بهداشت، بازسازي و تقويت شود تا با هزينه 
كمتر، سلامت مردم بيشتر تأمين شود. حضرت آيت الله خامنه اي، توزيع 
پزشك در مناطق مختلف را ناعادلانه دانستند و افزودند: درباره مسئله 
كمبود يا كافي بودن پزشــك اظهار نظر نمي كنم اما توزيع پزشك در 
مناطق مختلف كشور عادلانه نيست كه اين مسئله بايد مورد توجه قرار 
بگيرد. رهبر معظم انقلاب در پايان سخنان شان، توكل به پروردگار قادر 
يعني كار و تلاش در عين اعتماد به وعده بركت و ياري الهي را در همه 
امور زندگي و كشور راهگشا خواندند و ابراز اميدواري كردند فرداي ملت 
ايران بهتر از امروز آن باشد و خداوند، ملت ايران را در همه عرصه هاي 

مواجهه با دشمنان پيروز و سربلند سازد.

اولويت هاي وزارت بهداشت
پيش از ســخنان رهبر معظم انقلاب اسلامي، دكتر عين اللهي ـ 
وزير بهداشــت، درمان و آموزش پزشكي ـ با تقدير از مجاهدت 
پرستاران و كادر درمان در ۲۲ ماه مقابله با كرونا، به توليد واكسن 
كرونا در پنج مركز علمي و تحقيقاتي داخلي و تأمين گسترده و 
تزريق بيش از ۱۱۰ميليون دوز واكسن اشاره كرد و گفت: تا امروز 
۷۴درصد از مردم هر دو دوز و ۸۶درصد نيز يك دوز واكســن را 

دريافت كرده اند.
او همچنين رفع بنيادي دغدغه هاي جامعه پرســتاري، كاهش 
هزينه هاي درمان، تقويت طرح پزشــك خانواده و نظام ارجاع، 
حمايت از توليد داخلي دارو و تجهيزات ضروري، توسعه گردشگري 
سلامت و اجراي صحيح سياست هاي افزايش جمعيت را ازجمله 

اولويت هاي وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي برشمرد.

جهاد روايت و تبيين
رهبر معظم انقلاب »جهاد روايت و تبيين« را از ديگر ابعاد خردمندي و تدبير 
عميق حضرت زينب)س( برشمردند و افزودند: آن حضرت با روايت حقيقي، 

تأثيرگذار و ماندگار كربلا، فرصت نداد روايت دشمن بر واقعيت غلبه كند.
ايشان با تكرار تأكيدات گذشته خود درباره ضرورت روايت حقيقي »واقعيات 
جامعه، تاريخ انقلاب، دفاع  مقدس و حوادث گوناگون ۴۲سال اخير« گفتند: اگر 
اين كار نشود كه در موارد متعدد نشده است، دشمن روايت تحريف آميز و دروغ 
خود را در افكار عمومي، جاري و با عوض كردن جاي ظالم و مظلوم، اقدامات 

مستمر ظالمانه خود را توجيه مي كند.
حضرت آيت الله خامنه اي در بخش ديگري از سخنان شان درباره ارزش هاي 
پرستاري گفتند: نقطه اصلي اين ارزش ها، كمك به انسان نيازمند، يعني بيمار 

است كه در همه مسائل، نيازمند توجه و ياري پرستار است.
رهبر معظم انقلاب، پرستاري را موجب اجر مضاعف الهي دانستند و افزودند: 
ايجاد امنيت خاطر براي بيمار، نزديكان بيمار و همه مردم از ديگر ارزش هاي 
برجسته پرستاري است و جامعه پرستاري در واقع به گردن همه ملت حق دارد.

خوشحالي مستكبران عالم از رنج ملت ايران
ايشان با اشاره به خوشحالي مستكبران عالم از رنج ملت ايران كه در حوادثي 
نظير »كمك به صدام براي بمباران شيميايي و ايجاد درد عميق و رنج جانكاه 
براي مردم شــهرهاي مرزي ايران« و نيز در مسائلي مانند »تحريم دارويي 
ملت ايران« كاملا آشكار شده است، افزودند: با توجه به اين واقعيات وقتي 
پرستاران، با تلاش و ايثار، لبخند بر لبان بيماران و نزديكان شان مي نشانند، 
در حقيقت در حال مجاهدت در مقابل استكبار كينه توز هستند كه اين كار، 

ارزش مضاعف جامعه پرستاري در ايران اسلامي است.
رهبر معظم انقلاب در ادامه، طبيعت كار پرستاري يعني »مشاهده درد و رنج 
بيماران و مراقبت شبانه روزي از آنان« را تلخ و سخت خواندند و گفتند: در 
بعضي از مقاطع مانند دوره دفاع مقدس و يا كرونا اين ســختي ها چندبرابر 

شده است.
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: همچنان كــه در دوران جنگ تحميلي، 
پزشكان و پرستاران و امدادگران زير بمباران كار مي كردند، در دوره كرونا 
نيز پرستاران با افزايش ساعات كار، كاهش مرخصي ها، حضور در بيمارستان 
در ايام تعطيلات نوروز، و مشــاهده دردناك مرگ ومير بيماران و همكاران، 

سختي هاي مضاعف و خطر ابتلا به بيماري مهلك را تحمل كردند.
ايشان با تأكيد بر اينكه ملت بايد اين سختي ها را درك و آنها را ارزشگذاري 
كند، حضور طيف هايي همچون دانشجويان، طلاب و جوانان براي كمك به 
پرســتاران در دوره كرونا را ازجمله حقايق درخشان برشمردند و افزودند: 
اين تعهد و احســاس مســئوليت كه در مقاطع مختلفي همچون مبارزات 
دوران انقلاب و دفاع مقدس نيز بروز يافته بود، نشان دهنده هويت پرنشاط، 

پرتحرك و باوجدان ملت ايران است.
رهبر معظم انقلاب، حركت عظيم علمي كشــور را نشانه و محصولي از اين 
هويت رويش ساز دانستند و خاطرنشــان كردند: قهرماناني مانند شهيدان 
سليماني، فخري زاده و شهرياري از درون اين حقيقت و هويت عظيم بيرون 

مي آيند.
ايشان با اشاره به خلأ روايت هنري از سختي ها و دشواري هاي كار پرستاري  
و زمينه ها و مايه هاي هنري فراوان براي پرداختــن به اين حوادث گفتند: 
هنرمندان مسئول و متعهد به ميدان بيايند و اين سرمايه عظيم فرهنگي را 

در قالب انواع هنرها به نمايش بگذارند.

رئيس جمهور روز یكشــنبه بــراي تقدیم لایحــه بودجه 1401به 
مجلس رفته بود ولي نمایندگان از فرصت حضور سيدابراهيم رئيسي 
در مجلس براي طــرح مهم ترین مطالبات و یــادآوري اصلي ترین 
اولویت هاي ملــي و منطقه اي خود اســتفاده كردند. بررســي این 
دغدغه ها حكایت از عزم مشــترك نماینــدگان مجلس یازدهم در 
همكاري و همسویي با دولت یازدهم و تحول اساسي در مسائل مزمن 
كشور دارد. نمایندگان به ویژه در نطق هاي ميان دستور خود تلویحا 
به اشراف خود نسبت به مهم ترین مشكلات كشور و ضرورت اقدامات 
فوري و راهبردي براي حل وفصل آنها اشاره داشتند. گلایه هاي آنها 

طيف وسيعي از مسائل در حوزه هاي سياسي و مدیریتي تا مباحث 
انحصار و شــفافيت در كشــور را دربر مي گرفت. طرح این اظهارات 
به ویژه با رد شدن از 100روزگي شروع به كار دولت سيزدهم  اهميت 

داشت.
در یكي از نطق هاي ميان دستور، مرتضی حسينی، نماینده مردم ميانه 
خطاب به رئيسي گفت: آقاي رئيس جمهور؛ كمبودها و مشكلات زیاد 
است، به ویژه مشكل مسكن، بيكاري جوانان، تورم و گراني، قاچاق كالاو 
و واردات بي رویه، اما به قول حضرت آقا، ظرفيت ها بيشتر از مشكلات 
است، ظرفيت هاي فراواني در كشور وجود دارد. این نماینده تصریح 
كرد: امروز ما نيازمند یك بازنگري و انقلاب اداري هستيم، هم از لحاظ 
گزینش و چينش مدیران و هم از لحاظ ساختاري و بوروكراسي؛ باید 
آن دســته از عناصر و مدیراني را كه در به وجود آمدن وضع موجود 
سهيم و شریك بودند، از چرخه تصميم سازي، تصميم گيري و اجرایي 

كنار بگذارید كه خوشــبختانه خودتان هم اخيراً بر این موضوع مهم 
تأكيد كردید. او عملكرد بانك ها را مثال آورد و گفت: از یك ميليون و 
700هزار خانه خالي حدود یك ميليون و 400 دستگاه آن به بانك ها 
تعلق دارد و حدود 95درصد پاســاژها ، مال ها و مراكز تجاري توسط 
شركت هاي وابسته به بانك ها ساخته مي شود، چرا نظام بانكي و پولي 

كشور را یك بار براي هميشه اصلاح نمي كنيم؟
فاطمه مقصودی، نماینده بروجرد هم در نطق ميان دستور خود با بيان 
اینكه فكر و ذكر مسئول تراز انقلاب، كار شبانه روزي براي حل مشكل 
مردم بدون رویكرد باندي و منفعت طلبي هاي سياسي و زودگذر است، 
گفت: مسئولان از كارهاي نمایشي به شدت برحذر باشند. در شرایط 
كنوني باید طرح هاي بدون اولویت كنار گذاشته شود. مانند شرایط 
كنوني كه احداث برخي طرح هاي نمایشي به منظور منفعت طلبي هاي 
زودگذر سياسي و باندي، تبعاتي را در برخي مناطق به دنبال داشته 

است.
نماینده آمل هم درباره مهم ترین مشكلات كشور و حوزه نمایندگي 
خود گفت: اقتصاد ما باید مورد رسيدگي، بازبيني و مهندسي مجدد 
قرار بگيرد؛ معيشت و سفره مردم كوچك شــده است. به داد سفره 
مردم برسيد. كشــاورزان، برنج كاران، صنعتگران و توليدكنندگان را 
دریابيد؛ نهاده هاي دامي چندصدبرابر شده لذا باید به داد این اقشار 
رسيد. صنعت خودروسازي باید مورد توجه قرار بگيرد؛ متأسفانه بازار 
ارز رها شده لذا باید آن را ساماندهي كنيم. رضا حاجي پور با اشاره به 
اینكه رتبه بندي معلمان باید در  شأن این اقشار باشد، افزود: چندین 
مرتبه نامه نگاري كرده ام كه پسماند شمال كشور و آمل طي 4 دهه 
گذشته دست نخورده و كاري براي رفع این مشكل انجام نشده است. 
او همچنين گفت: سفره هاي زیرزميني آبي آلوده شده و بيماري هاي 

سرطاني در شهرهاي شمالي به اوج رسيده است. 
تناقضهايآمریکا؛دلنگرانيهاياسرائيل

مذاكرات وين درحالي به صورت فشــرده پيگيري مي شــود كه رژيم 
صهيونيســتي نيز به تلاش هاي خود براي اثرگذاري بر روند مذاكرات 
در وين شدت بخشيده است و مي كوشــد با ابزار ناكارآمد فضاسازي و 
تهديد، مانع دستيابي به توافق ميان جمهوري اسلامي ايران و ۱+۴شود؛ 
راهبردي كه با رويكرد متناقض ايالات متحده نســبت به گفت وگوهاي 
وين همراه شده است. در چنين شرايطي و با وجود اينكه همه  شواهد از 
روند روبه جلوي مذاكرات در وين حكايت مي كند، مقام هاي آمريكايي و 
اسرائيلي در روزهاي گذشته بارها از احتمال توسل به گزينه نظامي عليه 
ايران سخن رانده اند و حتي رسانه هاي آمريكايي ادعا كرده اند واشنگتن 
و تل آويو در تدارك برگزاري تمرين حمله نظامي به تأسيسات هسته اي 
ايران هستند. با وجود اين به نظر مي رسد رژيم صهيونيستي همچنان از 
رويكرد دولت بايدن نسبت به ايران نگران است. براين اساس در روزهاي 
گذشته برخي رسانه هاي رژيم صهيونيستي گزارش داده اند كه تل آويو 
نگران است شايد دولت بايدن بخواهد از كانال هاي غيررسمي و بدون 
اطلاع اين رژيم، با ايران پيامي رد و بدل كند؛ موضوعي كه چندان هم بعيد 
به نظر نمي رسد كه با توجه به اينكه آمريكا سابقه انجام چنين اقدامي را 
دارد، بخواهد بار ديگر به دور از فشار لابي هاي صهيونيستي، بازگشت 
به برجام را دنبال كند. رويكرد متناقض آمريكا نسبت به مذاكرات وين 
واكنش ايران را نيز به همراه داشته است و به طرف هاي مقابل هشدار داده 
شده كه ادامه رويكرد ارعاب و تهديد مي تواند بر فضاي مذاكرات تأثير 
مخرب بگذارد و طرف هاي مقابل بايد آمريكا را از ادامه اين رويكرد بر حذر 
دارند. به نظر مي رسد اتخاذ چنين رويكردي ازسوي ايالات متحده نه تنها 
به افزايش بي اعتمادي جمهوري اسلامي مي انجامد، بلكه ايران را براي 

دريافت تضمين هاي محكم تر، مصمم تر مي كند.

  معرفي نمايندگان دولت سيزدهم در 
صداوسيما

رئيس جمهور در احكامي محمدمهدي اسماعيلي 
و محمدحســين صفارهرندي را به نمایندگي 
رئيس جمهور در شوراي نظارت بر سازمان صدا 
و سيماي جمهوري اسلامي ایران منصوب كرد. 
حســام الدین آشــنا و عليرضا معزي در دولت 
دوازدهم نماینده رئيس جمهور در شوراي نظارت 

بر سازمان صدا و سيما بودند/ ایرنا

   بهترين راه مديريت كشور از ديدگاه 
سردار حاجي زاده

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه در جمع فرماندهان، 
مدیران، استادان و دانشجویان دانشگاه جامع امام 

حسين)ع( گفت: غربي ها به دنبال القاي این تفكر 
هستند كه حاكميت دیني، نمي تواند پاسخگوي 
نياز مردم باشد و كشور را اداره كند؛ لذا به دنبال 
تفرقه افكني در جامعه و نااميد ســازي  و جذب 
نخبگان هستند تا طرح هاي خود را پياده سازي  
كنند. به گزارش ســپاه نيوز، ســردار اميرعلي 
حاجي زاده بهتریــن راه مدیریت حال حاضر در 
كشــور را جلوگيري از قاچاق كالا و اتلاف منابع 
كشور دانست و تصریح كرد: به نظر من مؤثرترین 
كاري كه دولت در برهــه كنوني مي تواند انجام 
دهد »راه اندازي نهضــت مقابله با اتلاف منابع« 
است و با تشكيل كارگروه هاي تحقيقاتي زبده، 40 
تا 50درصد منابع، ظرف چند سال برمي گردد تا 

مورد استفاده بهينه قرار گيرد.

در حاشيه سياست

 نمايندگان در مجلس
 به رئيس جمهور چه گفتند؟
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ديروز در سي امين جلسه پارلمان شهري يك فوريت طرح 
»الزام شهرداري تهران به انتقال نمايشگاه بين المللي به 
مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب« و كليات يك فوريت 
لايحه »اصلاحيه بودجه 1400شهرداري تهران« تصويب 
شد بنابراين مديريت شــهري با هماهنگي پليس راهور 
تهران مقدمات انتقال رويدادهاي نمايشــگاهي به شهر 
آفتاب را فراهم می كند تا تمامي نمايشــگاه هايي كه در 
خيابان سئول برگزار مي شدند، از ابتداي سال 1401به 
سايت نمايشگاهي شهر آفتاب منتقل شوند. همچنين 
براساس لايحه اصلاحيه بودجه 1400، اعضاي شوراي 
شــهر تهران با كاهش 11هزار ميليــارد تومان موافقت 
كردند و لايحه تصويب شــد و بودجه شهرداري تهران 
به 37هزار ميليارد تومان تقليــل يافت. مهدی چمران، 
رئيس شوراي شــهر تهران در جريان بررسي اين لايحه 
از پيش بينــي بودجه 5هزار ميليــارد توماني براي حل 
مشكلات حمل ونقل عمومي اعم از اتوبوس و مترو خبر 
داد و گفت: »در 9 ماه ســال جاري تنها 17هزار ميليارد 
تومان از درآمدهاي شهرداري محقق شده و با احتساب 
اينكه در 3ماهه آخر ميزان بودجه افزايش پيدا مي كند 
در خوش بينانه ترين حالت 17هزار ميليارد تومان ديگر 
هم به بودجه شــهرداري تهران اضافه شود، اين رقم به 
34هزار ميليارد تومان مي رسد؛ بنابراين پيشنهاد داديم 
درصورتي كه بودجه شــهرداري از رقم 34هزار ميليارد 
تومان بيشــتر شــود و به 37هزار ميليارد تومان يعني 
همان مبلغي كه در لايحه تعيين شــده، برسد، 5هزار 
ميليارد تومان را به بخش حمل ونقل عمومي اختصاص 
دهيم تا گره گشاي برخي از مشكلات حمل ونقل عمومي 
پايتخت باشد.« اولين دستور جلسه بررسي طرح »الزام 
شهرداري تهران به انتقال نمايشگاه بين المللي به مجموعه 
نمايشگاهي شهر آفتاب« بود كه رئيس شوراي شهر تهران 
در ضرورت يك فوريت آن گفت: »متأسفانه مجموعه شهر 
آفتاب در دوره گذشــته مديريت شهري تكميل نشد و 
به همين دليل نمايشگاه بين المللي دوباره قوت گرفت 
و تقويم نمايشگاهي اش بسته شد كه قطعاً اين موضوع 
مشكلاتي ايجاد خواهد كرد؛ بنابراين طرح با يك فوريت 
ارائه شده است تا هر چه سريع تر اقدامات لازم براي انتقال 

نمايشگاه ها صورت گيرد.«

بودجه 37هزارميلياردي شهر تهران
يك فوريــت لايحه اصلاحيه بودجه 1400شــهرداري 
تهران كه در بيست و هفتمين جلسه شوراي شهر تهران 
تصويب شــده بود، ديروز كليات لايحه به رأي گذاشته 
شد كه محمد آخوندي، ابتدا گزارشي از تلاش و بررسي 
21روزه كميسيون داد و گفت: »بررسي وضعيت درآمدي 
شهرداري تهران نشان مي دهد در 6 ماه نخست سال تنها 
52درصد از درآمدها محقق شــده است و شهرداري در 
لايحه، درخواست كاهش بودجه به مبلغ 35هزار ميليارد 
تومان داشت كه پس از بررسي ها با كاهش حدود 11هزار 
ميليارد تومان روي مبلغ 37هزار و 700ميليارد تومان 
توافق شد. در حقيقت ســعي كرديم با كاهش بودجه از 
انحراف جلوگيري كنيم و اميدواريم تا پايان سال حدود 
70درصد بودجه محقق شود و شــاهد اقدامات مؤثر در 
شهرداري باشــيم.« رئيس كميســيون بودجه شوراي 

شهر تهران با بيان اينكه در حوزه درآمد ناپايدار از 79 به 
71درصد رسيديم و از محل عوارض نيز 4000ميليارد 
تومان كاهش داشــتيم، گفت: »در حوزه فروش اموال 
غيرمنقول 4400 ميليارد تومان كاهش داشتيم، اما در 
حوزه درآمدهاي پايدار ســهم مان را از 21 به 29درصد 
رسانديم و در حوزه ماليات بر ارزش افزوده 350ميليارد 
تومان افزايش داشــتيم و از محل عوارض نوسازي نيز 
93ميليارد تومان افزايش داشتيم و در حوزه مصارف و 
هزينه ها 11هزار ميليارد تومان كاهش داديم، اما در حوزه 
عمران براي پروژه هاي نيمه تمام افزايش اعتبار داديم تا 

حداقل پايان سال تمام شود.«

موافقان و مخالفان لايحه 
در جريان بررسي لايحه اصلاحيه بودجه 1400شهرداري 
تهران، پرويز ســروري در موافقت با لايحه گفت: »نگاه 
مديريت جديد تحولي است ، اما 3 ماه تا پايان سال مانده 
و ما وارد يك تنبلي مفرد در شهرداري بوديم و طبيعي 
است در اين 3 ماه نمي توانيم به آرزوهايمان جامع عمل 
بپوشانيم.« مهدي عباســي اما به عنوان مخالف گفت: 
»امسال بودجه 47هزار ميليارد تومان بوده كه در مقايسه 
با بودجه سال گذشــته، 25درصد رشد داشته و ما نبايد 
به دنبال اقدامات گذشتگان برويم، بلكه بايد رويكرد جديد 
و تحولي داشته باشيم. وقتي ما از درآمد حرف مي زنيم 
اين مهم بدون فعاليت محقق نمي شود.« ميثم مظفر هم 
موافقت خود را اينگونه بيان كرد: »مدنظر داشته باشيم 
كه در نيمه سال مالي جديد مديريت را در دست گرفتيم 
و براي 3 ماه آينده تيم جديد، بايد ظرفيت سنجي كنيم.« 
ناصر اماني ديگر عضو مخالف بود كه گفت: »رويه تأمين 
درآمد شهرداري به گونه اي است كه در 3 ماه آخر سال، 
بخش عمده اي از درآمدهاي بودجه محقق مي شود و اگر 
در شهرداري از روز اول تيم قوي اقتصادي مستقر مي شد 
مطمئناً در اين چند ماه شاهد اتفاقات خوبي بوديم و اگر 
يك تيم اقتصادي قوي داشته باشــيم درآمدها محقق 
مي شود؛ بنابراين تصويب اين لايحه يك »ما نمي توانيم« 
بزرگ است.« مهدي اقراريان هم با لايحه مخالفت كرد و 
گفت: »قبول دارم كه تيم شهرداري جديد است و بايد به 
آنها وقت دهيم، اما اينگونه تصميماتي كه امروز مي گيريم 
مي تواند ريل گذاري براي 4سال آينده باشد.« سيدجعفر 
تشــكري هاشــمي هم به دليل افزايش اعتبار توسعه 
زيرساخت هاي حمل ونقل عمومي در لايحه با آن موافقت 
كرد و گفت: »در هيچ دوره اي از دولت و شهرداري بودجه 
100درصد محقق نشده، اما بودجه يك چراغ راه است كه 
مديران همه تلاش مي كنند به آن برسند و قرار نيست در 
ميانه سال آن را تغيير دهند. به هرحال درآمدزايي سخت 
است پس اين باور كه چون پول نداريم خدمات نمي دهيم 
قابل قبول نيست.« سيداحمد علوي نيز گفت: »اگر نگوييم 
بودجه غيرواقعي بوده، بايد بگوييم برخي از درآمدها بدون 
توجه به شرايط جامعه ديده شده اند و قطعاً اين اعداد و 

ارقام نمي تواند مبناي ما در بودجه ريزي 1401باشد.«

بودجه با شهر گره نخورد
پس از اينكه اعضاي شوراي شهر تهران نظرات موافق 
و مخالف خــود را بيان كردند، چمــران گفت: »بايد 
بپذيريم در شــرايط خاص پا به شــورا و شــهرداري 
گذاشته ايم، اما بايد به اين مسئله توجه كنيم كه بودجه 
1400شهرداري تهران كه دستپخت دوره قبل است تا 

رقم حدود 50هزار ميليارد تومان قابل تحقق نيست. ما 
نبايد بودجه را با شهر گره بزنيم و بايد مسائل را بررسي 
و چاره جويي كنيم كه البته شهردار و معاونينش بايد 
تعامل نزديك تر و منطقي تري را در رابطه  با رفع مسائل 
داشته باشند تا بتوانيم به نتيجه برسيم.«  پس از اين 

ابوالفضل فلاح، معاون مالي و اقتصاد شهري شهردار 
تهران در دفاع از لايحه ارائه شده با بيان اينكه تا كنون 
حتي يك ريال از تسهيلات استفاده نكرده ايم، گفت: 
»در ســال هاي اخير معمولاً 20درصد كسري بودجه 
داشــته ايم و خيلي از قراردادهايي كه به بدهي منتج 

مي شود ناشي از اعتبارات بدون بودجه، يعني كسري 
بودجه اســت و بســتن بودجه غيرواقعي و بازكردن 
اعتباري كه در مقابل آن درآمدي نيست، معادل ايجاد 
بدهي است.« در نهايت لايحه مرتبط با بودجه امسال 

به تصويب رسيد.

اعضاي پارلمان شهري با انتقال رويدادهاي نمايشگاهي به شهر آفتاب و كاهش 11هزارميلياردي بودجه 1400شهرداري تهران موافقت كردند

گره گشايي از حمل ونقل عمومي با بودجه 5هزارميلياردي
زينب زينال زاده

خبر نگار

تذكرات اعضای شورا

عمرانی 

جعفر بندی شربیانی:
وجود بافت فرسوده و ریزدانه، عدم  تعیین 

تكلیف وضعیت پادگان نیروی هوایی و 
صنایع جنگ افزارسازی وزارت دفاع )ساصد( 
و كمبود سرانه های خدماتی و رفاهی مطلوب، 

چالش های پیش روی ساكنان منطقه13 
هستند. باتوجه  به رویكرد انقلابی شورای 
ششم انتظار می رود معاون شهرسازی و 
معماری شهردار تهران با حضور پررنگ در 

مناطق و نواحی شهر تهران برای رفع چالش ها 
اقدام به تصمیم سازی و تصمیم گیری كند.

سید احمد علوی:
از ابتدای تاسیس برج میلاد تا امروز این مکان 
3۰۰ میلیارد درآمد نداشته است که بخواهد 

 در یکسال، آن هم در شرایط کرونایی
3۰۰ میلیارد درآمدزایی کند برای شهرداری.
از طرف دیگر اماکن ورزشی تهران در دوران 

کرونا تعطیل شده اند. جالب است زمانی که 
سازمان ورزش در سال ۹۹ درآمدی نتوانسته 

 کسب کند، برای آن در سال 1۴۰۰ درآمدی
 1۰۰ میلیاردی در نظر گرفته اند.  درخواست 

دارم این درآمدها واقعی شود.

مهدی بابایی:
 بر اساس بودجه مصوب 

سال1۴۰۰، شهرداری تهران مکلف است 
صددرصد درآمدهای حاصل از عوارض 

ایمنی ساختمان ها را پس از واریز به حساب 
تمرکز درآمد اختصاصی، بدون هرگونه دخل 

و تصرف و مسدودی در خزانه شهرداری 
به  حساب سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی واریز کند. باتوجه  به گزارش های 
واصله، این کار از سوی شهرداری تهران 

انجام نشده است.

ناصر امانی:
 سازمان ورزش ۶۰۰نفر نگهبان و 

۴۰۰نفر ناجی غریق دارد که سال های 
گذشته قراردادشان با شرکت هادیان شهر 

بوده و در سال۹۴ با سازمان ورزش و سال۹۶ 
هم قراردادشان با دو شرکت امین حافظ و 
جهان گستر سبز منعقد شده است. حقوق 
این هزار نفر نسبت به همکاران همترازشان 
5میلیون تومان کمتر است و از هیچ گونه 
مزایایی برخوردار نیستند، فیش حقوقی 
ندارند و کپی قرارداد به آنها داده نمی شود.

2پروژه راهگشاي عمراني امروز به 
بهره برداري مي رسد 

فاز نهايي پروژه تقاطع غيرهمسطح ســه راه باقرشهر و افتتاح پل 
اتصال بزرگراه امام رضا)ع( به بزرگراه شهيد نجفي رستگار امروز 
به بهره برداري مي رســد. عباس شــعباني، معاون فني و عمراني 
شهرداري تهران در اين رابطه به همشــهري گفت: »درحالي كه 
90 درصد از پيشرفت عمليات اجرايي تقاطع غيرهمسطح سه راه 
باقرشهر طي 10 ســال حاصل شــده بود، بخش باقيمانده پروژه 
معادل 10 درصد عمليات اجرايي طي 2 ماه گذشــته به سرانجام 
رسيده و در نتيجه اين تقاطع راهگشــاي ترافيكي آماده تحويل 
به شهروندان شده است.« او همچنين از تأثيرات تكميل پل هاي 
جهتي اتصال بزرگراه امام رضا)ع( به بزرگراه شهيد نجفي رستگار 
به عنوان تعيين تكليف يكي از پروژه هاي نيمه تمام شهر تهران نام 
برد و گفت: »گردش هاي ترافيكي جنوب به شرق و شرق به جنوب 
تقاطع بزرگراه هاي امام رضا)ع( و شهيد نجفي رستگار براي تردد 

خودروها گشوده خواهد شد.«

تاثير پروژه تقاطع غيرهمسطح سه راه باقرشهر
پروژه شامل تندروي شمال به جنوب و بالعكس جاده تهران- قم، 
كندروي جنوب به شــمال جاده قم – تهران، زيرگذر شــرق به 
غرب جاده قمصر به بزرگراه علامه عســگري و مســير برعكس، 
دوربرگردان هاي شمال به شمال و جنوب به جنوب جاده قديم قم، 
راستگرد جاده قديم قم-تهران به شرق بلوار علامه عسگري شرق 
و جاده قمصر و نيز راستگرد بلوار علامه عسگري شرق به باقرشهر 
است. امكان تغيير مسير از باند شمال به جنوب جاده قديم قم به 
باند جنوب به شمال و بازگشت به سمت تهران و بالعكس)به سمت 
كهريزك و قم( فراهم مي شود. مســير تردد شهروندان ساكن در 

باقرشهر به جاده قمصر را تسهيل مي كند.

تاثير پل هاي اتصالي بزرگراه امام رضا)ع( به بزرگراه شهيد 
نجفي رستگار

ارتباط بزرگراه شهيد رستگار با مسير غرب به شرق بزرگراه امام 
رضا)ع( و همچنين از طريق پل دوربرگــردان غرب به غرب اين 
بزرگراه با مسير شرق به غرب آن برقرار مي شود. همچنين سبب 
كاهش بار ترافيك مبادي ورودي جنوب شرق پايتخت )بزرگراه و 

ميدان بسيج( خواهد شد.

در شــرايطي قيمت انواع پسماند كه 
توسط غرفه های بازيافت، اپليكيشن ها و 
ماشين هاي ملودي جمع آوري مي شود، 
افزايش 20تا 100درصدي داشــته كه تنها اپليكيشن هاي سازمان مديريت 
پسماند شهر تهران روزانه 40تن پسماند خشك را جمع آوري مي كند. تفكيك 
زباله از مبدأ دهه هاست با فرهنگسازي از سوي شهرداري تهران هنوز جايگاه 
مناسبي را در ميان شهروندان پيدا نكرده، ولي اكنون به نظر مي رسد با مشوق هاي 
درنظر گرفته شده، موفقيتي در اين حوزه اتفاق افتاده است. پسماند خشك كه 
قابل بازيافت است و ارزش بسياري دارد، به دليل اينكه در داخل مخازن زباله 
ريخته مي شود، توسط كارگران سازمان مديريت پسماند به مركز بازيافت و دفع 
زباله آرادكوه منتقل و فرايند تفكيك آن از زباله تر با مشكلاتي مواجه مي شود؛ 
به همين دليل با طرح هايي كه در قالب طرح كاپ و هوشمندسازي مديريت 
پسماند صورت مي گيرد، به نظر مي رسد شهروندان تهراني به نسبت روي خوش 
به تفكيك زباله از مبدأ نشان داده اند. البته به گفته سرپرست سازمان مديريت 
پسماند شهرداري تهران، ميزان مشاركت در تحويل پسماندهاي خشك توسط 
شهروندان پايين است. محمدمهدي عزيزي به همشهري گفت:  »تمام تلاش ما 
اين است تا با اجراي سياست هاي تشويقي ميزان مشاركت مردم در اين زمينه را 
افزايش دهيم.« او ادامه داد: »به طور متوسط 30درصد از پسماندهايي كه روزانه 
توسط شهروندان در تهران توليد مي شود، خشك است و كمتر از 10درصد از 
اين ميزان توسط غرف بازيافت، اپليكيشن ها و خودروهاي ملودي جمع آوري 
مي شود.«  به همين دليل، در روزهاي گذشــته با ارسال دستورالعمل جديد، 
قيمت خريد پسماندهاي خشك توسط شــهرداري تهران افزايش داده شده 
است. عزيزي با تأكيد بر اينكه اين تصميم همزمان با افزايش قيمت بسياري از 
محصولات بهداشتي كه در ازاي تحويل پسماند شهروندان، داده مي شود، گرفته 
شده است، عنوان كرد: »در مقايسه با قيمت پسماند خشك در بهمن ماه1399، 
در آذرماه1400 قيمت برخي از اقلام مانند پسماند نان خشك با 67 درصد، مقوا 
و كارتن با 4۸درصد، كاغذ و روزنامه با 100درصد، ظروف پلاستيكي با حدود 
71درصد، شيشه با 74درصد و پسماند خشك درهم با 46درصد افزايش همراه 
بوده است.« بدين ترتيب، قيمت خريد پســماند خشك در مجموع 23درصد 

افزايش يافته است.

اپليكيشن ها در يك پلتفرم واحد
هم اكنــون 3اپليكيشــن جــاروب، كاپ زي و زرپــلاس در راســتاي 

هوشمندسازي در حوزه پســماند فعال هستند. از ميان اين 3اپليكيشن، 
جاورب در بين شهروندان شناخته  شده تر است و البته اين اپليكيشن  هاي 
فرعي هستند كه به زودي ذيل يك اپليكيشن اصلي در قالب يك پلتفرم 
واحد فعاليت خواهند كرد. سرپرست سازمان مديريت پسماند شهرداري 
تهران درباره عملكرد اپليكيشن هاي فعلي گفت: »به طور معمول، روزانه 
4 تن پسماند توسط اپليكيشــن ها جمع آوري مي شــود. علاوه بر اين، 
هر يك از 445غرفه بازيافــت روزانه حدود 150 تا 200 كيلو پســماند 
خشك را از شهروندان تحويل مي گيرد؛ البته اين ميزان در مقابل ميزان 
پسماند خشــكي كه روزانه توســط شــهروندان توليد مي شود چندان 
قابل توجه نيســت؛ از اين رو، اميد داريم تا با اجراي طرح مذكور، ميزان 
 مشاركت شهروندان در جمع آوري پسماند خشك و حفظ محيط زيست

افزايش يابد.« 
براي اينكــه اپليكيشــن ها بتوانند خدمت رســاني بهتري نســبت به 
درخواست هاي شــهروندان داشته باشــند، هم اكنون 900خودرو براي 
جمع آوري پسماند خشك در شهرداري تهران فعاليت مي كنند. معاون امور 
مناطق سازمان مديريت پسماند در اين رابطه به همشهري گفت: » ناوگان 
خودرويي موجود در بخش پسماند خشــك بالاي 900عدد است و اين 
ناوگان در كنار اپليكيشن ها قرار مي گيرد تا به نوعي از اپليكيشن ها حمايت 

كنند.» شادي ملكي ادامه داد: 
»زماني كه پتانسيل سازمان 

پسماند براي جمع آوري زباله خشك از مبدأ افزايش يابد، شهروندان هم هر 
قدر تقاضا داشته باشند، ما به راحتي ارائه خدمات خواهيم كرد.« 

در كلانشهرهاي كشور ســالانه بيش از 10ميليون تن زباله توليد 
مي شود. متوسط سرانه توليد زباله شهري در كشور سالانه حدود 
240كيلوگرم است اما تهران با سرانه سالانه 450كيلوگرم در صدر 
قرار دارد. در كشورهاي پيشرفته و برخي از كشورهاي درحال توسعه 
حدود 70درصد زباله ها بازيافت و فقط 30درصد دفن مي شوند اما در 

ايران تنها 17درصد از زباله ها بازيافت و بخش زيادي دفن مي شود.

764گرم ميزان توليد سرانه 
764پسماند پايتخت نشينان

گرم سرانه توليد روزانه 
پسماند در تهران

گرم خانگي 492

گرم غيرخانگي 272 

ميزان حجم 
زباله هاي 

جمع آوري شده طي 
3 ماه سال در تهران  

)تن در روز(

تن تفكيك تن شهري
از مبدأ

تن حجيم  تن لجن و ضايعات 
شهري

تن خانگي تن ساير پسماندها تن بيمارستاني

5415 481 200 33

152 33 120 

   برگزاري نمايشگاه در تهران ممنوع شد
با تصويب شوراي شهر، تمامي رويدادهاي نمايشگاه بين المللي بايد 

به مجموعه شهرآفتاب منتقل شود. 
سال هاي دور وقتي نمايشگاه بين المللي تهران به عنوان مجموعه 
خدماتي به شــهر اضافه شــد، اين مجموعه به عنوان نخستين 
نمايشگاه بين المللي ميزبان نمايشــگاه آسيايي به مدت 21 روز با 
حضور 33 كشور بود. طي سال هاي اخير روند برگزاري نمايشگاه ها 
در تهران توسعه پيدا كرد تا اينكه اين مجموعه در جايگاه يكي از 
مراكز نمايشگاهي دنيا به جهانيان معرفي شد. اما رشد شهرنشيني 
و افزايش جمعيت در اين كلانشهر، فعاليت نمايشگاه در دهه 90 كم كم 
سلب آسايش شهروندان را به همراه داشت. به طوري كه روزبه روز 
به حجم خودروهاي مراجعه كننده به آن افزوده شــد تا ترافيك 
محورهاي اطــراف اين مجموعه، همزمان با برپايي نمايشــگاه ها 
سرسام آور شــود. به همين خاطر، مديريت شــهري بار ديگر به 
فكر انتقال آن به مجموعه مشــابهي در خارج از شهر افتاده است؛ 
يعني مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب در جنوب تهران. به همين 
واسطه يك فوريت طرح »الزام شهرداري تهران به انتقال نمايشگاه 
بين المللي تهران به مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب« ديروز در 
صحن شورا به طور جدي توســط اعضاي شوراي شهر مطرح  شد. 
در نهايت نيز با عنوان شــدن دلايل اين جابه جايي، با 21 رأي طرح 
به تصويب رسيد  تا اميدوار باشيم كه از سال آينده، نمايشگاهي در 
مجموعه نمايشگاه بين المللي تهران واقع در محدوده سئول برگزار 

نشود. اگرچه محمد رئوف قادري، مديرعامل نمايشگاه بين المللي 
شهر آفتاب اعلام كرده وزارت صمت و نمايشگاه بين المللي تهران 

براي انتقال نمايشگاه ها به شهر آفتاب مقاومت مي كنند.

دلايل ارائه طرح الزام جابه جايي نمايشــگاه بين المللي تهران به 
شهر آفتاب 

1 خسارت هاي زيانبار آلودگي هوا و محيط زيست 

2 تشكيل صف هاي طولاني و درجا كار كردن خودروها

3 ايجاد ترافيك و راهبندان هاي سنگين

4 اختلال در معابر بزرگراهي و تأثير آن در مختل كردن بزرگراه هاي 

اطراف
5 درگير كردن شبكه معابر شرياني

6 كمبود حمل ونقل عمومي مناســب به خصوص نبود مترو براي 

دسترسي به نمايشگاه 
7 ايجاد تأخير و تداخل در شبكه اتوبوسراني

8 فقدان فضاي پارك مناسب و سرگرداني براي جاي پارك 

9 آشفتگي و بي نظمي فعاليت مسافربرهاي شخصي

10 اخلال و تأخير در خدمات امدادي

11 سردرگمي و سرگرداني شهروندان

12 اتلاف وقت و سلب آسايش و آرامش 

13 ايجاد نارضايتي عمومي به خصوص براي اهالي منطقه 

اقدامات انجام شده برای ارتقاي تفكيك پسماند از مبدأ

خودروي 
ملودي

 861
ايستگاه 
بازيافت

29
غرفه 
بازيافت

465
غرفه  طرح 
الكتروكاپ 

25
ست مخزن 

سه گانه در مراكز 
تجاري آموزشي

251

افزايش 20 تا 100درصدي قيمت خريد پسماند خشك
روزانه 40تن پسماند خشك توسط اپليكيشن ها در تهران جمع آوري مي شود

محمود مولايي
خبر نگار

ليست قيمت خريد پسماندهای 
خشك را در همشهری آنلاين بخوانيد
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بودجهازنگاهرئیسجمهوری
  هدف نخست بودجه سال آینده، ثبات اقتصادی و لازمه آن بودجه ای بدون كسری است.
  در بودجه، استقراض از بانك مركزی و افزایش پایه پولی خط قرمز است؛ تا رسیدن به 

تورم تك رقمی، این رویه ادامه می یابد.
  هدف گذاری بودجه؛ رشد 8درصدی است؛ 3.5درصد از محل بهره وری و 4.5درصد 

از محل افزایش سرمایه
  هدف دیگر بودجه؛ عدالت در توزیع ظرفیت ها و امكانات براساس آمایش سرزمینی است.

  بنای بودجه سال آینده؛ دادن اختیارات به وزارتخانه ها و استانداری های و پاسخگویی 
و مسئولیت پذیری آنهاست.

  نظام عادلانه پرداخت ها؛ افزایش حقوق طبقات پایین و محدود كردن رشد حقوق 
طبقات بالا در بودجه1401دنبال می شود.

  نســبت مالیات به تولید ناخالص داخلــی؛ از 5.4درصد به 
6.9درصد و رشــد هزینه های جاری دولــت از 10.4درصد به 
5درصد در قانون بودجه امسال نسبت به لایحه بودجه سال 

آینده هدف گذاری شده است.
  صندوق عدالت و پیشرفت؛ جایگزین صندوق كارآفرینی 
می شود؛ 2هزار میلیارد تومان اعتبار برای هر استان پیش بینی 

شده است.
  مالیات اصناف آسیب دیده از كرونا؛ 5واحد درصد كاهش 

یافته و هدف حمایت از تولید است.
  نظام حمایتی؛ اصلاح و جلوی هدر رفتن ارز گرفته می شود.

  رشد بخش ساختمان 11.4درصد، كشاورزی 9درصد، صنایع 
12.6درصد، نفت و ســایر معادن 7.9درصد و انرژی 5درصد 

برآورد شده است.
  یارانه های پنهان و آشكار؛ باید عادلانه شود و ملاك پرداخت 

حقوق ها عدالت و رضایت مردم است نه رضایت خواص

ث
مك

اين گزارش مي افزايد: ميزان درآمد يا منابع بودجه عمومي 
دولت، از محل فروش دارايي هاي مالي، در ســال آينده  
30درصد پايين تر از ميزاني اســت كــه در قانون بودجه 
امسال پيش بيني و تعيين شده است. در كل، منابع بودجه 
عمومي دولت در سال آينده، نسبت به امسال، 10درصد 

رشد نشان مي دهد. 
در سمت هزينه ها اما  دولت رشد 5درصدي را پيش بيني 
كرده كه نشان از سياست انقباضي بودجه دارد. در مقابل 
پيشنهاد شده  ميزان بودجه عمراني سال آينده 43درصد 
افزايش يابــد. در نهايت، با توجه به اينكــه  تراز عملياتي 
بودجه سال جاري  براساس قانون بودجه مصوب مجلس، 
464هزار ميليارد تومان برآورد شده، كسري تراز عملياتي 
ســال آينده معادل 301هزار ميليارد تومان خواهد بود. 
محاسبات نشان مي دهد: در بودجه سال آينده 48درصد 
از كسري تراز عملياتي بودجه از محل فروش دارايي هاي 
مالي دولت و 52درصد هم از محل فــروش دارايي هاي 
سرمايه اي عمدتا نفت و گاز تامين خواهد شد. افزون بر اين 
در بودجه پيشنهادي آمده است: دولت كسري منابع ناشي 
از فروش كمتر نفت يا سهام و دارايی هايش را مي تواند از 

مسير فروش اوراق تامين كند.

چرخش در سیاست هاي نفتي
بررســي تبصره هاي لايحه بودجه سال آينده بيانگر فريز 
سهم صندوق توسعه ملي از درآمدهاي صادراتي نفت، گاز 
و ميعانات گازي، در محدوده 20درصد است. دولت بايد 
براي تحقق اين هدف از مقام معظم رهبري مجوز بگيرد 
زيرا  براساس قانون برنامه ششم توسعه، سهم صندوق در 
سال آينده بايد به 40درصد افزايش يابد. سقف درآمد نفتي 
در بودجه سال آينده  به همراه درآمد ناشي از صادرات گاز 
و ميعانات گازي، 382هزار ميليارد تومان برآورد شده كه 

شــامل صادرات فرآورده هاي نفتي نمي شود. نكته مهم 
اينجاست كه دولت پيشــنهاد داده درصورت افزايش يا 
كاهش درآمد ناشي از صادرات نفت و گاز، در سال آينده 
بتواند به همان ميزان سقف انتشار اوراق مالي اسلامي را 

افزايش يا كاهش دهد. 
به اين ترتيب درصورتي كه درآمدهــاي نفتي  به ميزان 
پيش بيني شده  محقق نشود، ســال آينده  دولت مكلف 
خواهد بود كسري آن را از مسير استقراض مالي با فروش 
اوراق جبران كند. مســير ديگر ، جبران كســري بودجه 
دولت  درصورت كاهــش درآمد نفت و گاز، برداشــت از 
حساب ذخيره ارزي است كه در لايحه بودجه سال آينده 

پيش بيني شده است.

بودجه ویژه دفاع ملي
براساس لايحه پيشنهاد شده، دولت وظيفه دارد  از طريق 
شركت ملي نفت 4.5ميليارد يورو  به تقويت بنيه دفاعي و 

تحقيقات راهبرد دفاعي اختصاص دهد. 
اين بودجه از محــل تحويل نفت خــام و ميعانات گازي 
صادراتي، براساس قيمت روز صادراتي تسويه خواهد شد. 
دستگاه هاي مجري برنامه تقويت دفاعي موظفند علاوه بر 
سهم خود، معادل سهم صندوق توسعه ملي و سهم شركت 
ملي نفت، حواله نفتي دريافت كنند و پس از فروش آن، 
معادلش را با هماهنگي بانك مركزي به حساب ذي نفعان 
واريز كنند. افزون بر اين، وزارت دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مسلح اجازه دارد مبلغ يك ميليارد يورو از اين اعتبار را از 
ســهميه نفت خام و ميعانات گازي، از طريق پالايش در 
پالايشــگاه هاي غيردولتي براي افزايش ظرفيت بودجه 
دولت استفاده و با تأييد ســازمان برنامه و بودجه مصرف 
كند كه معادل آن  فرآورده هاي نفتــي براي صادرات، در 

اختيار نيروهاي مسلح قرار مي گيرد.

تغییر مسیر ارزي
در بودجه ســال آينده به حذف ارز 4200توماني اشاره 
مستقيم نشــده اســت، تنها در تبصره يك بودجه، براي 
نخستين بار دولت اجازه خواسته بخشــي از درآمدهاي 
صادرات نفــت و گاز و فرآورده هاي نفتي را از طريق بانك 
ملي ايران بفروشد و درآمد آن را به حساب خزانه واريز كند.

 مسئله اصلي اينجاســت كه هدف دولت از تعيين بانك 
ملي به عنوان يك كارگزار فروش ارز نفتي چيســت؟ اين 
درآمدها  قرار است با چه نرخي فروخته شود؟ سقف درآمد 

پيش بيني شده دولت چه ميزان خواهد بود؟
 به نظر مي رسد دولت در سياست ارزي سال آينده به سمت 
واقعي سازي نرخ ارز حركت خواهد كرد؛ به گونه اي كه هم 
تصميم دارد دلارهاي نفتي اش را با نرخ نيمايي بفروشد 
و هم اينكه مبناي محاســبات بودجه با نرخ واقعي تر ارز 
صورت مي پذيرد. پيش بيني مي شود درصورت حذف ارز 
ترجيحي يا دلار 4200توماني در جريان بررسي بودجه 
سال آينده، عملا دولت به دوران ســياه رانت ارزي پايان 
خواهد داد و به جاي آن، سياســت حمايتي خود از اقشار 
ضعيف را به سمت پرداخت هاي مستقيم ريالي و كالايي 

هدايت مي كند.

الگوي پرداخت حقوق ها
تصميم ديگــر دولت، تغيير الگــوي افزايش حقوق ها به 
نفع كمتربگيران و زيان بيشــتربگيران است؛ به گونه اي 
كه  با اين روش، دولت هم جلوي رشــد بيــش از اندازه 
هزينه هاي جاري خود را بگيرد و هم اينكه ميزان افزايش 
حقوق بگيران با سطح درآمد بيشتر، كمتر افزايش مي يابد. 
به اين ترتيب، حقوق تمام گروه هاي مختلف حقوق بگير 
در همه دســتگاه هاي اجرايي و حتي نيروهاي مســلح، 
وزارت اطلاعات و ســازمان انرژي اتمي، به همراه اعضاي 

هيأت علمي دانشگاه ها و مؤسسات آموزشي و پژوهشي 
و قضاوت، به طور متوســط، به ميزان 10درصد افزايش 
مي يابد؛ به نحوي كه طبقات پايين تــر، از درصد افزايش 
بيشتري بهره مند مي شوند. افزون بر اين ماليات بر حقوق 
هم سال آينده، به نفع كمتر بگيران خواهد بود، زيرا تا سقف 

5ميليون تومان در  ماه ماليات نمي دهند.

انبساط شدید مالیاتي
از ديگــر تغييرات محســوس در بودجه نخســت دولت 
سيزدهم، انبساط شديد در درآمدهاي مالياتي است. بودجه، 
وضعيت ماليات بر دارايي افــراد برخوردار را هدف گذاري 
كرده اســت كه ازجمله مي توان به ماليات بــر خانه ها و 
خودروهاي گران قيمت اشاره كرد. افزون بر اين، با افزايش 
تعرفه خدمات و عوارض قانوني، دولت مصمم است  ميزان 
درآمد مالياتي ســال آينده را افزايش دهد. به اين ترتيب، 
سال آينده  تعرفه خدمات عمومي  شامل  تعرفه آب، برق و 
گاز، پيامك و تلفن، عوارض آلايندگي هوا، تعرفه خدمات 
قضايي و انتظامــي، ماليات بر بازي هــاي رايانه اي نظير 
كنسول هاي بازي تا عوارض صادرات دام سنگين و سبك 
افزايش خواهد داشت. البته بخش عمده و تكيه گاه اصلي 
انبساط درآمدهاي مالياتي سال آينده به رشد بخش خدمات 
و ساير بخش هاي اقتصادي بستگي دارد. دولت اميدوار است 
با پايان دوران حيات ويروس كرونا، اقتصاد رونق بيشتري را 
تجربه كند و بتواند درآمد مالياتي بيشتري را به دست آورد.

هدفمندي یارانه ها با حذف پردرآمدها
تغيير ديگر در بودجه سال آينده اين است كه  دولت اجازه 
خواهد داشت  درصورت نياز خزانه داري  به نقدينگي، براي 
پرداخت حقوق و مزاياي كاركنان دولت، در زمان پرداخت 
حقوق  با تأييد سازمان برنامه و بودجه، از حساب سازمان 
هدفمندي يارانه ها  اقدام كند و تا روز هفتم ماه بعد، مبلغ 
برداشت شده را به حساب اين سازمان بازگرداند. همچنين  
وزارت تعــاون، كار و رفاه اجتماعي  با همكاري ســازمان 

هدفمندي يارانه ها  با اســتفاده از پايــگاه اطلاعات رفاه 
ايرانيان  وظيفه دارد  ظرف 3 ماه پس از ابلاغ قانون بودجه 
1401، علاوه بر دهك بندي درآمــدي همه خانوارهاي 
يارانه بگير، از طريق شاخص هاي متقن و ثبتي قابل اتكا، 
يارانه نقدي و كمك معيشتي خانوارهاي پردرآمد را حذف 
كند. براي اجرايي شدن اين اقدام، علاوه بر بانك مركزي، 
تمام دستگاه هاي اجرايي وظيفه دارند اطلاعات لازم را در 
اختيار وزارت كار قرار دهند. به اين ترتيب، انتظار مي رود 
يكي از ملاك هاي شناسايي افراد و خانوارهاي با درآمد بالا، 

اطلاعات حساب هاي بانكي باشد.

تغییرات محسوس در بودجه
يكي از تغييرات محســوس در بودجه سال آينده تعيين 
تكليف بخشي از تســهيلات تكليفي بانك هاست. دولت 
پيشــنهاد داده  الزام بانك ها به پرداخت وام ازدواج، پس 
از سال ها برداشته شود و به جاي آن بانك مركزي موظف 
شود تا شبكه بانكي را وادار سازد تمام منابع قرض  الحسنه، 
به همراه نيمي از پول هاي حســاب هاي جاري خود را  به 
تسهيلات قرض الحســنه اختصاص دهد. به اين ترتيب، 
ميزان پرداخت وام ازدواج و ساير تسهيلات قرض الحسنه، 
شامل  ميزان تسهيلات، افراد مشمول و دوره بازپرداخت 
آنها را  ســازمان برنامه و بودجه، بانك مركزي و معاونت 
مناطق محروم رياست جمهوري تعيين مي كنند. افزون بر 
اينها، با هدف ساماندهي نيروي انساني و كاركنان دولت و 
ايجاد انضباط مالي، از سال آينده پرداخت هرگونه حقوق 
و مزايا به كاركنان بخش دولتي، فقط براساس اطلاعات 
ثبت شده در سامانه يكپارچه نظام اداري انجام مي گيرد. 
تصميم و پيشــنهاد ديگر ناظر بر نجــات صندوق هاي 
بازنشستگي از بحران ورشكســتگي است. به اين ترتيب 
كه سن بازنشستگي از سال آينده 2سال افزايش مي يابد و 
محاسبه حقوق بازنشستگي در همه صندوق هاي كشوري، 
لشــكري و تامين اجتماعي، ميانگين حقوق 3سال آخر 

زمان اشتغال به كار خواهد بود.

عددهايكلیديبودجه
همشهري ارقام كليدي بودجه سال آينده را تحليل مي كند

بودجه، سند دخل وخرج سالانه مملكت است كه در قالب 
آن، دولت، نمایي از درآمدها و هزینه هــاي خود را ارائه 

مي دهد. در برخورد اول، شــاید محتواي لایحه 
بودجه ربطي به حال آحاد جامعه نداشته 

باشــد، اما همواره در متن لوایح بودجه 
ســالانه، نكاتي وجود دارد كه به طور 
مســتقیم مي تواند زندگي روزمره 

شهروندان را تحت تأثیر قرار 
دهد. در ادامه برخي از نكات 
لایحه بودجــه1401 را كه در 
زندگي گروه هــاي مختلف 
شــهروندان اثرگذار خواهد 

بود، ارائه كرده ایم.

بودجهخوانی
برایفعالاناقتصادی،
سهامدارانوخانوارها

بورسوسهامداران

بانكوماليات

بودجهوزندگیاجتماعی

جریمهوعوارض
۸۸هزارميلياردتومان

5تا29درصد

73هزارميلياردتومان

مالياتبرسودبانكی

یكتا4درصد

یكتا5درهزارچكشكاریوامازدواج

15درصد

5درصد

36درصد

20درصد

3تومان

5ميليون
تومان

2سال

300درصد137هزارميلياردتومان71هزارميلياردتومان

طبق لایحه بودجه سال1401، دولت مي تواند معادل 
88هزار میلیارد تومــان از محل واگذاري و فروش 
انواع اوراق مالي و اسلامي درآمد كسب كند كه این 

میزان 33درصد كمتر از سال قبل است.

دولت در لایحه بودجه1401 پیشــنهاد كرده حقوق كاركنان خود را به صورت 
پلكاني افزایش دهد و حداقل حقوق از 3.5 به 4.5میلیون تومان افزایش یابد. 
در این فرایند میزان افزایش حداقل حقوق معادل 29درصد و میزان افزایش 
حقوق افرادي كه از حداقل بیشتر مي گیرند، به صورت پلكاني و با ضرایب كمتري 
محاسبه مي شود؛ به گونه اي كه آخرین پله افزایش حقوق براي حداكثربگیران 
معادل 5درصد خواهد بود. بررســي نحوه افزایش حقوق حاكي است؛ طبق 
پیشنهاد دولت در سال آینده 1700امتیاز معادل 533هزارو800تومان در احكام 
كارگزیني تمام كاركنان و بازنشستگان دولت اضافه مي شود و ضریب ریالي نیز 

با 3درصد رشد از 3048 به 3140 تغییر مي كند.

براي ســال آینده در مجمــوع بیش از 
73هزار میلیارد تومان براي یارانه نقدي 
45هزارو500تومانــي و همچنین یارانه 
معیشتي مربوط به بنزین پیش بیني شده 
است كه تغییري نسبت به گذشته ندارد؛ 
ازاین رو وعده هاي دولــت براي افزایش 
یارانه نقدي جز با حذف یارانه گروهي از 
یارانه بگیران و تخصیص آن به خانوارهاي 

دیگر امكان پذیر نیست.

دولت پیشنهاد كرده اســت، معافیت مالیاتي ســود یا جوایز متعلق به حساب هاي پس انداز و 
سپرده هاي مختلف اشخاص حقوقي نزد بانك هاي ایراني یا مؤسسات اعتباري غیربانكي مجاز 

حذف شود.

مطابق لایحه بودجه1401، چنانچه مجموع ارزش انواع خودروي سواري و وانت دوكابین داراي شماره 
انتظامي شخصي اعم از اشخاص حقیقي و حقوقي بیش از یك میلیارد تومان باشد، به صورت پلكاني 

و به نسبت مازاد یك میلیارد تومان مشمول مالیات یك تا 4درصدي مي شود.

بانك مركزي از طریق بانك هاي دولتي، خصوصي و مؤسسات 
اعتباري غیربانكي مكلف به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
از محل 100درصد مانده سپرده هاي قرض الحسنه و 50 درصد 
سپرده هاي جاري شبكه بانكي پس از كسر سپرده قانوني به 
موارد مندرج در قوانین مصوب مجلس شوراي اسلامي ازجمله 

قانون برنامه ششم توسعه است.
  نكته:  در بودجه سنوات قبل دولت مبلغ وام ازدواج را تعیین 
مي كرد، اما در لایحه بودجه سال آینده باوجود تخصیص منابع 
قبلي، تكالیف خاص دولت رفع و نحوه توزیع و مبلغ تسهیلات 
تكلیفي ازجمله وام ازدواج به آیین نامه هاي ســازمان برنامه 

سپرده شده است.

واحدهاي مسكوني بالاي 10میلیارد 
باید به صورت پلكاني و به نســبت 
مازاد بر 10میلیــارد تومان مالیات 
بپردازند. نخستین پله مالیاتي براي 
خانه هاي بــاارزش 10 تا 15میلیارد 
توماني اســت كه باید یك در هزار 
ارزش روز را مالیات بدهند. بالاترین 
پله نیز براي خانه هاي باارزش بیش 
از 60میلیارد تومان است كه سالانه 
5در هزار ارزش روز آنها به عنوان 

مالیات دریافت مي شود.

در لایحه بودجه1401 وزارت نیرو مكلف شده علاوه بر دریافت نرخ 
آب بهاي شهري، نرخ آب بهاي مشــتركان پرمصرف را به ازاي هر 
مترمكعب فروش آب شرب بالاتر از الگوي مصرف تعیین شده در 

هیأت وزیران 15درصد افزایش دهد.

طبق بند »ج« تبصره10 لایحه بودجه ســال آینده، در سال1401 
تعرفه جریمه هاي رانندگي 5درصد افزایش مي یابد و مبالغ حاصله 
به خزانه داري كل كشور واریز مي شود. منابع حاصل از این ردیف، 
صرف هزینه معلولان شــدید و ضایعه نخاعــي، اصلاح راه هاي 
روستایي و معابر حادثه خیز، تجهیز هلال احمر و همچنین خرید 

تجهیزات و امكانات اتاق تشریح در پزشكي قانوني خواهد شد.

دولت در بودجه ســال آینده هزار و 500میلیارد تومان از محل 
دریافت عوارض خروج از كشــور پیش بیني كرده كه این مبلغ 
36درصد بیش از برآوردهاي سال قبل است. با این تفاصیل احتمالا 
عوارض بار اول خروج از كشور مي تواند تا 600هزار تومان و براي 
دفعات دوم و سوم و بعدآن به ترتیب به بیش از 800هزار تومان و 

یك میلیون و100هزار تومان برسد.

وزارت راه وشهرسازي مكلف شده در سال1401دریافت عوارض در 
همه آزادراه هاي كشور را الكترونیك كند. در این شرایط خودروهاي 
عبوري تا یك ماه مهلت دارند عوارض تردد خود را پرداخت كنند؛ 
در غیراین صورت مشــمول جریمه 20درصدي خواهند شد و به 
ازاي هر ماه تأخیر اضافه، 2درصد به اصل بدهي و جریمه آنها اضافه 
خواهد شد. آخرالامر در زمان تعویض پلاك، تسویه این بدهي و 

جرایم نیز اجباري است.

در لایحه بودجه سال1401، اپراتورها موظف مي شوند قیمت پیامك 
را 3تومان افزایش داده و مبلغ حاصل از آن را براي حمایت از حقوق 

معلولان، كودكان كار و خیابان به خزانه داري كشور واریز كنند.

3ماه
براساس لایحه بودجه سال1401 وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
موظف است با همكاري سازمان هدفمندســازي یارانه ها و با 
اســتفاده از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان حداكثر ظرف مدت 
3 ماه پس از ابلاغ این قانون، ضمن دهك بندي درآمدي تمامي 
خانوارهاي یارانه بگیر از طریق شاخص هاي متقن و ثبتي قابل اتكا 
نسبت به حذف یارانه نقدي و طرح معیشتي خانوارهاي پردرآمد 
اقدام كند، تا منابع حاصل صرف پرداخت یارانه جهت حمایت از 
اقشار آسیب پذیر با اولویت خانوارهاي تحت پوشش و پشت نوبتي 

نهادهاي حمایتي شود.

در ســـال آینده 
سقـــف معافیت 
مالیـــاتي حقوق 
ماهـانه، 5میلیون 
تومان شده است. 
رقم مالیات نسبت 
به مازاد 60میلیون 
تومـــان در سال 
پلكانــي افزایش 

مي یابد.

دولت در لایحه بودجه سال آینده پیشنهاد كرده براي پایدارسازي منابع صندوق هاي بازنشستگي، 
حداقل و حداكثر سن موردنیاز براي بازنشستگي تمام مستخدمان مرد و زن به هر میزان سابقه خدمت 
در صندوق سازمان تأمین اجتماعي 2سال افزایش پیدا كند و همچنین پیشنهاد شده سنوات خدمت 
مورد قبول براي بازنشستگي همه مستخدمان مرد و زن داراي حداقل مدرك كارشناسي معتبر در 
تمام صندوق هاي بازنشستگي اعم از كشوري، لشكري و سازمان تأمین اجتماعي 2سال افزایش پیدا 
كند. موضوع دیگر این است كه پیشنهاد شده محاســبه حقوق بازنشستگي در تمام صندوق هاي 

بازنشستگي براساس متوسط حقوق 3سال آخر زمان اشتغال خواهد بود.
  نكته:   این پیشنهاد براي تبدیل شــدن به یك قانون بالادستي، نیازمند این است كه در خارج از 
لایحه بودجه، مورد بحث و بررسي قرار گیرد و احیانا به تصویب مجلس برسد؛ ضمن اینكه تأثیر این 
پیشنهاد روي زندگي شاغلان و معیشت بازنشستگان جدید اثري مستقیم دارد و لازم است به صورت 

تخصصي به آن پرداخته شود.

در لایحه بودجه سال آینده منابع حاصل از واگذاري شركت هاي دولتي 
3هزار میلیارد تومان و منابع حاصل از واگذاري سهام دولت 67هزار و 
800میلیارد تومان برآورد شده اســت. كل منابع این ردیف كه عمدتا از 

طریق بورس فروخته خواهد شد به 71هزار میلیارد تومان مي رسد.
  نكته: دولت اجازه گرفته است درصورت عدم آمادگي بازار سرمایه در 

جذب سهام، معادل سهام فروش نرفته، اوراق مالي اسلامي منتشر كند.

دولت مي خواهد در ســال آینده معادل 
137هزار میلیارد تومان از درآمدهاي نفتي 

را از صندوق توسعه ملي استقراض كند.
  نكتــه:  دولت اجــازه دارد مابه ازاي 
درآمدهاي محقق نشــده از این ردیف، 

اوراق مالي اسلامي منتشر كند.

در بودجــه 1401، بهــره 
مالكانه معــادن 40هزار 
میلیارد تومان محاســبه 
شده كه نسبت به 10هزار 
میلیــارد ســال جاري، 

300درصد افزایش دارد.

سيدابراهيم رئيســي، رئيس جمهوري،  كلان
ديروز با حضور در بهارســتان، نخستين 
لايحه بودجه دولت سيزدهم را براي سال 
آينده به مجلس تقديم كرد؛ سندي كه چشم انداز و نقشه 
راه اقتصاد ايران را در سال 1401 روشن مي سازد، به ويژه 
اينكه آنچه دولت تقديم مجلس كرده، نســبت به قانون 
بودجه دوسقفي سال جاري، رويكردي انقباضي را نشان 

مي دهد.
به گزارش همشهري، از لايحه  3631هزار ميليارد توماني 
بودجه ســال آينده، فقط 1372هزار ميليارد تومان آن 
مربوط به بودجه عمومي دولت مي شــود و 2231هزار 
ميليارد تومان آن، بودجه شــركت هاي دولتي، بانك  ها 
و مؤسســات انتفاعي وابسته به دولت اســت، بقيه آن 
هم شــامل درآمدها و مصارف اختصاصي وزارتخانه ها و 

مؤسسات دولتي مي شود.
دولت مي گويد: بودجه سال آينده با هدف تغيير به نفع 
مردم و البته ايجاد ثبات در اقتصاد نوشــته شده است، 
به نحوي كه اقتصــاد ايران بتواند در ســال بعد 8درصد 
رشــد كند، نرخ تورم كاهش يابد، اشتغال بيشتر شود و 
البته بخشــي از يارانه پنهان در بودجه هم شفاف شود و 
در نهايت، به گفته رئيس جمهوري، سرنوشت اقتصاد به 
اراده بيگانگان گره زده نشــود. با اين حال، بودجه سال 
آينده، دست كم با كسري تراز 300هزار ميلياردتوماني 
مواجه اســت، به اين معنا كه ســقف درآمدهاي جاري 
دولت 664هزار ميليارد تومان و سقف هزينه هاي جاري 
965هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است. برآورد شده 
بخشي از اين كسري تراز عملياتي بودجه سال آينده، از 
محل فروش نفت خام، با فرض قيمت 60دلار به ازاي هر 
بشكه نفت و محاسبه ارزش ريالي آن به قيمت 23هزار 
تومان جبران شود و بخش ديگر هم از مسير فروش اوراق، 
دارايي هاي دولت ازجمله ســهام و اموال و املاك مازاد 

تامين خواهد شد.

ارقام كلیدي بودجه 
بررسي ارقام كليدي بودجه ســال  آينده نشان مي دهد: 
دولت ميزان درآمدهاي عمومي را 46درصد نســبت به 
قانون بودجه سال جاري افزايش داده و ميزان درآمدهاي 
ناشي از واگذاري دارايي هاي ســرمايه اي عمدتا درآمد 
حاصل از محل فروش نفت و گاز فقط 3درصد بيشتر از 
رقمي است كه در قانون بودجه امسال تعيين شده است. 
با اين حال نكته مهم اين است كه  اين افزايش 3درصدي 
نسبت به سقف دوم قانون بودجه سال جاري است كه قرار 
بود دولت درصورت تحقق درآمدهاي نفتي از آن در نيمه 

دوم سال استفاده كند. 
نمايندگان مجلس در جريان بررسي قانون بودجه امسال 
پيش  بيني كرده بودند؛ دولت بتواند 2.3ميليون بشــكه 
نفت در روز با قيمت هر بشــكه 40دلار بفروشــد و نرخ 
تســعير يا تبديل دلارهاي نفتي به ريال هم 11هزار و 
500تومان بود. به اين ترتيب جمع درآمد ريالي ناشي از 
صادرات نفت امسال 153هزار ميليارد تومان پيش بيني 
شده است. در بودجه سال آينده اما دولت ميزان فروش 
نفت خام را 1.2ميليون بشكه در روز پيش بيني كرده و 
قيمت فروش هر بشــكه نفت هم 60درصد برآورد شده 
است. از سوي ديگر پيشنهاد دولت در بودجه سال آينده 
اين اســت كه  نرخ تبديل ارز نفتي  به ريال، از 11هزار و 
500تومان امسال، به 23هزار تومان افزايش يابد، به اين 
ترتيب سقف درآمد ريالي دولت، از محل فروش نفت خام، 
در سال آينده، نســبت به قانون بودجه امسال  با رشدي 

106درصدي به 315هزار ميليارد تومان خواهد رسيد.
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دلایل بازاری
دیروز همزمان بــا مخابره اخبار 
سیاسی و اقتصادی، برخی تغییرات 
در بازار مبادلات نیما به نزول قیمت 
دلار كمك كرد. در دادوستد های 
روز گذشته برای نخستین بار قیمت 
هر دلار نیمایی از مرز 24هزار تومان 
عبوركرد. این موضوع به افزایش 
عرضه در این بازار منجر شــد. در 
طول روز های گذشته فاصله قیمت 
ارز نیمایی با بــازار آزاد به بیش از 
7هزار تومان رســیده بود و این 
افزایش فاصله قیمــت به كاهش 
تمایل صادر كننده ها برای عرضه 
ارز در سامانه نیما منجر شده بود. 
ســامانه نیما بازاری برای مبادله 
حواله هــای ارزی صادر كننده ها و 
وارد كننده هاست، افزایش فاصله 
قیمت این بازار با بازار آزاد به ضرر 
صادر كننده هاســت و می تواند به 
كاهش عرضه در این سامانه منجر 
شود. در چنین شــرایطی دیروز با 
افزایش قیمت دلار نیمایی، فاصله 
قیمت این بازار با بازار آزاد كمتر شد 
و این موضوع تمایل سرمایه گذاران 
را برای افزایش عرضه در سامانه نیما 

بیشتر كرد.

ث
مك

كمیته كارشناســی اتحادیــه آجیل و 
خشــكبار تهران كف قیمــت هر كیلو 
آجیل شــب یلــدا را بدون باســلوق 
180هــزار تومان و ســقف قیمت آن 
را 275هزار تومان تعییــن كرد. برای 
آجیل همراه باسلوق كف و سقف قیمت 
به ترتیب 150 و 250هزار تومان اعلام 

شده است

رئیس سازمان بورس از انعقاد  بورس
قرارداد بین صندوق توسعه 
ملــی و صنــدوق تثبیــت 
بازارسرمایه برای تزریق ماهانه پول به بورس 
خبرداد و تأكید كرد: در بودجه سال آینده نیز 
رقم خوبی بــرای حمایت از بازار ســرمایه 
درنظر گرفته شــده اســت. اودرعین حال 
تلویحا بخشی از دلایل نزول بورس را مرتبط 

با تغییرات حوزه اقتصاد كلان دانست.
به گزارش همشــهری، 17 ماه از آغاز نزول 
بــورس می گذرد و در این مدت دســت كم 
150هزار میلیارد تومان نقدینگی سهامداران 
خرد از بازار سهام خارج شده است. در چنین 
شــرایطی با تصویب دولت قرار بود ســال 
گذشته 200میلیون دلار از منابع صندوق 
توسعه ملی از طریق تزریق به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه صرف حمایت از بورس شود كه 
فقط بخشی از این منابع به بورس تزریق شد 
و سرنوشــت تزریق بقیه این مبالغ نامعلوم 
است. حالا اما آنطور كه رئیس سازمان بورس 
می گوید: قرار است مبلغی به صورت ماهانه از 
صندوق توســعه ملی به بورس تزریق شود. 
ضمن اینكه در لایحه بودجه نیز پیش بینی 
شده در سال آینده 6هزار میلیارد تومان از 
صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار 

سرمایه اختصاص یابد.

تزریق پول به بورس
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس دیروز 
در جمع خبرنگاران گفت: صندوق توسعه 
ملی و صندوق تثبیت بازار سرمایه درحال 
انعقاد قراردادی هستند كه ماهانه و به صورت 
مداوم مبلغ مشخصی از صندوق توسعه ملی 
به بازار سرمایه تزریق شود.او با بیان اینكه 
عزم دولت برای حمایت از صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه جدی اســت تأكیدكرد: این 
قرارداد مطابق مصوبه یك ماه گذشته ستاد 
اقتصادی دولت منعقد می شود و قرار است 
به غیر از مصوبه ســال گذشته برای تزریق 
200میلیون دلار از منابع صندوق توســعه 
ملی به بازار سرمایه رقمی به صورت دائم برای 
صندوق تثبیت بازار سرمایه درنظر گرفته 

شود.او گفت: مطابق لایحه بودجه سال آینده 
نیز قراراست مبلغی از محل صندوق توسعه 
ملی به بورس اختصاص یابد كه این موضوع 

از بازار حمایت خوبی انجام خواهد داد.

بازگشت اعتماد 
رئیس سازمان بورس همچنین درباره بهبود 
شرایط بورس گفت:یكی از موضوعاتی كه 
به بهبود عملكرد بازار سهام منجر می شود 
بازگشــت اعتماد به بورس اســت اما برای 
بازگشــت اعتماد به بورس فقــط اقدامات 
ســازمان بورس كافی نیســت بلكه بحث 
اعتماد ســازی  موضوعی اســت كه باید در 
كل ســاختار اقتصــاد كلان و با هماهنگی 
سایر دستگاه ها شكل بگیرد. عشقی افزود: 
هم اكنــون موضوعات دشــواری در حوزه 
اقتصاد كلان پیش روی دولت است به طوری 
كه دولت برنامه های خاصی را در حوزه تولید 
و تورم دنبال می كند كه تبعا این تصمیم ها 
روی بازار ســرمایه اثر گذار اســت بنابراین 
برای افزایش اعتماد به بورس باید در حوزه 
سیاست های كلان اقتصادی نیز تغییراتی 
ایجاد شود. او گفت: ما برای بازگشت اعتماد 
به بورس در 2 ماه گذشته چند اقدام انجام 

دادیم به طور مثال از یك طرف اقداماتی را 
برای كاهش قیمت گذاری دستوری انجام 
دادیم و از طــرف دیگرپیشــنهادی را در 
لایحه بودجه سال بعد برای حمایت از بازار 
سرمایه به دولت ارائه كردیم. عشقی درباره 
پیشنهادهایی كه ســازمان بورس به دولت 
برای تنظیم لایحه بودجه داده است توضیح 
داد: با رایزنی های انجام شده تلاش كردیم 
لایحه بودجه تبعات منفــی كمتری برای 
بازار سرمایه داشته باشد.یكی از پیشنهاد ها 
این بود كه برای فروش سهام و اوراق بدهی 
شرایط وكشــش بازار مدنظر قرار گیرد به 
همین دلیل قرار شد فعلا با توجه به شرایط 
بازار در ســال جاری عرضه های خرد سهام 
انجام نشود و برای سال بعد هم فروش سهام 

و اوراق بدهی كاهش خواهد یافت.

دلایل نوسان های بورس
رئیس سازمان بورس همچنین درباره دلایل 
نوسان های بورس در ســال گذشته گفت: 
پارسال از نقدینگی وارد بازار شده به بازار، به 
درستی استفاده نشد، این منابع به جای آنكه 
به شركت ها تزریق و در تولید صرف شود، به 
تلاطم در بورس منجر شد. او افزود: برنامه ما 

این اســت كه بعد از بازگشت اعتماد و حل 
مشــكل نقدینگی در بورس، بحث پذیرش 
شــركت های جدید و افزایش تامین مالی 
شركت ها را با جدیت دنبال كنیم زیرا این 
موضوع، هم می تواند به اقتصاد كمك كند و 

هم به ثبات در بورس منجر شود.

تشكیل شورای ثبات مالی
عشــقی همچنین درباره پیشنهاد تشكیل 
شورای ثبات مالی با همكاری بانك مركزی 
گفت: یكی از پیشــنهادها برای هماهنگی 
بیشتر بازار پول و ســرمایه تشكیل شورای 
ثبات مالی است پیشنهاد تاسیس این شورا را 
در قالب لایحه بودجه سال1401 به مجلس 
ارائه كرده ایم امیدواریم كه این موضوع در 
مجلس تصویب شود. به گفته رئیس سازمان 
بورس درصورت تأیید sss مجلس، لایحه ای 

به این منظور به پارلمان ارائه خواهد شد.
او اضافه كرد: البتــه به صورت همزمان یك 
كمیته مشــترك با همكاری بانك مركزی 
برای هماهنگی در زمینه سیاســت پولی و 
مالی عمدتا در بخش نرخ بهره تشكیل شده 
اســت و ســازمان بورس به صورت مستمر 

پیگیر این موضوع است.

رئیس سازمان بورس وعده داد

صندوق توسعه ملی و صندوق تثبیت بازارسرمایه برای تزریق ماهانه پول به بورس توافق كرده اند

رئیس سازمان بورس: پیشنهاد تشكیل شورای ثبات مالی در قالب لایحه بودجه به مجلس ارائه شده است.   عكس: همشهری/ امیر پناهپور

تزریق مداوم پول به بورس

كاهش قیمت 18قلم سبزی و صیفی  
قیمت بعضی از انواع سبزی و صیفی در میادین میوه و  تره  بار

تره بار كاهش یافت.
به گزارش همشهری، آخرین نرخ نامه میادین میوه  و 
تره بار شهرداری تهران، نشان می دهد: در كنار رشد قیمت بعضی از 
اقلام به ویژه برخی میوه ها در آذر ماه، 18قلم از محصولاتی كه برخی 
از آنها اقلام پرمصرف خانوارها هستند، در این مدت با كاهش قیمت 
مواجه بودند و ارزان شــده اند. انواع خیار، فلفل، پیاز، سبزی، كاهو و 
نارنج ازجمله پرمصرف هایی هستند كه در یك ماه گذشته قیمت شان 
بین 2تا 5هزار تومان پایین آمده اســت. كاهو پیــچ با 7.100تومان 
كاهش، بیشــترین افت قیمت را در دسته ســبزی و صیفی میادین 
داشته و بعد از آن هم كاهوی رسمی قرار گرفته كه 5.200تومان ارزان 
شده است. هر كیلو كاهو رسمی هم اكنون 5.300 و هركیلو كاهو پیچ 
3.900تومان در میادین عرضه می شود كه قیمت قبلی آنها به ترتیب 

10.500و 11هزار تومان بود. 
گوجه فرنگی، سیب زمینی و كدوی مسمایی هم محصولاتی هستند 
كه در یك ماه گذشــته افزایش قیمت داشته اند. فهرست محصولات 
ارزان شده براساس نرخنامه میادین میوه  و تره بار به این شرح است: 
بادمجان دلمه، بادمجان قصری، پیاز زرد، پیاز قرمز، ترُب سفید، خیار 
رسمی، خیار گلخانه ای، سبزی پاك كرده و جور، شلغم، فلفل دلمه 

سبز و رنگی، انواع فلفل ریز، كلم سفید و قرمز، گل كلم و نارنج.

مقایسه قیمت انواع سبزی و صیفی در میادین با میانگین سطح شهر
قیمت ها هرکیلو - تومان

درصداختلاف قیمتدر سطح شهرمیادیننام محصول
7.60012.00057خیار کوتاه و گُلخانه ای 

5.4008.50057خیار رسمی
11.00015.00036گوجه فرنگی بوته ای

6.20011.00077بادمجان قلمی
7.20012.00066کدو مسمایی
8.95011.00022.9سیب زمینی

4.1006.50058پیاز قرمز
6.50010.00053پیاز سفید

8.30012.50050انواع سبزی
12.40017.50041لوبیا سبز

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت 
سهام 471شركت كاهش و 88شركت افزایش 
یافت. قیمت سهام 12شركت هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

حد
ر وا

هزا
به 

ام 
ارق

میزان فروش 
224سهامداران حقوقی

746

1835

1313

میزان فروش 
سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز سهامداران حقیقی هزار میلیارد و 313تومان سهام خریدند 
اما در مقابل حجم فروش سهامداران حقیقی به هزار و 835میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 522میلیارد تومان نقدینگی از بازار خارج 

كردند. این میزان سهام را سهامداران حقوقی خریدند.

شاخص كل بورس تهران در مبادلات روز گذشته 23هزار و 679واحد، معادل 
1.76درصد نزول كرد و به یك میلیون  و 320هزار و 761واحد رسید.

دیــروز 5هــزار و 400میلیــارد تومــان اوراق بهــادار در بــازار ســرمایه 
دادوســتد شــد كه از این میزان 2هزار و 59میلیارد تومان به معاملات خرد 

سهام و بقیه به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت.

2059میلیارد تومان

1,350

1,345

1,340

1,335

1,330

1,325

1,320

قیمت هر دلار آمریــكا در مبادلات روز  دلار
گذشته در واكنش به اخبار منتشر شده 
درباره پیشــرفت مذاكرات هســته ای و 
همینطور افزایش درآمدهای ارزی با نزول مواجه شد و به 
مرز 30هزار تومان رسید. با این حال، بازار ارز همچنان با 
تردیدهایی جدی مواجه است، این موضوع روند نزولی 

قیمت دلار را شكننده كرده است.
 به گزارش همشــهری، عقب نشــینی قیمت دلار در 
مبادلات روز یكشــنبه به مرز30هزار تومان درحالی به 
ثبت رسید كه ظرف چند روز گذشته قیمت دلار برای 

رسیدن به ركوردی تازه خیز برداشته بود.

عوامل سیاسی
دیروز پس از آنكه خبرگزاری الجزیره مدعی شد طرفین 
مذاكــره در وین به یــك توافق اولیه دســت یافته اند، 
عقب نشینی نرخ دلار آغاز شــد، اما در ادامه با تكذیب 
این خبر بازار با كمی تردید در پایین آمدن از پله30هزار 
تومان مواجه شد. به نظر می رســد بازار ارز به دلیل ابهام 
در مورد نتایج مذاكرات هســته ای، با تردیدهایی برای 
نزول مواجه اســت. فعالان بازار ارز، چشم به مذاكرات 
هسته ای دوخته اند و هر خبری در این مورد را به دقت 

رصد می كنند.

عوامل اقتصادی
صرف نظر از عوامل سیاسی، انتشــار برخی از خبرهای 
اقتصادی نیز بازار ارز را متاثركرد. دیروز علی صالح آبادی، 
رئیس كل بانك مركزی خبر داد: بخشی از منابع ارزی 
بلوكه شده ایران در سایر كشور ها آزاد شده و این موضوع 
دست ارزی بانك مركزی را قوی تر كرده است.  رئیس كل 
بانك مركزی در این باره گفت: برای آزاد سازی  منابع ارزی 
كشور، اقدامات خوبی انجام شده كه توان بانك مركزی 

برای مدیریت بازار ارز را افزایش داده است.
او اما اشاره ای نكرد كه چه میزان از منابع ارزی ایران و از 
كدام كشور ها آزاد شده؛ با این حال تأكید كرد: درآمدهای 
ارزی ناشــی از صادرات نفت و میعانات در سال جاری 
افزایش یافته و این روند تا پایان سال نیز تداوم و بهبود 

خواهد داشت. 
به گفته او، از ابتدای امسال تاكنون 20میلیارد دلار ارز در 
سامانه نیما عرضه شده كه به مراتب بیشتر از میزان كل 
سال گذشته اســت؛ علاوه بر این در سال جاری تاكنون 
36میلیارد دلار تامین ارز در كشــور صورت گرفته كه 
این میزان، معادل كل سال گذشته است. به باور برخی از 
فعالان بازار، آزاد سازی  بخشی از منابع ارزی بلوكه شده 
ایران در سایر كشورها نیز می تواند علامت مثبتی از تداوم 

مذاكرات هسته ای در وین باشد.

كمیته كارشناسی اتحادیه آجیل و  بازار
خشكبار تهران كف و سقف قیمت 
آجیل را در واحدهای صنفی تهران 
اعلام كرد. بر این اساس كف قیمت هر كیلو آجیل 
شب یلدا بدون باســلوق 180هزار تومان و سقف 
قیمت 275هزار تومان تعیین شده و برای آجیل 
همراه باسلوق كف و سقف قیمت به ترتیب 150 و 
250هزار تومان اعلام شده است. این در حالی است 
كه با افزایش تقاضا در بازار آجیل از ابتدای آذرماه، 
بعضی از فروشــگاه ها قیمت آجیل شــب یلدا را 
مشــخص كــرده و منتظــر اعلام نظــر كمیته 
كارشناســی نمانده اند. رئیــس اتحادیه آجیل و 
خشــكبار تهران در گفت وگو با همشهری درباره 
قیمت 280هزار تومانی هر كیلو آجیل شب یلدا در 
آجیل فروشی های معروف گفت: قیمت های اعلام 
شده از كمیته كارشناسی اتحادیه، قیمت آجیل 
معمولی و عرف بازار برای اقلامی اســت كه عموم 
مردم خریداری می كنند امــا قیمت  آجیل های 
خاصی كه برخی از خریــداران مطالبه می كنند 
می تواند از این بیشتر باشد و بر این اساس قیمت 
280هزار تومانی بــرای آجیل اعلا به  هیچ عنوان 

بی راه نیست، ضمن اینكه قیمت های اعلام شده از 
سوی كمیته كارشناسی با توجه به قدرت خرید 
عموم مردم درنظر گرفته شــده اســت. به گفته 
مصطفی احمدی، قیمت هركــدام از اقلام آجیل 
شب یلدا به طور جداگانه در همین حدود 280 و 
300هزار تومان و یا بالاتر است و تنها جنس ارزان 
آجیل شــب یلدا باسلوق اســت، به همین دلیل 
امسال برای اینكه در حق خریداران اجحافی نشود، 

2قیمت جداگانه بــرای آجیل بدون باســلوق و 
باسلوق دار تعیین شده است. وی درباره احتمال 
عرضه آجیل شــب یلدا با قیمت كمتر هم گفت: 
ممكن است آجیلی با كمتر از قیمت های اعلام شده 
عرضه شود كه ما تأیید نمی كنیم، چراكه این افراد 
اقلامی مثل نخودچی و بادام زمینی پوست كنده را 
با آجیل شب یلدا مخلوط می كنند كه جزو اقلام 

معمول این آجیل نیست.

گرانی 100درصدی بعضی اقلام آجیل
پارسال كف و سقف تعیین شده برای آجیل شب 
یلدا 120 و 180هزار تومان تعیین شــده بود اما 
خشكسالی و كاهش تولید، كف قیمت امسال را تا 
سقف قیمت سال گذشته بالا كشیده است. رشد 
بی رویه قیمت آجیل كه رئیــس اتحادیه آجیل 
و خشكبار تهران آن را بی ســابقه عنوان می كند، 
بخش زیادی از مشتریان را از بازار آجیل و خشكبار 
فراری داده اســت. به گفته احمدی بعضی اقلام 
آجیل در ماه های گذشته تا 100درصد گران شده 
و چنین چیزی قبلا بی سابقه بوده است. از تابستان 
و به ویژه شهریورماه همزمان با برداشت میوه های 

 آجیلی مشــخص شــد كه نه تنها تولید به میزان 
سال های قبل نبوده بلكه محصول تولیدی از لحاظ 
كیفیت نیز قابل توجه نبــوده و این عامل در كنار 
حضور تجار خارجی و خرید محصولات باكیفیت 
از باغداران، قیمت را در حدی غیرقابل پیش بینی 
بالا كشیده و چنین شرایطی خرید را برای بخش 

زیادی از مردم دشوار كرده است.

سرانه مصرف نصف شده است
به گفته كارشناسان، درمجموع 60 تا 70قلم آجیل 
و خشكبار، تولید كشور تا 60درصد افت داشته و 
آنچه تولید می شــود با توجه به حضور مشــتری 

خارجی، كمتر ســر از بازار داخلی در می آورد، اما 
آنچه عرضه می شود هم به دلیل گرانی روزبه روز با 
كاهش خریدار مواجه می شود. سرانه مصرف آجیل 
امسال به 300گرم برای هر نفر رسیده درحالی كه 
این سرانه در سال های قبل دو برابر بود. احمدی 
با بیان اینكه ســرانه مصرف آجیل پیش از این تا 
700گرم برای هر نفر هم برآورد می شــد، گفت: 
در 9 ماه گذشته از امســال فروش آجیل به دلیل 
افت قدرت خرید مردم تا یك چهارم سال های قبل 
كاهش یافته و این عامل سرمایه واحدهای صنفی 
و اعضای اتحادیه آجیل و خشكبار را تا یك چهارم 

كاهش داده است.

180هزار تومان؛ كف قیمت آجیل شب یلدا
با كاهش عرضه آجیل، به دلیل افت تولید، قیمت هر كیلوگرم آجیل شب یلدا، در مقایسه با پارسال، 100هزار تومان افزایش یافت

بازگشت دلار روی مرز 30هزار تومان
در مبادلات دیروز قیمت هر دلار آمریكا تا مرز 30هزار تومان عقب نشینی كرد

نقل قول

محمد محمدی بخش
رئیس سازمان هواپیمایی كشوری: اگر قیمت بلیت هواپیما 
بیش از حد كاهش پیدا كند، سازمان هواپیمایی ورود پیدا 

خواهد كرد زیرا در این صورت نشان می دهد از مسائل مربوط 
به ایمنی كه خط قرمز ماست، صرف نظر شده است.

احد وظیفه
 رئیس مركز ملی خشكسالی سازمان هواشناسی: امسال از یك 

دوره خشك به دوره خشك تر وارد شده ایم و از نظر دمایی هم تقریبا 
بالاتر از نرمال بوده ایم. مجموع شرایط كم بارشی و افزایش دمای 
بیش از نرمال باعث شده در شرایط مطلوبی قرار نداشته باشیم.

علی صالح آبادی
رئیس كل بانك مركزی: موضوع رمزپول ملی ازجمله موارد 

مهم در دستور كار بانك مركزی است كه زیرساخت و 
دستورالعمل های مربوط به آن تدوین شده و در آینده نزدیك 

به صورت آزمایشی راه اندازی خواهد شد.
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عدد خبر

مدیركل دفتر نگهداری راه های فرعی و روستایی 
ســازمان راهــداری و حمل ونقــل جــاده ای گفــت: بــرای 
نگهــداری و حفاظت از راه های فرعی و روســتایی كشــور 
ســالانه به ۳۴هزار میلیارد تومــان اعتبار نیــاز داریم. به 
گــزارش روابط عمومــی اداره كل راهــداری و حمل ونقــل 
جاده ای گلستان، فیروز قیاسی اظهار كرد: حدود ۲۷هزار 
كیلومتر راه شوسه روستایی در راه های كشور وجود دارد.

34هزار میلیارد تومان

مدیر پرستاری دانشــگاه علوم پزشــكی اصفهان 
گفــت: از ابتــدای شــیوع كرونا تاكنــون ۳۲55پرســتار در 
اصفهان در مراكز مختلف درمانی به كرونا مبتلا شدند. 
به گزارش مهر، شیما صفازاده افزود: همچنین ۱۱پرستار 
نیز در مراكز درمانی این شهرستان ها در راه مقابله با كرونا 

شهید مدافع سلامت شدند. 

3255پرستار 

مدیرکل شیلات خوزستان از هدفگذاری شیلات 
استان برای تولید یک میلیون تن آبزیان در خوزستان در 
بازه زمانی ۷-5 ســاله خبر داد. به گزارش ایسنا، فتح الله 
ابوعلی اظهار کرد: خوزستان با تولید ۱۴۱هزار تن تولیدات 
شــیلاتی رتبه ســوم کشــوری را دارد. وی با بیــان اینکه در 
حال حاضر خوزستان از رتبه نخست آبزی پروری در کشور 
برخوردار است، افزود: این استان همچنین در حوزه صید 
و صیادی بعد از هرمزگان، سیستان و بلوچستان و بوشهر 

رتبه چهارم را از آن خود کرده است.

یک میلیون تن

مدیركل راه و شهرسازی قم گفت: براساس ارزیابی 
صــورت گرفتــه وزارت راه و شهرســازی، قم بــا تامین زمین 
برای ۹۸درصد از سهم خود در طرح نهضت ملی مسكن، 
رتبــه دوم را در بین اســتان های كشــور به خــود اختصاص 
داده  اســت. به گزارش روابط عمومی راه و شهرسازی قم، 
حسن صبوری بیان كرد: در قم با الحاق اراضی 5۶۰هكتاری 
مجاور پردیسان به شهر و تامین زمین در شهرهای كهك، 
دستجرد و سلفچگان، سامانه ثبت نام برای استان باز شد.

رتبه2

مدیركل گمرگ ایلام گفت: یك میلیون و ۲۷۷هزار 
تــن كالا بــه ارزش ۶۳۲میلیــون دلار طی ۸ماه امســال از 
مرز مهران به كشــور عراق صادر شده اســت. به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان، روح الله غلامی افزود: در این 
مدت، از نظر وزنی نسبت به سال گذشــته ۱۳۹درصد و 
از نظر ارزش دلاری ۱۲۲درصد رشــد صادرات ثبت شــده 
اســت. به گفته وی، همچنین ترانزیت كالا از مرز مهران 
نیز طی مدت یادشــده ۶۲هــزار تن بود كه در مقایســه با 

سال گذشته ۱۶۴درصد رشد داشته است.

یک میلیون تن

عکس خبر

 روزهای پاییزی راه آهن بیشه  
آبشار بیشه از زیباترین و معروفترین آبشارهای ایران است. این آبشار در 

روستای بیشه قرار دارد و در سال ۱۳۸۷ در فهرست میراث طبیعی ملی ایران 
به ثبت رسیده است.
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جشنواره خوراك در میدان رشت
پیاده راه فرهنگی رشت میزان آشپزهای محلی و مدرنی 
است كه در ششــمین ســالگرد انتخاب رشت به عنوان 
شهر خلاق خوراك شناسی ســعی می كنند نمایندگان 

یونسکوی حاضر در این رویداد را جذب كنند.
مدیر روابط عمومــی و ارتباطات بین الملل شــهرداری 
رشت درباره جزئیات این برنامه به همشهری می گوید: 
در میدان اصلی پیاده راه عرضه كننده های انواع غذاهای 
محلی و رستوران های رشت حاضر هستند، دور میدان 
هم 30گاری كباب فعال هســتند كــه علاقه مندان به 
رشت آنها را به خوبی می شناســند و در خیابان سعدی 
نیز فولکس واگن های ارائه كننده غذا قرار داده شــده اند. 
همچنین بخشی هم به میوه ها و خوراكی های مخصوص 
شب یلدا اختصاص دارد. غذاهای مدرن هم البته قسمتی 
مخصوص به خود را در این پیاده راه دارند تا علاقه مندان 
به این نوع غذاها هم آنچه دوســت دارند را در جشنواره 

پیدا كنند.
سیدپیام جعفری نیا با بیان اینکه این جشنواره با حضور 
معاون یونسکو و شهرداران و نمایندگان شهرهای خلاق 
ایران در حال برگزاری است، می افزاید: هدف از برگزاری 

جشنواره برندسازی شهری، افزایش گردشگر و اثرگذاری 
در توســعه پایدار و نشــان دادن توانمندی های بانوان 

گیلان است.
 معرفی تنوع غذایی گیلان و نشــان دادن توانایی شهر 
رشت در زمینه آموزش آشپزی با حضور دانش آموزان تنها 
هنرستان آشپزی شهر از دیگر اهداف جشنواره است. او 
اهمیت حضور دانش آموزان هنرستان آشپزی را در این 
می داند كه یونسکو به آموزش بهای زیادی می دهد و آن 

را به عنوان نکته مثبت شهرهای خلاق درنظر می گیرد.

برنامه  شهرداری برای شهر خوراك شناسی
در كنار برگــزاری رویدادهای مربوط بــه ارائه غذاهای 
محلی در رشت، مسئولان شهری نیز برنامه هایی را برای 
نزدیك شدن این شــهر به معیارهای جهانی شهر خلاق 

دنبال می كنند.
شهردار رشت در این باره می گوید: تلاش ما در شهرداری 
رشت این است كه برای اجرای تعهدات خود به سازمان 
جهانی یونســکو با مشــاركت بخش خصوصی كارهای 
معطل مانده   ای مثل ایجاد آكادمی خوراك شــهر رشت 

را به ثمر برسانیم.

سیدامیرحســین علوی با اعلام خبر امضــای قرارداد 
راه اندازی خیابان غذا در شــهر رشــت در هفته جاری 
می افزاید: پــس از امضای این قــرارداد تلاش می كنیم 
خیابان غذای شــهر رشــت را در مدت زمــان كوتاهی 

راه  اندازی كنیم.
به گفته وی، طرح های دیگری نیز در این باره در شهرداری 
رشت پیگیری می شود كه یکی از آنها ساخت پارك های 

موضوعی مانند پارك صبحانه است.

مشاركت شهروندان رشت
اهالی رشــت همیشه شهرشــان را عاشــقانه دوست 
داشــته اند و به همین دلیل، انتخاب این شهر به عنوان 
 شــهر خلاق خوراك شناســی هم بــرای آنها بســیار

 مهم است.
یك شهروند اهل رشــت كه از ابتدا ماجرای شهر خلاق 
خوراك شناسی را دنبال كرده است به همشهری می گوید: 
از زمانی كه رشت به عنوان شهر خلاق یونسکو ثبت شده 
است، توجه به اصناف مرتبط با خوراك مانند رستوران ها 
و كافه ها در آن بیشــتر شــده و تعداد آنها هم در شهر 

افزایش یافته است.
ســارا محمدزاده با بیان اینکه در ســال های گذشــته 
رستوران های رشــت تمایل بیشــتری به پخت و سرو 
غذاهای محلی نشان داده اند، می گوید: غذاهای گیلانی 
بیشتر براســاس محصولات محلی خود اســتان تولید 
می شود و همین موضوع است كه آنها را برای توریست ها 

جذاب می كند.
وی با بیان اینکه جشــنواره هایی از این دست می توانند 
موضوع عنوان شهر خلاق خوراك را در میان مردم رشت 
زنده نگه دارند، می افزاید: در فضــای مجازی هم تعداد 
صفحه هایی كه غذاهای محلــی ارائه می كنند، افزایش 
یافته اســت و در همه بخش ها مردم تمایل دارند كه در 

زمینه تولید غذای محلی فعالیت كنند.

شهرهای خلاق برنامه منسجمی ندارند
اما نگاه به موضوع مهمی مانند شــهرهای خلاق بدون 
توجه به كاستی ها و ملزومات نتیجه بخش نخواهد بود. 
كارشناس خوراك شناسی اهل رشــت درباره وضعیت 
فعلی شــهرهای خلاق به همشــهری می گوید: 5شهر 
خلاق در كشور داریم كه رشت یکی از آنهاست و تاكنون 
هیچ یك از این شهرها نتوانسته اند انتظاراتی را كه از آنها 
دارند به نتیجه مطلوب برسانند؛ زیرا شهرداری ها سیاست 
مشخصی برای آنها نداشته اند. در این شرایط نتایج مورد 
انتظار ما كه برندسازی شهری، رسیدن به توسعه پایدار، 
افزایش اشتغال و افزایش جذب گردشگر است، حاصل 

نخواهد شد.
روشــن بابایی با بیان اینکه به جای سیاستگذاری های 
متقن تصمیم گیری های عجولانه اتفاق می افتد، می گوید: 
جشنواره ها، همایش ها و نشست های علمی كه تا امروز 
برای شهرهای خلاق و ازجمله رشت برگزار شده است، 

برای شهر خلاق نتیجه ای نداشته است.
وی درباره راهکار رسیدن شهرهای خلاق به جایگاه اصلی 
خود توضیح می دهد: در سراسر جهان شهرهای خلاق 
براساس ارتباط بین شــبکه ای فعالیت دارند. عنوان هم 
در یونسکو شبکه شهرهای خلاق است؛ زیرا این سازمان 
می خواهد شــهرهای خلاق ضمن ارتباط با یکدیگر از 
تجربیات هم اســتفاده كرده و روابط بین  المللی ایجاد 
كنند. این كارشــناس خوراك شناســی می افزاید: مثلا 
سرآشپزهای لبنانی كه بهترین عملکرد را در زمینه شهر 
خلاق خوراك شناسی سال2017داشتند به رشت دعوت 
شوند، غذاهای رشت به لبنان برده شود و این شهرها با هم 
ارتباط برقرار كنند. ما هنوز در ایران نتوانسته ایم ارتباطی 
بین این 5شــهر یعنی اصفهان و بندرعبــاس به عنوان 
شهرهای خلاق صنایع دستی، رشت و كرمانشاه به عنوان 
شهرهای خلاق خوراك شناســی و سنندج شهر خلاق 
موسیقی برقرار كنیم. اگر بخواهیم یك برنامه منسجم 

برای این شهرها داشته باشیم باید شاخص های شهرها را 
باتوجه به ظرفیتشان مطرح كنیم.

بابایی با بیان اینکــه بازدید مردم گیلان از نمایشــگاه 
خوراك توریستی نیست، می گوید: شهرهای خلاق برای 
جذب توریست خارجی مطرح شده اند و هدف یونسکو 
اساسا رســیدن از اقتصاد محلی به اقتصاد جهانی است 
و این موضوع در شــهر خلاق خوراك شناسی رشت هم 
دیده می شود. كسانی كه به شکل حرفه ای و خانگی در 
رشت غذا درســت می كنند باید بتوانند خودشان را در 
جهان معرفی كنند؛ زیرا از این مسیر است كه می توانند 

توریست جذب كنند و وارد اقتصاد جهانی شوند.

    
شهر خلاق خوراك شــمال كشــور این روزها پرشور و 
شوق جشــنواره غذای خود را دنبال می كند؛ شهری كه 
اگر می خواهد همچنان خلاق بمانــد باید درهای خود 
را روی جهان باز كرده و زمینــه را برای معرفی غذاهای 
خوشــمزه اش به جهان و آوردن غذاهــای محلی دیگر 

شهرهای خلاق خوراك شناسی به رشت فراهم كند.

این روزها پیاده راه فرهنگی شهر رشت میزبان غذاهای محلی جشنواره غذا در شهر جهانی رشت
گیلانی است تا ششمین سالگرد انتخاب رشت به عنوان شهر خلاق 

خوراك شناسی را با مردم جشن بگیرد

20آذر سال1394بود كه رشت رسما از سوی سازمان یونسكو 
به عنوان شهر خلاق خوراك شناسی انتخاب شد تا بخشی از 
شبكه شهرهای خلاق یونسكو باشد. گیلان با داشتن بیش از 170نوع غذای محلی رتبه نخست تنوع 
غذایی ایران را در اختیار دارد؛ امكانی كه می تواند به عنوان جاذبه ای توریستی اقتصاد این استان را 

به جهان گره بزند. 
با گذشت 6سال از انتخاب رشت به عنوان شــهر خلاق خوراك شناسی این روزها پیاده راه فرهنگی 
با حضور رســتوران داران، كافه داران و البته گاری كباب های معروف رشت میزبان جشنواره خوراك 
است. این رویداد كه تا فردا، سه شنبه 23آذر در رشــت ادامه دارد با هدف همگام شدن شهر خلاق 
خوراك شناسی رشت با شاخص های علمی و معیارهای یونســكو برگزار شده است و البته مردم و 

مسافران نیز می توانند با حضور در آن انواع خوراك  و شیرینی های گیلانی را بچشند.

حمیده پازوكی
خبرنگار

اهداف جشنواره
 معرفی تنــوع غذایی گیــلان و نشــان دادن توانایی 
شــهر رشــت در زمینــه آمــوزش آشــپزی بــا حضــور 
دانش آموزان تنها هنرستان آشپزی شهر از اهداف 
جشــنواره اســت. اهمیــت حضــور دانش آمــوزان 
هنرســتان آشــپزی   در ایــن اســت كــه یونســكو بــه 
آموزش بهای زیادی می دهــد و آن را به عنوان نكته 

مثبت شهرهای خلاق درنظر می گیرد

عشــایر با یك میلیون و 101هــزار نفر جمعیــت در همه 
استان های كشور پراكنده اند و با 29 میلیون و ۴00هزار رأس 
حدود 25 تا 30درصد گوشت قرمز كشور را تأمین می كنند. 
در شرایط طبیعی از ۸۴میلیون هکتار مرتع كشور 3۴میلیون 
هکتار در اختیار عشــایر قرار دارد تــا ۸.5میلیون تن علوفه 
دام هایشــان را به صورت طبیعی تامین كننــد و در كنار آن 
سالانه یك میلیون و 200 هزار تن علوفه نیز از منابع داخلی 
و خارجی تأمین می شود. با توجه به آمار سازمان هواشناسی 
میزان بارش در كل كشور سال آبی گذشته )1399-1۴00( 
نســبت به بلندمدت ۴1درصد و نســبت به ســال گذشته 
53درصد كاهش یافت. بنابر اعلام سازمان امور عشایری هر 
یك میلی متر كاهش بارندگی یــك كیلوگرم از تولید علوفه 
در مراتع را كم می كند و این یعنی 7هزار میلیارد تومان ضرر 
به دلیل كاهش علوفه در مراتع. همه این مشکلات عشایر را هم 
در كوچ بهاره و هم در كوچ پاییزه كه در اغلب نواحی به پایان 
رسیده با چالش در تغذیه و نگهداری دام به عنوان مهم ترین 
منبع امرار معاش با چالش مواجه كرد و بســیاری از عشایر 

ناچار به فروش دام های مولد خود شدند.

   مرحله اول ، صادرات 150هزار راس  
حالا بعد از یك مرحله خرید تضمینی دام عشــایر در بهار و 
تابستان، بنابر اعلام رئیس ســازمان دامپزشکی در سفر به 
كرمانشاه كه طی روزهای گذشــته انجام شده بود، صادرات 
دام زنده به زودی از كشور آغاز می شــود و اقدامات حمایتی 
برای حمایت از دامداران و عشایر 

برنامه ریزی شده است.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های 
عشایری دامداران متحرك ایران 
در این باره به همشهری می گوید: 
با توجه به اینکه كشورهای مقصد 
بیشتر دام های كردی و عربی می خواهند فعلا برای صادرات 
دام عشایر 6استان كرمانشاه، خوزســتان، فارس، لرستان، 

آذربایجان غربی و ایلام را بررســی كرده ایــم. البته بعضی 
كشورها مانند قطر روی نوع دام تأكیدی ندارند و بیشتر اوزان 
مختلف مدنظرشان اســت و به همین دلیل در مرحله بعد، 
درباره صادرات دام از استان های تهران، سمنان، قزوین و سایر 

استان های حوزه مركزی هم برنامه ریزی می كنیم.
فضل خرم با بیان اینکه به طور كلی قرار است 300هزار راس 
دام عشایر صادر شــود، می افزاید: هم اكنون مجوز صادرات 
150هزار راس دام داده شده اســت. او با بیان اینکه صادرات 
150هزار دام باقی مانده به بازار گوشت كشور بستگی دارد، 
اظهار می كند: هرچند این تصمیم عاقلانه ای اســت، اما ما 
معتقدیم عدد صادرات به قدری كم است كه اثری بر قیمت 
بورس نخواهد گذاشت. به گفته خرم، دام های مورد نظر برای 
صادرات شناسایی و بخشی از دام ها هم خریداری و قرنطینه 
شــده اند و به محض تعیین ارزش گمركی در هفته جاری، 

صادرات آغاز می شود.

   خرید تضمینی، هر كیلوگرم 62هزار تومان   
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عشــایری دامداران متحرك 
ایران قیمت خرید تضمینی دام عشــایر را برای صادرات هر 

كیلوگرم 62هزار تومان اعلام می كند و می گوید: این قیمت 
خوب موجب شده اســت وقتی دلالان كه در كار قاچاق دام 
هستند با قیمت 51هزار تومان به عشایر مراجعه می كنند با 
پاسخ منفی آنها مواجه شوند.خرم همچنین با تأكید بر اینکه 
هر سودی از صادرات حاصل شود مستقیما به عرضه كننده 

دام تعلق می گیرد، می افزاید: این موضوع با توجه به شرایط 
سختی كه عشایر دارند، اتفاق خوبی است و ما پیگیر هستیم 

كه چنین شرایطی برای كل عشایر رقم بخورد.

   مرحله دوم خرید تضمینی   
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عشــایری دامداران متحرك 
ایران در بخش دیگری از ســخنان خود توضیح می دهد كه 
این، دومین مرحله خرید تضمینی عشایر و نخستین مرحله 
صادرات دام زنده است.خرم با بیان اینکه در مرحله اول خرید 
تضمینی قرار بود یك میلیون و 500هزار راس خریداری شود، 
توضیح می دهد: به دلیل زیرساخت ها روند خرید تضمینی با 
كندی پیش رفت و تا شهریور و مهر ادامه یافت. در نتیجه ما 
پیشنهاد دادیم چون در شهریور و مهر احتمال آبستن شدن 
دام ها وجود دارد، فعلا نهاده تامین شــود و در اختیار عشایر 
قرار گیرد و بعد از آن خرید تکمیل شود. 179هزار تن نهاده در 
اختیار عشایر قرار گرفت و در برخی استان ها در حال تحویل 
است و در نهایت با همه این شرایط یك میلیون و 113هزار 

راس دام خریداری شد.

   كمك ها كافی نیست   
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عشایری دامداران متحرك 
ایران در ادامه درباره كشاورزی قراردادی به عنوان راهکار 
ســوم برای كمك به عشــایر هم توضیح می دهد:  طبق 
قراردادی با عنــوان كشــاورزی قراردادی نهــاده مورد 
نیاز500هزار راس دام تامین می شود و بعد از آن تا اسفندماه 
امسال، بره های كمتر از یك ماهه درصورت نیاز به شركت 
پشتیبانی دام فروخته می شــود و در غیراین صورت این 

بره ها نیز به كشورهای مقصد صادر خواهد شد. 
با وجود همه اقدامات در دست اجرا اما خرم تأكید می كند 
مشکلات عشایر در استان های مختلف به قدری زیاد است 

كه با این تعداد خرید و صادرات حل نمی شود.
او با بیان اینکه 29میلیون راس دام در میان عشایر وجود 
دارد، می افزاید: با طرح خریــد تضمینی و صادرات دام در 
یك مرحله فقط یك میلیون و 500هزار راس و در مرحله 
دیگر در مجموع 300هــزار راس دام خریداری كنیم، اما 
بقیه میزان دام عشــایر برای تامین علوفه و نهاده مشکل 

جدی دارند.
خرم تأكید می كند كه عشــایر امسال به دلیل خشکسالی 
بیش از یك میلیون تن كسری علوفه مرتعی داشته است و 
هرچند دولت تا امروز نسبت به سال گذشته دوبرابر نهاده 

دامی در اختیار این قشر قرار داده اما هنوز كافی نیست.

6 استان در اولویت صادرات دام زنده عشایر 
كرمانشاه، خوزستان، فارس، لرستان، آذربایجان غربی و ایلام در مرحله اول برای صادرات دام زنده قراردارند

سیده زهرا عباسی
خبرنگار

بــا توجــه بــه آمــار ســازمان هواشناســی میزان 
 بــارش در كل كشــور ســال آبــی گذشــته
)۱۴۰۰-۱۳۹۹ ( نســبت به بلندمدت ۴۱درصد و 
نسبت به سال گذشته 5۳درصد كاهش یافت

قیمت خرید تضمینی دام عشایر برای صادرات 
هر كیلوگــرم ۶۲هزار تومان اعلام شــده اســت 
درحالی كه دلالان برای كار قاچاق دام با قیمت 

5۱هزار تومان به عشایر مراجعه می كنند 

بنابــر اعــلام ســازمان امــور عشــایری هــر یــك 
میلی متر كاهش بارندگی یك كیلوگرم از تولید 
علوفه در مراتع را كم می كند و این یعنی ۷هزار 

میلیارد تومان ضرر  
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زهرا رفيعي
خبرنگار

خبرهاي كوتاه

چهره روز

خبر ویژه

خبر روز
۲۰درصد عوارض آلايندگي به صندوق 

ملي محيط زيست تخصيص يافت

براساس لایحه بودجه سال آینده، ۲۰درصد از عوارض آلایندگي 
به صنــدوق ملي محيط زیســت بــراي كاهــش آلودگي هاي 

زیست محيطي اختصاص مي یابد.
به گزارش همشهري، درحالي كه رقم تخصيص عوارض آلایندگي 
لایحه بودجه امسال 35درصد بود و مجلس آن را حذف كرده بود، 
در لایحه سال 14۰1 این عدد ۲۰درصد پيشنهاد شده است و در 
بند »ز« تبصره۶ ماده واحده این قانون كه مربوط به »عوارض و 
ماليات« اســت، عوارض آلایندگي مورد توجه قرار گرفته است. 
به گزارش ایسنا، براســاس این بند »۲۰درصد از منابع حاصل از 
عوارض آلایندگي موضوع عوارض سبز ماده)۲۷( قانون ماليات 
بر ارزش افزوده مصوب سال14۰۰ )نحوه مصرف آن در ماده4۰ 
قانون مذكور به ســازمان حفاظت محيط زیست )صندوق ملي 
محيط زیســت( اختصاص مي یابد تا پس از مبادله موافقتنامه با 
سازمان برنامه و بودجه كشور براساس ماده)5( اساسنامه صندوق 
مذكور صرف اعطاي تسهيلات و حمایت هاي مالي براي كاهش 
آلودگي هاي زیست محيطي و جلوگيري از تخریب محيط زیست 

در همان شهرستان شود.«

 سه شنبه و چهارشنبه 
آلوده ترين روزهاي هفته می شود

سه شنبه و چهارشنبه هفته جاري بدترین روزهاي هفته از نظر 
ميزان آلودگي هوا خواهد بود. صادق ضيایيان، رئيس مركز ملي 
پيش بيني و مدیریت بحــران مخاطرات وضع هــوا با اعلام این 
خبر به ایلنا، از احتمال ورود یك ســامانه بارشي قوي به كشور 
در اواخر هفته خبر داد. براســاس گفته هــاي وي، طي روزهاي 
پيش رو بارش هاي پراكنده اي در سواحل دریاي خزر به ویژه در 
استان هاي مازندران، گلستان و همچنين گيلان داریم كه چندان 
قابل ملاحظه نيست و بارش ها به صورت پراكنده است. او افزود: 
عمدتا پدیده اي كه طي این هفته در كشور غالب است، پایداري 
هوا و افزایش آلاینده ها در كلانشهرهاست. كاهش دماي نسبي را 
نيز طي روزهاي دوشنبه، سه شنبه و حتي چهارشنبه در شمال 
شرق كشور و نيمه شرقي كشور داریم. این كل پدیده هایي است 
كه این هفته درگيرشان هستيم. ضيایيان گفت: اما از آن مهم تر 
بارشي است كه در اواخر هفته اتفاق مي افتد و یك سامانه بارشي 
قوي آخر هفته و تقریبا از روز جمعه وارد كشور و اطلاعات تكميلي 
در روزهاي آینده اعلام مي شود. او درارتباط با وضعيت آلاینده ها 
در تهران گفت: اگرچه درحــال حاضر هواي تهران چندان آلوده 
نيست، اما انتظار داریم با توجه به پایداري هوا و غلظت آلاینده ها 
به این آلودگي افزوده شود و در روزهاي آینده نيز با آلودگي هوا 
مواجه باشــيم. بدترین روزها از نظر ميزان آلودگي هوا در هفته 

پيش رو، روزهاي سه شنبه و چهارشنبه است.

فرونشست ايران
اعلام خبر »ریســك بالاي فرونشست در تمام دشت هاي 
فلات مركــزي ایران« موجب شــد علــي مریدي چهره 
امروز صفحه زیست بوم روزنامه همشهري شود. این مدیر 
دفتر حفاظت آب و خاك سازمان حفاظت محيط زیست 
همچنين نسبت به قرار گرفتن خطوط نفت، گاز و آب در 
مسير فرونشست ها هشدار داد و گفت: نگراني ما این است 

كه اگر شرایط زمين شناسي دشــت هاي فلات مركزي به گونه اي باشد كه پتانسيل 
فرونشست غيرمتقارن نيز داشته باشند، خسارت هاي جدي به زیرساخت هاي كشور 
وارد كنند. مسئله فرونشست زمين كه معلول اضافه برداشت ها از آب هاي زیرزميني 
است، عمدتا در دشــت هاي فلات مركزي، یعني ناحيه مركزي ایران، جنوب البرز و 
شمال و شرق زاگرس رخ مي دهد كه عمده مصارف وابســته به منابع آب زیرزميني 
است. متأسفانه برداشت هاي غيراصولي و غيرمجاز از منابع آب زیرزميني باعث شده 
كه تراز آب زیرزميني در آبخوان ها افت هاي نسبتا شدیدي داشته باشند. به دنبال این 
مسئله پدیده فرونشست در نواحي مركزي ایران ما را تهدید مي كند و شهرهاي بزرگ 
مثل اصفهان، تهران و دیگر شهرهایي كه روي آبخوان هاي مهم كشور واقع شده اند در 
معرض این خطر هستند. بالغ بر یك دهه كارشناسان و متخصصان آب نسبت به این 
موضوع هشدار داده اند اما وسعت هشدار مریدي بيشتر از همه هشدارهاي گذشته بوده 
است. به گفته وي، تقریبا تمام دشــت هاي مهم فلات مركزي كشور در اثر این اضافه 
برداشت ها ریسك بالاي فرونشست دارند. برخي از دشت ها در دیگر نواحي ایران كه 
معمولا مناطق پر آب هستند و مصرف آب زیرزميني در آنها كمتر است، وضعيت نسبتا 
معمولي دارند، اما دشت هاي مهم كشورمان در مركز كه منبع اصلي تامين آب براي 
مصرف كنندگان مختلف هستند، همگي دچار برداشت هاي نامتعادل و تعادل منفي 

در آبخوان ها هستند.

بهروز فيروزیطرح  روز

حمیده خاتون هلال بحر، عضو شورای شهر 
بوشهر: آلودگی شناگاه های شهر بوشهر به  دلیل 

ورود فاضلاب شهری، سلامت شهروندان و 
آبزیان دریایی را به خطر انداخته است.

تالاب گاوخوني در يك قدمي فهرست مونترو

درصورت به روزرســاني اطلاعات تالاب گاوخوني در كنوانســيون رامسر، مي توان 
انتظارداشت كه این تالاب در فهرست تالاب هاي در معرض خطر )مونترو( قرار گيرد. 
علي ارواحي، مشاور مدیریت زیست بوم هاي تالابي ایران با بيان اینكه  گاوخوني یكي 
از تالاب هاي ارزشمند كشور و ثبت شده در كنوانسيون رامسر است، به مهر گفت: با 
این حال متأسفانه حقابه آن براي بيش از 15سال، تأمين نشده است و این زیست بوم 
ارزشمند كه روزگاري ميزبان انواع پرندگان، منبع آبي پایدار براي حيات جوامع انساني 
و تنوع زیستي به شمار مي آمد، سال هاست كه خشك شده است. او خاطرنشان كرد: 
تالاب گاوخوني از برخي مشــكلات و تهدیدهاي ریشه اي رنج مي برد كه از آن جمله 
به حكمراني نامناســب و مدیریت غيریكپارچه آب در حوضه زاینده رود، همكاري و 
مشاركت ضعيف استان هاي اصفهان و چهارمحال و بختياري در اجراي برنامه مدیریتي 
این تالاب، تخصيص بي رویه آب براي كشــاورزي و صنعت و در نتيجه تحویل ندادن 
حقابه گاوخوني در مصب تالاب، اصلاح نشدن الگوي مصارف بالادست و بهنگام سازي  
آن با تغييرات اقليمي، تمركز یك هفتم صنایع كشــور در بالادســت تالاب، كاهش 
نسبي بارش، كشت محصولات پر مصرف در بالادست تالاب و برداشت هاي غيرمجاز 
از آب هاي سطحي و زیرزميني مي توان اشاره كرد. متخصص مدیریت زیست بوم هاي 
تالابي ایران ابراز داشت: این مشكلات و تهدیدها علاوه بر خشك شدن تالاب گاوخوني، 
پيامدهایي مانند فرونشست زمين، انتشــار ریزگردهاي سمي در اصفهان و 3 استان 
همجوار، خسارت به اراضي كشاورزي، شــيوع بيماري ها، مرگ زیست مندان آبزي و 
كنار آبزي و كاهش تنوع گياهي و جانوري تالاب را به همراه داشته است. ارواحي گفت: 
فهرست تالاب هاي مونترو نيز معرف مناطق تالابي است كه پيش از این در كنوانسيون 
رامسر ثبت شده اند اما از معيارهاي كنوانسيون رامسر فاصله گرفته اند و بيم آن مي رود 

كه كاركردهاي خود را از دست بدهند.

تأكيد بر استفاده از فناوري هاي نو  در حفاظت منابع طبيعي

نشست مشترك رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور و معاون علمي و 
فناوري رئيس جمهوري با هدف گسترش استفاده از فناوري هاي نوین در حوزه منابع 
طبيعي و آبخيزداري برگزار شــد. به گزارش پایگاه اطلاع رســاني سازمان جنگل ها، 
دیروز دیدار سورنا ستاري، معاون علمي و فناوري ریاست جمهوري و رئيس بنياد ملي 
نخبگان و مسعود منصور، معاون وزیر و رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري 
كشور برگزار شــد و گسترش اســتفاده از فناوري هاي نوین در حوزه منابع طبيعي و 
آبخيزداري مورد بررسي قرار گرفت. استفاده از فناوري هاي نوین در رصد و پيشگيري 
از مخاطرات و اطفاي حریق در عرصه هاي منابع طبيعي، اســتفاده از انواع مالچ هاي 
زیستي به منظور جایگزیني با مالچ نفتي، استفاده از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان 
در رفع نيازمندي هاي فناوري سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كشور از محورهاي 

مهم این نشست بود.

عدد خبر

از ابتدای سال جاری تاكنون 100قاچاقچی 
چــوب در اصفهــان دســتگیر شــده اند. به گزارش 
مهــر، ســرهنگ علیرضــا طاهــری، فرمانــده یگان 
حفاظــت منابع طبیعی اســتان اصفهــان با اعلام 
بتــدای ســال تاكنــون 1۶۲تــن  ز ا خبــر گفــت: ا
 چــوب و 1۸تــن زغــال بلــوط و تــاغ كشــف و ضبط

شده است.

100قاچاقچی چوب 

آتش سوزی تالاب میانگران پس از تلاش های 
10ساعته پرســنل یگان حفاظت محیط زیست ایذه 
مهار شد. به گزارش همشــهری، در این آتش سوزی 
10هكتار از تاج بالایی و پوششــی تالاب دچار طعمه 
حریق شد اما خوشبختانه در قسمت تحتانی تالاب 

آتش سوزی نشد.

10ساعت اطفای حریق

  حكم تيردر شكارگاه هاي خصوصي
  سازمان حفاظت محيط زیست دستورالعمل شكار در قرق هاي اختصاصي را صادر كرد

  3ميليون و۷5۰هزار تومان حق دولت از صدور مجوز شكار براي داخلي ها
  فعالان محيط زیست: ميانگين قيمت تور ها براي شكار قوچ 3۰هزار دلار و براي كل 15هزار دلار است

سازمان حفاظت محيط زیست، دستورالعمل ضوابط 
و مقررات شكار چهار پا در قرق هاي اختصاصي امسال 
را اعلام كرد. در این دســتور العمل با استناد به قانون 
شكار و صيد و آیين نامه اجرایي آن، ضوابط و مقررات 
نحوه بهره برداري پایدار و تعدیل جمعيت در قرق هاي 
اختصاصي در استان هاي كرمان و یزد در قالب پروانه 
ویژه شكار چهارپا تدوین و ابلاغ شده است. ادارات كل 
حفاظت محيط زیست اســتان ها نيز موظف هستند 
ضمن ابلاغ این دستورالعمل به دارندگان پروانه قرق 
اختصاصي واجد شرایط، نظارت كافي بر اجراي مفاد 
آن داشته باشند. هر ســال، براي 4 قرق اختصاصي 
روباز، چهل گزي، دُربيد در استان یزد و منصورآباد در 
استان كرمان، پروانه شكار كل و قوچ صادر مي شود. 
صدور پروانه نيز به این شرط انجام مي شود كه افزایش 
جمعيت گونه هاي قابل شكار در این مناطق رخ داده 

باشد.

حيات وحــش؛   شــكار  در  دولــت  حــق 
3ميليون و75۰هزار تومان

شــهاب الدین منتظمي، مدیركل دفتــر حفاظت و 
مدیریت حيات وحش در مورد دســتورالعمل صدور 
پروانه شــكار چهارپا در قرق هاي اختصاصي امسال 
مي گویــد: طول شــاخ چهارپــا امســال نيز ملاك 
شكار اســت، ضمن اینكه سن شــكار نيز باید بالاي 
۷سال باشد. اساســا تروفه هاي بالاي ۷سال براساس 
استانداردهاي جهاني طول شــاخ مشخص و بالایي 
دارند  كه در ایــن آیين نامه هم آمده اســت. هر چه 
طول شاخ بيشتر مي شــود ارزش تروفه)شكارهای از 
پيش انتخاب شده( بيشتر مي شود. به گفته  او، سال 
گذشته با توجه به شرایط تورمي، »پروانه ویژه شكار« 
كه مربوط به مناطق حفاظت شده است، 15ميليون 
تومان اعلام شــد. نرخ تعرفه براي اتبــاع داخلي در 
قرق ها نيز، ۲5درصد رقم »پروانه ویژه« است. اگرچه 
سرشماري هاي اخير نشان مي دهد كه روند جمعيت 
افزایشي بوده است، سال هاست كه پروانه ویژه براي 

مناطق حفاظت شده صادر نشده است.
منتظمي با مثبت ارزیابي كردن روند رشد جمعيت در 
قرق ها مي گوید: در بيشترین حالت تا كنون 4درصد 
اجازه شــكار در صورت افزایش جمعيت صادر شده 
اســت، ولي عموما این رقم ۲ تا 3درصد بوده اســت. 
ضمن اینكه صدور پروانه شــكار لزوما به معناي فعل 
شكار نيست. قرق ها محدودیت مساحتي دارند و خارج 
از آن نمي توانند شــكار انجام دهند. سرشماري ها با 
حضور كارشناسان ادارات كل انجام مي شود و فارغ از 
افزایش جمعيت، سن سرشماري بالاي 5 سال نيز در 

صدور پروانه اهميت دارد.
او در مــورد درآمد حاصــل از شــكار مي گوید: پول 
به دست آمده از درآمد شــكار صرف هزینه نگهداري 
و حفاظت قرق هــا مي شــود. درآمد آنهــا صرفا از 
فروش پروانه شكار به دســت مي آید. حق دولت براي 
شــكارچيان داخلي نيــز 3ميليون و۷5۰هزار تومان 
است. ليســت جدول قيمت ها براي اتباع خارجي نيز 

جزو حقوق دولت اســت و مازاد این ارقام را قرق دار 
هرچه بفروشد، جزو درآمدش است.

شــهاب الدین منتظمي، مدیركل دفتــر حفاظت و 
مدیریت حيات وحش عملكرد قرق ها را مثبت ارزیابي 
مي كند و مي گوید: افزایش جمعيت، نحوه حفاظت، 
تعداد قرقبان و جلوگيري از بروز تخلف ملاك ارزیابي 
ما ست  و تا كنون گزارشي در مورد بروز شكار غيرقانوني 

در مناطق قرق به دست ما نرسيده است.
او اميدوار است كه زماني برســد كه درآمد قرق ها از 
محل حضور توریست تامين شود و مي گوید: هم اكنون 
هدف از قرق داري حفاظت از گونه است و برنامه هاي 
گردشگري در آن پررنگ نيســت. ولي اميدواریم كه 
روزي برســد كه ماهيت قرق كه حفاظت مشاركتي 

است، با گردشگري تحقق یابد.
مدیركل دفتر حفاظت و مدیریت حيات وحش سازمان 
حفاظت محيط زیست در مورد شيوع طاعون در مناطق 
قرق، مي گوید: تا كنون گزارشي در مورد بروز طاعون 
در این مناطق نداشته ایم. البته قرق ها عاري از تعارض 
چراي دام نيستند اما این تأكيد وجود دارد كه قرق دار 
مانع از ورود گله هایي شود كه نسبت به بيماري طاعون 

نشخواركنندگان واكسينه شده باشند.

قوچ 3۰هزار دلار؛ كل 15هزار دلار
مخالفان قرق هاي اختصاصي امــا معتقدند افزایش 
جمعيــت گونه ها با تهيــه آبشــخور و علوفه ممكن 
شده است. محمدعلي یكتانيك، فعال محيط زیست 
و مخالف شكار  به همشــهری مي گوید: هنوز نتيجه 
سرشماري ها اعلام نشده اســت، ولي زمزمه شكار و 
قيمت تورهاي شــكار درآمده است. ميانگين قيمت 
تور ها براي شكار قوچ   3۰هزار دلار و براي شكار كل 
15هزار دلار است. البته ممكن است امسال براي گونه 

آهو مجوز شكار صادر نشود.
به گفته این فعال محيط زیســت، بهانه دستگاه هاي 
دولتي براي صدور مجوز شــكار آن اســت كه شكار 
ارزآوري دارد. تعرفه دولتي برای شكارچی خارجی نيز 
3هزار دلار براي شكار است كه در این شرایط بخش 

خصوصي از شكار منتفع مي شود.
امسال طبيعت ایران با ۲ مشكل خشكسالي و طاعون 
نشــخواركنندگان كوچك درگير بــود . محمدعلي 
یكتانيك  به همشــهري مي گوید: بسياري از مناطق 
درگير بيماري طاعون نشــخواركنندگان هستند. در 
بسياري از مناطق قرق نيز دام اهلي تردد مي كند و تا 
زماني كه واكسيناسيون سراسري دام ها انجام نشود، 

احتمال بروز این بيماري در همه جا وجود دارد.
به گفته او، امسال با وجود ادعاها، واكسيناسيون دام 
اهلي كافي نبود و سازمان دامپزشكي تنها در نقاطي 
كه بيماري شيوع پيدا كرده باشد یا در حاشيه مناطق 

حفاظت شده باشد، واكسن توزیع مي كند.
این فعال محيط زیست مي  گوید: چيزي كه تاكنون در 
ارتباط با واكسيناسيون عليه طاعون نشخواركنندگان 
اتفاق افتاده، »نوشــدارو بعد از مرگ سهراب« است. 
چون ميزان جابه جایي و قاچاق دام بســيار بالاست و 
اینكه به یك استان واكسن بدهند و به استان كناري 

ندهند، عملا در كنترل بيماري كارایي ندارد.
خشكسالي امســال نيز وضعيت حيات وحش كشور 

را شــكننده كــرد  و محمدعلــي یكتانيــك، فعال 
محيط زیست مي  گوید: رویشگاه ها به دليل خشكسالي 
بسيار ضعيف شده اند.   وقتي جانوران در فشار غذایي 
قرار بگيرند، بيشتر مســتعد بيماري مي شوند. منابع 
آبي كم و مشترك بين دام اهلي و وحشي است. صبح 
گله دام كنار آبشخور اســت و غروب گله كل وحشي. 
این در حالي است كه دام اهلي را درمان مي كنند، ولي 
حيات وحش در برابر این بيماري درمان ناپذیر است. 
به طور معمول نيز ۸۰درصد جمعيت گونه هاي كل و 
بز و قوچ و ميش از بين مي رود. این بيماري امسال در 
پارك ملي خجير تهران تا ۹۰درصد جمعيت را از بين 
برد یا در منطقه هفتادقله استان مركزي تا ۷۰درصد 

جمعيت این گونه ها نابود شد.
او معتقد اســت كه خشكســالي و بيماري از یكسو و 
شكار لجام گســيخته از ســوي دیگر حيات وحش را 
تهدید مي كند. یكتانيك مي گوید: سازمان حفاظت 
محيط زیســت در بســياري از مناطق شــكارچي را 
دستگير مي  كند، اما توان ابطال تمبر )1۰درصد هزینه 
جریمه شكار( در دادگستري را ندارد تا پرونده قضایي 
تشــكيل دهد. در نتيجه متخلف زودتر از محيط بان 
به خانه برمي گردد و بدین ترتيب هيولاي مهار نشده 

شكار را آزاد مي گذاریم تا شرایط بدتر شود.

تلــه قرق دارها بــراي جذب جمعيــت مناطق 
حفاظت شده

این فعال محيط زیســت با تأكيد بر اینكه مسئوليت 
بررســي اینكه آیا دام هاي اهلي كه در مناطق قرق 
تردد مي كنند، واكسينه شــده اند یا خير با قرق دار 
نيســت، مي گوید: جانمایي قرق هــاي اختصاصي 
نزدیك مناطق حفاظت شــده اســت. فاصله 1۰ تا 
15كيلومتري بين مناطق قرق با مناطق حفاظت شده 
بــراي حيات وحش اصلا مســير طولاني نيســت و 
به راحتــي جابه جایــي جمعيت صــورت مي گيرد. 
قرق داران بــه تعداد زیاد آبشــخور ایجاد مي كنند و 
به صورت تناژ علوفه تهيه مي كنند. حيوان ها از مناطق 
دیگر به قرق ها مي آیند؛ به این دیگر افزایش جمعيت 
نمي  گویند. مثل این اســت كه شــما پشت پنجره 
خانه تان گنــدم بریزید و بگویيــد جمعيت پرنده ها 
زیاد شــده اســت. افزایش جمعيــت در به اصطلاح 
حفاظت گاه هاي قرق اختصاصــي ابهام دارد. ضمن 
اینكه صلاحيت ســنجي شــكارچي ها معلوم نيست 
چگونه انجام مي شــود  یا وضعيت گوشــتخواران در 
منطقه چگونه اســت؟ قرق اختصاصي باعث تهييج 
مردم اطراف به شكار مي شود. حفاظت از حيات وحش 
با یك پاســگاه و 4نفر مامــور، حتي اگــر بهترین 
موتورسيكلت  یا پهپاد هاي نقطه زن هم داشته باشند، 

امكان ناپذیر است.
در ایــن ميــان   بازنــده   محيط زیســت اســت. 
۲۷۰۰محيط بان جانشان را كف دستشان گرفته اند 
و هر هفته اگر از ميان آنها كشته نداشته باشند، حتما 
كساني هستند كه زخمي از شكارچي ها برداشته اند. 
اگر هم كســي در این بين آسيب ببيند مأمور دولتي 
باید سال ها در زندان بماند. همه اینها ملغمه اي ایجاد 
كرده  كه مدیران دولتي حتي حاضر نيســتند آن را 

بشنوند. یكي باید ترمز شكار را بكشد.

قيمت سال2022گونه نامگذاري شده توسط فروشنده 
29هزار دلارقوچ اصفهان 

34هزار دلارقوچ اوريال )افغان(
30هزار دلارقوچ كرمان 

32هزار دلارقوچ اوريال )كاسپين(
15هزار دلاركل ايراني 
27هزار دلارقوچ ارمني 
50هزار دلارقوچ شيراز 

70هزار دلار قوچ لارستان 

بهاي پروانه ويژه براي اتباع خارجيطول شاخ گونه 

 كل )هر رأس(

كمتر از 70 سانتي متر
70 تا ۸5 سانتي متر
۸5 تا 95 سانتي متر

95 تا 130 سانتي متر
130 سانتي متر به بالا

ممنوع
1000دلار
1250دلار
1375دلار
1500دلار

 قوچ كرمان 
)هر رأس(

كمتر از 40 سانتي متر
40 تا 50 سانتي متر
50 سانتي متر به بالا

ممنوع
2500دلار
3000دلار

پور
ناه

ر پ
 امي

س:
عك

نامگذاري گونه ها براساس مناطقي است كه پروانه شكار به اتباع خارجي داده مي شود 



دوشنبه 22 آذر 81400
شهر شماره  8386

در جنوب غــرب پايتخــت 
حفره هاي بزرگي وجود دارد گزارش

كه اگر كسي از بالا به آنها نگاه 
كند، تصور مي كند دره هاي عميق طبيعي 
هســتند، اما اين حفره ها در نتيجه 50سال 
برداشت شن و ماســه ارزان از خاك تهران 
به وجــود آمده انــد؛ حفر ه هايي بــا بيش از 
100متر عمق و آنقدر وسيع كه تنها لغزش 
خاك به درون يكي از آنها، جنوب غرب شهر را 
به لرزه مي اندازد؛ حفره هايي با ظرفيت هزاران 
مترمكعب آب كه اگر مسير رودخانه كن در 
نزديكي آنها اندكي جابه جا شود، تبديل به 
درياچه هايي ناخواسته مي شوند. هركس كه 
از نزديك اين معادن متروكه را ببيند، قطعا 
هراس به دلش مي افتد كه ممكن است روزي 
گرفتار حادثه اي شــويم كه اين شن چاله ها 
ايجــاد كرده انــد. در اين بيــن، حميدرضا 
صارمــي، معــاون شهرســازي و معماري 
شهرداري تهران از ساماندهي و اجراي طرح 
توسعه شهري اين محدوده با وسعت بيش از 

400هكتار خبر مي دهد.

5سال برداشت ماسه
تاريخچه برداشت شن و ماسه از زمين هاي 
اطراف تهران مخصوصا در جنوب غرب شايد 
به نيم قرن قبل برســد. اكنــون نيز معادن 
شن و ماسه زيادي در محدوده شهر قدس، 
شهريار و ملارد قرار دارد. اما برداشت رسمي 
و قانوني از شن چاله هايي كه اكنون در منطقه 
18شهرداري تهران قرار گرفته اند با عنوان 
»معدن« از سال 1347شروع شد. برداشت 

با ماشــين آلات خاكبرداري هر سال سطح 
زمين را بيشــتر پايين برد؛ تــا جايي كه از 
همه معيارهــاي قانوني و مهندســي عبور 
كرد. در دهه 80ماهانــه نزديك 10ميليون 
تن شن و ماسه ســاختماني در تهران توليد 
مي شد كه بخش اصلي آن را از معادن حاشيه 
شــهر اســتخراج مي كردند، اما چند سالي 
مي شــود كه با تجهيزات جديــد مي توان 
بخشي از اين شــن و ماســه ها را از طريق 
بازيافت نخاله هاي ســاختماني تامين كرد. 
ماشــين آلات صنعتي حتي با فناوري هاي 
ساده هم مي توانند نخاله هاي ساختماني را 
در ابعاد مختلف خرد و به بازار عرضه كنند، 
اما تا وقتي كه برداشت از خاك بسيار ارزان  
و بدون محدوديت محيط زيســتي باشــد، 
ماسه به دست آمده از نخاله ها مشتري زيادی 
ندارد.مشــكل ديگري كه به واسطه فعاليت 
عميق معادن شن و ماسه يا بستر خشك شان 
به وجود مي آيد، ايجاد گردوغبار است. با اين 
حساب در پي جريان غالب باد غرب به شرق 
توســعه شــهري، گردوغبار معادن حتي تا 
ميانه هاي شهر هم مي رسد و بر آلودگي ناشي 
از سوخت هاي فســيلي مي افزايد؛ بنابراين 
سطح اراضي كه اين معادن در آنها قرار دارد 
و به بيش از 400هكتار مي رســد، مي تواند 
مخزني براي توليد گردوغبار باشد. به همين 
خاطردر سال 94كميســيون ماده 5رأي به 
تغيير كاربري اين معادن داد تا شهرداري اين 
زمين ها را تملك كند و تغيير كاربري دهد؛ 
چراكه افزايش ريزگرد ها باعث جلب توجه 
به موضوع شن چاله ها شده بود. بر اين اساس، 
شركتي با نام تاكا )توسعه اراضي كن ايرانيان( 
طرحي را براي اســتفاده هاي جديد از اين 
شن چاله ها مطرح كرد، اما معادن همچنان 

به كار خود ادامه مي دادنــد و بعدها پس از 
توقف فعاليت معادن، شركت نيز منحل شد 
تا كار ساماندهي و اجراي طرح  تفرجگاهي 
در اراضي شــان، بدون تكليف بماند. به هر 
ترتيب 5ســال قبل و پــس از پيگيري هاي 
فراوان رسانه ها، فعاليت معادن شن و ماسه 
در منطقه 18با دستور قضايي ممنوع شد و 
تنها برخي اقدامات محدود مانند خارج كردن 
شن و ماسه هايي كه قبلا برداشت شده بودند، 
انجام مي گرفت كه آن نيز پايان يافته است. 
كميســيون ماده 5براي ايــن نقطه، طرح 

منطقه اي تصويب كرده است.
 اين محدوده براســاس طرح تفصيلي پهنه 
M )مختلف( محســوب مي شود كه شامل 
كاربري هاي GRS يعني مسكوني، تجاري 
و فضاي سبز اســت؛ به عبارت ديگر تقريبا 
تمام كاربري هاي 7گانه شــهري را مي توان 

در آن اجرا كرد.

تغيير كاربري چاله ها
با همه اينها سؤال اينجاست كه با چاله هاي 
عمق 130متري معــادن چه كاري مي توان 
انجام داد؟ درخت كاري؟ ايجاد شــهربازي؟ 
ساخت بيمارســتان؟ از طرف ديگر اگر آب 
رودخانه كن وارد اين حفره ها شود، احتمال 
ريزش ديواره هاي  آن زياد اســت. باتوجه به 
اينكه شن چاله ها در ميان بزرگراه و مناطق 
مســكوني قرار گرفته اند و مساحت زيادي 
دارند، ابعــاد حادثه احتمالي نامشــخص 
است. اگرچه اواخر ســال 95و ابتداي سال 
96، پايدارســازي ديواره هــاي اين معادن 
صورت گرفت، ولي نكته مهم اين اســت كه 
پايدارســازي هم تاريخ انقضا دارد. مهدي 
چمران، رئيس شوراي شهر تهران نيز ديروز 

به همين مسئله اشــاره كرد و گفت: »چند 
سال قبل كه بارندگي ها شدت پيدا كرد، من 
چندبار از اين نقطه بازديــد كردم. احتمال 
ريزش شــن چاله ها زياد است و اميدواريم با 
تفاهم ميان نهاد هاي مختلف اين مشــكل 

حل شود.«
مهــدي پيرهــادي، رئيــس كميســيون 
سلامت، محيط زيســت و خدمات شهري 
شوراي اسلامي شهر تهران نيز عنوان كرد: 
»منطقه اي در موقعيت مابين رودخانه كن، 

جنوب بزرگــراه فتح، غرب بزرگراه شــهيد 
بروجردي و شمال بزرگراه آزادگان به دليل 
فعاليت استحصال معادن شن و ماسه تبديل 
به شــن چاله اي به عمق متغيــر بين 50 تا 
130متري شده است. خطرات ناشي از وجود 
اين شــن چاله در 3حوزه قابل دسته بندي 
است؛ خطرات ناشــي از تجاوز گود به حريم 
و بســتر رودخانه كن و احتمال وقوع رانش 
گســترده در محدوده اي به شــعاع حداقل 
100متــر درصورت وقوع ســيلاب هايی با 

دوره بازگشت 100ساله و بالاتر در محدوده 
موردنظر كه خطر بالقــوه اي براي محدوده 

بزرگراه فتح و راه آهن تهران جنوب است.«
او تأكيد كــرد: »محدوده مســكوني غرب 
گود موردنظــر حدود 15 متر بــا آن فاصله 
دارد. خطرات ناشــي از گودبرداري عميق 
پايدارســازي نشــده در اينجا بــراي باند 
كنــدروي بزرگــراه شــهيد بروجــردي و 
 پل هــاي تقاطعي بزرگراه بــا رودخانه كن،

مشهود است.«

چاله های 130متری زير پای پايتخت
 موضوع شن چاله هاي بزرگ جنوب دوباره از سوي مديريت شهري مورد توجه 

قرار گرفته   تا اجراي طرح توسعه شهري به جاي آنها در دستور كار قرار گيرد
محمد سرابي

خبرنگار

نقل قول

مهدی چمران
رئیس شورای اسلامی شهر تهران:

 ۵سال قبل و در مدیریت سابق شهرداری، 
یك طبقه اضافه ساختمان علاءالدین 

حذف شد و الان می خواهند 2 طبقه اضافه 
بسازند. نامه ای را برای كمیسیون ماده38 
تهیه كرده ام تا در چارچوب قوانین اقدامات 
انجام شود. هم اكنون مردم چه ذهنیتی پیدا 
می كنند كه دوباره تصمیم به ساخت 2 طبقه 

اضافه گرفته شود.

شاپور دیوسالار
معاون فنی و طراحی شهری سازمان 

زیباسازی شهرداری تهران: 
یكی از مشكلات عمده طرح میدان 

امام حسین  واقع شدن میدان در مرز 
3شهرداری مناطق 7، 12 و 13 است. 

درحالی كه اتمام پروژه ساماندهی می تواند 
فضاهایی همانند یك فرهنگسرای روباز 
برای میزبانی مراسم های آیینی و فرهنگی 

در آینده  به وجود آورد.

 مهدی اسماعیل بگی
 مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت 

بر تاكسیرانی شهر تهران: 
روز گذشته یك شركت خودروساز داخلی 
تعدادی محصول به شهرداری تهران آورد 

كه یكی از آنها، خودروی ون برقی بود. امید 
است به فوریت این خودرو وارد ناوگان 
شود. ورود این ون می تواند بعضی از 

مشكلات موجود در خطوط پر ازدحام را 
حل كند. 

 محمود ترفع
مدیرعامل شركت واحد اتوبوسرانی: 

دریافت كرایه نقدی توسط رانندگان بخش 
عمومی چه در خطوط روزانه و چه در خطوط 
شبانه تندرو تحت هر عنوان ممنوع است 
و بخش های اجرایی، بهره برداری و نظارتی 

شركت واحد، موظف شدند تا به این موضوع 
با جدیت ورود كرده و با رانندگان متخلف 
برخورد كنند. پرداخت كرایه اتوبوس های 
عمومی، باید با كارت بلیت صورت گیرد.

به جاي 30متر 130متر برداشت كرده اند
خبر خوب آنكه طرح توسعه شهري شن چاله هاي جنوب غرب تهران بازنگري مي شود؛ اين خبر را حميدرضا صارمي، معاون شهرسازي و معماري 
شهردار تهران اعلام كرده است. معاون شهرسازي و معماري شهردار تهران گفت: »برداشت قانوني از شن چاله ها، صرفاً تا عمق 30متر مجاز 
است، اما مالكان بخش اعظمي از اين شن چاله ها اقدام به برداشت بعضاً تا عمق 130متر كرده اند و اين اقدام موجب تشديد خطر فرونشست و 
وقوع سيلاب هاي فصلي شده است.« صارمي با اشاره به بازديدي كه همراه شهردار منطقه 18و تعدادي از مديران حوزه شهرسازي و معماري 
از محل شن چاله هاي منطقه 18انجام داده است، افزود: »براساس بند 20ماده 55قانون شهرداري ها، تمامي صنايع مزاحمي كه در محدوده 
شهر تهران قرار دارند، بايد تعطيل و به خارج از شهر منتقل شوند. « صارمي  گفت: »در بازديدي كه داشتيم، مقرر شد سازمان نوسازي شهر 
تهران با همكاري اداره كل شهرسازي و طرح هاي شهري، طرح مصوب سال 92را با رويكرد توجه به مسكن ارزان قيمت و ايجاد فرصت هاي 
سرمايه گذاري براي مالكين، مورد بازنگري قرار دهد.« او در ادامه با تأكيد بر ضرورت پايدارسازي ديواره شن چاله ها، خاطرنشان كرد: هزينه 
پايدارسازي ديواره ها بر عهده مالكان و بهره برداران قرار دارد. همچنين اگر مالكان اراضي كه مطابق با قانون به توسعه شهر پيوسته اند، خواستار 
بارگذاري باشند، بايد در چارچوب قانوني شهرداري اقدام كنند. پايدارسازي شن چاله ها با تجميع رويكردهاي سازمان محيط زيست، سازمان 

صنايع ملي و تمامي ذينفعان و نهادهاي مرتبط و با مديريت و راهبري شهرداري منطقه 18عملياتي شود.«

ث
مك

سال93سال88 سال94سال90 سال95سال91 سال1400سال92

شهرداري منطقه 18آلودگي معادن 
را به شوراي شهر اعلام كرد. اين 

آغاز تصميم هاي قانوني براي مقابله 
با فعاليت معادن شن و ماسه بود.

مالك يكي از معــادن به ديوان 
عدالت اداري شكايت كرد تا معدن 
تعطيل نشود، اما ديوان شكايت را 

وارد ندانست.

روزنامه همشهري موضوع معادن را 
با گزارش هاي ميداني پيگيري كرد. 
كميسيون ســلامت شوراي شهر 

تصميم  به تعطيلي معادن گرفت.

با دســتورهاي قضايي برداشت 
جديد از معادن شن و ماسه منطقه 
18متوقف و مسير دسترسي به 

آنها مسدود شد. 

اداره كل محيط زيست تهران رأي 
تعطيلي يك ساله براي معادن شن 
و ماسه را صادر كرد. شوراي شهر 
هم تصميم به تعطيلي آنها گرفت.

بهره برداران شروع به ريختن نخاله 
به درون گود ها كردند، اما همزمان 
برداشت هم انجام مي شد. نخاله ها 
تأثيري بر پايدار سازي  گود نداشتند.

مسئولان استاني، براي تعطيلي 
معادن ضرب الاجل تعيين كردند 
و همزمان طرح هاي مختلفي براي 
استفاده از فضاي معادن مطرح شد.

شــن چاله ها همچنان به شكل 
قبلي رها شــده و اقدام عملي 
براي پايدارسازي مجدد يا تغيير 

كاربري آنها انجام نشده است.

در يك دهه گذشته رسانه ها و مديريت شهري اقداماتي براي رسيدگي به موضوع شن چاله ها انجام دادند كه منجر به توقف برداشت شن و ماسه شد، اما پس از آن محل معادن به حال خود تعطيلي شن چاله ها 5سال طول كشيد
رها شده است. بيشتر اين اقدامات در سال هاي 90شمسي انجام گرفت و از صدور آرا و احكام قانوني تا زمان توقف فعاليت كامل آنها نزديك 5سال طول كشيد.

 فيلم مرتبط
  با   گزارش  را 
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تازه هاي نشر

  و سرانجام مرگ 
»و ســرانجام مرگ« يك رمان تاريخي از آگاتا 
كريستي اســت كه ســال1944 منتشر شد. 
اتفاق هاي اين رمان در 2هزار سال قبل از ميلاد 

رخ مي دهند و نخستين رماني است كه داستان هاي تاريخي و پليسي 
در آن تركيب مي شــوند. قصه اين كتاب درباره يك خانواده مصري 
است. آنها زندگي آرامي دارند و هنگامي كه پدر، ايمهوتپ، با همسر 
جديدش برمي گردد، آشفته مي شود. آگاتا كريستي،  زاده 1۸9۰ و 
درگذشته 19۷۶، نويسنده انگليســي داستان هاي جنايي و ادبيات 
كارآگاهي بود. كريستي، نخستين نويسنده اي است كه كتاب هايش 
بيشترين ترجمه را به زبان هاي مختلف دنيا داشــته  است. او با نام 
مستعار »مِري وستماكوت« داستان هاي عاشــقانه و رمانتيك نيز 
نوشته  است، ولي شهرت اصلي اش براي ۶۶رمان جنايي اوست. نشر 
هرمس »و سرانجام مرگ« را با ترجمه فائزه اسكندري در 2۶9صفحه، 

به بهاي 51هزار تومان منتشر كرده است.

  كلكسيون شن
كتاب »كلكسيون شن« اثر ايتالو كالوينو را هاله 
ناظمي به فارسي برگردانده اســت. كالوينو كه 
با »اگر شــبي از شب هاي زمســتان مسافري« 
يكي از پيشگامان پست مدرنيســم در ادبيات 
به شمار مي رود، با »بارون درخت نشين« يكي از 

انقلابي ترين رمان هاي تاريخ را نوشــت و »كمدي هاي كيهاني«اش 
منتهاي نوآوري در فرم، شخصيت پردازي و روايت بود. همه آثار بزرگ 
داستاني او را كه كنار بگذاريم، تازه مي رسيم به حجم عجيب جستار، 
يادداشت، مقاله، گزارش، سفرنامه و... كه كتاب »كلكسيون شن« يكي 
از آنهاست. اين كتاب مجموعه اي است از جستارها، مقاله ها، يادداشت ها 
و ســفرنامه هاي كالوينو كه در زمــان زندگــي اش در پاريس براي 
روزنامه هاي ايتاليايي مي فرستاده و منتشر مي شده اند. در پايان كتاب 
»كلكسيون شن« نيز از سفرهايش به ژاپن، ايران و مكزيك نوشته و 
فرمي از سفرنامه را ارائه داده كه كمتر شباهتي به سفرنامه هاي معمولي 
دارد كه تاكنون خوانده ايم. نشر هرمس اين كتاب 29۸صفحه اي را به 

بهاي ۶۰هزار تومان منتشر كرده است.

  درنده باسكرويل
كتاب »درنده باسكرويل« اثر »آرتور كانن دويل« 
را مژده دقيقي به فارسي برگردانده است. در اين 
رمان پركشش و خواندني، تمام عناصر لازم براي 
شكل گيري يك داستان جذاب در رمان به چشم 
مي خورند: كفشي گمشده، يك عكس خانوادگي 

ناديده گرفته شده، قاتلي محكوم و فراري و طلسم آبا و اجدادي و سگي 
شبح وار. كارآگاه بزرگ، شرلوك هلمز، همراه يار هميشگي اش، دكتر 
واتسون، در داستان معمايي هيجان انگيز حضور دارند كه مخاطبان را 
وادار مي كند تا لحظه آخر به حدس و گمان بپردازند. هلمز و واتسون 
با مخوف ترين پرونده عمرشان روبه رو شده اند. نشر هرمس اين رمان 

22۰صفحه اي را به بهاي 43هزار تومان منتشر كرده است.

دريچه

كمپين مقابله با تعطيلی 
كتابفروشی ها در اروپا

كتابفروشــان و ناشــران اروپايــی كمپينی با 
عنوان »كريسمس بدون كتاب ممكن نيست« 
راه   اندازی كرده اند تا از دولتمردان درخواســت 
كنند كتاب را جزو كالای اساســی بشــمارند 
تا كتابفروشــی ها در دوره قرنطينه تعطيلات 
كريســمس به روی خوانندگان باز شــوند. به 
گزارش پابليشينگ پرسپكتيو، افزايش شتابناك 
و پايدار شــمار مبتلايان به ويــروس كرونا در 
بسياری از كشورهای اروپايی پس از چند هفته 
بحث و مجادله، ســرانجام دولت هــا را وادار به 
تصويب مجدد محدوديت های شديد اجتماعی 
كرده است. كشورهای عضو اتحاديه اروپا قوانين 
جديدی برای قرنطينه عمومی در ايام كريسمس 
اعلام كرده اند. در 2 هفته گذشــته ميزان ابتلا 
به ويروس كرونا در2  كشــور اتريــش و آلمان 
به شــدت افزايش يافت و در مواردی به حدود 
1۰۰۰ نفــر در برابر هر صدهــزار نفر جمعيت 
رســيد. در حالی كه اين رقم تا اواخر ماه اكتبر 
زير 1۰۰ نفر بود.  فدراسيون بين المللی و اروپايی 
كتابفروشان )EIBF( كه دفتر اصلی آن در شهر 
بروكسل بلژيك واقع شده است، در اعلاميه ای 
كمپينی با عنوان »كريسمس بدون كتاب ممكن 
نيست« راه   اندازی كرد كه بسياری از اتحاديه ها 
و اصناف مربوط به كتابفروشان و ناشران به آن 
ملحق شده اند. اتحاديه ناشــران اروپا با بيش از 
11۰هزار ناشــر و كتابفروش زيرمجموعه خود 
در انگليس و اتحاديه اروپا با اين كمپين همراه 
شــد و از دولت های اروپايی درخواست كردند 
كتابفروشــی ها را از قانون قرنطينه سراســری 
مستثنی كنند.  »اولريچ استتر« رئيس سازمان 
اينترگــراف )Intergraf( - اتحاديه ناشــران 
كتاب های مصــور در اروپا- نيــز ضمن اعلام 
همبستگی با اين كمپين گفت: »كتاب محصول 
اصلی فرآيند فرهنگ و آموزش در جامعه هاست 
و بايد آن را به عنوان يك كالای اساسی شناخت 
و در قرنطينــه سراســری، 
قوانيــن تســهيل كننده 
برای كتابفروشــی ها در 

نظر گرفت.«

مجموعه كتاب هــاي 4جلدي »محور 
مقدس« براساس چه ضرورتي در جامعه امروزي 

ايران تأليف و منتشر شده است؟ 
اين مجموعه كتاب ها بخشي از يك پروژه بزرگ با عنوان 
»دوران ما« است كه گستردگي به مراتب بيشتري دارد؛ 
مجموعه اي كه هدف آن، شناخت دنياي جديد و يافتن 
روش هاي زيســتن بهتر و مؤثرتر در اين زمانه است. 
البته يكي از زيرمجموعه هاي دوران ما، بخش»مرزباني 
اعتقادي« است كه با هدف شناخت جريان هاي بزرگ 
دين ورزي در هزاره ســوم به ويژه در جامعه اســلامي 
ما، طراحي و توليد شده اســت. پرداختن به بخشي از 
گره هاي ســخت و فراگير فكري و همچنين شبهات 
پربسامد اعتقادي در دوران ما بخشي از اين پروژه است. 
با اين حال، مجموعه محور مقدس به گونه اي طراحي 
و نگاشته شــده كه به طور جداگانه هم مي توان از آن 

استفاده كرد.
عنوان جلــد اول از مجموعه »محور 
مقدس« را »ســه نامزد« انتخــاب كرده ايد. اين 
نامگذاري بر چه اساسي است و مطالب اين جلد به 

چه موضوعاتي مي پردازد؟ 
اين عنوان»ســه نامزد«، در اصل بــه 3نوع جريان  
ديــن ورزي در جامعه شــيعي مــا اشــاره دارد؛ 
احكام محور، اخلاق محــور و حجت)امام( محور. در 
اين جلد، ديدگاه هاي اين 3نامــزد مطرح و داوري 
مي شــود؛ شناســايي ديدگاه ها و بررسي تفاوت ها 
و داوري نــگاه به اين 3 جريان ديــن ورزي. به بيان 
ديگر، در نخستين جلد از مجموعه »محور مقدس«، 
»شبهات پايه دين شناســي« تجزيه و تحليل شده 
اســت. همچنين در اين جلد، »ســه نامزد« احراز 
مقام بزرگ »محوريت دين اسلام«معرفي مي شود 
و سپس در اين جلد و جلد بعدي، شاهد رقابت اين 

»سه نامزد« خواهيم بود.

مطرح كردن رقابت جريان هاي دين ورز 
در جامعه شيعي ما مســتلزم شناخت دقيق اين 
جريان ها و طبعاً تجزيه و تحليل نقش هر يك از آنها 
در مباحث مطرح در جامعه است. جلدهاي بعدي 

اين مجموعه چقدر به اين موضوع نزديك است؟ 
جلدهاي بعدي كتاب را مي توان تلاشي براي 

به تصوير كشيدن امامت شيعي دانست. 
شناســايي التقاط هاي بــزرگ و رايج 
اعتقادي، از اهــداف مهم اين مجموعه 
است. معتقدم آنچه در اين دوران، براي 

فضاي فكري جامعه ما خطر اصلي 
محسوب مي شود، التقاط است؛ 
نه كفر. اين مجموعه در اثبات 
اين موضوع مي تواند كمك 
زيادي بكند. درحقيقت اين 
مجموعه دنبال آن اســت 
كه بخشي از فراگيرترين و 

بزرگ ترين مين هاي التقاطي 
را كشــف و خنثي كند. به اين 

منظور، در جلد دوم با عنوان »آدم 
خوبه« با محكمات آيات و متواترات 
روايات، ايــده امام محوري اثبات 

و مشخص مي شــود و جريان هاي 
احكام محور و اخلاق محور تنها ادعاي 
اين مفاهيم مقــدس را دارند. درواقع 
آنها، نه احكام محورند و نه اخلاق محور؛ 
كه اگر چنين بودنــد، با حجت عقل و 
نقل، مي بايست بر پاي حجت برگزيده 
خدا بوســه مي زدند. از ســوي ديگر 

مشخص مي شود امام محوران هم با قبول 
افتراض طاعت امام بر خود، با دقت بسيار، 
بايد هم احكام مدار باشند و هم اخلاق مدار.

در جلد ســوم اين مجموعه كه »يگانه 
دوران« نامگذاري شــده، محور مباحث به سمت 
تأكيد بر ارجحيــت حجت)امام(محوري پيش 
رفته است. مباحث مطرح شده در اين بخش چه 

جايگاهي در كليت مجموعه حاضر دارند؟ 
بعد از آنكه در جلدهــاي اول و دوم، جايگاه محوري 
حجت برگزيده الهي در دين ورزي شناخته مي شود، 
در جلد ســوم، ابعاد و حوزه هاي ديگــر اين جايگاه 
بررسي مي شود و در نهايت، نقش آنها مهم تر، مؤثرتر 
و ارتقايافته تــر و محوري تر يافت مي شــود. 
همچنين بــا تحليل مبنــاي آفرينش 
الهي، جايــگاه حضــرات معصومين 
عليهم السلام به عنوان پيشه و زمينه 
موقعيت ويــژه حجــت الهي در 
دين ورزي مــورد رضايت خداوند، 
تثبيت مي شود. كســب معرفت 
بيشتر نسبت به مقام منحصربه فرد 
و جايگاه ويژه حضــرات 14معصوم 
عليهم الســلام نزد خداوند، موضوع و 

هدف اين جلد است.
موضوع اصلي جلد چهارم 
به يك مانع در برابــر آيين بندگي 
خداوند، يعني»شيطان« اختصاص 
دارد. اين بحث را چقدر براي ادامه 
مباحث قبلي مجموعــه ضروري 
دانستيد كه يك جلد مجزا را به آن 

اختصاص داديد؟
بــراي ايــن جلــد، عنوان»بــزرگ 
استراتژيســت دوران« انتخاب شده و 
درواقع، اين جلد به شيطان شناســي 
و برنامه اســتراتژيك شيطان در برابر 
امر آيين بندگي خداوند مي پردازد. 

اهداف چندگانه اي هم مدنظر بوده اســت؛ اول اينكه 
شناخت بهتر و دقيق تر دوران ما در راستاي مهندسي 
مناسب براي زندگي سعادتمندانه دنيوي و اخروي باشد. 
نكته مهم اينكه شناخت دوران ما بدون شناخت بزرگ 
استراتژيست دوران كه همان شــيطان باشد، ممكن 
نيست. هدف بعدي شناخت برنامه مديريت استراتژيك 
بزرگ استراتژيست دوران بود. بايد گفت كه اصطلاح 
برنامه استراتژيك از فضاي ارتش و جنگ اقتباس شده و 
بر اين اساس، ما به دنبال شناخت اين جنگ و دوطرف آن 
هستيم. نكته بعدي، مسئله رقيب شناسي است. رقباي 
ما در عصر جديد چه كساني هستند. آنها، چه راهبردها 
و چه راهكارهايي را در مبارزه با امر هدايت و ســعادت 
به كار مي بندند و از همه مهم تر، كشف راز بزرگ هستي 

كه درحقيقت »شناخت« تنها اسم رمز نجات است.
يكي از ويژگي هــاي مجموعه »محور 
مقدس«، بهره گيري از زبان ساده و قابل فهم براي 
عموم افراد در جامعه است. با توجه به اينكه مباحث 
مطرح شــده در اين آثار، اغلــب مفاهيم عميق 
اعتقادي و روان شناختي است، چگونه به اين مهم 
رسيديد كه زبان ســاده اي را براي مفاهيم نسبتاً 

عميق تر انتخاب كنيد؟ 
واقعيت آن اســت كه وقتي برخي از استادان دانشگاه و 
حوزه، توليد دانش انجام مي دهند، بين آن دانش توليد 
شده و مخاطباني كه بايد اين دانش به دست آنها برسد، 
معمولاً فاصله است. متأسفانه استادان يادشده احساس 
مي كنند كه وظيفه شان تمام شده است؛ درحالي كه بايد 
دانش توليد شده به مصرف عمومي هم برسد. در غرب هم 
روي اين روش كار كرده اند؛ مطالب سنگين را با زبان ساده 
براي مصرف عموم آماده مي كنند. من هم در مجموعه 
محور مقدس سعي كرده ام از زبان ساده كه براي  درصد 
بالايي از مخاطبان قابل فهم باشــد، استفاده كنم. براي 
اين كار از عناصري مانند كميك و زبان طنز بهره  برده ام.

ديدار با عليرضا مؤذن، نويسنده مجموعه 4جلدي »محور مقدس«

کتاب هایی برای کشف مین های التقاطی
جريان هاي دين ورزي در جامعه شيعي ما چه جايگاهي دارند و 
براي ورود به مباحث مطرح در اين زمينه بايد از چه راهكارهايي 
اســتفاده كرد. همچنين چگونه مي توان جايگاه برتر و ممتاز 
جريان دين ورزي حجت )امام( محور نســبت به 2جريان احكام محور و اخلاق محور را مطرح و اثبات 
كرد. مجموعه 4جلدي »محور مقدس« نوشــته عليرضا مؤذن با عناوين »سه نامزد«، »آدم خوبه«، 
»يگانه دوران« و »بزرگ  استراتژيست دوران« كه به تازگي از سوي انتشارات كتاب نيستان منتشر 
شده، در پي پاسخ به مباحث يادشده و ســؤال هاي مشابه است. با عليرضا مؤذن، نويسنده مجموعه 
حاضر درباره مباحث مطرح شده در هريك از جلدهاي اين مجموعه و اهداف و انگيزه هاي نگارش اين 

آثار گفت وگو كرده ايم.

علي الله سليمي
روزنامه نگار

عكس: همشهري/ منا عادل



دوشنبه 22 آذر 101400
جامعه شماره  8386

 طــرح رتبه بنــدی معلمــان كه در 
سال های اخیر حرف و حدیث بسیاری گزارش

درباره اش شــنیده شــد، بالاخره به 
مراحل پایانی تصویب در مجلس رسید. این طرح كه 
در ماه های اخیر هم چندبار در مجلس مطرح شده 
بود، پس از رفع نقص ها و چند رفت و برگشت، برای 
اجرا آماده شده است. حالا علیرضا منادی سفیدان، 
رئیس كمیســیون آموزش، تحقیقــات و فناوری 
مجلس شورای اسلامی درباره جزئیات این طرح به 
ایرنا توضیح داده است. او نمای كلی طرح را اینگونه 
تعریف می كند: »براساس طرح رتبه  بندی كه اجرای 
آن از ۳۱شهریورماه۱۴۰۰ خواهد بود، پایین ترین و 
حداقل دریافتی معلمان براساس طرح رتبه بندی 
مبلغ ۸میلیون و ۲۰هزار تومان خواهد بود. معلمان 
براساس طرح رتبه بندی ۸۰درصد مربی پایه یك 

دانشگاه تهران را دریافتی خواهند داشت.«
 به گفته رئیس كمیســیون آمــوزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس، هدف از اجــرای طرح رتبه بندی 
افزایش كیفیت و منزلت معلمان اســت. او توضیح 

می دهد: »براساس طرح رتبه بندی هیچ معلمی از 
این پس كمتر از ۸میلیون و ۲۰هزار تومان دریافتی 
نخواهد داشت. افزایش حقوق معلمان علاوه بر این 
حقوق براساس جایگاه آنها در رتبه بندی معلمان تا 

رتبه پنجم خواهد بود.«
منادی ســفیدان توضیحاتی هم درباره تغییراتی 
دارد كه اجرای این طرح در ساختار نیروی انسانی 
آموزش و پــرورش به وجود مــی آورد. او می گوید: 
»پیش از ایــن كارمندان حوزه ســتادی و اجرایی 
آموزش و پرورش در طرح رتبه بندی جایی نداشتند. 
افرادی كه در آموزش و پرورش معلم هستند و كار 
اداری انجام می دهند اما حكم آنها معلمی است نیز 
شــامل طرح رتبه بندی خواهند شد. به طوری كه 
هم اكنون مشــمولان طرح رتبه بندی از ۵۰۳هزار 

نفر به ۷۶۰هزار نفر افزایش یافته است.«

حداقل حقوق معلمان ۸میلیون تومان
حقوق و دریافتی های معلمــان همواره مورد بحث 
بوده و این موضوع به ویژه در سال های اخیر بیشتر 
به چشــم آمده است. رئیس كمیســیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس با اشــاره به روشی كه 
پیش از این اجرا می شده، درباره دریافتی معلمان 
می گوید: معلمان هر سال از افزایش حقوق و مزایای 
فصل دهم قانون خدمات كشوری و فوق العاده ویژه 
بهره مند می شوند. براساس طرح رتبه بندی جدید، 
معلمان براساس رتبه و جایگاه خود نیز در این طرح 

افزایش حقوق خواهند داشت.
 در طرح رتبه بندی معلمان هر ۶سال یك بار طبق 
ارزیابی های انجام شــده حائز رتبه بالاتر خواهند 
شــد. یك معلم با رتبه۵ درحال حاضر ۱۰میلیون 

دریافتی دارد كه با اجــرای طرح رتبه بندی جدید، 
حقوق این افراد به حدود ۱۵میلیون تومان افزایش 

خواهد یافت.«
طرح رتبه بندی معلمان براساس سند تحول بنیادین 
نظام آموزشی یكی از موضوعات مهمی است كه در 
راستای ارتقای شایستگی حرفه ای معلمان باید به 
مرحله اجرا درآید. ســند تحول بنیادین آموزش و 

پرورش آذر ماه سال۱۳۹۰ به تصویب شورای عالی 
انقلاب فرهنگی رسید و توســط رئیس جمهوری 
وقت ابلاغ شد. این طرح از آن زمان تاكنون، بارها در 
صحن علنی مجلس مطرح شد ولی هربار به دلایلی 
از دستور كار خارج شد. در ماه های اخیر روند بررسی 
طرح رتبه بندی معلمان ســرعت بیشتری به خود 
گرفت و امیدواری هایی برای اجــرای آن به وجود 

آمد. در نهایت جلسه دیروز مجلس به بررسی نهایی 
این طرح اختصاص داشــت و براســاس گفته های 
علیرضا منادی سفیدان، رئیس كمیسیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس، معلمان می توانند سال 
تحصیلی۱۴۰۱-۱۴۰۰را حقــوق و مزایای جدید 
و براســاس آنچه در طرح رتبه بندی معلمان آمده 

دریافت كنند.

حقوقمعلمانبه15میلیونتومانمیرسد
جزئیات طرح رتبه بندی معلمان به نقل از رئیس كمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس

مصائب نیمكت نشینی 
ازدواج كرده ها در مدرسه 

آموزش و پرورش با حضور دانش آموزان متأهل در مدارس روزانه مشكلی ندارد

دهکده ای برای بازگشت به زندگی
جزئیاتی درباره محل جدید نگهداری معتادان متجاهر، به نقل از رئیس پلیس 

مبارزه با موادمخدر ناجا
مراكز نگهداری، درمان و كاهش آسیب های به منظور بهبود 

وضعیت معتادان متجاهر در ســال های اخیر بسیار مورد سلامت
توجه قــرار گرفته اســت، پــس از »تشــدید مجازات 
قاچاقچیان«، »ایجاد مراكز مــاده۱۶«، اكنون نوبت به طرح هایی مانند 
»دهكده ســلامت« رســید. در ماه های اخیر تلاش هایی در حوزه های 
متخلف برای ساماندهی معتادان متجاهر صورت گرفته است. خبرگزاری 
ایسنا روز گذشته در گزارشی به این موضوع پرداخت و به نقل از سرهنگ 
عبدالوهاب حسنوند، رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا جزئیاتی درباره 
مراحل ترك و محل جدید نگهداری معتادان متجاهر مطرح كرد. براساس 
این گزارش، طرح هایی نظیر »جزیره فارور«، »اردوگاه كار اجباری آب 
حیات« و... در دهه شصت به اجرا درآمد و پس از آن در دهه های بعد نیز 
»تشــدید مجازات قاچاقچیان«، »ایجاد مراكز ماده ۱۶« و... تاكنون در 
دستور كار قرار گرفته است و حالا در تازه ترین اقدام نیز پلیس از طرحی 
جدید خبر داده كه براساس آن قرار است معتادان متجاهر شهر تهران به 

»دهكده سلامت« برده شوند.
نخستین بار این خبر را سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی تهران 
بزرگ اعلام كرد و در چهاردهم آذرماه امســال با اشاره به اقدامات انجام 
شده برای تجهیز و گسترش مركز نگهداری و درمان و كاهش آسیب های 
ماده۱۶ سروش گفت: »اقدامات لازم برای ایجاد »شهر سلامت« شروع 
شــده و ما طرح كامل و هادی آن را ارائه داده ایم تا این شهرك ۱۰هزار 
نفری به همراه مراكزی در آن مثل مركز تفریحی و سرگرمی و ورزشی 
و... راه اندازی شود و افراد درگیر اعتیاد آرام آرام به جامعه و كار و زندگی 
بازگردند«. گرچه آنچه ســردار رحیمی از ویژگی های دهكده سلامت 
گفته بود شباهتی به »جزیره« مخوف معتادان دهه شصتی نداشت، اما 
برخی از شرایط آن نظیر دوری از مناطق شهری، ایزوله بودن محیط و... 
شــباهت هایی با جزیره را در ذهن برخی ازجمله فعالان حوزه مبارزه با 

مواد مخدر ایجاد كرده بود.
جزیره ای كه ســردار مهدی ابویی كه در اواخر دهه شــصت مسئولیت 
مدیركل اداره مبارزه با موادمخدر انقلاب اســلامی را بر عهده داشــت، 
در گفت وگویی كه پیش از این با یكی از خبرگزاری ها داشت، درباره آن 
گفته بود:  »خدا رحمت كند شهید لاجوردی را، ایشان در آن زمان رئیس 
سازمان زندان های كشور بود و آن سال من به همراه ایشان)در سال ۶۸( به 
جزیره »فارور« رفتیم و قرار شد تا در این جزیره كلیه امكانات زندگی برای 
این معتادان درنظر گرفته شود و با توجه به اینكه این جزیره قابل فرار نبود، 
قرار شد پس از اســكان معتادان در این جزیره خالی از سكنه، خودشان 
امورات روزمره شــان همچون پخت غذا و مدیریــت اردوگاه را به عهده 
گیرند... یك بار تعدادی از معتادان به این جزیره اعزام شدند كه اگر درست 
در خاطرم مانده باشد حدود ۱۵۰ تا ۲۰۰نفر بودند؛ به هر حال اسم این 
اردوگاه چنان رعب و وحشتی در دل معتادان انداخته بود و اسم »جزیره« 
چنان پیچیده بود كه بسیاری از خانواده های معتادان از ترس فرستادن 

آنها به جزیره، متعهد می شدند خودشان معتادان شان را ترك دهند«.
اما آنچه سردار رحیمی از ایجاد مراكز تفریحی و سرگرمی و... برای دهكده  
سلامت بیان كرده بود، نشان دهنده تغییرات دیگری در مواجهه با معتادان 
متجاهر است. به ویژه آنكه رئیس پلیس پایتخت با انتقاد از شرایط فعلی 
بازپروری معتادان متجاهر تأكید كرده بود كــه »پلیس به فرایندهای 
بازپروری و اقداماتی كــه الان در خیلی از مراكز بازپروری اتفاق می افتد 
انتقاد دارد و باید این موارد اصلاح شــود. « انتقادی كه به نظر می رسد 

نتیجه اش پیگیری برای ایجاد همین دهكده های سلامت شده است.

امکانات دهکده سلامت معتادان
اما دهكده سلامت معتادان كه بناست كه برای بازپروری و حرفه آموزی 
۱۰هزار نفر فعالیت كند، چه زمانی نهایی خواهد شد؟ سرهنگ عبدالوهاب 
حســنوند، رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا دربــاره جزئیات آن 
می گوید:  »جزئیات این طرح به ســتاد مبارزه با مواد مخدر ارائه شده و 
سوله هایی با عنوان آسایشــگاه برای نگهداری مددجویان، ساختمان 
غربالگری برای ورود افراد جدید به دهكده، حسینیه با مساحت یك هزار 
مترمربع، آموزشگاه های ۲۱گانه در ۲ساختمان مجزا، احداث ۲۰كارگاه، 
یك هتل آپارتمان، منازل كارگری، جاده تندرستی و آب نماهای مختلف 

در طراحی این دهكده پیش بینی شده است.«
فاصله زمانی بین »جزیره« تا »دهكده سلامت« رؤیایی بیش از ۳۰سال 
است، سال هایی كه عدد آن از میانگین سن معتادان متجاهر كه اخیرا از 
سوی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بین ۲۳ تا ۲۴سال اعلام شد 
هم بیشتر است. اما آنچه طی این ســال ها همواره دغدغه بوده مبارزه با 
مواد مخدر اســت، مبارزه ای كه عزم ملی می طلبد و ابعاد مختلفی دارد 
كه یكی از موارد آن درمان معتادان اســت، مسئله ای كه به نظر می رسد 
سیاست ها و تصمیماتی كه تاكنون برای آن اتخاذ و اجرایی شده، چندان 
نتیجه بخش نبوده كه بار دیگر طرحی جدید برای آن ارائه شــده است. 
حال باید منتظر ماند و دید سرانجام دهكده به جزیره پیوند می خورد یا 

الگویی جدید برای مبارزه با پدیده اعتیاد خواهد بود.

ازدواج در سن پایین، فارغ از  اینكه مورد تأیید 
روانشناسان یا جامعه شناسان باشد یا نه، نباید آموزش

فرد را از حقوق طبیعی مسلم اش محروم كند. 
تحصیل یكی از این حقوق است. در قلب پایتخت، كم نیستند 
دخترانی كه در ســن ۱۶ یا ۱۷ســالگی ازدواج می كنند و 
به واسطه این اقدام، جوی علیه آنها در مدارس به راه می افتد و 
خیلی وقت ها حتی در نهایت این بحث ها، اخراج می شوند یا 
روند طبیعــی تحصیل بــرای آنها دچار چالش می شــود. 
تجربه های بســیاری در این باره تاكنون بارها و بارها مطرح 
شده؛ حتی كمپینی با عنوان »اخراج دانش آموزان متاهل را 
متوقف كنید« به راه افتاد كه به نظر می رســد محصول این 
تحركات رسانه ای، واكنش نشان دادن آموزش و پرورش است. 
مدیركل متوسطه نظری آموزش و پرورش در واكنش به ادامه 
تحصیل دانش آموزان دختر متاهل گفته است: طبق آیین نامه 
ابلاغ شده از سوی شورای عالی آموزش و پرورش، دانش آموزان 
دختری كه حین تحصیــل متاهل شــده اند، می توانند در 
مدارس روزانه ادامه تحصیل دهند و شــرایطِ درس خواندن 

دانش آموزان دخترِ متاهل هموار است.

منعی برای درس خواندن متأهل ها وجود ندارد 
»دانش آموزان دختری كه حیــن تحصیل ازدواج می كنند، 
می توانند در مــدارس روزانه به تحصیل خــود ادامه دهند. 
همچنین اگر تمایل داشــته باشــند می توانند به شــكل 
غیرحضوری تحصیل خود را ادامــه دهند و فقط در امتحان 
شركت كنند.« عباس ســلطانیان، مدیركل متوسطه نظری 

آموزش و پرورش درباره تحصیل دانش آموزان دختر مقطع 
متوسطه كه متاهل می شــوند، به ایلنا گفته است: »هم در 
آیین نامه قبلی دوره دوم متوسطه و هم در آیین نامه اجرایی 
جدید مصوبه كمیسیون معین شورای عالی آموزش و پرورش، 
به صراحت اشاره شده دانش آموزان دختری كه حین تحصیل 
ازدواج می كنند، می توانند در مدارس روزانه به تحصیل خود 
ادامه دهند. همچنین پیش تر این دانش آموزان می توانستند 
در مدارس بزرگسالان ثبت نام كنند، الان نیز طبق آیین نامه 
اجرایی جدید كه توضیح دادم این تسهیلات مجددا تكرار شده 
و منعی برای تحصیل دانش آموزان دختر متأهل در مدرسه 
وجود ندارد. قبلا هم دانش آموزان می توانســتند در صورتی 
كه متأهل شــده بودند در مدارس روزانه درس بخوانند، اما 
در بعضی از موارد كه شرایط خاص تر بود و مربوط به مسائل 
انضباطی می شد، مدیر مدرسه تصمیم می گرفت كه شخص 
در مدرسه بزرگسالان درس بخواند. اگر دانش آموز ضوابط و 
شرایط مدرســه را رعایت كند، هیچ منعی برای ثبت نام در 

مدرسه وجود ندارد.«
او در پاسخ به این سؤال كه چقدر از دانش آموزان دختر به علت 
ازدواج تــرك تحصیل می كنند؟ گفت: »این آمــار را باید از 
واحد فناوری دریافت كنید، ما در متوســطه آماری در این 
خصوص نداریم. احصای این آمار به واحد فناوری آموزش و 
پرورش مربوط می شود، زیرا آنها از طریق سامانه سیدا آمار 
را اســتخراج می كنند. به عنوان مثال آنها می توانند بررسی 
كنند كه در سال تحصیلی مورد نظر چه تعداد از دانش آموزان 

ازدواج كرده اند.« 

عدد خبر

روستا طرح های توانمندسازی را تجربه می كنند. 
محمد تركمانــه، مدیرعامــل بنیــاد بركت بــه خبرگزاری 
صداوســیما گفت: بنیاد بــا مطالعــه برای 3ســال پیاپی 
مدلی را برای اشــتغال زایی و توانمندســازی طراحی كرد 
كه امروزه این مدل در بیش از ١٢هزار روستا پیاده سازی 
و اجرا شــده اســت. قصد داریم برای ســال آینــده تعداد 
روســتاهای تحت پوشــش را از ١٢هزار به ٢٠هزار روســتا 
برســانیم و ۶۵درصد از روســتاییان را تحت پوشش قرار 
دهیم. اعداد به دست آمده از اجرای این طرح را در ادامه 

متن می خوانید.

 ١٢هزار 

طرح ویژه زنان سرپرست خانوار اجرا شده است. 
همچنین حدود ۴٠درصد از طرح های اشتغال زایی بركت 

توسط زنان عملیاتی شده است.

۶هزار و ۵٠٠ 

طــرح اشــتغال بــرای كولبــری ایجــاد شــده و بــه 
كولبران علاوه بر ارائه تســهیلات، آموزش و مشاوره هم 

داده می شود.

۴هزار 

مدرسه افتتاح شــده و ٢٠٠مدرســه دیگر تا پایان 
سال به بهره برداری می رسد.

یك هزار و 700

طرح اشــتغال زایی ایجاد شــده اســت. همچنین 
۴هزار طرح اشتغال زایی در حوزه پرورش طیور و شتر به 

بهره برداری رسیده است.

۶هزار و ٧٢٧ 

مســكن ویــژه معلــولان ســاخته ایم كــه تحویــل 
خانواده های دارای 2معلول شــده است. همچنین برای 
خانواده های معلولان ٣هزار طرح اشــتغال زایی طراحی 
شــده و از خانواده هایی كه كودكان بازمانده از تحصیل 

دارند نیز حمایت می شود.

٣هزار و ۵٠٠ 

نقل قول

 علی صالحی
دادستان عمومی و انقلاب تهران در پی 

دستور اخیر رئیس قوه قضاییه 
مبنی بر تعیین تكلیف خودرو های

 بلاتكلیف ، مقرر کرد كه 
تا اواسط دی ماه وضعیت این خودرو ها 

مشخص شود.
 )خبرگزاری میزان(

علی القاصی
رئیس كل دادگستری استان تهران گفت: 

عمده مشكل مجموعه قضایی استان 
تهران و دادگاه تجدیدنظر، حجم بالای 

ورودی پرونده هاست. اكنون ۸2شعبه در 
دادگاه های تجدیدنظر استان تهران فعالیت 
دارند درحالی كه ساختار ۱۱۶شعبه است؛ اما 
به لحاظ كمبود قاضی نتوانستیم شعب را 

تكمیل كنیم. 
)خبرگزاری ایسنا(

علیرضا رشیدیان
 رئیس سازمان حج و زیارت گفت: سفر رفت 
و برگشت زائران سوریه به صورت هوایی انجام 
می شود. سفرها در بازه زمانی 3، ۵ و ۷روزه 
خواهد بود و كف هزینه حداقل ۹میلیون 
و سقف آن نیز بیشتر از ۱۰میلیون تومان 

خواهد بود. این هزینه شامل پكیج ثبت نام، 
بیمه، خدمات بهداشتی، مسكن، تغذیه، 
حمل ونقل و... است. اعزام زائران منوط به 
واكسینه شدن و داشتن جواب تست منفی 
كرونا حداقل ۷2ساعت قبل از اعزام است. 

)خبرگزاری مهر(

سردار تیمور حسینی
جانشین رئیس پلیس راهور گفت:

 برگ سبز خودرو به  عنوان سند خودرو 
محسوب می شود.

 بنابراین سندی كه به عنوان سند رسمی 
خودرو در مراكز تعویض پلاك صادر می شود، 

كفایت می كند. 
)اقتصاد آنلاین(

امتحاناتبستهبهشرایط،حضوریبرگزارمیشود
سلطانیان درباره نحوه برگزاری امتحانات حضوری و ســویه اومیکرون كه گفته می شود بیشتر كودكان و نوجوانان را درگیر 
می كند، توضیح داد: در دستورالعمل امتحانات كه مركز سنجش طی بخشنامه ای ابلاغ كرده، به صراحت توضیح داده شده كه 
طبق مصوبه۹۷۷ شورای عالی آموزش و پرورش اگر شرایط آموزش  در مدارس به گونه ای باشد كه منعی برای ورود دانش آموزان 
نباشد، یعنی مدارس باز بوده و دانش آموزان در مدرسه حاضر باشند، امتحانات به شیوه حضوری برگزار خواهد شد. هم اكنون نیز 
همین شرایط حاكم است و همه دبیرستان های ما در سطح كشور باز هستند و به دانش آموزان خدمات آموزشی ارائه می دهند. 
درست است كه به خاطر رعایت پروتکل های بهداشتی، دانش آموزان را گروه بندی كرده ایم، اما امکان حضور دانش آموزان در 
مدرسه وجود دارد. او درباره شرایط دانش آموزان دارای بیماری خاص هم توضیح داد: در آیین نامه به این موضوع اشاره شده است، 
یعنی اگر دانش آموز با عذر موجه و ارائه مدارك و مستندات لازم، غیبت موجه داشته باشد، راه های مختلفی برای او وجود دارد. 
به عنوان مثال دبیر می تواند با یك فاصله زمانی از او امتحان بگیرد یا اینکه طبق ضوابط، اگر شورای مدرسه تأیید كند، می تواند 

نمرات نیمسال اول را جایگزین نمرات نیمسال دوم كند.

ش
بر

 پایین ترین و حداقل دریافتی معلمان 
براســاس طرح رتبه بنــدی مبلغ 
۸میلیون و ۲۰هــزار تومان خواهد 
بود. معلمان براساس طرح رتبه بندی 
۸۰درصد مربی پایه یك دانشــگاه 

تهران را دریافتی خواهند داشت

ســردار رحیمی: اقدامات لازم برای ایجاد »شهر 
سلامت« شروع شده و ما طرح كامل و هادی آن را 
ارائه داده ایم تا این شهرك ۱۰هزار نفری به همراه 
مراكزی در آن مثل مركز تفریحی و سرگرمی و 
ورزشی و... راه اندازی شــود و افراد درگیر اعتیاد 

آرام آرام به جامعه و كار و زندگی بازگردند
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   ساخت اپل خودرو
اپل چند سالي مي شود كه روي ســاخت »اپل خودرو« )Apple Car( كاملا خودمختار 
تمركز كرده و مي خواهد خودران هايي را بهتر از آنچــه غول هايي مانند جنرال موتورز و 
تسلا مي سازند و  اكنون پيشتازان در زمينه فناوري خودران هستند، راهي بازار كند. طبق 
گزارش هاي منتشر شده اخير، اپل مجبور بود بين ساخت خودرويي با قابليت هاي خودران 
محدود، اما فرمان و شــتاب خوب يا خودران كامل و ساخت خودرويي كه نيازي به دخالت 
انساني نداشته باشد يكي را انتخاب كند. دومي بدون شك هزينه بسيار بيشتري خواهد 
داشت و توسعه آن طول خواهد كشيد، اما بالاخره اين اپل است و آنها رويكرد كاملًا خودران 
را انتخاب كردند. پروژه Apple Car توسط كوين لينچ كه بر توسعه اپل واچ نظارت داشت، 
هدايت مي شود. او جايگزين داگ فيلد شد كه در سپتامبر به فورد رفت. فيلد خودش به مدت 
۳ سال در اپل كار كرد و پيش تر يكي از مديران ارشد تسلا بوده است. روند توسعه كه در داخل 
به عنوان »پروژه تايتان« شناخته مي شود، از سال۲۰۱۴ آغاز و در طول اين دوره دستخوش 

تغييرات شديدي شده است.

شركت گردشگري فضايي 
بلو اوريجين بــا مالكيت 
جف بــزوس، گام ديگري 
در گردشگري فضايی برداشــت و براي نخستين بار 
6مســافر را همزمان به تور لبه فضا فرستاد. در اين 
پرواز تاريخي، از بلندقد ترين فردي كه وارد فضا شده 
تا نخستين پدر و پسر و بزرگ ترين دختر يك فضانورد 
آمريكايي حضور داشتند. مسافران اين پرواز توانستند 
به طور مختصر جاذبه صفر را در پرواز زيرمداري تجربه 
كنند. اين نخســتين باري بود كه بلو اوريجين همه 
6صندلي موشــك New Shepard را پر مي كرد تا 
سومين پرتاب خود را در سال 2021 انجام دهد. اين 
شركت قصد دارد ماركت گردشگري فضايي را رونق 

بيشتري ببخشد.
به گزارش اسپيس، اين 6مســافر فضانورد با موشك 
New Shepard متعلق به شــركت بلو اوريجين به 
فضا پرتاب شدند. مشهورترين خدمه اين پرواز، مايكل 
استراهان، ستاره ســابق فوتبال آمريكايي و مجري 
برنامه تلويزيوني محبوب صبح به خير آمريكا و لورا 
شپارد چرچلي، بزرگ ترين دختر الن شپارد - اولين 
فضانورد آمريكايي كه به فضا پرتاب شد- بودند. نام 
موشك زيرمداري كه اين مسافران با آن فضا را تجربه 

كردند، در واقع از نام الن شپارد گرفته شده است.
اســتراهان پس از بازگشــت به زميــن و ملاقات با 
بنيانگــذار بلواوريجين، جف بــزوس، گفت: تجربه 

بي نظيري بود، مــن دلم مي خواهد دوبــاره به فضا 
بازگــردم. او همچنين پس از اين پرواز در حســاب 
توييتري خود نوشت: رســيدن به زمين حالا معني 
ديگري دارد. اين يك اتفاق ســوررئال و باورنكردني 
بود. سخت است كه آن را توصيف كنم. چيزي بهتر از 

آن نمي  توانست باشد.

به ياد پدر
لورا شپارد 74ســاله، يكي از 6نفري بود كه اين سفر 
را با فضاپيماي تجاري شــركت فضايي بلو اوريجين 
جف بزوس تجربه كرد. پدر شــپارد چرچلي، كه در 
سال 1998 فوت كرده است، نخستين فرد آمريكايي 
بود كه با پرواز مركوري در  ماه مه 1961 فلوريدا را به 
مقصد فضا ترك كرد. لورا شــپارد گفت: من در طول 
سفر تا بازگشت به زمين مدام به پدرم فكر مي كردم 
و احســاس مي كردم كه دارم پا جــاي قدم هاي او 
مي گذارم. در زمان حياتش هرگز نتوانستم خيلي از 
كارهاي لذت بخش را با او انجام دهم چرا كه مدام در 
حال كار بود و فرصتي براي بازي با من نداشت. لورا در 
اين پرواز تاريخي قطعه كوچكي از كپسول پدرش را 
به همراه يادگاري هايي از آخرين سفرش به سطح ماه 
همراه با آپولو 14در سال 1971 با خود همراه برده بود 

تا تجربه فضايي اش لذت بخش تر شود.
لان بس و كمرون نيز نخستين پدر و پسري بودند كه 

با يكديگر به فضا پرتاب شدند. 

اولين تور ۶ نفره لبه فضا
 در يكي از پروازهاي فضايي تجاري شركت بلو اوريجين، براي نخستين بار 6 مسافر

در يك تور مشترك توانستند 10دقيقه حضور در جاذبه صفر را تجربه كنند

 استارت آپ ها 
در مقابل اي نماد اجباري

به سوی آينده

هك بيت كويني توييتر نخست وزير هند

دفتر نخست وزيري هندوستان اعلام كرد كه صفحه توييتر »نارندرا 
مودي« هك شــده و برخي از توييت هاي اخير او جعلي است. به 
گزارش وب سايت آرتي، در اين اعلاميه كوتاه از مردم خواسته شده 
است كه هرگونه توييت غيرمعمول اخير را »ناديده بگيرند«. دفتر 
نخست وزيري )PMO( در نامه اي اعلام كرد، مشخص نيست كه 
مجرمان دقيقا چگونه به صفحه نخست وزير اين كشور دسترسي 
پيدا كرده اند يا اين صفحه براي چه مدت در معرض خطر قرار گرفته 
است، اما هنگامي كه مسئولان مربوطه اين موضوع را با پشتيباني 
توييتر در ميان گذاشتند، اين حساب »فوراً ايمن شد«. دست كم 
يكي از توييت هاي جعلي كه اكنون حذف شــده ، ظاهرا سعي در 
تبليغ يك كلاهبرداري در حوزه ارزهاي ديجيتال را داشته است. 

هكر يا هكرها، با انتشار اسكرين شات هاي متعدد، از صفحه توييتر 
نخست وزير هندوستان آشوبي را در شبكه هاي اجتماعي برپا كردند. 
در آن توييت جعلي ادعا شده بود كه »هند به طور رسمي بيت كوين 
را به عنوان ارز قانوني پذيرفته است«، صدها سكه خريداري شده و 
اين سكه ها قرار است بين تمام ساكنان كشور توزيع شود. سخنگوي 
توييتر در بيانيه اي كه از طريق اي ميل به دست خبرگزاري رويترز 
رســيده بود، اعلام كرد كه تحقيقات هم اكنون نشــانه اي از هيچ 
حساب تحت تأثير ديگري را نشان نداده است. البته اين نخستين 
مرتبه اي نيست كه يك حســاب توييتر مرتبط با »نارندرا مودي« 
به خطر افتاده و براي تبليغ يــك كلاهبرداري مربوط به رمزارزها 
استفاده مي شود. در  ماه سپتامبر سال2020 نيز صفحه شخصي 
نخست وزير اين كشــور كه داراي حدود 2.5ميليون دنبال كننده 
است، با يك نقص امنيتي مواجه شــد و يك رشته پست را ارسال 
كرد كه در آن درخواست كمك هاي »سخاوتمندانه« براي حمايت 
از يك صندوق امدادي جعلي ويروس كرونا شده بود. چندي پيش 
دولت هندوستان اســتخراج و معامله ارزهاي ديجيتال را ممنوع 
اعلام كرد. به نظر مي رسد كه اين ممنوعيت ها از ابتداي سال آينده 
ميلادي آغاز خواهد شد. هند به دنبال ايجاد تسهيلات براي بانك 
مركزي اين كشور و همچنين ايجاد رمزارز ملي است. به نظر مي رسد 
هدف از هك حساب توييتر نخست وزير هندوستان و ارسال چنين 
توييتي درخصوص ارزهاي ديجيتال، نوعي اعتراض و مقابله با لايحه 

اخير در ممنوع كردن اين ارزها باشد.

شركت خودروســازي انگليسي واناراما 
)Vanarama( با الهام گرفتن از آيفون، 
مك بوك و ساير محصولات شركت اپل 
و تركيب آنها با حــق اختراع واقعي اين 
شركت، يك رندر مفهومي سه بعدي را 
كه مي تواند شبيه به نخستين خودروي 
اپل باشد، طراحي كرده است. به گزارش 
وب ســايت مك رومرز، با وجــود اينكه 
اپل در مــورد برنامه هــاي خودروهاي 
خودران برقي خود به نــدرت صحبت 
مي كند، اما اين خودروي مفهومي كاملا 
با حدس و گمان طراحي شــده است. 
وانارامــا در اين خصــوص مي گويد كه 
مدل شاســي بلند كوپه را بر پايه »حق 
اختراع هاي واقعي ثبت شده توسط اپل« 
بنا كرده اســت. رندرهاي واناراما داراي 
چندين ويژگي براساس حق اختراع هاي 
اپل هستند؛ مانند نحوه چرخش كامل 
صندلي ها براي تبديــل فضاي داخلي 
به اتاق نشــيمن و طراحي بدون ستون 
كه دسترسي را آســان مي كند. مناطق 
ديگري كه از حــق اختراع هــاي اپل 
الهام گرفته شــده اند عبارتند از درهاي 
اتوبوســي كه انعطاف پذيري بيشتري 
براي جابه جايي و بارگيري مســافران 

ارائه مي دهند با پنجره هاي عريض كه 
فضا را هنگام سوار شــدن سرنشينان 
افزايش مي دهد. ويژگي هاي داخلي نيز 
براســاس حق اختراع هاي اپل همچون 

سيري )Siri( تعبيه شده در ستون فرمان 
)براساس حق ثبت اختراع براي دستيار 
خودكار هوشمند( و داشبورد و صفحه 
ناوبري بــدون درز و كاملًا قابل تنظيم، 

طراحي شــده اســت. در همين حال، 
شكوفايي ســبك كار از محصولات اپل 
الهام گرفته است، مانند دستگيره هاي 
درهاي جمع شونده كه شبيه دكمه هاي 
آيفون هســتند و جلوپنجره مشــبك 
الهام گرفته از دريچه هاي دايره اي مك 
پرو با لوگوي درخشان از نسل هاي قبلي 
مك بوك و البته رنگ سفيد مات شده كه 
يك طرح رنگ محبــوب از زمان عرضه 
آيفون 4در سال 2010است. حق ثبت 
اختراع تضمين نمي كنــد كه اپل يك 
خودرو خواهد ســاخت، اما شــواهدي 
را ارائــه مي كنــد كه نشــان مي دهد 
اين شــركت در حال تحقيق در مورد 
توســعه يك خودروي برقــي خودران 
اســت. ماه گذشــته، بلومبرگ گزارش 
داد كه شركت اپل كار خود را روي يك 
خودروي طراحي شــده توسط خودش 
آغاز كرده و قصد دارد يك وسيله نقليه 
كاملًا خودمختار بسازد. گفته مي شود 
اپل مي خواهد خودرويي طراحي كند كه 
فاقد فرمان يا پدال باشد و فضاي داخلي 
آن براي رانندگي بدون دســت باشد. 
همانطور كه گفته شد، اپل هنوز در حال 
بحث در مورد گنجاندن فرمان اســت 
كه امكان دارد مورد نياز باشــد تا افراد 
بتوانند در شرايط اضطراري مسئوليت 

رانندگي را بر عهده بگيرند.

 يكبار ديگر جريان جديدي باعث 
و فناوري استــــارت آپ ها  نــــگراني 

كســب وكارهاي اينترنتي شــده 
است. ماجراي اجباري شدن اي نماد براي دريافت 
درگاه پرداخت اينترنتــي، حالا دغدغه و چالش 
جديدي را در اكوسيستم فناوري كشور رقم زده 
اســت. ايــن ماجــرا حتــي باعــث شــده تا 
استارت آپ هاي بزرگ و رشــد پيدا كرده هم در 
يــك اقــدام جمعي دســت بــه حمايــت از 
كســب وكارهاي كوچــك بزننــد. حــدود 50 
استارت آپ و كسب وكار اينترنتي كه اتفاقا داراي 
اي نماد هستند در يك كمپين اعتراضي اقدام به 
حذف كد اي نماد از ســايت هاي خود كرده اند. 
اعتراض اصلي، به »اجباري« شدن نمادي است 
كه از ســوي وزارت صمت به كسب وكارها اعطا 

مي شود.
در مقابل اين كمپين، مديــر اجرايي نماد اعتماد 
الكترونيكــي اعلام كرده كه به كســب وكارهايي 
كه نسبت به برداشتن نشان اي نماد اقدام كنند، 
اخطار سطح 2 داده مي شــود تا نسبت به نمايش 

مجدد آن روي وب سايت خود اقدام كنند.
او تأكيد كرده كه دريافت اي نماد الزام قانوني است 
و كسب وكارهاي اينترنتي براي دريافت خدمات 

درگاه پرداخت، ملزم به دريافت اي نماد هستند.
اجباري شــدن نماد اعتمــاد الكترونيكي باعث 
شــده تا جذب پذيرنده جديد در پرداخت يارها تا 
90 درصد كاهش پيدا كند. مديرعامل شاپرك هم 
اعلام كرده متوسط ثبت ترمينال پذيرنده اينترنتي 
حدود 800 مورد در روز بود كه بعد از اجراي قانون 
الزامي شــدن دريافت اي نماد براي پذيرندگان 
پرداخت يارها اين تعــداد كاهش يافت و به حدود 

200 ترمينال در روز رسيد.

مخالفت وزارت اقتصاد با اجبار 
ماجراي اي نماد اجباري به مجلس هم كشــيده 

شــده اســت. بعد از آنكه رئيس مجلس دستور 
پيگيري ماجرا را داد، به تازگي نشستي درباره اين 
موضوع با نمايندگان بخش خصوصي و همچنين 
بانك مركــزي، وزارتخانه هــاي صنعت، معدن و 

تجارت، امور اقتصادي و دارايي برگزار شد.
براساس گزارش خانه ملت، نماينده وزارت اقتصاد 
در نشســت مجلس بــا بخش خصوصــي گفت: 
اي نماد، نبايد نمادي اجباري باشد. بر اين اساس 
قرار شد وزارت اقتصاد، آيين نامه الزام به دريافت 

اي نماد را اصلاح كند.
نمايندگان بخش خصوصي در اين نشست تأكيد 
داشــتند كه اي نمــاد تأثيــري در جلوگيري از 
پولشويي و فرار مالياتي نداشــته و از سوي ديگر 
از آنجا كه فضاي كســب و كار در كشــور مطلوب 
نيســت، الزام به دريافت اي نماد شرايط فعاليت 
را دشــوارتر خواهد كرد. نماينده شــركت هاي 

اســتارت آپي هم گفت: الزام به دريافت اي نماد، 
موجب مرگ هزاران كسب و كار و مهاجرت فعالان 

اين عرصه خواهد شد.
انجمن فين تك هم روز گذشته در نامه اي به رئيس 
قوه قضاييه از انحصار در شــبكه پرداخت شكايت 
كرده است. در بخشي از اين نامه به الزام استفاده از 
اي نماد از سوي بانك مركزي اشاره و از تبديل آن 
به يك ابَرَمجوز در فضاي مجازي گفته شده است. 
طبق نتيجه گيري انجمن فين تك، اين اقدام بانك 
مركزي موجب تشويق كسب وكارها به استفاده از 
روش كارت به كارت و ساير روش هاي غير تجاري 

مي شود.
در انتهــاي ايــن نامــه، انجمن فين تــك اظهار 
اميدواري كــرده تا با حضور مقتــدر قوه قضاييه، 

ريشه اين تبعيض و انحصار خشكانده شود.

اقتصاد ديجيتال بدون متولي واحد 
هر چند سال هاســت كه در كشــور روي مسئله 
اقتصاد ديجيتال تأكيد مي شود، اما همچنان موانع 
قانوني و اداري در مســير اقتصاد ديجيتال وجود 

دارد و بعضي مواقع اضافه هم مي شوند.
محســن دهنوي، عضو هيأت رئيســه مجلس در 
اين رابطه مي گويد: اقتصاد ديجيتال در كشــور، 
متولي واحد و كلاني ندارد؛ به اين معنا كه هرچند 
شــوراي عالي فضاي مجازي، وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعــات، وزارت امور اقتصادي و دارايي 
و وزارت صنعــت، معدن و تجــارت در اين حوزه 
مدعي هستند و به موضوع اقتصاد ديجيتال ورود 
مي كنند، اما درمقابل هيچ سازمان و وزارتخانه اي 
در موضوع رشد و توسعه اقتصاد ديجيتال پاسخگو 
نيست و اين موضوع موجب ســردرگمي مردم و 

كسب وكارها شده است. 

   مجلس ورود مي كند؟
مشكلات قانوني و اداري استارت آپ ها كه قرار 
است چابك باشــد و بتوانند مشكلات كشور 
را با نوآوري حل كنند يكي، دو مورد نيســتند. 
برخورد سليقه اي با استارت آپ ها در حوزه هاي 
مختلف از بيمه و ماليات گرفته تا اي نماد ادامه 
دارد و هنوز نهاد و مرجع درستي براي پيگيري 
امور اســتارت آپ ها وجود ندارد. در دولت قبل 
وزارت ارتباطات تلاش كرد تا بخشي از اين نقش 
را پيگيري كند اما به نظر مي رسد اين ماجرا نياز به 
روندي قانوني دارد. نمايندگان مجلس مي گويند: 
دولت بايد براي مشخص شدن متولي اين حوزه 
مهم لايحه اي ارائه كند. اما درصورت ارائه نشدن 
لايحه بايد منتظر بود و ديد آيا نمايندگان مجلس 
خودشان با ارائه طرح در اين رابطه ورود خواهند 

كرد يا خير.

»اجباري« شدن اي نماد باعث شده تا كمپين 
مشترك اعتراضي ميان استارت آپ ها شكل بگيرد 

اما مجلس در تلاش براي حل و فصل اين ماجرا 
ميان دولت و بخش خصوصي است 

واقعي ترين مدل سازي از خودروي اپل
 يك شركت انگليسي با برداشت هاي خود از اپل و همچنين الهام گرفتن از حق اختراع هاي ثبت شده توسط اين شركت

اقدام به طراحي يك نمونه مفهومي كرده است

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

زهرا خلجي
خبر نگار

   10دقيقه در فضا
اين پرتاب كه به دليل وزش شديد باد ۲روز 
با تأخير انجام شد، ســرانجام از تاسيسات 
راه انــدازي شــركت نزديك بــه منطقه 
شــهر ون هورن در تگزاس، به هوا پرتاب 
شد. موشك شــپارد همان مسيري را كه 
موشك های قبلي پرتاب شــده توسط بلو 
اوريجين رفته بودند، در پيش گرفت  و سپس 
در بيابان هاي تگزاس، جايي كه توريست ها 
توانستند با جف بزوس ملاقات و گفت وگو 
كنند، فرود آمد. اين پــرواز كمي بيش از 

۱۰دقيقه طول كشيد و به ارتفاع ۱۰۰كيلومتري رسيد و 5دقيقه كوتاه تر از پرواز اوليه آلن شپرد بود.
اين نوزدهمين پرواز موفقيت آميز موشك New Shepard از سال ۲۰۱5، ششمين پرواز در يك سال و سومين 

پرتاب به همراه مسافران بود.
گردشگري فضايي يكي از آخرين رويدادهاي فضايي است كه سرمايه داراني مانند جف بزوس و ايلان ماسك با 
هدف تبديل آن به يك رويداد گردشگري لوكس در پي عادي سازي  آن هستند. اما اين كار مخالفاني هم دارد. 
 ماه گذشته پرنس ويليام از فعاليت شركت هاي گردشگري فضايي مانند بلو اوريجين انتقاد كرد و هشدار داد كه 

فعاليت هاي آنها در نهايت منجر به افزايش تنش آب و هوايي در ميان نسل هاي جوان تر مي شود.
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معاون وزير بهداشــت:  تمام 
واکســن های مورد نیاز برای 
تزريــق دوز ســوم را تامیــن 
کرده ايــم و مــردم می توانند 
با مراجعه به مراکز دوز ســوم 
واکسن شان را با هدف افزايش 

سطح ايمنی تزريق کنند
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 روايت ها از آينده كرونا 
و تغييرات جهاني

  داستان از آنجايي شروع مي شود که بیل گیتس  چند هفته گذشته 
درخصوص ضرورت تشكیل ستاد ويژه پاندمي جهاني که داراي ارزشي 
بالغ بر چند میلیارد دلار است براي بیماري ناشي از ويروس کرونا اعلام 
نیاز مي کند. اگر پیش بیني هاي او مانند سال 2015میلادي باشد، 
عاقلانه خواهد بود که اين کار او هم مورد مداقه بیشتري قرار گیرد. 
کمااينكه پس از مدت کوتاهي از صحبت هاي او، شــاهد بروز سويه 
جهش يافته ويروس کرونا يعني اومیكرون مي شويم. لازم به توضیح 
است که در ســال 2015میلادي، بیل گیتس در سخنراني خود در 
»تدتاك« به ايالات متحده درخصوص همه گیري جهاني بعدي يعني 
کرونا که امروز درگیر آن هستیم هشــدار داده بود. آيا اين فقط يك 
هشدار بود يا اطلاع رساني و دادن پیامي براي هدايت به آن سمت؟ چرا 
از سال 2015تا سال 2019که همه گیري کرونا رخ داد هیچ اتفاقي، 

اصلاحي و هشداري رخ نداد؟ 
پیش بیني هاي بیل گیتس تا حدودي شبیه به داستان هاي ژول ورن 
شده است. اما با اين تفاوت که فاصله زماني آن کوتاه تر است. آيا اين 
فقط يك داستان و پیشگويي است؟ يا يك سناريوسازي، آينده نگاري 
و طراحي براي رخدادي در آينده که مي تواند ابعاد اقتصادي، سیاسي، 
ديني ، مذهبي و اجتماعي يا هر بعدي که براي آن برنامه ريزي شده يا 
ساير اهدافي که در سر مي پرورانند داشته باشد؟ هم اکنون اين سؤال 
مطرح است که دلیل هشدار بیل گیتس در شرايط کنوني چیست؟ 
شايد پاسخ دقیق به اين سؤال بتواند بسیاري از ترديدها و چالش ها 
را برطرف کند. آيا اعلام بیل گیتس يك پیشــگیري است يا ايجاد 
زمینه اي براي تحقق اهداف مدنظر خود و همكارانش. اگر به راستي 
هدف کمك است، چرا او و همكارانش حاضر نشدند فرمول واکسن ها 
را براي تولید انبوه در اختیار کشــورهايي که نیازمند آن بودند قرار 
دهند؟ تولید واکسن ها، فرايند واکسیناسیون، تزريق بوستر، تجهیزات 
پزشكي مرتبط و نمونه هاي مشــابه، باعث جريان اقتصادي است. 
بسیاري از رسانه ها از بیل گیتس سؤال کردند که چرا با اينكه پیش بیني 
مي کرد چنین همه گیري اي ممكن است رخ دهد، اما هیچ فعالیت و 
اطلاع رساني شايسته و در خوري توســط او ، همكاران و دوستانش 
صورت نگرفت؟ آن موقع اعلام شد که » مخاطرات مهم ديگري که 
روزمره با آن مواجه بوديم وجود داشته است و درآن زمان، شايد اين 
همه گیري موضوعي دور از تصور بوده است براي همین تمرکز روي 
آن انجام نشده است.« به عقیده او، 2موضوعي که تاکنون کمتر مورد 
توجه قرار گرفته اما قابل رخداد است يكي »تغییرات اقلیمي« و ديگري 
»بیوتروريسم« است. چراکه انسان درخصوص اينگونه مخاطرات که 
کمتر محسوس و تصور کردني است آسیب پذيرتر و داراي عكس العمل 
کندتري است. به اعتقاد او اگر قرار است همه گیري هايي در آينده رخ 
دهد بايد تغییراتي ايجاد شود و به نظر مي رسد که تدابیر پیشگیرانه 
سختي بايد درنظر گرفته شود و فقط در چنین شرايط سختگیرانه اي 

مي توان مرگ ومیر را به يك دهم میزان فعلي جهاني کاهش داد.
بیل گیتس درباره همه گیري کرونا تدابیر پیشــگیرانه را به 2 دسته 

تقسیم بندي مي کند:
فعاليت هاي مبتنــي بر ميدان: تعــداد زيادي دســتگاه هاي 
تشخیص بیماري بايد در سراسر جهان وجود داشته باشد و تیمي از 

همه گیرشناسان در اختیار باشد و دائما روي موضوع کار کنند.
فعاليت هاي تحقيق و توســعه: واکســن ارزان، توانايي تست 

پي. سي. آر به تعداد 10میلیون در روز و ثبت اطلاعات مرتبط با آن.
موضوع دومي که اين روزها مطرح است مقاله عجیب ريان مك مارو ، 
خبرنگار فناوري چین در پكن و تام میچل، رئیس نمايندگي پكن در 
سنگاپور است که به طور مشترك در فايننشال تايمز منتشر شده و 
در آن آمده است:»چین درحالي که کنترل ها و نظارت هاي کرونايي 
را سخت تر و محدودتر مي کند به مردم و شهروندانش مي گويد که 
غذا ذخیره و انباشته کنید.« از عنوان يادداشت به خوبي بر مي آيد که 
هشداري به مردم داده شده است هر چند که مسئولان چیني گفته اند 
که اين فقط براي آمادگي بوده و نظر به اينكه خانواده ها از نظر تدارکات 
و اندوخته با کمبود مواجه هستند چنین فراخواني اعلام شده است و 

اين يك هشدار و اخطار نیست. 
و اما موضوع ســوم ، که به زعم برخي تا چند روز ديگر رخ خواهد داد 
موضوعي اســت که به عقیده صاحب نظران خصوصا صاحب نظران 
اقتصادي، جهان را متحول خواهد کرد. به راستي بازآرايي بزرگ که 
بحث داغ محافل امروز جهان است، چیست؟ به طور ساده و مختصر، 
بازآرايي بزرگ توسط مجمع جهاني اقتصاد  اينگونه تعريف شده است: 
نیازي فوري و اضطراري براي همكاري ذينفعان در مديريت همزمان 

با پیامدهاي مستقیم بحران کوويد- 19.
خلاصه اين ابتكار اين اســت که با فعالیت »ســريع« و »مشترك« 
مي توانیم از اين بحران به جهاني بهتر برسیم. بحران ها مي توانند با 
توجه به پهناي باند ذهني مديران و برنامه ريزان، نقطه عطفي براي 
تغییر وضعیت به شرايطي بهتر باشند. از طرف ديگر تغییراتي که در 
پاسخ به کوويد- 19مشاهده کرده ايم ثابت مي کند که يك »بازآرايي« 
در بنیان هاي »اقتصادي« و »اجتماعي« ما ممكن و لازم خواهد بود. 
شايد شرايط به وجود آمده بتواند رنسانسي را ايجاد کند اما اينكه بتواند 
عدالت را در تمام جهان ايجاد کند، بستگي به آگاهي کامل و مشارکت 
همه کشورها درخصوص رويداد بزرگي که در حال رخ دادن است، دارد. 
شكي نیست که به ظاهر، منشأ تغییرات اساسي در جهان همه گیري 
کروناست، اما اينكه باطن آن چیست نیاز به مداقه بیشتري دارد. نتیجه 
اينكه با توجه به شــرايط پیراموني و بحث هاي ارائه شده اين مسئله 
يعني »تغییر« در قالب »بازآرايي جهاني« مي تواند در قالب مديريت 
ريسك، مديريت شرايط اضطراري و همچنین پدافند غیرعامل مورد 
تامل و دقت بیشــتري قرار گیرد. پر واضح است که جهان در آستانه 
تغییري بزرگ و رنسانس پساکروناست. اما اينكه اين تغییر چیست و 
کیفیتش چگونه است توسط افراد با زمینه هاي مختلف داراي تفاسیر 
مختلفي است. بديهي است جهان در حال پوست اندازي است اما اينكه 
اين پوست اندازي در کدام راستا و به نفع چه گروهي است سؤال برانگیز 
خواهد بود. از اين رو به عقیده برخي از نظريه پردازان مي توان اينگونه 
تصور کرد که همه گیري حاضر فرصتي مناسب براي ايجاد تغییرات 
اساسي است، اما اينكه سمت و سوي اين تغییرات به کدام سو تنظیم 
شده معلوم نیست. به راستي سیاست پشت پرده مشغول کردن جهان 
به بازي ويروس ها چیســت؟ اين قطعا در تصوير بزرگي که از قبل 
طراحي شده گنجانده شده است. آيا مواردي که اشاره شد و يا احتمالا 
همه گیري يك ويروس جديد قريب الوقوع يا نمونه هاي ديگري که 
ممكن است در حال انجام باشد، هر چند مجزا و دور از هم در حال رخ 
دادن است و همه با هم به دنبال يك بازآرايي نوين در جهان هستند؟ 
رنسانس پساکرونا؟ بازآرايي بزرگ؟ شكي نیست که تغییراتي در راه 

است. بايد بیشتر و متفاوت بینديشیم.

پيگيري تبديل وضعيت پرستاران ۸۹ روزه

وزير بهداشــت وعــده پیگیري 
تبديــل وضعیت پرســتاران با خبر

قراردادهاي 89روزه را داد و گفت 
که اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
هم در دســتور کار قــرار دارد.ديــروز بهرام 
عین اللهي در حاشیه مراسم روز پرستار، با اعلام 
اينكه در کنار ماجراي تبديل وضعیت پرستاران 
89روزه، يكي از خواسته هاي اين گروه اجراي 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرســتاري است، 
گفت:» بودجه 1۴01 تغییــرات زيادي پیدا 
مي کند و مقدار زيــادي از اختیار آن به وزارت 
بهداشت داده مي شــود، بنابراين ما از طريق 
منابعي که در اختیار داريم، سعي مي کنیم اين 
قوانین را اجرا کنیم. از سوي ديگر قرار است از 
يك سري درآمد اختصاصي استفاده کنیم و در 
کنار اينهــا بودجه دولتــي را هــم داريم. در 
دانشــگاه هاي علوم پزشــكي هم هیأت امنا و 
اختیــارات خــاص داريــم کــه مي توانیــم 
بودجه هايمان را روي آن اعتبار دهیم.« او در 
ادامه درباره وضعیت ارز دارو براي سال آينده با 
 توجه به حذف ارز ۴200توماني، توضیح داد:

» هنوز بحث ارز دارو مشخص نیست. جلساتي 
را در پیش داريم که در اين زمینه تصمیم گیري 
شــود.«  به گزارش ايســنا، او روز گذشته در 

مراسم ديگري، از آمار 7۴درصدي تزريق 2 دوز 
واکسن خبر داد و گفت:» تا امروز، 17۴میلیون 
دوز واکســن در کشــور تامیــن شــده که 
150میلیون دوز آن وارداتي و 2۴میلیون دوز 
هم داخلي اســت. تاکنون حدود 110میلیون 
دوز واکسن هم تزريق شــده است.« براساس 
اعلام او، میزان تزريق دوز اول واکسن در کشور 
86درصد و میزان تزريق هر دو نوبت واکسن در 

تهران و کشور، به ترتیب 76 و 7۴ است.

همه آنچه بايد درباره دوز سوم واکسن کرونا بدانید

 تزريق دوز سوم واکســن کوويدـ 
19بــراي افراد بالاي ۴0ســال، به گزارش

شــرط فاصله زماني 3تا ۴ماهه از 
تزريق دوز دوم، در حالي آغاز شــده که با وجود 
توصیه وزارت بهداشــت مبني بر تزريق همان 
واکسن هاي دوز اول و دوم، باز هم برخي به دنبال 
واکســن هايي با برندهاي ديگرند تا ســناريوي 
کمیاب شــدن آســترازنكا براي تزريق دوز اول 
واکسن تكرار شــود. حالا خبرهايي که از مراکز 
واکسیناســیون به گوش مي رســد حكايت از 
مراجعه تعداد زيادي از افراد براي تزريق واکسن 
آسترازنكا دارد؛ با اين تصور که ايمني بیشتري به 

فرد مي دهد.
تزريق 2دوز واکسن کرونا در کشور، روند مناسبي 
را طي مي کند و براســاس آمار وزارت بهداشت، 
نزديك بــه 80درصد جمعیت بالاي 12ســال 
حداقل يك دوز واکسن شان را دريافت کرده اند. 
در شبانه روز اخیر، بیش از 101هزار دوز واکسن 
براي نوبــت اول و بیش از 220هــزار دوز براي 

نوبت دوم تزريق شده است 
و سهم دوز سوم، 226هزار 
دوز بوده است. از چهاردهم 
مهر هم بــا آغــاز تزريق 
دوز ســوم براساس همان 
اولويت هــاي گروه هــاي 
پرخطــر، تاکنــون بیش 
از 2میلیــون و 500هزار 
دوز تزريق شــده است. با 
گسترس شیوع اومیكرون 
در69کشــورهاي جهان، 
تزريق دوز سوم با گذشت 
3تا 6 ماه از ترزيق دوز دوم 

واکسن، ضروري اعلام شده اســت؛ دوز سوم يا 
تقويتي واکســن در افــراد دريافت کننده 2دوز 
واکســن کرونا، با هدف بهبود ايمني ناشــي از 
2دوز قبلي تزريق مي شــود و کمــك مي کند تا 
در طولاني مــدت محافظــت و ايمنــي در برابر 
نوع شــديد کوويدـ19ايجاد شــود. به استناد 
مطالعات انجام شــده درباره کارايي دوز سوم بر 
بدن، افراد دريافت کننده اين واکســن نســبت 
به آنها که حداقل 5 ماه از تزريق دوز دوم شــان 
گذشــته، 93درصد خطر کمتري براي بستري 
شــدن به دلیل ابتلا به کرونا، دارنــد. همچنین 
شــدت بیماري و خطر مرگ ناشــي از ويروس 
کرونا در افرادي که دوز سوم را دريافت کرده اند 
به ترتیب 92 و 81 درصد کمتر اعلام شده است. 

در اين میان کمیته علمي کشوري ستاد مقابله 
با کرونا، تزريق دوز ســوم براي گروه سني بالاي 
18ســال را هم تصويب کرده و حالا افراد بالاي 
۴0ســال، به ترتیب ديگر گروه هاي ســني در 
اولويت تزريق قرار خواهند گرفــت. تزريق دوز 
ســوم براي تمامي واکســن ها توصیه مي شود؛ 
درحالي که عده اي تصور مي کننــد، تزريق دوز 
سوم تنها براي دريافت کنندگان سینوفارم است؛ 
واکسني که بیشترين سهم را در واکسینه کردن 
جمعیت کشور داشت. درحالي که براساس اعلام 
متخصصان نظام سلامت، تزريق دوز سوم براي 
واکســن هاي آمريكايي هم توصیه شده است، 
تنها تفــاوت در فاصله زماني بیــن دريافت دوز 
دوم و سوم واکسن است. اين فاصله زماني براي 
ســینوفارم 3تا ۴ ماه و براي فايزر 5تا 6 ماه اعلام 
شده است. گفته مي شــود اختلاف چنداني در 

مدت زمان کم شدن اثربخشي آنها وجود ندارد.

معاون وزير: تمام واكسن ها موجود است
از میان گزينه هاي تزريق دوز ســوم واکسن، هر 
روز به تعداد متقاضیان آسترازنكا افزوده مي شود. 
انتشار اخبار و مقالات متعدد درباره ايمني زايي 
آســترازنكا و اثربخشي آن 
نسبت به ساير واکسن ها، 
منجر شــده تا افراد تمايل 
بیشــتري بــراي دريافت 
اين واکسن داشته باشند؛ 
درســت مانند اتفاقي که 
در اوايل تزريــق دوز اول 
واکسن کرونا رخ داده بود 
و همه در جســت وجوي 
آســترازنكا بودند. میزان 
تقاضاي بالا براي اين برند 
از واکسن، موجودي مراکز 
واکسیناســیون براي اين 
واکسن را صفر کرد؛ اين در حالي است که اولويت 
تزريق اين واکسن براي دوز دوم يا  تزريق سومین 
دوز به سالمندان بالاي 60ســال است. با اينكه 
بســیاري از مراجعه کنندگان با نبود اين واکسن 
در مراکز واکسیناسیون مواجه شده اند، اما کمال 
حیدري، معاون بهداشت وزارت بهداشت کمبود 
واکسن هاي آســترازنكا در مراکز واکسیناسیون 
کشور را تأيید نمي کند و به همشهري مي گويد: 
»در وهله اول بــه هیچ عنوان بــراي تامین دوز 
دوم تزريق آســترازنكا مشــكلي وجود نداشته 
است و در تمام اســتان ها توزيع به صورت مرتب 
انجام مي شود، اما اينكه به دلیل برخي تصورات 
و تقاضاي زياد براي دوز ســوم عنوان شــود که 
آســترازنكا موجود نیست يا کم اســت را تأيید 

نمي کنم. ما تمام واکســن هاي مــورد نیاز براي 
تزريق دوز سوم را تامین کرده ايم و مردم مي توانند 
با مراجعه به مراکز تزريق دوز سوم واکسن شان را 

با هدف افزايش سطح ايمني تزريق کنند.«
 به گفته اين مســئول حتي دربــاره تزريق دوز 
سوم واکسن هم همان شــعار سازمان بهداشت 
جهاني يعني »اولین واکسن در دسترس، بهترين 
واکسن« مطرح است و تنها هدف از مرحله سوم 
واکسیناسیون در کشور افزايش ايمني در جامعه 
و مقابله بــا جهش هاي جديد ويــروس و پیك 
ششم است. براساس دستورالعمل اعلام شده از 
سوي وزارت بهداشــت براي تزريق دوز يادآور، 
کســاني که در نوبت اول و دوم، اسپوتنیك وي، 
سینوفارم، آســترازنكا و کووايران برکت تزريق 
کرده باشند، بهتر است دوزســوم را هم از همان 
نوع اول تزريق کنند که البته با توجه به واردات کم 
بهارات و اسپوتنیك وي، واکسن هاي آسترازنكا 
يا پاســتوکووك پلاس به عنوان دوز سوم درنظر 
گرفته شــده اســت. البته تزريق آســترازنكا يا 
پاستوکووك پلاس در نوبت يادآور ديگر واکسن ها 

هم مجاز و مورد تأيید است.
  اطلاع رســاني  درباره تزريق دوز ســوم واکسن 
مناسب نیســت. هر کس اطلاعات مورد نیازش 
را از جســت وجو در گوگل يا در فضاي مجازي و 
يا حتي پرس و جو از پزشكان به دست مي آورد. 
با اينكه تاکنــون اطلاعیه هاي زيادي از ســوي 
وزارت بهداشت منتشر شده، اما مردم همچنان 
براي تزريق دوز سوم، ســرگردانند و نمي دانند 
بايد چه واکسني تزريق کنند. اخبار ضد ونقیض 
درباره عوارض واکسن هم به آشفتگي مردم دامن 

زده است. 
معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره ضرورت 
افزايش اطلاع رساني درباره تزريق دوزهاي يادآور 
واکسن مي گويد: »بارها در اين باره اطلاع رساني 
انجام شده. واکسیناسیون نوبت سوم از 1۴مهر 
ابتدا بــراي کادر بهداشــت و درمــان، افراد در 
معرض ابتلاي شــديد کرونا و گروه سني بالاي 
60ســال آغاز شــد. در مرحله دوم افراد بالاي 
۴0سال فراخوان شــدند که اين افراد مي توانند 
با درنظر گرفتن فاصله زماني )گذشــت ۴ ماه از 
تزريق ســینوفارم و 6 ماه از تزريق آســترازنكا( 
به مراکز واکسیناســیون مراجعــه و تزريق دوز 
ســوم واکسن شــان را انجام دهنــد. در مرحله 
بعدي هم ديگر گروه هاي بالاي 18ســال دعوت 
مي شــوند.  تمام توضیحات دربــاره تزريق دوز 
ســوم واکســن در اين مراکز به مردم ارائه و به 
آنها گفته مي شود با توجه به واکسن هاي تزريق 
 شــده در نوبت اول و دوم مجاز به تزريق چه نوع 

واکسني هستند.« 

2واكسن ايراني در سبد تزريق دوز سوم 
 )WHO( براساس اعلام سازمان بهداشت جهاني
استفاده از يك واکســن با پلتفرم متفاوت با نوع 
واکسن در دوزهاي قبلي، مورد تأيید است. شايد 
همین مســئله منجر شــده تا مردم درخواست 
بیشتري براي تزريق دوز سوم، متفاوت با دوزهاي 
قبلي شان داشته باشند. از آنجايي که بسیاري از 
جمعیت کشور، سینوفارم تزريق کرده اند، حالا 

تمايل دارند تا آسترازنكا دريافت کنند.
البته معاون وزير بهداشت، تقاضا براي برندهاي 
خاص در تزريق دوز ســوم را علمــي نمي داند و 
مي گويد: »توصیه ها در تزريق دوز سوم واکسن، 
همان واکسن نوع اول و دوم است. هیچ توصیه اي 
مبني بر تزريق نوع واکســن خاصي نشــده که 
هجوم و تقاضا تنها براي يك برند را افزايش دهد 
و باعث کمبود يك نوع واکسن در کشور شود. ما 
براساس سبد واکسیناســیون کشور، تزريق دوز 
يادآور را برنامه ريزي کرده ايم و خدمات رســاني 
انجام مي شود و اين را که چه تقاضايي درباره چه 
واکسن هايي است شايد ما نتوانیم اجابت کنیم.« 
از میان 5واکســن ايراني در سبد واکسیناسیون 
کشــور، به جــز برکــت و فخــرا کــه پلتفرم 
مشــابه ســینوفارم دارنــد، 3واکســن ديگر 
يعني پاســتوکووك، اســپايكوژن و کووپارس 

با پلتفرم هــاي متفــاوت مي تواننــد به عنوان 
واکســن هاي متفاوت در دوز سوم مورد استفاده 
قرار بگیرند که تنها برکت و پاستوکووك پلاس 
به عنوان واکســن يادآور مجاز بــه تزريق اعلام 

شده اند. 
معاون وزير بهداشــت درباره اضافه نشدن ديگر 
واکسن هاي ايراني به سبد واکسیناسیون تزريق 
دوز ســوم هم بیان مي کند:» در تمــام مراکز، 
واکســن هاي ايراني هــم تزريق مي شــود، اما 
هم اکنون تنها 2واکســن برکت و پاستوکووك 
پلاس براي تزريق دوز ســوم درنظر گرفته شده 
است. ما تنها کشوري هستیم که انواع واکسن ها را 
در سبد واکسیناسیون داريم، اما تمام تدبیرمان 
پوشش ســريع واکسیناســیون دوز سوم براي 
افرادي اســت که ۴تا 6 ماه از تزريق دوز دوم آنها 
گذشــته اســت. در تمام مراکز واکسیناسیون، 
واکسن هاي درنظر گرفته شده براي تزريق دوز 
ســوم فراهم است و هیچ مشــكلي وجود ندارد. 
اما درباره توصیه هايي مبني بــر تزريق متفاوت 
واکســن هايي با پلتفرم هاي متفــاوت هم بايد 
بگويم که تمام سیاســت هاي اعمال شده براي 
واکسیناســیون در کشــور با هدف ســلامتي، 
اثربخشي و ايمني زايي بیشتر در جامعه صورت 

گرفته است.« 

نگاه

 بيژن ياور 
مدرس دانشگاه و پژوهشگر حوزه مديريت بحران، 

ريسك و پدافند غیرعامل

چرا بايد دوز سوم بزنيم؟
حيدري در پاسخ به اين ســؤال كه اگر افراد براي تزريق دوز سوم مراجعه نكنند، آيا در معرض خطر قرار 
مي گيرند هم توضيح مي دهد: »تزريق دوز ســوم براي تمام افراد بالاي 1۸سال تصويب شده، اما براي 
جلوگيري از ازدحام در مراكز، گروه هاي سني به ترتيب اولويت اعلام مي شوند. اگر با گذشت زمان اعلام 
شده از تزريق دوز دوم هم افرادي براي تزريق دوز سوم مراجعه كنند با كاهش سطح ايمني بدن شان بيشتر 
در معرض ابتلا به بيماري قرار خواهند گرفت. يكي از راه هاي مقابله با پيك ششم و سويه اوميكرون، افزايش 
ايمني در سطح جامعه با افزايش سطح پوشش واكسيناسيون براي تزريق هر دو دوز اوليه و دوز سوم است. 
البته درباره ويروس جهش يافته جديد از آفريقاي جنوبي هنوز گزارشــي از ورود آن به كشور با توجه به 
آزمايشات انجام شده و رصد جامعه نداشــته ايم، اما به هر صورت اوميكرون در بيش از 60كشور جهان 
مشاهده شده و ما هم نمي توانيم ادعا كنيم كه قطعا ويروس به كشور وارد نشده باشد. بهترين استراتژي، 
واكسيناسيون و بالا بردن پوشش واكسن است و همچنين رعايت پروتكل هاي بهداشتي. تزريق دوز سوم 
هم مي تواند ايمني جامعه را بالا ببرد.« اين در حالي اســت كه برخي عنوان مي كنند با تزريق يك يا دوز 
واكسن كرونا عوارض مختلفي را تجربه كرده اند و همين مسئله باعث ترس شان از تزريق دوز دوم مي شود، 
حيدري در اين باره توضيح مي دهد:  »درباره تمام واكسن ها عوارض مشابه و جزئي وجود دارد كه در حال 
رصد و بررسي است و به معاونت درمان وزارت بهداشت گزارش مي شود. البته تاكنون هيچ عارضه جدي 
و خطرناكي درباره تزريق واكسن ها گزارش نشده، اما عوارض گزارش شده هم با تشكيل پرونده  در دست 
بررسي است. درصورت گزارش موارد جدي هم، پرونده بيماران در كميته علمي مورد بررسي قرار خواهد 

گرفت و درباره بروز آن عوارض تصميم گيري و اظهارنظر مي شود.« 

ايران در محاصره اوميكرون
ســرايت اومیكرون بــه نقاط 

مختلــف دنیــا ادامــه دارد، اين سو
به طوري کــه از ابتــداي هفته 
تاکنون 7کشور ديگر ازجمله ترکیه به عنوان 
يكي از همسايگان مهم ايران ورود اين سويه 
جديد را تأيید کردند. حالا مجموع کشورهاي 
درگیر با واريانت جديد کرونا تنها در کمتر از 
يك ماه به 69کشــور و 591۴ابتلاي قطعي 
رســیده اســت. بالاتريــن موارد شــیوع با 
2176بیمار هم به 2 کشور انگلیس و دانمارك 
اختصاص دارد. پس از آنها، آفريقاي جنوبي، 
آمريــكا و نــروژ به ترتیــب 779، 137و 
109ابتلاي قطعي را گزارش کرده اند. با اينكه 
هنوز موارد قطعي از ورود اين سويه جديد به 
کشــور گزارش نشــده اما به گفته مسئولان 
وزارت بهداشــت هنوز نمي توان در اين باره 
اظهارنظر کرد، با اين حال احتمال ورود اين 
ويــروس بــه کشــور وجــود دارد. تاکنون 
کشورهاي همسايه ايران ازجمله پاکستان، 
امــارات و عربســتان ورود ايــن ويــروس 
جهش يافته کرونــا به کشورشــان را تأکید 
کرده   انــد و حالا ترکیه هم به عنــوان يكي از 
پررفت و آمدترين همســايه هاي ايران، جزو 
کشــورهايي اســت که به تازگــي به جمع 

اومیكروني ها اضافه شــده و 6مــورد ابتلاي 
قطعي را گزارش کرده است. ديروز حمیدرضا 
جماعتي، دبیر کمیته علمي کشوري مقابله با 
کرونا که در حاشــیه جلســه کمیته علمي 
کشــوري مقابله با کرونا درباره ورود ســويه 
اومیكرون صحبت مي کرد، گفت:»با توجه به 
اينكه 3مرکز شــبانه روزي فعــال در زمینه 
شناســايي ويروس داريم هنوز گزارشــي از 
اومیكرون در ايران نداريم.« با اينكه وضعیت 
شیوع کرونا در جهان نگران کننده است، اما 
شرايط شیوع در ايران، آرام است، تا جايي که 
نادر توکلي، معــاون درمان ســتاد مقابله با 
کروناي تهران به ايســنا گفته:»پايتخت در 
شــرايط تقريبا آرامــي قــرار دارد و حدود 

90درصــد از نقطه پیك پايین آمده  اســت. 
تقريبا در بیمارستان ها ديگر مشكل خاصي 
ديده نمي شود و در مجموع کل بستري ها به 
هزار نفر رسیده که معمولا يك سوم اين تعداد 
در بخش ويــژه و دو ســوم در بخش عادي 
بســتري اند.« براســاس اعــلام او، میــزان 
مراجعه هاي روزانه سرپايي هم حدود 2500 
تا 3هزار نفر اســت. اين افراد با نشــانه هاي 
منتســب به کرونا و آنفلوآنزا به کلینیك هاي 
تنفسي اورژانس ها مراجعه مي کنند. براساس 
اعلام او، بنابر آمار ارائه شده از 3دانشگاه علوم 
پزشكي تهران، حدود 60 تا 65درصد کساني 
که در بخش هاي بیمارســتاني بستري اند، 

سابقه اي از تزريق واکسن ندارند.

دوز سوم چه واکسنی بزنیم؟

3 تا 4 ماهآسترازنكا- پاستوكووك پلاسبهارات

آسترازنكا -  پاستوكووك پلاس
)برای افراد بالای 60 سال و دارای ضعف 

سیستم ایمنی( 
6 ماه  اسپوتنیک وی

سینوفارم
ترجيحا سینوفارم.

آسترازنكا يا پاستوكووك پلاس هم مجاز است. 
3-4 ماه )برای افراد بالای 40 سال و دارای ضعف سیستم ایمنی(

6 ماه  آسترازنكا يا پاستوكووك پلاسآسترازنكا
)برای افراد بالای 60 سال و دارای ضعف سیستم ایمنی(

ترجيحا مشابه واكسن نوبت دوم یعنی کووایران برکت
 آسترازنكا يا پاستوكووك پلاس هم مجاز است. 

)برای افراد بالای 40 سال و دارای ضعف سیستم ایمنی(
3 ماه  کووایران برکت

28 روز 

--

پاستوکووک
پاستوكووك پلاس

)افراد بالاي 18 سال كه دو دوز پاستووك تزريق كرده اند(
 به عنوان دوز یادآور تمام واکسن های کووید 19 مجاز است 

فعلا دوز سوم اعلام نشده است  اسپايكوژن،كووپارس و فخرا

فاصله از دوز دوم دوز سوم دوز اول و دوم
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دستورالعملدوازدهمادهای
قوانینی مانند مــاده۵۹۸ قانون تعزیرات ۱۳۷۵ 
در كنار تبصره2 ماده2 قانون مجازات اخلالگران 
در نظام اقتصادی و همچنین مــاده606 قانون 
تعزیرات، دســت مجریان قانون را برای مقابله با 
ترك فعل مســئولان و مجازات آنها باز گذاشته 
است اما با وجود قوانین مشخص، شاهد هستیم 
كه مسیر رسیدگی به موضوع ترك فعل مدیران 
هنوز هم با موانع بســیاری همراه است تا جایی 
كه سال گذشــته، رئیس وقت قوه قضائیه با ابلاغ 
دستورالعمل دوازده ماده ای تلاش كرد تا شرایط 
برای مقابله با تــرك وظایف قانونــی مدیران و 

كارمندان و پیشگیری مهیا شود.
براساس این دستورالعمل نهادهایی مانند دیوان 
عدالت اداری، دادستان ها، سازمان بازرسی كشور 
و... به انجام فعالیت هایی برای پیشگیری و مقابله 
با ترك وظایف مسئولان و مدیران موظف شدند. 
در بندهایی از این ابلاغیه آمده بود كه »هشــدار 
لازم به مقامات ذی ربط در مواردی كه عدم انجام 
وظایف قانونی دســتگاه ها احتمال بروز خطر یا 
حادثه یا ورود خســارت به منابع عمومی در اثر 
عدم رعایت موازین و مقــررات و نظامات دولتی 

شود«.
حق ســلامت، امنیت عمومی، منابع بیت المال، 
حقوق عمومی و... ازجمله مواردی هســتند كه 
براساس این ابلاغیه درصورتی كه با ترك »وظایف 

قانونی مدیران، مسئولان و رؤسای دستگاه های 
اجرایی، اهمال در انجــام وظیفه و عدم نظارت بر 
كاركنان« همراه شــود، باید اقدامات لازم برای 

تحقیقات و پیگیری انجام دهند.
هر چند این دســتورالعمل در آبان سال گذشته 
ابلاغ شــد اما ابهامات در مورد نحــوه مقابله با 
مدیرانی كه وظایف خود را انجام نداده اند وجود 
داشــت و دارد. در همین راســتا غلامحســین 
اســماعیلی، ســخنگوی وقــت قوه قضائیه در 
بهمن۹۹ در توضیــح صدور حكم بــرای ترك 
فعل مدیران و آینده شغلی آنها توضیح داده بود: 
»قوه قضائیه بعد از صدور دستورالعمل رسیدگی 
به ترك فعل مدیران مبتنی بــر قوانین موجود 
اقداماتی كرده اســت و رســیدگی های قضایی 
درخصوص این ترك فعل ها در دســتور كار قرار 
دارد. براســاس قانــون به این موارد رســیدگی 
می كنیم كه در برخــی مــوارد نیازمند اصلاح 
قانون هستیم و باید برخی مجازات های كیفری 
پیش بینی شــود كه شــاهد ترك فعل از ناحیه 
مدیران نباشیم. اینكه آیا این ترك فعل می تواند 
موجب محرومیت از ســایر انتصابات شود به نوع 
جرم ارتكابی و حكم صادره دادگاه بستگی دارد و 
اگر كسی در رأی دادگاه به محرومیت از مشاغل 
دولتی و تصــدی در برخی مشــاغل و مناصب 
محكوم شــد حتماً قوه قضائیه از انتصابات آنها 
ممانعت به عمل می آورد. ما در سایر موارد مداخله 
نمی كنیم اما به مدیران ارشد توصیه می كنیم كه 
اشخاصی كه در دوران مدیریت قبلی خود خوب 
عمل نكرده اند و قصور و تقصیر داشته اند و موجب 
لطمه به حقوق مردم شده اند، هر چند محكومیت 
كیفری نداشته باشــند اما در مسئولیت ها از آنها 
اســتفاده نكنند. البتــه این مــوارد می تواند در 
وزارت اطلاعات هم در زمان بررسی صلاحیت ها 
مدنظر قرار گیرد كه ما در اینگونه موارد دخالت 

نمی كنیم«.

قانونگذاریادامهدار
ترك فعل مدیران موضوعی اســت كه همچنان 
از جانب مدیــران قوه قضائیه مورد توجه اســت. 
چندی پیش غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس 
قوه قضائیه، با اشــاره به این موضوع توضیح داد: 
»گفته ام كه هر ترك فعلی الان جرم نیست چون 
قانون می خواهد. قوه قضائیه باید دستگاهی باشد 
كه بیش از هر دســتگاه دیگری به قانون احترام 

بگذارد و اگر قانون نباشــد و خودمان بخواهیم 
ورود كنیم ممكن اســت مشكلاتی ایجاد شود«. 
پیش از صحبت های اژه ای نیز شــاهد بودیم كه 
محمد مصدق، معاون اول قوه قضائیه عنوان كرد 
كه لایحه ای تحت عنوان لایحه اصلاح پاره ای از 
قوانین دادگستری تنظیم شده كه در 2ماده آن به 
ترك فعل مدیران پرداخته شده است؛»متأسفانه 
تناسبی بین ترك فعل مسئولان با مجازات های 
پیش بینی شــده در قانون وجود ندارد كه برای 

اصلاح آن تلاش می كنیم«.

رتبهاولتركفعلدرگزارشهایمردمی
آمار دقیقی در رابطــه با ترك وظایــف قانونی 
مدیران در دسترس نیست اما با تكیه بر گزارشی 
كه در مهرماه ســال جاری از سوی رئیس دیوان 
محاسبات كشور مطرح شــد، باید گفت از میان 
۳2هزار تمــاس مردمی كــه - در بــازه زمانی 
دوماهه- با این ســازمان گرفته شــد، موضوع 
ترك فعل مدیــران مهم ترین دغدغــه مردم را 
تشــكیل داده بود و ترك فعل مدیــران با آمار 
2۵درصدی از جمع تماس های تلفنی در رتبه اول 
گزارش های مردمی قرار گرفت. هر چند براساس 
گفته رئیس دیوان، پرونده های این گزارش های 
مردمی هنوز به زمان نتیجه نهایی نرسیده است؛ 
» در بازه زمانی ۱0روزه مورد بررسی قرار گیرد و 
پاسخ كامل و جزئی به گزارش های نظارتی داده 

محسنیاژهای:
گفته ام كه هر تــرك فعلی الان جرم 
نیســت چــون قانــون می خواهد. 
قوه قضائیــه باید دســتگاهی باشــد 
كه بیــش از هــر دســتگاه دیگری 
به قانون احترام بگــذارد و اگر قانون 
نباشــد و خودمــان بخواهیــم ورود 
 كنیــم ممكــن اســت مشــكلاتی 

ایجاد شود

نگارحسينخاني
 روزنامه نگار

داده نما

70هزارنفردرتهراندچار
معلوليتجسمیوحركتیهستند

 روایت آمار توان یابان پایتخت به نقل از 
مدیركل سازمان بهزیستی استان تهران 

ترك  مسئولیت 
به قیمت جان مردم

شانه خالی كردن مدیران از مسئولیت به بحران هایی همچون 
آلودگی هوا، ادامه حیات ساختمان های ناایمن و... منجر شده است

روزهاییكههوایآلودهراهیریههایازمانیكهســيلبهدليلساختوسازهاینادرستبلای
جانشهریمیشود،یكنقطهمشتركوجوددارد؛مدیریامسئولیكهوظيفهخودرابهدرستی
انجامندادهاست.این»تركفعل«یا»تركوظایفقانونیمدیرانومسئولان«میتوانداثرخلقالساعهایداشتهباشدیااینكهدرگذرزمان
شرایطرابرایآسيبرساندنبهحقوقعامهمهياكندوبهبحرانختمشود.اصطلاحتركفعلدارایابعادقانونیواجتماعیاستوهمانطور
كهمسئولانقوهقضائيهوحقوقدانهاازاهميتپرداختنبهاینموضوعسخنمیگویند،درسویدیگرميدانسازمانهایمردمنهادو
شهرونداننيزباتوجهبهاثراتمنفیتركفعلمدیرانخواهانهموارشدنمسيرپيگيریهستند.نارضایتیازعملكردمدیرانومسئولان
درسازمانهایدولتی،رنجیاستكهبسياریازمردمبهشكلمســتقيموغيرمستقيمآنرابهدوشمیكشند.اینرنجمربوطبهدوره
خاصینيستودرسالهایمتمادیشاهدبودهایمكههریكازمدیرانازباربعضیمسئوليتخودشانهخالیمیكنند؛درواقعبایدقبول
كردكهحقوقعامهگاهیباتصميمگيرینادرستیاتركفعلدستگاههایعمومیودولتیزیرسؤالمیرودوبههميندليلاستكهحقوق
اوليهایهمچونهوایپاك،ســلامتوایمنیدرمعرضخطرقرارمیگيرندوتكرارایناتفاقاتموجبشدهاستتانيازبهقدرتگرفتن

ابزارهایقانونیوحضورمطالبهگرمردمبيشازپيشاحساسشود.

ليلاشریف
 روزنامه نگار

چطور به ترك فعل یك مدیر اعتراض كنیم؟
درموضوعتركفعلمدیرانخــأقانونینداریم.همان
اندازهكهعملبهیكموضــوعمیتواندعنوانمجرمانه
شناختهشود،انجامندادنیكمسئوليتنيزمیتواندبه
همانميزان،مجازاتبههمراهداشتهباشد.دراینراستا
بایدگفتكهدرموضوعوظایفمدیرانماچنددستهبندی
داریم؛تخلف،قصوروتقصير.اگرقصوریازمدیرسربزند
یعنیآنمدیرسوءنيتنداشتهاستوبهاینموضوعدر
دادگاهتخلفاتاداریرسيدگیمیشود.درموضوعتقصير

نيزبرابرماده3قانونتشكيلدادگاههایعمومیوانقلاب،بهپروندهافرادیكهدر
سمتهایمدیركلوبالاترازآنقراردارند،دردادسراهایعمومیانقلابرسيدگی
میشود.یكسریقواعددرحقوق،مسلمهستندونيازیبهقانونگذاریندارند؛
برایمثالوقتیمدیریدرجایگاهیمنصوبمیشودشرحوظایفمشخصیدارد
كهبایدانجامدهدواگركمكارییاتركفعلكند،نهادهاینظارتیبااختياریكه
دارندطبقموادقانونمجازاتاسلامیبااوبرخوردمیكنند.درهرادارهایحراست
وجودداردكهوظيفهآنرسيدگیبههميناموراست.همچنينوزارتاطلاعات،
دیوانمحاسبات،ســازمانبازرسیكشــوری،دیوانعدالتاداریوكميسيون
اصل90بهعنواننهادهاینظارتیوظيفهرسيدگیبههميناموررادارند؛بنابراینما
كمبودیدرقوانيننداریم.اگربخواهيمبهمصادیقتركفعلاشارهكنيممیتوانبه
موضوعآلودگیهواومازوتسوزیپرداخت.درچنينمواقعیماشاهدخأحضور
سازمانهایمردمنهاددرپيگيریموضوع»تركفعل«و»تخلف«مدیرانهستيم.
اگرسازمانهایمردمنهادامكانحضورداشــتند،دراینروزهامیتوانستنددر
قامتیكمطالبهگر،بهبازخواستمدیرانناكارآمدبپردازند.موضوعدیگرمربوط
بهشهروندانعادیاست؛اگرافرادبهعنوانیكشهروندمعمولیخواهانپيگيری
تركفعلیكمدیرهستند،میتوانندبهدادسرایكاركناندولتمراجعهوشكایت
خودراثبتكنندامابهطورمعمول،افرادبهشكلشخصی،زمانوتوانپيگيریاین
موضوعراندارندودراینحوزهنيازمندحضورسازمانهایمردمنهادهستيمتاحق
پرسشگریراپيگيریكنند.بنابرایندرموضوع»تركفعلمدیران«امكانقانونی
وجودداردامانهادهایناظربهوظایفخودعملنمیكنندوازسویدیگردربرابر
ســازمانهایمردمنهادموانعمختلفیقراردادهشدهاست،مجموعهاینعوامل
موجبمیشــودتادربحثپيگيریتركفعلمدیرانبهجایحلمشكل،شاهد

تكرارمكرراتباشيم.

نما
راه

نعمتاحمدی
حقوقدان

شــود. البته در مدت كمتــر از دو ماهه فعالیت 
 این ســامانه، هنوز پرونده ای بــه نتیجه نهایی 

نرسیده است.«

اتفاقاتگرهخوردهباتركفعلمدیران
برخــورداری از آب، هوا و محیط ســالم یكی از 
اصول اولیه حقوق شهروندی است كه با استمرار 
آلودگی  هوا بخش اعظم آن به دســت فراموشی 
سپرده شــده و به عبــارت دیگــر بی توجهــی 
دستگاه های مختلف برای انجام تكالیف قانونی و 
ترك فعل مدیران در حوزه هوای پاك موضوعی 
اســت كه شــرایط را برای زندگی شهرنشینان 

دشوار كرده است.
براساس گفته غلامعباس تركی، معاون نظارت و 
بازرسی امور تولیدی سازمان بازرسی كل كشور، 
»بررسی های سازمان بازرسی كل كشور حاكی از 
آن است كه بسیاری از تكالیف قانونی دستگاه ها، 
اجرا نشده است. در قانون هوای پاك اعتبار لازم 
نیز پیش بینی شــده و در ماده۳۳  قانون هوای 
پاك به طور صریح تعیین شــده است. از طرفی 
بررسی های سازمان بازرســی كل كشور نشان 
می دهد مفاد ماده۳۳ مذكور و ســایر مقررات 
در زمینه تأمین بودجه و هزینه كرد به درســتی 

و كامل محقق نشــده و ما نیز پیگیری های لازم 
در این زمینه را انجام خواهیم داد تا مشــخص 
شــود كه آیا منابع، برای كنتــرل آلودگی هوا 
مورد استفاده قرار گرفته و یا تخطی شده است«.

حوادث طبیعی همچون سیل نیز می تواند پای 
مدیران را به پرونده هــای قضایی باز كند؛ مانند 
سیل شــیراز كه در نوروز سال۹۸ خاطره تلخی 
را به جای گذاشت. این ســیل به دلیل تغییر در 
محیط طبیعی حــوزه آبریز، جان شــماری از 
هموطنان را گرفت و موجب شد تا براساس گفته 
مسئولان قوه قضائیه به ترك فعل مدیران استان 

فارس رسیدگی شود.
در فهرست ترك فعل مدیران می توان موضوعات 
متعدد اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و... را جای 
داد و یك شهروند برای پاسخ به سؤالاتی همچون 
»چرا واكســن كرونا با تأخیر وارد كشور شد؟«، 
»چرا زمین خواری گسترش پیدا كرده است؟« 
و... یك مدیر و مسئول را مورد خطاب قرار دهد اما 
اینكه چطور می توان این پرسش ها را مطرح كرد 
و سازمان های مردم نهاد چگونه می توانند خواسته 
شهروندان در مورد وظایف اجرا نشده مدیران را 
پیگیری كنند، سؤالی است كه نعمت احمدی، 

حقوقدان به آن پاسخ داد.

تفاوت آمار در تعداد معلولان و نوع معلولیت به دلیل 
این است كه یك فرد می تواند به یك یا چند نوع 

معلولیت دچار باشد.

داده های این اینفو بنا بر گفته های مدیركل سازمان 
 بهزیستی استان تهران، امین شاهرخی، 

جمع آوری شده است.

دچار معلولیت
جسمی و حركتی  %۳۳

199,419 نفر
تعداد كل معلولان استان تهران

دچار معلولیت
بینایی %9.27

دچار معلولیت
صوت و گفتار %15.17

739 نفر
از افراد دچار معلولیت از خدمات 
مناسب سازی شده بهره  می برند. 

مناسب سازی منزل  شامل:
  بالابر   رمپ   دستگیره های كمكی و...

وسایل كمكی ADL و خودرو شامل:  
   كلاچ برقی   دنده اتومات و...

18 مركز
ارائه خدمات در منزل حوزه توانبخشی 
در سطح استان وجود دارد كه به بیش 

از هزار نفر ارائه خدمت می كند.

از این تعداد ۱۲ مرکز به بیماران روانی مزمن 
اختصاص دارد. 

9 مركز
توانبخشی  و مراقبتی مبتنی بر خانواده 

 در سطح استان وجود دارد كه
 به ۴۵۹ نفر خدمت ارائه می دهد.

437 نفر
از افراد دچار معلولیت از پلاك ویژه در سطح استان 

تهران استفاده می كنند.

5,173 نفر
از خدمات ایاب و ذهاب 

استفاده می كنند.

714 نفر
از افراد دچار معلولیت از طرح 

ترافیك استفاده می كنند.

25,000 نفر
از تجهیزات توانبخشی 

استفاده می كنند.

جامعهمعلولاندرتهرانچقدرجمعيــتداردوازچهامكاناتی
بهرهمنداست؟بيشترینآنهادچارچهمعلوليتیهستندوچند
درصداینجامعهآماریراتشــكيلمیدهند؟بهتازگیمدیركل
سازمانبهزیستیاستانتهرانآماریدراینبارهمنتشركردهاست.

بررســی های ســازمان بازرسی كل 
كشور نشــان می دهد مفاد ماده۳۳ 
مذكور و سایر مقررات در زمینه تأمین 
بودجه و هزینه كرد به درستی و كامل 
محقق نشــده و ما نیز پیگیری های 
لازم در این زمینــه را انجام خواهیم 
داد تا مشخص شود كه آیا منابع، برای 
كنترل آلودگی هوا مورد استفاده قرار 

گرفته و یا تخطی شده است

148,947 نفر
تحت پوشش بهزیستی استان تهران هستند.

%۳8.01

تحت پوشش بهزيستی
زن

%61.99

تحت پوشش بهزيستی
مرد

از كل تعداد معلولان استان تهران

دچار معلولیت
ذهنی %22.82

دچار معلولیت 
6.22%  اعصاب و روان 
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ایرانشهر شماره  8386

وستا  ر
همهجا

دربخشآساراشهرســتانكرجیكروستایبسیارزیبا
وجودداردكهجادهآنباســربالاییتندیازجادهاصلی
جدامیشــود؛»همهجا«.نامقدیماینروستاهیمهجایا

هیمهجارانبودهاستكهیعنیمحلتهیههیزم.
دراینروســتادرختیتاریخیباقدمتیچندصدسالهو
قطرحدود10متروجودداردكهدرمیاناهالیبهنامدرخت
»آقادار«مشهورشدهاست.ایندرختتاریخی،كهنسال،
تنومند،زیباوپرابهتكهحتیبهنظرمیرسدهزارانسال
قدمتداشتهباشدازنوعدرخت»اورس«استودرضلع
شمالیروستایهمهجاواقعشدهاست.طبیعتبكرودیدنی
همراهبارنگهایخیرهكننــدهدرختانووفورمیوههایی
مانندگردووسیبازلذتهایسفربهاینروستادرفصل
پاییزاســت.تعداد100خانواردرروستایهمهجازندگی
میكنند.برخیازساكناناینروستاباتولیدفراوردههای
لبنیهمچونقرهقوروتوماستمحلیدركناردامداری
وبرخیازفعالیتهایكشاورزیزندگیخودرامیگذرانند
اماگفتهمیشودبسیاریازســاكنانروستاهایواقعدر
كرجچالوسفصلیهستند؛یعنیساكنشهرهستندودر
روستاهاخانهدارند،زیراگذرانزندگیدرفصلزمستاندر
اینروستاهابسیارسختودشواراست.درسالهایگذشته
هنرمنبتكاری)مبلاســتیل(دراینروستابسیاررواج
داشتوبهصورتكلانبهبازارعرضهمیشدكهمتأسفانه

هماكنونبهدلیلبیتوجهیدرحالنابودیاست.

بازار 
باشماق

نخســتینبازارمرزیكردســتانبازارچهمرزیباشماق
مریواناستكهدرسال1269فعالیتهایخودراشروعكرد
ودرسال1373رسمابهعنوانبازارمرزیباشماقشناخته
شــد.وجودقومیتهاییتركوكرددراینمنطقهموجب
شدمبادلهكالاپیوستهگسترشیابدواینبازارموردتوجه
بسیاریازاقوامایرانیوخارجیقرارگیرد.دركناراجناس
ایرانیوخارجیمرغوباینمركزخرید،صنایعدســتی
رنگارنگوپرزرقوبرقیبهچشممیخورد.ازمیانلباسها
وكفشهایسنتیبازارباشماق،گیوههاینخپنبهایآن
بسیاراعلا،نرموسبكاستوسوغاتبسیارخوبیازدیار
كردستانمحسوبمیشود.ازمزایایبازارمرزیباشماق
وجودهتلومسافرخانههاستتابازدیدكنندگانشبتوانند
زمانیرابرایاستراحتدرایناقامتگاههاصرفكنندوبا
خیالیآسودهبهبازارآیند.باشماقمریوانتنهامرزرسمی
بینكردستانایرانوعراقاســتكهازسال۸۵ازحالت
بازارچهخارجوبهعنوانمرزرسمیوبینالمللیمصوبشد
وهماكنوندراینمرزرویههایگمركیصادرات،واردات،

ترانزیتوترددمسافرانجاممیشود.
براساسآمارواطلاعاتموجود،باشماق،ازنظرترانزیتكالا
بینگمركهایكشورهموارهرتبهبرتررابهخوداختصاص
دادهاست.بنابراعلاممسئولان،بهطورمیانگینسالانهبیش
از6میلیارددلارترانزیت،صادراتووارداتازمرزباشماق
انجاممیشودوطرحســاماندهیاینمرزتوسطسازمان

راهداریوحملونقلجادهایدرحالاجراست.

گذر
كندنه

كوچهباغهایسمنانتحتتأثیرنظامتقسیمآب700ساله
شكلگرفتهاست.ســمناندرگذشتهشهریمیانباغها
بودهوكوچهباغهایمتعددیداشتهاستكههركدامنام
مخصوصخودرادارند.باوجودمشكلكمآبیكهازدیرباز
تاكنونگریبانگیرسمنانبودهوهست،نظامتقسیمآب
دقیقومنظم،آبرادرروزهایخاصیازهفتهبهمحلهای
معینمیبردهوبهاینترتیبباغداراناینآبكمرابهطور

محبتآمیزباهمشریكمیشدند.
استخر)استاله(كدیوربخشیازنظامتقسیمآبتاریخی
سمناندرضلعجنوبیمیدانشهیددریادارمحمدابراهیم
همتیمربوطبهدورانپسازاســلاماستكهاردیبهشت
13۸2باشماره۸613درفهرستآثارملیبهثبترسید.این
محلذخیرهآبكشاورزیاكنونازسویشهرداریبهعنوان
آبراهومكانیخوشمنظربراینشاطشهروندانبهسازی
شدهاست.زاوغان،كوشمغان،كدیور،ناسار،اسفنجان،
لتیباروشاهجوییاســامیتاریخی6استخریاستكه
بهترتیبازغربتاشرقپهنهشهرراتشكیلدادهاندوتا
نیمقرنپیشمحلذخیرهوپخشآببرایتأمینمصارف
آبیهریكازمحلههابودهوامــروزهفقطبرایمصارف

كشاورزیشهریمورداستفادهقرارمیگیرند.
درماههایاخیر،كوچه»كندنه«بههمتشهرداریسمنان
بازسازیشدكهدرضلعجنوبغربیاستخرتاریخیكدیور
قراردارد.باغراهانجیلادرمحلهجهادیه،میانمحلهدرمحله
زاوغان،پیشبرجمدرمحلهزاوغان،نیكیژهدرنزدیكی
استخركدیور،ســفیدپلدرمحدودهحكیمالهی،مهردر
استخرناساروباغراهدیگردرنزدیكیامامزادهاشرف)ع(از

باغراههایبازسازیشدهدرشهرسمنانهستند.

بارتولیدتخممرغرویشانهکداماستانهاست؟
همشهری وضعیت تولید تخم مرغ را در استان هایی كه تولید انبوه دارند، بررسی كرده است

تولیدروزانه3۵0تــنتخممرغدر
اصفهانگزارش

جز تهران كه همواره یكي از استان هاي 
مطرح در حوزه تولیــد تخم مرغ اســت، از اصفهان 
مي تــوان به عنوان یكــي از قطب هــاي اصلي تولید 
تخم مرغ در كشــور نام برد. هم اكنون در این استان 
13میلیون مرغ تخم گذار وجود دارد كه به وســیله 
آنها روزانه بیش از 350تن تخم مرغ به بازار كشــور 

عرضه مي شود.
اینطور كه حسین ایراندوست، معاون بهبود تولیدات 
دامي سازمان جهادكشــاورزي این استان مي گوید، 
نیمي از تولید تخم مرغ اصفهان به اســتان هاي دیگر 
و همچنین كشورهاي حاشــیه خلیج فارس،  عراق و 

افغانستان صادر مي شود.

تولید10درصدتخممرغكشــوردرآذربایجان
شرقي

آذربایجان شرقي نیز با حدود 60سال سابقه در صنعت 
مرغداري و همچنین داشتن شهرهایي ازجمله تبریز، 
مراغه و بناب كه قطب تولید مرغ و تخم مرغ به حساب 
مي آیند، یكي دیگر از استان هاي برتر تولید تخم مرغ 

كشور است.
مسعود رئوف، مدیر امور طیور سازمان جهادكشاورزي 
این استان با بیان اینكه آذربایجان شرقي 10درصد كل 
تخم مرغ تولیدي كشــور را تامین مي كند، مي گوید: 
آذربایجان شــرقي با داشــتن 193واحد مرغداري 
تخمگذار به ظرفیت حدود 9میلیــون قطعه و تولید 
سالانه حدود 97هزار تن تخم مرغ یكي از قطب هاي 
مهم و تأثیرگذار در تولید تخم مرغ كشــور محسوب 
مي شــود. این در حالي اســت كه نزدیك به نیمي از 
تخم مرغ تولیدي استان آذربایجان شرقي مازاد بر نیاز 

مصرف خانوار استان است.
شــاید برایتان جالب باشــد بدانید هم اكنون بیش از 
600نفر كــه در آذربایجان شــرقي در صنعت مرغ و 
تخم مرغ به صورت مستقیم اشتغال دارند، حدود 5هزار 

نفر نیز اشتغال غیرمستقیم در این حوزه دارند.

كاهش۵0درصديتولیددرخراسانرضوي
اگر نگوییم خراســان رضوي جایگاه نخســت تولید 
تخم مرغ كشــور را به خود اختصاص داده، قطعا یكي 
از نخســتین جایگاه هاي این حــوزه در اختیار این 
استان است. هم اكنون براســاس اعلام سیدحسین 
موســوي نژاد، مدیرعامــل اتحادیه مرغــداران مرغ 
تخمگذار خراســان رضوي روزانه 320تن تخم مرغ 
در این استان تولید مي شــود. البته كه این مقدار در 
سال هاي پیش بسیار بیشــتر از این حرف ها بود و با 
كاهش تولید تخم مرغ در این اســتان مواجه هستیم. 
اینطور كه مســئولان این اســتان مي گویند حدود 
2سال پیش تولید تخم مرغ خراســان رضوي روزانه 
600تن بوده اما در 2سال گذشته بنا به دلایلي ازجمله 
گران شدن نرخ خوراك مرغ این عدد رو به كاهش رفته 
است. با این حال، استان خراسان رضوي همین حالا 
هم با تولید روزانه 320تن تخم مرغ در میان 3استان 

برتر كشور در حوزه تولید تخم مرغ قرار دارد.

تولید40هزارتنتخممرغدرقزوین
در میان استان هاي فعال در حوزه تولید تخم مرغ كشور نام 
قزوین هم دیده مي شود؛ استاني كه در نیمه نخست همین 
امسال 40هزار تن تخم مرغ تولید كرد. حمیدرضا عزتي، 
معاون بهبود تولیدات دامي سازمان جهادكشاورزي قزوین 
با ذكر جزئیاتي از صنعت تولید تخم مرغ در این اســتان 
مي گوید: در قزوین در مجمــوع 74واحد مرغ تخمگذار 
به ظرفیت 8میلیون و 830هزار وجود دارد كه هم اكنون 
62واحد آن به ظرفیت بیش از 6میلیون قطعه فعال است 
و روزانه بیش از 220تن تخم مرغ در این واحدهاي فعال 
تولید مي شود. این واحدهاي مرغ تخمگذار به ترتیب در 
شهرستان هاي آبیك و تاكســتان قرار دارند كه آبیك با 
60درصد و تاكســتان با 19درصد، بیشترین سهم را در 
تولید تخم مرغ استان به خود اختصاص داده اند. براساس 
بررســي هاي صورت گرفته از واحدهاي مرغ تخمگذار 
قزوین، پیش بیني مي شود این استان تا پایان سال بیش 
از 80هزار تن تخم مرغ تولید و به بازار مصرف اســتان و 

كشور عرضه كند.

البرز؛چهارمیناستانتولیدكننده
از البرز هم خبر مي رسد كه این استان با تولید سالانه 
حدود 100هزار تن تخم مرغ، جزو 5اســتان برتر در 
این حوزه قرار دارد. اینطور كه سیدمحسن ابوترابي، 
رئیس اداره نظارت بر بهداشت عمومي و مواد غذایي 
دامپزشكي البرز مي گوید، این استان هم اكنون داراي 
بیش از 100واحد پرورش مــرغ تخمگذار با ظرفیت 
4میلیون و 600هزار قطعه است كه توان تولید سالانه 
حدود 100هزار تن تخم مرغ را دارد. در این میان نكته 
حائز اهمیت این است كه میزان تولید این محصول در 
واحد سطح البرز بیش از 30برابر میانگین كشور است؛ 
یعني در مساحت3/65 درصد كشور، بیش از 10درصد 

تخم مرغ كشور تامین مي شود.

ارسالروزانه160تنتخممرغازقم
از دیگر پیشــتازان تولید تخم مرغ در كشور، قم است؛ 
استاني كه روزانه 200تن تخم مرغ تولید مي كند و فقط 
40تن آن صرف خودش مي شود؛ یعني این استان 5برابر 
نیاز خودش تخم مرغ، تولید و هر روز 160تن تخم مرغ 
را به دیگر استان هاي كشور ارسال مي كند كه از این نظر 
نقش بسیار تأثیرگذاري در حوزه تامین تخم مرغ كشور 
دارد. ضمن اینكه تولیدات تخم مرغ قم به كشــورهاي 
عراق، افغانستان، عمان و قطر هم صادر مي  شود. براساس 
آخرین آمار مركز آمار ایران كه سال گذشته با بررسي 
مرغداري  هاي پرورش مرغ تخمگذار سراسر كشور ارائه 
شد، قم نیز جزو 5استان برتر در حوزه پرورش مرغ هاي 

تخمگذار و درنتیجه تولید تخم مرغ است.

جدولاستانیتولیدتخممرغ
مركزآمارایرانسالگذشتهازمرغداريهايپرورشمرغتخمگذاردرسراسركشورسرشماريكردهكهدر

جدولزیرميتواننتیجهاستانبهاستاناینسرشماريرامشاهدهكرد.

وزن كل تخم مرغ تولید شده )تن(تعداد مرغداری فعالاستانردیف
134هزار و 152833اصفهان1
110هزار و 236974خراسان رضوی2
100هزار و 185491آذربایجان شرقی3
85هزار و 110165قم4
73هزار و 83655البرز5
65هزار و 73480تهران6
64هزار و 65130قزوین7
34هزار و 23591كرمان8
30هزار و 64187مركزی9

26هزار و 58415فارس10
23هزار و 38447خراسان جنوبی11
21هزار و 19921گلستان12
21هزار و 37413یزد13
14هزار و 25859سمنان14
13هزار و 27299همدان15
10هزار و 17202زنجان16
6هزار و 16293لرستان17
5هزار و 13515كرمانشاه18
4هزار و 12191خوزستان19
3هزار و 12603آذربایجان غربی20
3هزار و 13456مازندران21
3هزار و 5356چهارمحال و بختیاری22
2هزار و 5923كردستان23
2هزار و 13843اردبیل24
2هزار و 524كهگیلویه و بویراحمد25
هزار و 1445سیستان و بلوچستان26
2278خراسان شمالی27

وضعیتتولیــدتخممرغدركشــوربهعنوان
محصولیكهسهممهمیدرســبدغذاییمردم
داردازآنجهتحائزاهمیتاســتكهكمبودیا
گرانیآنتاثیربسزاییبروضعیتتغذیهایاقشارضعیفجامعهخواهدگذاشت.تخممرغیكیاز
كاملترینغذاهایپروتئینیاستوبعدازشیر،جایگاهدومموادغذایيسالمرادارد.توجهبهروند
وجغرافیایتولیداینمادهمهمغذاییدرسراسركشورنقشاساسیدربرنامهریزیبرایتنظیم
بازارخواهدداشت.بههمیندلیلدراینگزارشبهاستانهایيكهتولیدكنندهبرترتخممرغدر

كشورهستند،سريزدهایمتاوضعیتتولیدتخممرغدرآنهارابررسيكنیم.

پرنیانسلطانی
خبر نگار

روزانه بین 220تا 260تن 
كمبود تخم مرغ در استان 
تهران وجود دارد كه این میزان 
از استان های اطراف پایتخت 
نظیر استان های شمالی تامین 
می شود.

220تن

استان البرز بیش از 
100واحد پرورش مرغ تخم گذار با 
ظرفیت 4میلیون و 600هزار قطعه 
دارد كه توان تولید سالانه حدود 
100هزار تن تخم مرغ را دارند.

100واحد

حدود 2سال پیش تولید 
تخم مرغ خراسان رضوی روزانه 
600تن بود كه در 2سال گذشته 
بنا به دلایلی ازجمله گران شدن 
نرخ خوراك مرغ این عدد كاهش 
یافته است.

2سال

براساس آخرین آمار 
منتشر شده درباره سرانه مصرف 
تخم مرغ در کشور، سرانه مصرف 
سالانه تخم مرغ برای هر فرد در 
ایران به طور متوسط 190عدد 
است.

190عدد

قزوین در مجموع 74واحد 
مرغ تخم گذار به ظرفیت 
8میلیون و 830هزار دارد كه 
هم اكنون 62واحد آن به ظرفیت 
بیش از 6میلیون قطعه فعال 
هستند.

74واحد

آذربایجان شرقی با داشتن 
193واحد مرغداری تخمگذار به 
ظرفیت حدود 9میلیون قطعه و تولید 
سالانه حدود 97هزار تن تخم مرغ یكی 
از قطب های مهم و تأثیرگذار در تولید 
تخم مرغ كشور محسوب می شود.

  193 واحد

هم اكنون سرانه مصرف تخم مرغ 
در كشــور 15كیلوگــرم اســت. 
براساس آخرین آمار منتشر شده 
در این خصوص، ســرانه مصرف 
ســالانه تخم مرغ براي هر فرد در 
كشــور 190عدد اســت. این در 
حالي اســت كه ســازمان جهاني 
بهداشــت مصرف روزانه یك عدد 
 تخم مرغ را براي هــر فرد توصیه 

مي كند.

آمارها نشان مي دهد یكي از استان هاي كشور كه جزو استان هاي برتر در حوزه تولید تخم  مرغ است، 
تهران است. در این استان روزانه 230تن تخم مرغ تولید مي شود. اما نكته جالب توجه این است كه این 
استان روزانه به حدود 450 تا 500تن تخم مرغ نیاز دارد. این یعني اگر چه تهران با تولید روزانه 230تن 
تخم مرغ جزو استان هایي قرار دارد كه بیشترین تولید تخم مرغ را به خود اختصاص داده اند، اما در عین 
حال یكي از استان هایي است كه نیاز به تهیه تخم مرغ از دیگر استان هاي كشور دارد. اینطور كه ایوب 
فصاحت، رئیس سازمان جهادكشاورزي تهران مي گوید، روزانه بین 220 تا 260تن كمبود تخم مرغ 
در استان تهران وجود دارد كه این میزان از استان هاي اطراف پایتخت نظیر استان هاي شمالي تامین 
مي شود. اما ناصر نبي پور، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخمگذار تهران به تازگي اعلام كرده است 
با توجه به وضعیت تولید این روزها نه تنها تا پایان سال جاري، بلكه سال آینده هم مشكلي در حوزه 

تامین تخم مرغ وجود نخواهد داشت؛ بلكه حتي استان تهران مازاد تولید هم دارد.

با نگاهي به جدول استاني تولید تخم مرغ كشور كه سال گذشته توسط مركز 
آمار ایران منتشر شد، در مي یابیم كه برخي از استان ها با كمبود تولید تخم مرغ 
مواجه هســتند؛ تا جایي كه حتي نامي از آنها نیز در این جدول نیامده است. 
ازجمله این استان ها ایلام، بوشهر و هرمزگان هستند كه براي تامین تخم مرغ 
شهروندان خود نیاز به خریداري تخم مرغ از دیگر استان هاي كشور دارند. در 
این میان میزان تولید برخي از استان ها نیز كم است و این استان ها هم باید 
تخم مرغ مورد نیاز خودشان را از اســتان هاي تولیدكننده فعال در این حوزه 
تهیه كنند. لرستان، كرمانشاه، خوزستان، آذربایجان غربي، مازندران، گیلان، 
چهارمحال و بختیاري، كردستان، اردبیل، كهگیلویه و بویراحمد، سیستان و 

بلوچستان و خراسان شمالي از این دسته اند.

میــزان تولیــد تخم مرغ در كشــور ســالانه 
حدود یك تــا یك میلیــون و 20هــزار تن 
اســت كه معمــولا در 6ماه نخســت ســال 
 با مازاد تولیــد و افت قیمت مواجه هســتیم.
 بنابراین بــراي جلوگیــري از ضــرر و زیان 
واحدهاي مرغداري، اجازه صادرات تخم مرغ 
به كشورهاي همسایه داده مي شود. اما در 6ماه 
دوم سال با كم شدن تولید تخم مرغ، صادرات 
این محصول به دیگر كشورها كاهش مي یابد و 

حتي ممنوع مي شود.

15 كیلوگرم
غ كشور سرانه تخم مر

تهران
هم تولیدكننده وهم واردكننده

نگاهی به استان های نیازمند 
غ به خریداری تخم مر

1,000,000 تن
غ تولید سالانه تخم مر

آمارتولیدتخممرغدرسال99-مركزآمارایران
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وضعیت هشدار
حل و فصل بحران

بدترشدن بحران
بهتر شدن بحران

4 ماه بلاتكلیفی زنان افغانستان در حكومت طالبان، هفته گذشته به فرمان شش  ماده ای رهبر 
این گروه در مورد حقوق زنان منتهی شد؛ فرمانی كه در آن زنان را »انسان های آزاد و مستقل« 
خوانده و خواســتار اقدام جدی در مورد تامین حقوق آنان شده است. این فرمان به طور كلی 
دستوراتی درباره شرایط ازدواج، خانواده، حق ارث زنان و حقوق زنان بیوه است اما به دیگر حقوق و آزادی های زنان مانند 
حق تحصیل، حق كار و مسئله خشونت علیه زنان اشاره ای نكرده است. این فرمان به عقیده برخی فعالان مدنی و حامیان 
حقوق زنان در پی پذیرفته نشدن نماینده طالبان در سازمان ملل صادر شده است. طبق دستور مقام های طالبان، دختران در 
برخی از مدارس مقطع متوسطه در 5استان به كلاس درس بازگشته اند، هرچند در بیشتر نقاط كشور همچنان این امكان برای 
دختران وجود ندارد. عمر عبدی، معاون اجرایی یونیسف در این باره گفته است: »وزیر آموزش و پرورش طالبان به ما گفته در 
حال كار روی چارچوبی هستند كه به زودی اعلام خواهد شد. طبق این چارچوب همه دختران اجازه ورود به دبیرستان ها را 
پیدا خواهند كرد«. اما پس از گذشت 4هفته از آغاز سال تحصیلی جدید و ورود پسران به مدارس، هنوز دختران چنین اجازه ای 
پیدا نكرده اند. عبدی گفته كه سازمان ملل از مقامات طالبان خواسته كه هرچه سریع تر زمینه بازگشت دختران در سراسر 
افغانستان به كلاس های آموزشی را فراهم سازند. او با تأكید بر اینكه در تمام جلساتش تحصیل دختران نخستین موضوعی 

بوده كه مطرح كرده، مدعی شد كه »تعهد طالبان برای صدور مجوز تحصیل دختران دبیرستانی« را دریافت كرده است.

فتانه احدی 
خبرنگار

بلاتکلیفی؛ سهم زنان افغان 
از حکومت طالبان

زنان افغانستان چشم به راه رسیدن به حقوق خود به عنوان »انسان آزاد و مستقل« هستند

نبض بحران

ادامه بحران

روزگار رنگی زنان افغان
یك ماه قبل از اینكه كابل ســقوط كند، گویی مردم می دانستند 
كه وضعیت افغانستان به كدام ســو خواهد رفت؛ این را بازار داغ 
برقع فروشان گواهی می داد. فروش برقع بیش از پیش شد، قیمت ها 
بالا رفت و پایتخت رفته رفته پر شد از زنان برقع پوش. برقع یا چادری 
هرچند از گذشته های دور در افغانستان رایج بوده است اما در زمان 
حاكمیت نخست طالبان برای زنان اجباری شد. از آن هنگام برقع 
از پوششی سنتی و انتخابی فراتر رفت و به دلیل استفاده از سوی 
اكثر زنان افغان، به نوعی هویت و فرهنگ تبدیل شد. بعد از سقوط 
طالبان، استفاده از این پوشــش برای زنانی كه به آن عادت كرده 
 بودند به قوت خود باقی ماند اما نسل جوان تر پوششی متفاوت از 
مادران خود برگزید. حالا بار دیگر بازار برقع فروشان جان تازه ای 
گرفته است. گرچه ظاهرا اجباری از سوی طالبان برای استفاده از 
برقع در كار نیست اما ترس زنان از امنیت شان باعث شده تا تعداد 
زنان برقع پوش بیشتر شود. قیمت  برقع نیز همپای رشد تقاضا، بالا 
رفته و هر دست از آن بین 1000تا 2000افغانی )330هزار تا 660هزار 
تومان( به فروش می رسد. برقع های رنگین، هر كدام نشان از یك 
شهر و دیار دارند؛ برقع های سرمه ای انتخاب زنان هیرمند است، مغز 

پسته ای را قندهار ی ها می می پوشند و آبی را زنان میمنه و هرات.

عادله راز؛ نخستین و آخرین 
سفیر زن افغانستان

هفته هاست كه پرچم ســفید طالبان دركابل برافراشته 
شــده اما در آن سوی جهان، در ســفارت افغانستان در 
واشــنگتن، اهتزاز پرچم سه رنگ این كشــور نشان از 
سرســختی زنی دارد كه خود را نماینده و سفیر دولت 
افغانســتان می داند. عادله راز، بانوی 35ســاله افغان، 
نخستین سفیر زن افغانستان در آمریكاست. او پیش از این 
به عنوان نماینده دائم افغانستان در سازمان ملل فعالیت 
داشت. در سال 2018وقتی محمود سایكل از نمایندگی 
افغانستان در سازمان ملل بركنار شد، او از سوی اشرف 
غنی برای این سمت معرفی شــد. عادله راز 3سال بعد، 
اندكی پیش از سقوط كابل در تابستان امسال، به عنوان 
سفیر افغانســتان در آمریكا تعیین شد. او نخستین زنی 
است كه این موقعیت را به دســت آورد. عادله راز ازدواج 
كــرده  و 2 فرزنــد دارد. او طی چند هفته، كشــورش و 
همه  چیزهایی را كه برای شــان تلاش كرده بود از دست 
داد. او جزو اندك زنان افغان اســت كه با وجود سن كم، 
به بالاترین مناصب دولتی رسیده است. شاید افغانستان 
از این نظر كه كشــوری جنگ زده و ویران از اختلافات 
داخلی است جای خوبی برای زنان نباشد، اما رسیدن به 
موفقیت های بسیار با وجود همه كمی  و كاستی ها، نشان 

از قابلیت های این زن افغان دارد.
عادله  زاده ولایت پكتیكا در شــرق افغانستان است. او از 
قوم پشتون است. هرچند كه سوابق روشن و ثبت شده ای 
از پدرش وجود نــدارد، اما براســاس اطلاعات موجود، 
پدر عادله از بزرگان قومــی در پكتیكا بوده كه طی دوره 
اول حكومت طالبان، توســط نیروهای این گروه كشته 
شده اســت. عادله در خانواده ای متولد شد كه تحصیل 
در آن بسیار اهمیت داشــت و پدر و مادرش او و 3برادر 
كوچك ترش را در این زمینــه حمایت می كردند. دیپلم 
را در كابل گرفت. در ســال 200٤ بــرای ادامه تحصیل 
به آمریكا رفت. او مدرك كارشناســی  اش را در رشــته 
روابط بین الملل از دانشگاه سیمونز در بوستون و مدرك 
كارشناسی ارشدش را در رشــته حقوق و دیپلماسی از 
دانشكده فلچر در دانشگاه تافتس اخذ كرد. اولین كارش 
در ادارات دولتی در ســال 2013 در دوران حامدكرزی، 
رئیس جمهور سابق افغانســتان بود. او به عنوان معاون 
ســخنگو و مدیر ارتباطات رئیس جمهــور حامد كرزی 
منصوب شد. در سال2016در سن 30سالگی به عنوان 
معاون وزیر امــور خارجه در امور همــكاری اقتصادی 
منصوب شــد. طی ســال 2019، در زمان حضورش در 
سازمان ملل، عادله راز به اتفاق آرا به عنوان معاون كمیته 
ســازمان ملل در مورد اعمال حقوق مردم فلســطین 

انتخاب شد.

همزمان با انتصاب خانم راز به عنوان ســفیر افغانستان 
در واشنگتن، او به عنوان ســفیر غیرمقیم افغانستان در 
آرژانتین، مكزیك، جمهوری دومینیكــن و كلمبیا نیز 
تعیین شــد. به گفته خودش، قصد داشــت در سفارت 
افغانســتان بســتری برای كمك به مردم افغان به ویژه 
زنان فراهم كند اما تســلط طالبان بر این كشور، طرح ها 
و برنامه هایش را ناكام گذاشــت. عادلــه در گفت وگو با 
وب ســایت تحلیلی آكســیوس)Axios( می گوید:»در 
روزهای ابتدایی حضور طالبان، زنان را تشویق به ماندن و 
ساختن آینده جدید كردم اما بعد از مدتی پشیمان شدم 
و احساس گناه كردم، چرا كه بســیاری از زنان به خطر 
افتادند. یكی از آنها زنی جوانی بود كه در حوزه حقوق بشر 

فعالیت می كرد كه بعدا توسط طالبان ترور شد«.
دولت بایدن طی هفته های اخیر از ملاقات با راز خودداری 
كرده است. او اما می گوید كه دیگر به دولت آمریكا اعتماد 
ندارد. او گفته است: »شك دارم كه مردم افغانستان دیگر 
به سیاست های آمریكا اعتماد كنند«. او در مورد روزهای 
پایانی حضور اشرف غنی در قدرت هم گفته است:»غنی 
با فرار مخفیانه از كشور و بدون جنگ، كابل را به طالبان 
ســپرد و خود را بدهكار افغان ها كرد«. بسیاری غنی را 
به خاطر تنگ كردن حلقه اطرافیانــش مورد انتقاد قرار 
می دادند و معتقدند مشــاوره های اشتباه اطرافیان او در 
نهایت باعث شدت گرفتن حملات طالبان و سقوط كابل 
شــد. همســر عادله، عبدالمتین بیك، به عنوان یكی از 
دستیاران غنی در كابل خدمت می كرده است. راز به نقل 
از او گفته كه غنی طی هفته های منتهی به سقوط كابل، 
فقط با 2 نفر از دستیاران ارشــد خود ملاقات می كرده 
اســت. راز گفته كه تحت هیچ شرایطی به دولت طالبان 
خدمت نخواهد كرد و می داند كــه زندگی تحت قوانین 
طالبان چگونه اســت. او در مورد حضورش به عنوان یك 
زن در پست سفارت افغانســتان به آكسیوس می گوید: 
»نمی خواســتم آخرین نفر باشــم. قبول كرده بودم كه 

نخستین نفر باشم اما نه اینكه آخرین نفر هم باشم«.

پاكستان
پایان آتش بس طالبان پاكستان

گروه تحریك طالبان پاكســتان طی بیانیه ای اعلام كرد كه 
به صورت یكجانبه به توافق آتش بسی كه یك ماه قبل با دولت 
مركزی این كشــور امضا كرده پایان می دهــد. این تصمیم، 
نگرانی ها در مورد آغاز دور تــازه درگیری ها میان این گروه و 
ارتش پاكستان را افزایش داده است. طی 2دهه اخیر دست كم 
80هزار نفر در اثر درگیری های دو طرف كشــته شــده اند. 
محمد خراسانی، سخنگوی تحریك طالبان پاكستان، دولت 
عمران خان را به نقض پیش شرط های آتش بس مبنی بر رهایی 
زندانیان و تشكیل یك تیم مذاكره كننده، متهم كرده است. دو 
طرف،  ماه گذشته با وساطت سراج الدین حقانی، وزیر كشور 
حكومت طالبان و فرمانده شــبكه حقانی، به آتش بس دست 
یافتند. شبكه حقانی ارتباط نزدیكی با سازمان اطلاعات ارتش 
پاكستان موســوم به ISI دارد. تحریك طالبان پاكستان كه 
موجودیت خود را در سال2007 اعلام كرد، شامل گروه های 
متعدد ازجمله لشكر طیبه، جمعیت الاحرار و جیش محمد 
اســت كه علیه دولت مركزی پاكستان می جنگند. آتش بس 
اخیر، 10گروه مخالف دولت را شــامل می شده است. پس از 
به قدرت رسیدن طالبان در كابل، سرنوشت تحریك طالبان 
پاكستان به دغدغه اصلی اســلام آباد تبدیل شده است. این 
گروه عمدتا در مناطق قبایلی در خطوط مرزی میان پاكستان 

و افغانستان فعال است.

افغانستان
داعش علیه مردم افغانستان

وضعیت امنیتی در افغانســتان، به خصوص در پایتخت این 
كشــور،  رو به وخامت اســت. در پایتخت هم، این شیعیان 
هستند كه پناهی ندارند و همچنان هدف حملات داعش قرار 
می گیرند. با گذشت ٤ ماه از سقوط كابل و به قدرت رسیدن 
طالبان، این گروه نشان داده در تامین امنیت مردم و نیروهای 
خود ناتوان است و امكان مقابله با هسته های پراكنده داعش 
در افغانستان را ندارد. روز جمعه، انفجار بمبی دیگر در منطقه 
دشب برچی كابل، دست كم 3كشته و 2زخمی به جا گذاشت. 
دشت برچی محل زندگی شیعیان هزاره است. انفجار دیگری 
نیز در منطقه ده بوری در غرب كابل رخ داد.  ماه قبل نیز این 
دو منطقه شاهد انفجارهای مشابه بودند. طی هفته های اخیر، 
چندین مسجد متعلق به شیعیان در شمال و جنوب افغانستان 
هدف حمــلات داعش قرار گرفته اســت. داعــش از همان 
ابتدای به قدرت رسیدن طالبان، حملات خود را علیه مردم 
افغانستان و به خصوص شیعیان آغاز كرد. 2هفته پس از اعلام 
پیروزی طالبان، حمله انتحاری به مردمی كه پشت دروازه های 
فرودگاه كابل تجمع كرده بودند، 170كشته به جا گذاشت. 
این حمله تروریستی نخستین حمله از سلسله حملات جدید 
داعش بود. قدرت گرفتن داعش در افغانستان در سایه ناتوانی 
طالبان در برقــراری امنیت، به نگرانی جدی همســایگان 

افغانستان تبدیل شده است.

عربستان ـ قطر
پایان بحران چهارساله

سفر هفته گذشته محمد بن ســلمان، ولیعهد سعودی به 
دوحه را می توان نقطه پایان بحران چهارســاله در روابط 
قطر و عربستان دانست. طی این سفر، شیخ تمیم بن حمد 
آل ثانی، امیر قطر، شــخصا برای استقبال از بن سلمان در 
فرودگاه حاضر شد. ولیعهد سعودی، پیش از قطر، به عمان 
و امارات ســفر كرده بود. پس از خروج گام به گام آمریكا از 
منطقه خاورمیانه، سران عربستان سعودی نیز چرخشی 
محسوس در سیاست خارجی خود در منطقه ایجاد كردند. 
در این میان، مهم ترین چرخش سعودی ها، مربوط به قطر 
است. بحران میان این دو كشــور كه از سال2017منجر 
به محاصره زمینی، دریایی و حتی هوایی دوحه توســط 
كشورهای عربی شد، یكی از مهم ترین تحولات خاورمیانه 
در دوران معاصر به  حســاب می آید. عربستان با ارائه یك 
فهرست شامل 13خواسته از قطر، این كشور را برای تغییر 
سیاست های منطقه ای خود تحت فشار قرار داد. مخالفت 
دوحه با این خواســته ها به محاصره همه جانبه قطر منجر 
شد. عربســتان با حمایت امارات، بحرین و مصر، خواستار 
پایان دادن به روابط نزدیك قطر با ایران و تركیه و همچنین 
توقف حمایت این كشــور از اخوان المسلمین و حزب الله 
شده بود. ریاض همچنین خواهان تعطیلی شبكه خبری 
الجزیره بود. این بحران ســرانجام با عقب نشــینی كامل 

عربستان به پایان رسید.

عراق 
افزایش تحركات داعش 

٤ســال از روزی كه دولت عراق پیروزی بر گروه داعش را 
اعلام كرد می گذرد و حالا بار دیگــر، آغاز حملات داعش، 
خبر از دور تازه عملیات تروریســتی در این كشور می دهد. 
گزارش های میدانی از عراق طی یك سال گذشته حاكی از 
احیای هسته های زیرزمینی داعش در برخی مناطق دور از 
پایتخت بوده است؛ واقعیتی كه نمود آن در حمله به برخی 
روستاهای مناطق كردنشین طی هفته های اخیر مشاهده 
شد. اما هفته گذشته انفجار بمبی در شهر بصره در جنوب 
عراق، نشان داد كه فعالیت داعش در این كشور جدی تر شده 
است. بصره طی سال های اخیر همواره جزو مناطق امن عراق 
بوده است. این بمب گذاری، پس از حمله تروریستی بغداد، 
دومین حملــه داعش در شــهرهای پرجمعیت عراق طی 
6 ماه گذشته بوده است. اقدامات داعش طی روزهای اخیر 
از برپایی كمین علیه نیروهای پیشمرگه به حملات شبانه 
علیه مواضع این نیروها تغییر كرده است. در اطراف كركوك، 
درگیری میان دو طرف، تلفاتی را نیز به نیروهای پیشمرگه 
وارد كرده است؛ وضعیتی كه زنگ خطر را در بغداد به صدا 
درآورده و باعث سفر نخست وزیر به منطقه شده است. آغاز 
فعالیت های تروریستی داعش در عراق، روند بازسازی این 
كشــور را كه تا همین جا هم عقب افتاده، بار دیگر با تأخیر 

روبه رو خواهد كرد.

احقاق حقوق زنان در 6ماده 
هبت الله آخندزاده، رهبر گروه طالبــان، در فرمان خود آورده 
كه زن »مال« نیســت بلكه یك فرد نجیب و آزاد است و كسی 
نمی تواند او را به منظور برقراری صلــح به فرد دیگری دهد. در 
فرمان آخندزاده ازدواج اجباری زنان نیز رد شــده است. رهبر 
طالبان در ماده اول این فرمان نوشته كه رضایت دختران بالغ 
برای ازدواج ضروری است. او به همه مسئولان امارت اسلامی، 
علما و بزرگان قومی دســتور داده است كه براساس این فرمان 

برای تامین حقوق زنان اقدامات جدی انجام دهند.
در ماده سوم زنان پس از وفات همسر، مجبور به ازدواج با برادر 
شوهر و فرد دیگر نخواهند شد. این بخش فرمان رهبر طالبان 
نیز در برابر سنت های رایج در برخی مناطق افغانستان است كه 
زن پس از وفات شوهر بدون رضایت به عقد برادر شوهر یا دیگر 
بستگان او درمی آید. در ماده چهارم نیز تأكید كرده كه گرفتن 
مهر از شوهر، حق شرعی زن و زنان بیوه است. ماده پنجم گفته 
كه زن در مال شوهر متوفی، فرزندان، پدر و دیگر نزدیكان سهم 
دارد و او را نمی تــوان از حقش محروم كــرد. پیش از این زنان 
دربسیاری از مناطق افغانستان از حق ارث محروم بوده اند. ماده 
ششم نیز گفته كسی كه چند زن دارد، باید حقوق همه زنان را 

مطابق احكام شرعی رعایت كند.
آخندزاده از وزارت ها و ارگان های طالبان خواسته است كه برای 
عملی ســازی  این فرمان اقدام كنند. او همچنین به وزارت حج 
و اوقاف دستور داده كه علما را تشویق كند تا در جامعه درباره 
حقوق زنان اطلاع رسانی كرده و تأكید كنند كه ظلم به زنان و 
ندادن حقوق آنها، موجب نارضایتی خدا می شود. رهبر طالبان 
به وزارت اطلاعات و فرهنگ نیز دســتور داده كه برنامه هایی 
درباره حقوق زنان منتشر كنند. رهبر طالبان از دادگاه عالی نیز 
خواسته كه قضات، به شكایت زنان به ویژه درباره حقوق بیوه ها 
و ظلم به آنها رسیدگی كنند و دراین باره غفلتی صورت نگیرد 
تا زنان برای نجات از ظلم و به دست آوردن حقوق شرعی خود  
ناامید نشوند. از والیان و مسئولان محلی نیز خواسته شده كه 

برای عملی شدن مفاد این فرمان همكاری كنند.
با این حال در این فرمان اشــاره ای به حفظ دستاوردهای زنان 
افغانســتان طی 20سال گذشــته، ازجمله در حوزه آموزش و 

فعالیت حرفه ای نشده اســت. فرمان آخندزاده در حالی صادر 
می شــود كه طالبان در تلاشــند تا جامعه جهانــی را برای به 
رسمیت شناختن دولت خود، ترغیب كنند. طالبان تاكنون تنها 
به گروه كوچكی از زنان كارمند دولــت كه در بخش آموزش و 
بهداشت فعالیت می كنند اجازه بازگشت به محل كار داده اند. 
این در حالی است كه اكثر دختران نوجوان هنوز اجازه بازگشت 
به دبیرستان ها را نیافته اند. فرمان آخندزاده درباره ممنوعیت 
ازدواج اجباری زنان در حالی صادر شده است كه طالبان پیش 
از این به مجبور كردن زنان به ازدواج بــا نیروهای خود متهم 

شده بود.

بی اعتمادی جامعه مدنی به فرمان طالبان
شواهد نشان می دهد كه زنان افغان هنوز به این فرمان اعتماد 
ندارند و برای اجرای آن تضمیــن می خواهند. برخی از فعالان 
مدنی و حامیان حقوق زنان فرمان 6ماده ای رهبر طالبان را به 
چالش كشیده و می گویند كه مســائلی مانند ارث هیچ گاه از 
مطالبات اصلی زنان نبوده و مهم ترین خواسته های آنها نادیده 
گرفته شــده اســت. فعالان مدنی می گویند كه حق آموزش و 
تحصیل و حق اشــتغال از مهم ترین دغدغه هــای امروز زنان 
افغانستان است كه در فرمان رهبر طالبان هیچ اشاره ای به آنها 
نشده است.برخی ناظران فرمان آخندزاده را تلاشی برای جلب 
رضایت جامعه جهانی ارزیابی می كنند. در فاصله ســال های 
1996 تا 2001 كه طالبان بر افغانستان تسلط داشتند زنان از 
كمترین حقوق شهروندی هم برخوردار نبودند. زنان افغان حتی 
پس از سقوط حكومت طالبان در سال 2001یعنی طی 20سال 
گذشته، متحمل سخت ترین تبعیض ها و سختگیری ها از سوی 
دولت، حكومت و خانواده های خود بوده اند. با بازگشت طالبان و 
تسلط آنها بر كشور بار دیگر موجی از تبعیض و تهدید بر جامعه 

زنان مستولی شده است.

سال های بین سقوط و به قدرت رسیدن دوباره طالبان
سؤالی كه مطرح می شود این اســت كه چرا در سال های بین 
سقوط حكومت و قدرت گرفتن دوباره طالبان، تبعیض و نادیده 
گرفتن حقوق زنان همچنان ادامه داشــته است؟ در پاسخ به 

این ســؤال باید گفت كه دلیل خشــونت و تبعیض علیه زنان 
افغانستان، تنها به وجود طالبان محدود نمی شود، بلكه عوامل 
متعددی در رقم خوردن سرنوشت زنان این كشور تأثیر داشته 
است.حكومت طالبان در سال2001 ســاقط شد اما این گروه 
هرگز در افغانستان از بین نرفت. طی ســال های بعد، طالبان 
رفته رفته توانســت نیروهای خــود را ســازماندهی كند. این 
گروه دست كم از یك دهه قبل از تســلط دوباره بر افغانستان، 
به طور متوســط بر 30تا ٤0درصد از خاك این كشــور تسلط 
داشــتند. در این مدت، طالبان در مناطــق تحت كنترل خود 
بســیاری از دختران و زنان را خانه نشــین كردند. در مناطقی 
هم كه تحت كنتــرل طالبان نبود، شــرایط امنیتــی با توجه 
به عملیات های تروریســتی همیشــه وخیم بود و خانواده ها 
نمی توانستند اجازه دهند كودكانشان خانه را ترك كنند.فارغ از 
این، سنت های فكری باقی مانده از دوره طالبان، زندگی قبیله ای 
و روستایی مردم برخی از مناطق، ضعف دولت مركزی و سطح 
پایین سواد در بین زنان افغان باعث شــد تا بسیاری از زنان از 
حقوق خود اطلاعی نداشته و به شــرایط زندگی خود اعتراض 
نكنند؛ اتفاقی كه همچنان ادامه دارد.البته زنان افغان با وجود 
حمایت های دولت اشــرف غنی و جامعه جهانــی، همچنان با 
بحران  و چالش هایی روبه رو بوده اند كه خشــونت علیه آنها در 
خانه و اجتماع، ازدواج اجباری و دسترسی سخت به آموزش از 
مهم ترین چالش های پیش روی آنان بوده است.اگرچه حامیان 
حقوق زنان افغانستان، فرمان رهبر طالبان را بیانیه ای كاغذی 
خوانده اند كه هیچ تضمینی بر اجرایش نیست اما بر این باورند 
كه فشار جامعه جهانی بر طالبان می تواند، حقوق مردم به ویژه 

زنان را محقق كند.

سهم زنان افغان از تحصیل چقدر است؟
براســاس آمارهای صندوق كودكان سازمان ملل 
متحد )یونیســف(، هم اكنون 4،2 میلیون كودك 
واجد شرایط در افغانســتان از تحصیل محرومند 
كه 60در صد آنان دختر هســتند. بــا این حال، در 
2دهه اخیر پیشرفت های قابل ملاحظه ای در بخش 
آموزش و تحصیل دختران در افغانســتان صورت 
گرفته است. تعداد مدارس در این كشور 3برابر شده 
و تعداد دانش آمــوزان از یك میلیون به 10میلیون 
افزایش یافته اســت. اكنون 58درصد از معلمان 
افغان را زنان تشــكیل می دهند. همچنین تعداد 
زنان باسواد از 1۷ به 30درصد رسیده است. براساس 
آمار سازمان آموزشــی، علمی و فرهنگی سازمان 
ملل متحد )یونسكو( تعداد كل دختران دانش آموز 
در افغانستان از صفر در ســال2001 به 2.5میلیون 
دانش آموز در سال2018 رسیده است. در سال2021 
از هر 10دانش آموز در تعلیمات ابتدایی، 4دانش آموز 
دختر بوده اند. علاوه بر این، تعداد دختران در بخش 
تحصیلات عالی، از حدود 5هزار در ســال2001 به 

حدود ۹0هزار در سال2018 افزایش یافته است.

ث
مك

فكر كردن به تك تك 
دانش آموزانی كه امیدشان 

را به دلیل ترك تحصیل 
ازدست داده اند، شكننده 

است. این درد را 25سال پیش 
تجربه كرده ام، زمانی كه از 

حق تحصیل محروم و مجبور 
شدم 5سال در خانه بمانم اما 

می دانم كه یك روز روشنایی بر 
تاریكی غلبه خواهد كرد.
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خاطرات يك فيلمساز آماتور 
مستند «ايستوود» به روايت سازنده 

  چنــد ســال پيش 
در يكــي از روزهــاي 
پاياني سال، در انباري 
آپارتمــان كوچكم به 
روزنامه اي برخوردم كه 
تيتر يكي از صفحاتش اين بود: «باغي نمونه در 

شهرستان سيرجان».
همينطور كه داشــتم خبــر را مي خواندم يهو 
متوجه قيافه يكي از آدم هاي توي عكس شدم؛ 
آدمي شبيه كلينت ايستوود: بازيگر و كارگردان 

معــروف آمريكايــي. آه خداي من! انــگار خود 
ايستوود بود. راســتش با پيدا كردن آن عكس 
كمي دلگرم شــدم و با خودم فكر كردم شــايد 
ايده  مناســبي براي يك فيلم باشــه. آره داشت 
يادم مي رفت بگم، من يك فيلمســاز آماتورم و 
بايد اعتراف كنم كه در آن روزهاي پاياني ســال 
بدجوري كفگيــرم خورده بود تــه ديگ و هيچ 
ايده اي براي فيلم بعدي ام نداشــتم. ولي آن روز 
انگار سوژه فيلم جديد با پاي خودش آمده بود به 

انباري آپارتمانم.
  فيلــم «ايســتوود» درباره   خاطــرات يك 
فيلمساز آماتور اســت كه پس از ديدن عكسي 
در يــك روزنامه محلي، دون  كيشــوت وار براي 

پيدا كردن فردي شــبيه كلينت ايستوود راهي 
شهرستان ســيرجان و روســتاهاي اطراف آن 

مي شود.
ما حين بازگويي اين خاطرات، با دلمشغولي هاي 
اين فيلمســاز، حال وهواي يك شهرستان و نيز 

بخش هايي از زندگي ايستوود آشنا مي شويم.
اين فيلم در جشــنواره هاي خارجي (كپنهاگ، 
ورشــو، مونترال و ...) به خوبي با طيف متنوعي از 
مخاطبان ارتباط برقرار كرد؛ از مخاطب سينه فيل 
(عشق فيلم) تا جامعه شناس و قوم پژوه و مخاطب 
عادي. مخاطب سينمادوســت به خاطر ارجاعات 
سينمايي به كلينت ايستوود با فيلم اخت مي شود. 
مخاطب جامعه شــناس و آكادميك هم با وجوه 

اجتماعي و حال وهواي زندگي در يك شهرستان 
ارتباط مناسبي برقرار مي كند. وجه سرگرم كننده 
و ريتم بازيگوش فيلم نيز بــراي مخاطب عادي 

جذاب است؛ بنابراين طيف متنوعي از دانشجويان 
هنر، آكادميسين ها و مخاطبان عادي مي توانند 

مخاطب بالقوه اين فيلم باشند.

عليرضا رسولي نژاد
فيلمساز 

 مسابقه بلند

شما امسال با 2اثر در بخش «شهيد 
آوينى» پانزدهمين دوره جشــنواره سينما 
حقيقت حضور داريد. با نخستين اثر شروع كنيم 
كه روايتگر زندگى يك شهيد مدافع حرم است. 
در مستند تولدت مبارك باميلا از چه منظرى به 

زندگى اين شهيد نگاه مى شود؟
تولدت مبارك باميلا، مستندى پرتره درباره زندگى 
يكى از مدافعان حرم، يعنى شهيد مهدى نعمايى 
است. بايد بگويم كه اين قانون وجود داشت كه هر 
رزمنده اى كه براى دفاع و جنگ به خاك ســوريه 
پا مى گذاشــت، بايد نامى مســتعار را براى خود 
برمى گزيد تا با همان اسم مورد خطاب قرار بگيرد. 
شهيد مهدى نعمايى نيز از اين قاعده مستثنى نبوده 
و در كشور سوريه با عنوان «حاج مسلم» شناخته 
مى شد و از اين اسم مستعار اســتفاده مى كرد. در 
اين مستند زندگى ايشان در دوران جنگ و روايت 

شهادتشان به تصوير كشيده شده است.
تعداد بسيار زيادى از مدافعان حرم 
در جريان جنگ ها به شهادت رسيدند. چه شد 
كه شــما تصميم گرفتيد درباره شهيد مهدى 

نعمايى مستند بسازيد؟
او 5سال در كشور سوريه اقامت داشته و در زمانى 
كه شــهر حلب در محاصره كامل نيروهاى داعش 
بود، با ســازماندهى حاج مسلم تمامى ساكنان آن 
شــهر كه در واقع نيروى صفر به شــمار مى آمدند 
براى دفاع از خود آموزش ديدنــد و درنتيجه اين 
دورانديشى شــهر حلب توانســت پيروز شود و از 
محاصره دشــمن نجات پيدا كند. ضمن اينكه در 
فصل دوم از روايت حماســه ها و دلاورى هاى اين 
شــهيد بايد بگويم كه حاج مســلم موفق مى شود 
اســتان حما كه شــاهراهى ارتباطى به حســاب 
مى آمده و موقعيتى بسيار استراتژيك داشته را نيز 
از محاصره دشمن نجات دهد و براى مردم سوريه به 

يك قهرمان شكست ناپذير و بى بديل تبديل شود.
تولدت مبارك باميلا عنوانى نيست 
كه ذهن انسان را به ســمت جنگ و شهداى 

مدافع حرم سوق بدهد. به چه دليل اين نام را 
براى چنين اثرى انتخاب كرديد؟

حاج مسلم يا شهيد مهدى نعمايى به زبان عربى به 
خوبى تسلط داشت و مى توانست به آسانى با مردم 
سوريه ارتباط بگيرد. اين مستشار نظامى در دوران 
اقامت خود در آن كشــور شــروع به ارتباط گيرى 
با مردم آن ديار مى كند و به ســرعت به عنوان يك 
شــخصيت محبوب و دوست داشتنى در دل مردم 
آنجا جا باز مى كنــد. روزى خانمى از رزمنده هاى 
سورى كه از قضا باردار بوده اســت به حاج مسلم 
مى گويد كه اگر بچه ام پســر شــود دوست دارم 
نام او را مســلم بگذارم تا بتواند همانند تو شــده و 
مســلك تو را الگوى خويش قرار دهد كه از همين 
صحبت متوجــه اين نكته مى توان شــد كه رابطه 
ميان رزمندگان ايرانى با مردم سوريه بسيار قوى 
بوده است اما درنهايت بچه آن خانم دختر مى شود 
و نام «باميلا» را براى او برمى گزينند. عنوان مستند 
ما نيز بر همين اساس تولدت مبارك باميلا انتخاب 

شده است.
در اين مســتند از چــه طريقى به 
مخاطبان خــود درباره كاراكتــر اصلى خود 
يعنى حاج مسلم اطلاعات مى دهيد و ساختن 
اثر درباره آدمى كه ديگر زنده نيســت و محل 
شهادتش ايران هم نبوده چه چالش هايى را با 

خود به همراه دارد؟
در فيلم ما 90درصد خود مردم اهل كشور سوريه 
درباره اين دلاور دلير و شــجاع صحبت مى كنند و 
جريان جنگندگى و شهادتش را توضيح مى دهند. 
اين شهيد شهادتى بسيار دراماتيك و ناراحت كننده 
داشته به اين شكل كه در جريان گذشتن از يكى از 
روستاهاى مرزى استان حما در برخورد با يك مين 
كنار جاده اى به مقام رفيع شــهادت نايل مى شود. 
حتى جالب است بدانيد كه اين شهيد بزرگوار 2مزار 
دارد كه يكى از آنها در ايران اســت كه پيكرش نيز 
به آن جا منتقل شده است و ديگرى در همان محل 
شهادتش اســت كه خود مردم سوريه براى يادبود 

و بزرگداشــت و زنده نگاه داشــتن نام اين رزمنده 
شجاع و دلير براى ايشان ســاخته اند. بايد به اين 
نكته اشاره كنم كه تصويربردارى در كشور سوريه 
طبيعتا كار سختى براى ما به حســاب مى آمد اما 
جالب است بدانيد كه زمانى كه نام حاج مسلم را بر 
زبان مى آورديم خود مردم براى ما گره گشايى كرده 
و مجوزهاى لازم را اخذ مى كردند و مقدمات اسكان 
خوب و پذيرايى را برايمان بــه ارمغان مى آوردند 
و مى گفتند كســى كــه درباره حاج مســلم فيلم 
مى سازد، دوست ماســت و حتى اگر دعوتشان به 
پذيرايى را اجابت نمى كرديم، دلگير مى شدند. براى 
همين خيلى با چالش خاصى هنگام فيلمبردارى 
در كشور سوريه مواجه نشديم. بيشترين مشكل و 
چالش ما قبل از سفر به سوريه و انجام تداركات و 
اقدامات لازم براى رفتن بــه آن جا بود؛ يعنى براى 
سفر به سوريه با مشكلاتى روبه رو شديم كه با يارى 
خدا درنهايت همه موانع برداشته شد و ما به سمت 

سرزمين سوريه پرواز كرديم.
در چند سال اخير شاهد مستندهايى 
بسيار از كارگردانانى متفاوت بوديم كه در آنها 
به موضوع شهداى مدافع حرم پرداخته شده 
بود. فكر مى كنيد وجه تمايز اثر شــما با ديگر 
آثارى كه درباره زندگى شــهداى مدافع حرم 
ساخته شده اند در چيست و چه تفاوتى با ديگر 

مستندها دارد؟
در اغلب فيلم هايى كه درباره شهداى مدافع حرم 
ساخته شــده، دوربين خانواده اين افراد را نشانه 
گرفته و كارگردان به سراغ عزيزان او رفته و زندگى 
شــهيد را از زاويه ديدگان آنها روايت كرده است. 
البته كه اين رويكرد اشتباه نيســت اما نكته مهم 
اين است كه شــهداى مدافع حرم علاوه بر اينكه 
انسان هايى پاك و بامحبت نسبت به خانه و خانواده 
خود بودند، در ميــدان رزم حماســه ها آفريدند 
و اتفاقــا در آن لحظه تمــام عاطفه خــود را كنار 
گذاشته و با تمام قوا عليه دشمن پيكار مى كردند؛ 
براى مثال همين حاج مســلم سرنوشت جنگ را 

به كل تغيير داد. حتى ســردار شــهيد حاج قاسم 
ســليمانى درباره او به هنگام شهادتش به فرمانده 
كل قوا مى گويد: «گويى من مهدى باكرى زمانه ام 
را از دســت داده ام». لذا حرف من در  اين مستند 
تصوير كــردن جريان جنگ و روايــت دليرى ها و 
حماسه آفرينى هاى او بود تا مردم ايران آگاه شوند 
كه او و امثال او در جنگ چه كار بزرگى را به انجام 

رسانده اند.
چرا ميــان درياى ســوژه هايى كه 
براى ســاختن فيلم هاى مستند در حوزه هاى 
گوناگون اجتماعى، سياسى، تاريخى و... وجود 
دارد، به سراغ ساخت چنين موضوع ملتهب و 

بحث برانگيزى رفتيد؟
من به اين موضــوع پرداختم چــون فكر مى كنم 
جنگ سوريه اتفاقى مهم است و بايد به آن پرداخته 
شود. در اين جنگ نوابغ بسيارى شهيد شدند كه 
ازجمله آنها مى توانم به هادى باغبانى اشاره كنم كه 
تصويربردار بود و براى فيلمبردارى در سوريه حاضر 
بود و حتى من براى ساخت تولدت مبارك باميلا از 

تصاوير و راش هاى او استفاده كرده ام.
كمى هم درباره مســتند ديگرتان 
كه در جشنواره حضور دارد صحبت كنيم. چه 
عاملى شما را براى ســاخت مستند چند قدم 

آن طرف تر ترغيب كرد؟
زمانى آقاى مرتضى شعبانى، تهيه كننده كار ساخت 
مستند چند قدم آن طرف تر را به من پيشنهاد داد. 
موضوع از اين جهت برايم جذاب شد كه ديدم اين 
مستند پرتره به موضوع محافظ هاى سردار شهيد 
حاج قاســم ســليمانى مى پردازد و از صميم قلبم 
دوست داشتم كه درباره اين موضوع مستندسازى 

كنم.
كســانى كــه وظيفــه حفاظت از 
حاج قاسم سليمانى را داشتند چه وجه تمايزى 
نسبت به ديگر محافظان داشتند كه شما را وادار 

به روايتگرى قصه شان كرد؟
درواقــع نكتــه جالب در اينجاســت كــه معولا 

باديگاردهاى تمامى چهره ها 2نوع از محافظت را 
در دستور كار خود قرار مى دهند؛ محافظت آنها يا 
به صورت علنى و حفاظت آشكار است و يا اينكه به 
شكل پنهانى محافظت مى كنند اما نوع محافظت 
از حاج قاسم سليمانى در هيچ كدام از اين دو دسته 
جاى نمى گيرد و شيوه اى مختص به خود را داشته 
است؛ زيرا اين چهره بســيار مردمى بود و همواره 
دوست داشت از مردم فاصله نداشته باشد اما از آن 
طرف چهره اى سياســى نيز بوده  و مورد محافظت 
قرار گرفتن امرى حياتى براى ايشــان بوده است. 
پس درنتيجه از محافظان خود مى خواهد همواره 
چند قدم آن طرف تر نســبت به ايشــان بايستند 
به طورى كه محافظان وظيفه خودشــان را انجام 

بدهند اما حاج قاسم سليمانى آنان را نبيند.
شما در اين مستند نوع حفاظت آنها 

را به تصوير كشيده و شرح مى دهيد؟
من در اين مســتند به چگونگى كار اين محافظان 
پرداخته ام و جريــان حضور پنهان آنها را شــرح 
داده ام و نشــان داده  ام كه چگونه به خوبى از عهده 
محافظت از اين چهره برجســته برآمدند. چنانچه 
ديديم در آخر دشمن مجبور شد به خصمانه ترين 
و نامردانه ترين حالت ممكن يعنى به شيوه هوايى 
آن هم در يك كشور بيگانه سردار را ترور كند و 3نفر 
از محافظان اين مرد ميدان نيز در جريان اين ترور 
همراه با سردار ســليمانى به درجه رفيع شهادت 

نايل مى شوند.
شــما با 2اثر كه هــر دو در حوزه 
مستندهاى مقاومت به حســاب مى آيند در 
جشــنواره حضــور داريد. ســاختن چنين 
موضوعاتى دغدغه هاى شخصى شما هستند 
و آيا نگران نبوديد كه به عنــوان كارگردانى 

سفارشى ساز شناخته شويد؟
من در دانشــكده هنر تحصيلاتم را تمام كرده ام و 
آنجا همواره همكلاسى هايم به من مى گفتند كه تو 
به دنبال ساخت موضوعات سفارشى هستى اما براى 
من ساختن چنين موضوعاتى جنبه سفارشى ندارد 
و رويكرد و هدفم كارگردانى آثارى دراماتيك و به 
دور از شعارزدگى است. من هم مثل تمامى افراد از 
دريچه نگاه خودم به موضوعات مى پردازم و اعتقاد 
دارم اگر فيلمى را به صورت خوب و خوش ساخت 
بســازيم، حتما توجهات را به ســمت خود جلب 

خواهد كرد.
فكــر مى كنيد حضــور آثارتان در 
پانزدهمين دوره از جشــنواره سينما حقيقت 
چه آورده اى براى مستندهايتان خواهد داشت 
و اصلا به چه علت دوســت داشتيد كه در اين 
رويداد سينمايى حضور داشته باشيد و آثارتان 

را به دبيرخانه جشنواره ارسال كرديد؟
به اعتقاد من جشنواره سينما حقيقت بزرگ ترين 
رويداد سينمايى حوزه مستند در كشور است كه 
بهترين مستندســازان ايرانى را به دور هم جمع 
مى كند و درواقع مى توان گفت كه ويترينى سالانه 
از توليدات سينماى مســتند ايران است. من نيز 
دوست داشتم كه در اين اتفاق جشنواره  اى حضور 
داشته باشم و آثارم به اين وسيله بيشتر ديده شوند.

گفت وگو با محمد صالحى، مستندسازى كه امسال با دو فيلم «تولدت مبارك 
باميلا» و «چند قدم آن طرف تر»در جشنواره سينما حقيقت حضور دارد

 قصه جنگندگی 
شھدای مدافع حرم

بخش «شهيد آوينى» بخشــى ويژه از جشنواره «سينما 
حقيقت» است كه به آثارى اختصاص مى يابد كه موضوعات 
متنوع در حوزه مقاومت را به تصوير كشيده و روايت كرده اند. 
«تولدت مبارك باميلا» و «چند قدم آن طرف تر» 2عنوان از مســتندهاى اين بخش ويژه 
هستند كه درباره قصه شهداى مدافع حرم و محافظان مخصوص سردار شهيد حاج قاسم 
ســليمانى توضيحاتى را ارائه مى دهند و به دليل فضا و اتمسفرشان شرايط توليد سختى 
داشتند. هر دو مستند را محمد صالحى، مستندساز، كارگردانى كرده است و به همين بهانه 

با او به گفت و گو نشستيم.

مليكا نصيرى
خبرنگار

پلان

نگاه

مستند؛ گوهر سينماي ايران

عليرضا تابش، مدير فرهنگي، دربــاره برگزاري پانزدهمين دوره 
از جشنواره «ســينماحقيقت» گفت: از اينكه ســينماي ايران 
جشنواره اي مستقل براي سينماي مســتند دارد بسيار خرسند 
هستم. امســال هم كه پانزدهمين دوره از اين رويداد سينمايي 
به صورت حضوري در تهران و به صورت برخط براي تمامي مردم 
ايران برگزار مي شود. سينماي مستند يكي از گوهرهاي ارزشمند 
سينماي ايران اســت كه مي تواند بستر مناســبي را براي ايجاد 
گفت و گوي فرهنگي ميان مخاطبان اين گونه ســينمايي هم در 

ايران و هم در عرصه بين الملل ايجاد كند.

او ادامه داد: بايد بگويم كه فيلم هاي بســيار خوبي در ســينماي 
مستند ايران هر ساله توليد مي شود و مستندسازان جوان و خوبي 
در اين حوزه تربيت شده اند كه هر سال ما شاهد درخشش آثار اين 
جوانان هستيم. نگاه جسور و پيشــرويي در سينماي ايران شكل 
گرفته است كه مي تواند گفت و گوي فرهنگي اي را كه پيش تر از آن 
نام برده بودم تقويت كند و نشانه فرهنگي از سينماي ايراني را با 

سينماي مستند جهاني پيوند بزند.
تابش گفت: نكته ديگري كه درباره اش تأكيد دارم ضرورت پخش 
و بازاريابي بهتر آثار سينماي مستند است. در اين مسير جشنواره 
سينماحقيقت اين بستر را فراهم مي كند و تريبوني براي عرضه و 
معرفي آثار سينماي مستند ايران و جهان مي شود اما صرفا با بسنده 
كردن به حضور در جشنواره ها نمي توان به رسالت والاي اين حوزه 
جامه عمل پوشــاند. مشــتاقان زيادي در منطقه ما و كشورهاي 
مختلف جهان هستند كه دوست دارند سينماي مستند ايراني را 
دنبال كنند و بايد براي هموار كردن مسير اين امكان نمايش سازي  
تلاش و كوشش كرد. مدير سابق «بنياد سينماي فارابي» تأكيد 
كرد: فكر مي كنم كه در بحث بازاريابي براي سينماي مستند لازم 
است بخش خصوصي نيز اهتمام بيشتري داشته باشد زيرا صرفا با 
اتكا به حمايت هاي دولتي نمي توان به صورت مكفي در اين حوزه  
كاري مسير را هموار ساخت؛ البته كه نقش رسانه نيز در معرفي 

ظرفيت اين سينما بسيار اهميت دارد. 
تابش گفت: به نظر من مديريت دولتي تابعي است از شرايط درون 
صنفي خانواده مســتند ايران و هرچند كه دولت ها و مديراني كه 
در هر دوره به روي كار مي آيند تأثيرگذاري مي كنند اما درنهايت 
پرسشگري و جست و جوگري سينماگران نيز بسيار مهم است؛ چرا 
كه اين طلب ياري و مطالبه آنها مي تواند ايجادگر شرايط بهتري 
باشــد و درنهايت نوعي همگرايي و هم افزايي بين بخش دولتي و 

خصوصي شكل بگيرد. 
او درپايان گفت: بايد به اين نكته اشاره كنم كه برخي از اشكال و 
انواع فيلمسازي و مستندهايي كه بعضا رسانه ملي در حوزه هاي 
سياسي اجتماعي با يك ســوگيري خاص توليد و پخش مي كند 
و كيفيت خيلي خوبي نــدارد، مي تواند بر ذائقــه مخاطب تأثير 
بگذارد. تابش اظهار كرد: يعني نبايد در پشــت صحنه ســاخت 
برخي از فيلم ها اغراض سياسي وجود داشته باشد. چنين آثاري در 
دراز مدت مي تواند بر حس اعتمادي كه مخاطبان مستند دوست 
تلويزيون دارند، تأثير بگذارد. او گفت: بايد به انديشه هاي مستقل 
در حوزه مستند بيشتر توجه شود؛ اينگونه هم شاهد رشد كيفي آثار 
خواهيم بود و هم اميدواري بيشتري ميان سينماگران مستقل پيش 
مي آيد كه آنها هم مي توانند از حمايت هاي دولتي بهرمند شوند و با 
نگاه تسهيل گرانه بيشتري شروع به توليد آثار خود كنند و اميدوارم 

كه اين مهم رقم بخورد.  

فرصتي براي برقراري ارتباط با مخاطب

ســينماي مســتند موقعيت بهتري 
نسبت  به گذشته پيدا كرده  و علت اين 
امر شايد رسانه است. واقعيت امر اين 

است كه سينماي مستند فرصت پيدا كرده  از طريق رسانه به نوعي 
با مخاطب ارتباط برقرار كنند و فضاي بيشتري را براي انتخاب و 
معرفي خود يافته است. ازاين جهت گمان مي كنم يكي از مهم ترين 
علت هاي اقبال عمومي نسبت به سينماي مســتند رسانه بوده 
است، ضمن اينكه تلويزيون هم دراين راستا نقش مهمي داشت. 
شــبكه هاي مختلف تلويزيون كه اين روزها فيلم هاي مستند را 
نمايش مي دهند، در حوزه هاي مختلف از ســينماي اجتماعي تا 
موضوعات روز و پژوهش محور اين امــكان را فراهم كرده اند كه 

مخاطب متوجه فضا و كاركرد اين سينما شود. 
جشنواره سينما حقيقت كم كم و آرام آرام هويت اختصاصي پيدا 
مي كند؛ پيش تر اين جشنواره عرصه وسيعي را شامل مي شد اما 
كم كم ميل و سليقه خود را مشخص و حوزه اي مشخص و تخصصي 
را پيدا كرده  است. اگر ســينماي قصه گوي ما اعتباري دارد، اين 
اعتبار را مديون ســينماي مستند ماســت؛ به اين دليل كه همه 
اينها از يك ميل مستندگونه يا توجه به مستند ناشي شده و شكل 
گرفته اند. بنابراين بخش سينماي مستند در سينماي ايران بسيار 
حائز اهميت است و به طريق اولي به اين دليل كه سينما به عنوان 
يك عنصر ارزشمند فرهنگي در سينماي ايران شناخته مي شود، 
در سينماي جهان هم به هرحال مؤثر است؛ يعني تأثير سينماي 
مســتند ايران در جهان ديده مي شــود. بنابراين تأثير سينماي 

مستند ايران در سينماي جهان هم مشخص است.

مهرداد زاهديان
 مستند ساز

پانزدھمین جشنواره 

بین المللی سینما حقیقت

در اغلب فيلم هايى كه درباره شــهداى 
مدافع حرم ساخته شده، دوربين خانواده 
اين افراد را نشانه گرفته و كارگردان به 
ســراغ عزيزان او رفته و زندگى شهيد را 
از زاويه ديدگان آنها روايت كرده است. 
البته كه اين رويكرد اشــتباه نيست اما 
نكته مهم اين اســت كه شهداى مدافع 
حرم علاوه بر اينكه انســان هايى پاك و 
بامحبت نســبت به خانه و خانواده خود 

بودند، در ميدان رزم حماسه ها آفريدند

در مســتند «چند قدم آن طرف تر» به 
چگونگى كار اين محافظان پرداخته ام و 
جريان حضور پنهان آنها را شرح داده ام. 
چنانچه ديديم در آخر دشمن مجبور شد 
به خصمانه تريــن و نامردانه ترين حالت 
ممكن يعنى به شــيوه هوايى آن هم در 
يك كشور بيگانه ســردار را ترور كند و 
3نفر از محافظان اين مرد ميدان نيز در 
جريان اين ترور همراه با سردار سليمانى 

به درجه رفيع شهادت نايل مى شوند



  پرسپوليسي ها 
نگران باشند يا نه؟

تساوي غيرمنتظره برابر هوادار، بار ديگر 
ترديدها را در مورد پرسپوليس افزايش 

داد.  3نكته مثبت و منفي در مورد شرايط اين 
روزهاي سرخپوشان

زهرا شيدايي بعد از طلاي مسابقات جهاني، به فكر 
تاريخ سازي در تكواندوي زنان ايران است 

سردار ليون
انگار اين بار شايعه نيست و آزمون طبق ادعاي 

معتبرترين منبع نقل وانتقالات فوتبال در جهان قرار 
است واقعا به باشگاهي بزرگ برود

فابريتزيو رومانو خبرنگار سرشــناس دنيــاي فوتبال خبر از 
توافق باشــگاه ليون فرانسه با ســردار آزمون بر سر قراردادي 
۴ ســاله در زمســتان پيش رو داد. معمولا وقتي اين خبرنگار 
مشهور ايتاليايي خبر نقل وانتقالاتي منتشر مي كند، خبرش 
ردخور نــدارد. حتي برخي بازيكنان بــزرگ وقتي چند وقت 
پيش اينستاگرام از دسترس خارج شده بود، به او زنگ زدند و 

پرسيدند كه كي وصل مي شود؟ 

   حالا پــس از 9ســال گمانه زني هاي مــداوم روزنامه ها و 
سايت هاي داخلي و خارجي درباره مقصد بعدي و انتقال سردار 
آزمون به يك باشــگاه بزرگ، انگار اين اخبار 9ساله قرار است 
پايان يابد و مهاجم ايراني باشگاه زنيت روسيه از اين كشور دل 
بكند و به يك  باشگاه بزرگ تر منتقل شــود. بد نيست بدانيد 
نشريه اكيپ فرانســه هم از توافق شخصي سردار با ليون خبر 
داده است. سايت اسپرت بي سي روسيه ضمن تأييد اين شايعه 
از رقم انتقال هم پرده برداشت و نوشت: »باشگاه ليون با سردار 
آزمون مهاجم ايرانــي زنيت به توافق رســيده و مي خواهد با 
پرداخت تنها 3 ميليون يورو اين بازيكن را به خدمت بگيرد.« 
اسپرت 2۴روســيه هم احتمال داد كه گل آزمون به چلسي 
آخرين گل او براي زنيت باشــد؛ چون ايــن بازيكن به دليل 
مصدوميت در همان بازي، ديدار امشب مقابل اسپارتاك مسكو 
را از دست داده است. اين سايت خبر داده كه سردار در فرانسه 
دنبال خانه مي گردد. گفته مي شود مدت قرارداد اين مهاجم 
27ساله با باشگاه فرانسوي، ۴ ســال و نيم خواهد بود و او در 

همين پنجره زمستاني راهي اين تيم مي شود.

   شايد با توجه به رتبه نازل چهاردهمي ليون در فصل جاري 
بشود نتيجه گرفت كه اين انتقال يك گام به عقب است، چون 
ســردار با زنيت در ليگ قهرمانان حضور داشــته و به بايرن و 
چلسي گل زده و مي توانسته در ادامه فصل در ليگ اروپا هم به 
ميدان برود. با اين حال به نظر مي رســد حضــور در ليگ يك 
فرانسه يك گام رو به جلو براي او باشد؛ جايي كه اين بازيكن در 
هر فصل فرصت دارد حداقل 2 بار با مسي، نيمار و امباپه روبه رو 
شود و در ليگي كه پخش گسترده تري در جهان دارد، بيشتر در 
چشم باشد. بعد از يك دهه حضور در ليگ روسيه، ديگر داشت 
براي پيشرفت دير مي شد. اين را هم درنظر بگيريد كه ليون در 
سال هاي اخير ستاره هاي زيادي را پرورش داده و به باشگاه هاي 
بزرگ تر فرستاده است؛ ستاره هايي مثل نبيل فكير )بتيس(، 
اندومبله )تاتنهام(، فرلان مندي و ماريانو دياس )رئال مادريد(، 
ممفيس ديپاي )بارسلونا( و در سال هاي دورتر مايكل اسين، 
كريم بنزما، مالودا، اريك آبيــدال، محمد ديارا، پيانيچ، هوگو 

لوريس، اومتيتي و خيلي هاي ديگر.

   ليگ فرانسه جزو 5 ليگ بزرگ اروپايي دسته بندي مي شود. 
سردار كه با زنيت قهرمان روســيه و 2 بار آقاي گل ليگ شده، 
مي تواند در ليگ يك هم خودي نشــان دهد. درست است كه 
شــايعات درباره انتقــال بــه آاس رم، يوونتــوس، ليورپول، 
بايرن مونيخ، منچســتريونايتد، آرسنال، ميلان و ده ها باشگاه 
بزرگ ديگر توخالي از آب در آمده، اما ليون هم باشگاه كوچكي 
نيست. اين باشگاه 20سال بيش از پاري سن ژرمن قدمت دارد 
و 7 قهرماني در ليگ دارد كه 2 تا كمتر از تيم پاريســي است 
)7قهرماني پاريس در دوره اخير و پس از پول پاشــي مالكان 

قطري به دست آمده(.

   فقط خدا كند اين يكي ديگر شايعه نباشد و سردار واقعا به 
ليون برود و سر از يك باشگاه ديگر روسي - مثلا روبين كازان- 
در نياورد؛ از شــايعات خســته شــده ايم. ديگر وقتش بود از 
حاشيه هاي روزهاي اخيرش در روسيه و شايعاتي كه نه تكذيب 
شده و نه تأييد خلاص مي شد و به محيطي ديگر مي رفت. خوب 
اســت تأثير اين انتقال را در تيم ملي هم ببينيم و يك سردار 

بين المللي تر و بزرگ تر را در تركيب تيم ملي تماشا كنيم.

وز چهره ر
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امير عابدزاده از موفق ترين ستاره هاي فوتبال ايران در اين هفته ها است؛ او بهترين دروازه بان 
ليگ2 اسپانيا است و خيلي بي سروصدا خودش را به پيراهن شماره يك تيم ملي نزديك كرده
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 وحيد هاشميان، مربي تيم ملي ايران معتقد است
 اسكوچيچ در تيم ملي موفق عمل كرده و انتقادها از او عقلاني نيست

آماده بازي با 
بزرگان دنيا هستيم

  شنبه ركوردها
  رونالدو طبق معمول ركوردهاي جديدي را به نام خودش ثبت كرد
  دروازه داويد دخه آ در بازي با نوريچ براي دويستمين بار بسته ماند

  محمد صلاح حالا در 22بازي روی 30گل ليورپول تأثير  مستقيم داشته
   رحيم استرلينگ يكصدمين گل ليگ برتري اش را به ثبت رساند

  دختر استاد، طلاي المپيك را مي خواهد
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آماده بازي با بزرگان دنيا هستيم
وحيد هاشميان، مربي تيم ملي ايران معتقد است اسكوچيچ در تيم ملي موفق عمل كرده و انتقادها از او عقلاني نيست
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آماربازي

روز ملي لايك سرمربي!

به به، عجب استدلالي

بگذاريدش دروازه بان

يعني اگر بگوييم حماســه ملبورن 
دوباره تكرار شــد، به گزافه سخن 
نگفته ايم. يك روز تاريخي ديگر 
در فوتبال ايران رقم خورد و اشك 
شوق در جمع ميليون ها نفر جمع 
شد. داستان اين است كه مهدي طارمي 
در اينستاگرام صفحه رسمي دراگان اسكوچيچ را فالو كرده و 
حتي به او لايك هم داده است. اينجاست كه مي گويند: »بر اين 
مژده گر جان فشانم رواست.« به همين مناسبت بايد روز فالو 
شدن صفحه اسكوچيچ از سوي طارمي را در تقويم ملي كشور 
ثبت كنيم و هميشه زنده نگه داريم... حقيقتا انعكاس گسترده 
اين خبر در برخي رسانه ها، حتي از خود قهر مهدي طارمي هم 
عذاب آورتر بود. اين مدل توجهات كاذب، دقيقا بازوي جريان 
بازيكن سالاري در فوتبال ايران است. فوتباليستي كه لايكش 
تيتر يك مي شود، طبيعتا به اين راحتي ها سر به راه نخواهد شد.

مشــكلات داوري در ايــن هفته ها 
بسيار زيادشده و خيلي از باشگاه ها 
شاكي هستند. هميشه از داوران 
حمايت كرده ايم و بر اين باوريم كه 
اشتباهات انساني آنها بيش از حد 
بولد مي شود. در عين حال اما نوع دفاع از 
داوران هم بايد معقول و سنجيده باشد. مثلا علي خسروي، عضو 
كميته داوران در مورد صحنه جنجالي مشكوك به پنالتي در 
داربي تهران گفته: »مگر استقلال تا دقيقه 86چه كار كرده بود؟« 
به به؛ عجب استدلالي! چون استقلال خوب بازي نكرده بود، داور 
نبايد پنالتي اين تيم را مي گرفت؟ اينها چه ربطي به هم دارد؟ 
عين اين است كه يك نفر بزند بچه مردم را بكشد و بعد بگويد: 
»مگر در اين 20 سال زندگي اش چه كرده بود؟« همانطور كه از 
مجيدي انتقاد فني مي شود، كميته داوران هم بايد پاسخگوي 

مشكلات زيرمجموعه اش باشد.

شــفافيتي كــه در مــورد تركيب 
پرســپوليس وجــود دارد، هيچ 
كجاي دنيا ديده نمي شود. يعني 
از 4 روز قبل از مسابقات اين تيم، 
همه مي دانند كه چــه نفراتي قرار 
است بازي كنند. بر همين اساس گفته 
مي شود در بازي چهارشنبه پرسپوليس برابر پيكان، قرار است 
از وحيد اميري در خط حمله استفاده شود. وحيد در اين فصل 
غيراز پست اصلي خودش يعني وينگر چپ، در پست هايي مثل 
دفاع چپ و هافبك راست هم بازي كرده بود و حالا گويا قرار 
است در خط حمله هم به ميدان برود. چه خوب است يحيي 
گل محمدي در يك بازي هم از اميري درون دروازه استفاده كند 
تا كلكسيون پست هايي كه اين بازيكن نجيب در آنها به ميدان 
رفته كامل شود. البته بعيد است عملكرد وحيد درون دروازه 

خيلي فرقي با گلرهاي اين فصل پرسپوليس داشته باشد!

متريكا

تيم سپاهان تا اين مقطع از فصل و طي 

9مســابقه اي كه برگزار كرده، صاحب 06
يك ركورد جالب و عجيب اســت. اين 
تيم هر بار گل اول بــازي را زده پيروز 
شده و هر بار گل اول را خورده شكست را پذيرفته است. يعني در 
بازي هاي سپاهان نه كام بك زدن معنا دارد نه كام بك خوردن! از 
9بازي سپاهان در اين فصل فقط يك بازي بدون گل تمام شده كه 
بازي با تراكتور در هفته چهارم بوده است. در 8بازي ديگر هر تيمي 
كه گل اول را زده قطعا پيروز شده است. 6بار سپاهان گل اول را زده 
و بازي را بــرده، 2 بار هم حريفان اين تيم با رســيدن به گل اول، 
زمينه پيــروزي را مهيــا كرده انــد و تيم نويدكيــا هرگز قدرت 

برگرداندن نتيجه را نداشته است.

 پرسپوليس هم مثل سپاهان هر بار گل 

اول بازي را زده پيروز شده اما اين تيم 04
در اغلــب بازي هايي كــه گل اول را 
خــورده، توان به تســاوي كشــاندن 
مسابقه را داشته است. سرخپوشــان در اين فصل 4بار گل اول را 
زده اند كه حاصل اين بازي ها 4برد و 12امتياز كامل بوده است. تنها 
تيمي كه بعد از گل خوردن از پرســپوليس توانســت بازي را به 
تساوي بكشــاند نســاجي بود كه اين تيم هم گل دوم را خورد و 
2بريك باخت. اما قرمزها در 4مسابقه هم گل اول بازي را خورده اند 
كه حاصل اين 4بازي، 3مساوي و يك باخت بوده است. پرسپوليس 
مقابل گل گهر، مس و هوادار بعد از گل خوردن، بازي را مساوي كرد 
و مقابل آلومينيوم شكســت خورد. اما هرگز بعد از گل خوردن به 

پيروزي نرسيده است.

 اســتقلال در اين فصل فقط يك بار از 

حريفانش عقب افتاده كه اين اتفاق در 05
بازي بــا صنعت نفت آبــادان رخ داده 
است. در آن مسابقه آبي ها گل تساوي 
را زدند و بازي با نتيجه يك-يك تمام شد. استقلال 5بار هم گل اول 
بازي را زده كه 4بار برنده شده و فقط يك بار در شيراز گل تساوي را 
پذيرفته و مســاوي كرده اســت. همــان يك مســاوي ركورد 
صددرصدي آبي ها را خراب كرد وگرنه آنها هم مي توانستند در كنار 
سپاهان، آلومينيوم، پرسپوليس، ذوب آهن و پيكان جزو تيم هايي 
باشند كه برايشان زدن گل اول مســاوي با كسب پيروزي است. 
3بازي استقلال هم با تساوي بدون گل تمام شده و هيچ تيمي گل 

اول را نزده است.

پرسپوليسي ها سر ماجراي بوژيدار رادوشوويچ حسابي دچار مشكل 
شده اند. او قرارداد 3 ساله ارزشمندي با ســرخ ها دارد كه به اتكاي 
آن چپ و راست قهر مي كند و به كشورش برمي گردد. از اين طرف 
هم كلي آدم دنبالش مي افتند كه براي ختم غائله متقاعدش كنند. 
پارسال چنين اتفاقي رخ داد و يك بگومگوي تند مجازي هم بين او 
و ابراهيم شكوري، مدير ورزشــي وقت باشگاه درگرفت. با اين حال 
بوژيدار رضايت داد برگردد و حتي در چند مسابقه ليگ بيست ويكم 
هم در تركيب قرمزها قرار گرفت. با اين حال، از هفته گذشته رادو بار 
ديگر در پي عدم دريافت مطالباتش قهر كرده و رفته و باز همان قصه 
تكرار شده است. پرسپوليسي ها در حالي اميدوارند او به ايران برگردد 
كه اين تيم در كمركش مسابقات حساس ليگ قرار دارد. نمايش هاي 
اخير حامد لك هم طوري بوده كه نياز به حضور يك دروازه بان ذخيره 

مطمئن را دوچندان كرده است.

 با تمام اين تفاسير بايد گفت رادو اگر از مركب شيطان پياده شود و 
برگردد به باشگاه ايراني محبت كرده است. او به لطف اشتباه مديران 
قبلي قرارداد3 ســاله محكم به ارزش بيش از 700هزار يورو دارد و 
به لطف اشــتباه مديران فعلي مي تواند هر زمان كه خواست، آن را 
به دليل عدم دريافت بموقع مطالباتش به طور يكطرفه فســخ كند. 
در اين شرايط چرا نبايد اين دروازه بان 33ساله راحت فسخ كند، در 
خانه بنشيند و با شكايت به فيفا، پولش را تمام و كمال به صورت يكجا 
بگيرد؟ او مگر چه چيزي كمتر از امثال اســتراماچوني، ويلموتس و 
كالدرون دارد؟ آيا در خانه نشستن و پول قلمبه گرفتن، بهتر از سفر 
به ايران و هر روز التماس كردن براي دريافت قطره چكاني دستمزد 
نيست؟ مديران پرسپوليس نبايد چنين پاس گلي به رادو مي دادند 
كه دادند. حالا ابتكار عمل در دست دروازه بان كروات است و طرف 

ايراني هم چاره اي جز خواهش و تمنا ندارد.

اگر بماند لطف كرده
وقتي رادو مي تواند در خانه استراحت كند و 700هزار يورو بگيرد

اميرحسين اعظمي| وحيد هاشميان بعد از پشت سر گذاشتن 
كلاس هاي حرفه اي مربيگري در كشور آلمان، حالا به عنوان 
يك مهره تعيين كننده در كادر فنــي تيم ملي كنار دراگان 
اسكوچيچ حضور دارد. او مثل دوران بازيگري اش همچنان 
بدون حاشيه است و هميشــه در تلاش بوده تا وظايفش را با 
بهترين كيفيت ممكن انجام دهد. با مربي تيم ملي درخصوص 
شرايط اين روزهاي فوتبال ايران، عملكرد تيم ملي و مسائل 
مختلف ديگر صحبت كرديم كه او به ســؤالات همشــهري 
ورزشي پاسخ داد. هاشميان در قسمت مهمي از اين گفت وگو 
به لزوم يك برنامه ريزي منظم براي تيم ملي تأكيد داشت. او 
معتقد است تيم ملي ايران آمادگي تقابل با تيم هاي سرشناس 
و بزرگ در فوتبال دنيا را دارد و البته اين مهم است كه براي 

تيم ملي يك برنامه ريزي مناسب درنظر گرفته شود.

  با تعطيلي بازي هاي ملي، به نظر مي رسد اعضاي 
كادر فني بيشتر تمركزشان را روي تماشاي بازي هاي ليگ 

گذاشته اند. در اين مورد صحبت مي كنيد؟
تا جايي كه امكان داشته باشد بازي ها را دنبال مي كنيم و البته شيوع 
بيماري كرونا هم محدوديت هايي را براي ما ايجاد كرده است. با اين 
حال به اصفهان، تبريز و چند شهر ديگر رفتيم و در تهران هم بازي ها 
را دنبال مي كنيم. اگر هم براي تماشاي بعضي از بازي ها امكان رفتن 
به ورزشگاه فراهم نباشد، فيلم بازي ها را فرداي مسابقات مي بينيم. 
آقاي اسكوچيچ معمولا بازي ها را بين مربيان پخش مي كند. ما در 2 
بخش كار مي كنيم كه يك بخش مربوط به بررسي شرايط ملي پوشان 
شاغل در ليگ برتر است و بخش ديگر هم شرايط بازيكناني است كه 
پتانسيل دعوت شدن به تيم ملي را دارند. البته شرايط لژيونرها را هم 

زيرنظر داريم، همينطور آناليز و بررسي حريفان تيم ملي.

  برخي معتقدند كيفيت فني بازي هاي ليگ برتر 
پايين است. نظر شما چيست؟

اگر به كشورهاي آسيايي نگاه كنيم، ايران كشوري است كه بيشترين 
لژيونر را دارد. بازيكنان ما در چند كشور اروپايي بازي مي كنند و برخي 
بازيكنان هم در قطر و امارات هستند كه اين نفرات از همين ليگ ايران 
راهي اروپا شدند. مسئله مهم اين است كه ما يك برنامه ريزي خوب در 
فوتبال پايه داشته باشيم تا در بحث بازيكن سازي پيشرفت كنيم. اين 
برنامه ريزي يك يا دو ساله نيست و بايد يك برنامه طولاني را درنظر 
بگيريم. فوتبال ايران پتانسيل بالايي دارد، اين درست است كه فوتبال 
ما امكانات كشوري مثل قطر را ندارد ولي از لحاظ در اختيار داشتن 
بازيكنان سطح بالا شرايط خوبي داريم. اگر روي فوتبال پايه بيشتر 
برنامه ريزي كنيم قطعا فوتباليســت هاي باكيفيت زيادي خواهيم 
داشــت و اين موضوع مي تواند در كيفيت فني بازي هاي ليگ هم 

تأثير مثبت بگذارد.

  چرا بازي هاي ليگ ايران كم گل است؟
اين موضوع دلايل مختلفي دارد. خيلي از مربيان به سرعت تيم عوض 
مي كنند و جابه جايي ها در اين زمينه زياد است يا برخي مربيان اين 
فرصت را نداشته اند تا بازيكنان مورد نظرشان را خودشان جذب كنند. 
فكر مي كنم در ادامه وضعيت بهتر شود و اميدوارم مثل بازي تراكتور و 

مس رفسنجان بازي هاي پرگلي را ببينيم.
  چرا مربيان در ليگ برتر بيشتر تفكرات دفاعي 

دارند و بيشتر دنبال نباختن هستند؟
اين موضوع بيشتر از اينكه به تفكرات مربيان مربوط باشد به نگرش 
مديران ربط دارد. اگر مديري به يك مربــي اعتقاد دارد و انتخابش 
مي كند پس بايد به مربي زمان بدهد. اصلا باشگاه بايد دنبال كسي 
برود كه سبك مربيگري اش با خواسته ها يا تفكرات باشگاه همخواني 
داشته باشد. بركناري زودهنگام مربيان چالش هايي را ايجاد مي كند 
و اين اتفاق روي تفكرات مربيان هم تأثير منفي مي گذارد. آنها براي 
پياده كردن هدف هايشان نياز به 2يا 3ســال زمان دارند ولي وقتي 
تفكر مديريت، تغيير زودهنگام مربي باشد، ناخودآگاه مربيان هم با 
شيوه هاي متفاوتي كار مي كنند. اين موضوع حتي بحث بازي دادن به 
جوان ها و استعدادهاي فوتبال را هم با خطر مواجه مي كند. ما بايد به 
مربيان امنيت شغلي بدهيم تا آنها جدا از در اختيار داشتن زمان كافي 

براي پياده كردن تفكرات شــان، از بازيكنان 
جوان و رده پايه هم استفاده كنند. متأسفانه 
در فوتبال ايران مربيان هميشه بابت نتيجه 
گرفتن تحت فشار هستند كه اين رويه بايد 
درست شــود. البته در مورد سؤال شما بايد 
بگويم كه من به فوتبال صرفا هجومي اعتقاد 
ندارم. در فوتبال براساس بازي تيم حريف يا 
پتانسيل تيم خودتان، بايد در دفاع و حمله 
موفق باشــيد و با عقل و منطق فوتبال بازي 

كنيد.

 محرم نويدكيا بعد از بازي با 
صنعت نفت گفت ترجيح مي دهد تيمش 
4گل بخورد ولي بازي صفر-صفر مساوي 

نشود!
من در اين مورد نظري ندارم. بهتر اســت با خــودش در اين زمينه 

صحبت كنيد.

  فكر مي كنيد در ليگ امسال كدام تيم مدعي اول 
قهرماني باشد؟

ما در ليگ برتر طرفدار همه تيم ها هستيم. دوست داريم همه تيم ها 
از لحاظ تاكتيكي خوب بازي كنند و رشد فني داشته باشند چون اين 
موضوع به بالا بردن كيفيت ليگ كمك مي كند. اميدوارم هر تيمي 

كه لياقت و شايستگي اش را دارد قهرمان شود.

  در مورد شرايط تيم ملي چه صحبتي داريد؟ به نظر 
مي رسد صعودمان به جام جهاني قطعي شده است.

در فوتبال امكان وقوع هر اتفاقي وجــود دارد و هر وقت صعود ايران 
قطعي شد مي توانيم در اين مورد صحبت كنيم. ما بازيكنان بسيار 
خوبي داريم و يقين دارم كه اگــر امكانات خوبي در اختيار تيم ملي 
قرار بگيرد و برنامه ريزي خوبي داشــته باشيم، جدا از صعود به جام 
جهاني مي توانيم در اين تورنمنت معتبر هم بازي هاي خوبي انجام 
دهيم. اين موضوع اما نياز به حمايت و پشتيباني فدراسيون فوتبال 

و ديگر نهادها دارد.

  فكر مي كنيد براي نخســتين بار در جام جهاني 
بتوانيم از گروه خودمان صعود كنيم؟

اين بستگي دارد به برنامه ريزي ما و حمايتي كه از تيم ملي مي شود. 

تيم ملي آلمان در يك دوره در مرحله گروهي اوت مي شود و در يك 
دوره ديگر قهرمان مي شود. برخي تيم ها حتي ممكن است با وجود 
يك برنامه خوب هم در مقاطعي دچار مشكل شوند ولي مطمئنا يك 

برنامه ريزي خوب مي تواند شانس موفقيت تيم ملي را بيشتر كند.

  بعد از حضور اسكوچيچ در تيم ملي، ايران نتايج 
بسيار خوبي گرفت و نمي توان ســهم مربيان تيم ملي را در 
اين زمينه ناديده گرفت. با اين حال برخي در ايران همچنان 
از اســكوچيچ انتقاد مي كنند و معتقدند يك مربي نامدارتر 
بايد هدايت تيم ملي را بر عهده بگيرد. نظر شما در مورد اين 

انتقادها چيست؟
اين مسائل نه  تنها در فوتبال ايران بلكه در همه كشورها ديده مي شود. 
ما يك تيم خوب و متحد هســتيم و تلاش 
كرديم تا بهترين نتايج را بگيريم. من معتقدم 
نبايد اجازه بدهيم برخي انتقادها باعث ايجاد 
آشفتگي و به هم ريختگي در تيم ملي شود. 
شما درنظر بگيريد كه در سال هاي گذشته 
وقتي به جــام جهاني صعــود نمي كرديم 
چه تأثيري در فوتبال ما و حتي رســانه ها 
مي گذاشــت و مردم هم ناراحت مي شدند. 
من طرفدار اين نيستم كه فقط دنبال تعريف 
و خوب گفتن باشيم، قطعا انتقادهاي سازنده 
مهم است ولي انتقادهاي مغرضانه از تيم ملي 

عقلاني نيست.

  تيم ملي مقابــل تيم هاي 
بــزرگ و پرقدرت فوتبــال دنيا بازي 
دوستانه انجام نمي دهد. فكر نمي كنيد اين رويه بايد تغيير 

كند؟
اگر به جام جهاني صعود كنيم قطعا انجام بازي با تيم هاي پرقدرت دنيا 
مي تواند در روند آماده سازي تيم ملي به ما كمك كند. ما مي توانيم 
بعد از قرعه كشي جام جهاني و مشخص شدن حريفان تيم ملي، چند 

بازي دوستانه با تيم هاي مختلف در قاره هاي مختلف انجام دهيم.

  از بين تيم هاي سرشناس و پرقدرت دنيا، دوست 
داريد در جام جهاني با كدام تيم همگروه شويم؟

هنوز كه تكليف همه تيم ها روشن نشده و حتي ممكن است ايتاليا 
و پرتغال هم حذف شوند. ما اين آمادگي و اعتماد به نفس را داريم تا 

مقابل تيم هاي بزرگ دنيا هم خودمان را نشان دهيم.

  گفته مي شود اختلاف مهدي طارمي و اسكوچيچ 
برطرف شــده. فكر مي كنيد طارمي در اردوي بعدي دعوت 

شود؟
طارمي بازيكن بزرگي است كه براي تيم ملي زحمت كشيده است. 
ما نبايد اجازه بدهيم هر اتفاقي باعث تضعيف تيم ملي ايران شــود 
و بهتر است از تمام پتانســيل هايمان استفاده كنيم. اسكوچيچ هم 
انسان باتجربه و بادرايتي است. اميدواريم توسط سرمربي تيم ملي 
و فدراسيون فوتبال اتفاقات خوبي رخ دهد و طارمي هم به تيم ملي 
برگردد. ما براي موفقيت در بازي هاي آينده و موفقيت در جام جهاني 

بايد از تمام پتانسيلي كه داريم استفاده كنيم.

طارمی بازيكن بزرگي است كه 
برای تیم ملی زحمت كشيده 

است. ما نبايد اجازه بدهيم هر 
اتفاقی باعث تضعيف تيم ملی 
ايران شود و بهتر است از تمام 

پتانسيل هايمان استفاده 
كنيم. اسكوچيچ هم انسان 

باتجربه و بادرايتی است

سهشنبه 23 آذر 1400

چهارشنبه 24 آذر 1400

استقلال -سپاهان

تراکتور - نفت  مسجدسلیمان

ذوب آهن - هوادار

پیكان - پرسپولیس

فجر سپاسی - مس رفسنجان

صنعت نفت -  پديده 

نساجی - آلومینیوم

15:00

15:00

16:00

17:00

ليگ برتر- هفته  دهم

گل گهر - فولاد

برنامه بازی ها

14:30

14:30

15:00

15:30

14:45

15:00

15:30

16:30

17:30

17:45

جام حذفی يك شانزدهم نهايی

يكشنبه 2۸ آذر1400

دوشنبه 2۹ آذر1400

آرمان گهر سیرجان- نساجی

پديده-استقلال ملاثانی

ذوب آهن- رايكا بابل

صنعت نفت-شمس آذر قزوين

ماشین سازی-مس کرمان

پیكان-قشقايی شیراز

آلومینیوم-فجر شهید سپاسی

خیبر خرم آباد- مس شهر بابک

گل گهر- شهرداری آستارا

استقلال- نود ارومیه

سپاهان-شهید اورکی اسلامشهر

فولاد-شهرداری نوشهر

خلیج فارس ماهشهر- هوادار

تراکتور- مس رفسنجان

شاهین بوشهر- نفت مسجد سلیمان

پرسپولیس-  ويستا توربین تهران

مقد ماتي جام جهاني - مرحله نهايي

پنجشنبه 7 بهمن 1400

سهشنبه 12 بهمن 1400

پنجشنبه 4 فرورد ين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازي ها تیم رتبه

146819-954گل گهرسیرجان1

9612135819سپاهان2

91819-954آلومینیوم اراک3
92717-945استقلال4
9522137617مس رفسنجان5

9441117416پرسپولیس6

213-934279فولاد7

112-933378پیكان8
411-932459ذوب آهن9

210-9243810نساجی مازندران10

29-923457فجر سپاسی11

48-9225812تراکتور12
57-914438نفت  مسجدسلیمان13

46-913548هوادار14

66-913539صنعت نفت آبادان15

112-27213-9پديده مشهد16
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روز سرنوشت
بعدازظهر امروز تكليف مسابقات مرحله يك هشتم 

پاياني مسابقات اروپايي مشخص مي شود

از ساعت14:30 امروز قرعه كشــي ليگ قهرمانان اروپا در مرحله 
يك هشتم و ســپس مرحله حذفي ليگ اروپا در يك شانزدهم و 
همچنين ليگ كنفرانس در شهر نيون سوئيس برگزار مي شود كه 
از لحاظ جذابيت و اضطراب چيزي از خود مســابقات اروپايي كم 
ندارد. سيدبندي قرعه  كشي دور يك هشتم نهايي ليگ قهرمانان 

به اين شرح است.

  سيد ۱: منچسترسيتي، ليورپول، آژاكس، رئال مادريد، بايرن 
مونيخ، منچستريونايتد، ليل و يوونتوس

  سيد ۲: پاري سن ژرمن، اتلتيكومادريد، اسپورتينگ ليسبون، 
اينتر، بنفيكا، ويارئال، سالزبورگ و چلسي

  هركــدام از تيم هاي ســيد اول كه در گروه هاي هشــت گانه 
صدرنشين شده اند، به تيم هاي سيد دوم كه در گروه هاي خود دوم 
شده اند، برخورد مي كنند؛ غير از برخورد 2تيم از يك ليگ. يعني 
امكان ندارد كه مثلا رئال مادريد با اتلتيكو يا ويارئال روبه رو شود يا 

چلسي به منچسترها بخورد.
  ترسناك ترين وضعيت از آن پاري سن ژرمن است كه در گروه 
خود دوم شده و بين تيم هاي سيد اول تنها يك گزينه مناسب به 
نام ليل وجود دارد كه آن هم فرانسوي است و طبق قانون 2تيم 

فرانسوي در اين مرحله نمي توانند با هم رودررو شوند.
  خود پاري سن ژرمن كابوسي خواهد بود براي همه تيم هاي سيد 
يك غير از ليل. بين تيم هاي سيد2 جدا از پاريس، 3 گزينه سخت 
ديگر هم حضور دارند؛ چلسي كه مدافع عنوان قهرماني است، اينتر 
كه روزهاي عالي را مي گذراند و اتلتيكو مادريد كه موي دماغ همه 
بزرگان است، به خاطر سبك خشن و دفاعي اش تيم هاي بزرگ از 

رويارويي با آن فراري اند.
  سخت ترين قرعه ممكن براي رئال مادريد خوردن به چلسي 
يا پاري ســن ژرمن اســت. جذاب ترين قرعه بــراي اين تيم 
رويارويي با پاريس اســت تا 2تيم كه بر ســر امباپه به مشكل 
خورده اند با هم تسويه حساب كنند و مسي هم بار ديگر با رئال 

روبه رو شود.
  خسته كننده ترين قرعه هم مي تواند برخورد ليل با اسپورتينگ 

باشد.
  سالزبورگ و اسپورتينگ بهترين قرعه براي تيم هاي سيد يك 
به شمار مي روند. تيم هاي ســيد2 آرزو مي كنند با ليل روبه رو 

شوند.
  دور رفت رقابت هاي مرحله يك هشتم نهايي در روزهاي 2۶ و 
2۷ بهمن و 3 و 4 اســفند انجام خواهد شــد. دور برگشــت اين 

رقابت ها نيز در روزهاي 1۷، 1۸، 24 و 2۵ اسفند برگزار مي شود.

در انتظار قرعه بارسا

قرعه كشي مرحله يك شــانزدهم ليگ اروپا هم بعد از قرعه كشي 
ليــگ قهرمانان انجام مي شــود؛ جايــي كه هواداران بارســلونا 
حواس شان به آن خواهد بود. از ميان تيم هاي حاضر در اين مرحله 
ليگ اروپا، سه ويا با ۶قهرماني در ليگ اروپا يا جام يوفا، پادشاه اين 
رقابت ها محسوب مي شود. بارسلونا كه در كنار دورتموند و سه ويا 
داراي بيشترين شانس قهرماني است تاكنون موفق به حضور در 
فينال اين رقابت ها هم نشــده و تنها 4 بار به نيمه نهايي راه يافته 
اســت. تيم هاي پورتو )2(، ناپولي، و زنيت سابقه قهرماني در اين 

رقابت ها را دارند.
  تيم هاي بارسلونا، دورتموند، سوسيداد، سه ويا، پورتو، زنيت، 
لايپزيش، آتالانتا و شريف كه با سوم شدن در مرحله گروهي ليگ 
قهرمانان به ليگ اروپا تبعيد شــده اند، به يكي از تيم هايي كه در 
گروه هاي هشــتگانه در مرحله گروهي ليگ اروپا دوم شــده اند 
برخورد مي كنند؛ شامل رئال سوســيداد، لاتزيو، ناپولي، رنجرز، 
المپياكوس، براگا، بتيس و دينامو زاگرب. بارســا به سوسيداد و 

بتيس نمي خورد چون در يك ليگ داخلي بازي مي كنند.
  تيم هاي لسترســيتي، اســپارتاپراگ، آيندهوون، فنرباغچه، 
مارسي، ميتلند، ســلتيك و راپيدوين كه در گروه هاي خود سوم 

شدند به ليگ كنفرانس سقوط كردند.
  تيم هاي صدرنشين گروه هاي هشتگانه ليگ اروپا شامل ليون، 
موناكو، گالاتاســراي، اسپارتاك مســكو، اينتراخت فرانكفورت، 
ستاره سرخ بلگراد، باير لوركوزن و وستهم به طور خودكار به مرحله 
يك هشــتم ليگ اروپا صعود مي كنند و منتظر مي مانند تيم هاي 
حاضر در مرحله يك شانزدهم تكليف شان روشن شود و حريف آنها 
در دور بعدي شوند. بنابراين صدرنشينان مرحله گروهي ليگ اروپا 

در اين مرحله استراحت خواهند داشت.

پايان قانون گل زده در خانه حريف
امســال براي اولين بار قانون گل زده در خانــه حريف در مراحل 
حذفي مورد محاســبه قرار نمي گيرد؛ يعني اگــر تيمي در ديدار 
رفت در خانه حريف 2 بر يك برده باشد و در بازي برگشت در خانه 
خودش يك بر صفر ببرد و در مجموع با حريف 2-2 كند، برخلاف 
همه ادوار قبلــي گل زده اش در خانه حريف دوبرابر محســوب 
نمي شود. در اين صورت بازي به وقت اضافه و پنالتي مي رود. اگر اين 
قانون در فصل قبل اجرا مي شد، بايرن مونيخ مقابل پاري سن ژرمن 
حذف نمي شد و وقت اضافه و سپس پنالتي تعيين مي كرد كدام 

تيم به مرحله نيمه نهايي صعود كند.

جهان

رونالدو هيچ جوره بي خيال ركوردزني نمي شود. فقط كافي است او براي 
منچستر و تيم ملي پرتغال به ميدان برود و كلي ركورد تازه ثبت كند. طبق 

روال هفته هاي اخير نگاهي به تازه ترين ركوردهاي رونالدو پس از گلزني 
مقابل نوريچ و پيروزي يك بر صفر منچستريونايتد داشته ايم.

كريستيانو همچنين از 
ايبراهيموويچ پيشــي 
گرفت و به ســومين 
بازيكني تبديل شــد 
كــه بيشــترين گل 
را بعد از 30 ســالگي 
)339 گل( در تاريــخ 
به ثمر رســانده است؛ 
روماريــو)44۵ گل(، 
340 گل(،  ( بيــكان 
كريستيانو )339 گل(، 
زلاتــان ايبراهيموويچ 
توليــو  33۸گل(،  (
مــاراولا )29۶گل( و 
دي استفانو )2۶4گل(.

 اين هفدهمين مســابقه اي بود كه در ســال2021 گل 
رونالدو تعيين كننده تيم پيروز مي شــد. در سال2021، 
رونالدو با 1۷ گل و مســي و لواندوفســكي بــا 14 گل، 

بيشترين گل پيروزي بخش را به نام خود ثبت كرده اند.

شنبه ركوردها
رونالدو طبق معمول ركوردهاي جديدي را به نام خودش ثبت كرد

نوريچ يكصدوبيستمين تيم متفاوتي 
بود كــه از كريســتيانو رونالدو گل 
مي خورد. او به 12تيم از 1۶0تيمي 
كه روبه روي آنها بازي كرده، نتوانسته 
است گل بزند. او همچنين موفق شده 

به 4۵تيم ملي مختلف گل بزند.

گل شماره131 كريس با پيراهن 
منچســتر، گل شماره۸02عمر 
فوتبالي اش بود كــه فعلا 3 گل 
ديگر تا ركورد بيكان )بيتسان( 
به عنوان بهترين گلــزن تاريخ 

فاصله دارد. 

 گل كريســتيانو رونالدو به نوريــچ نودويكمين گلش 
در ليگ برتر بود كه از اين لحاظ به ركورد سولسشــائر 
رسيد كه اخيرا از سرمربيگري من يونايتد كنار گذاشته 

شده است.

 اين برد شماره۵9۷رونالدو در ۸۸1مسابقه عمرش بود 
كه او را در صدر همه بازيكنان تاريخ قرار مي دهد. ركورد 
مســي ۵4۵برد در ۷92مسابقه اســت. بايد ديد مسی 

می تواند به ركورد رقيب اصلی خودش برسد يا نه؟

رونالدو به سومين بازيكن تاريخ 
منچســتريونايتد تبديل شــد 
كه براي 3 مربــي در يك فصل 
)سولسشائر، كريك و رانگنيك( 

موفق به گلزني شده است.

كريستيانو در اين فصل براي 
منچســتر 13 گل زده كه هر 
13گلــش امتيــازآور بوده؛ 
يعني با گلش يا بازي مساوي 

شده يا منچستر برده.

100گانه رحيم 
رحيم اســترلينگ با گلي كه از روي نقطه 
پنالتــي وارد دروازه ولورهمپتــون كــرد، 
يكصدمين گل ليگ برتــري اش را به ثبت 
رساند. او ســي ودومين بازيكن تاريخ ليگ 
برتر اســت كــه از مــرز يكصــد گل عبور 
مي كند؛ 304 بازي، ۸2 گل براي ســيتي، 
1۸ گل براي ليورپول. درضمن او با 2۷ سال 
و 3 روز، هشــتمين بازيكن جواني اســت 
كه به اين ركورد مي رســد و پس از محمد 
صلاح و ساديو مانه، سومين بازيكني كه در 
ســال2021 خود را در ليگ برتر 100 گله 
مي كند. سال2021 در كنار 200۸ و 2012، 
ركورددار داشتن بازيكنان 100 گله در تاريخ 

ليگ است.

اثرگذاري 2برابري فرعون
محمد صلاح تعداد تأثيرگذاري هايش روي 
گل ها در 22بازي اين فصــل را به 30گل 
افزايــش داد؛ 21 گل و 9 پــاس گل. هيچ 
بازيكن ديگري در ايــن ليگ مجموع گل و 
پاس گل هايش به نصف اين رقم هم نرسيده 
است. صلاح در هر 14مســابقه آخرش در 
ليگ برتر حداقــل روي يكي از گل ها نقش 
داشــته و در ۵ ديدار از ۶ ديدار ليورپول در 
ليگ قهرمانــان نيز اين عملكــرد را تكرار 
كرده است. تنها جيمي واردي با اثرگذاري 
مســتقيم در 1۵ ديدار پياپي ليگ برتري 
عملكرد بهتري نسبت به صلاح داشته است.

شنبه پنالتي ها
هر 3 تيم صدر ليگ برتر با پنالتي هاي مشــكوك موفق به كسب 
برد شــدند و منچســتريونايتد هم همين وضعيت را داشت. در 
شنبه ليگ برتر فقط پنالتي بود كه حكم به برتري تيم ها مي داد. 
در مجموع در ايــن روز ۶پنالتي تبديل به گل شــد كه پس از 
۵فوريه2011 كه ۷پنالتي گل شده بود، دومين ركورد در تاريخ 

ليگ برتر به شمار مي رود.
منچسترسيتي 1 - ولورهمپتون صفر....... رحيم استرلينگ ۶۶ )پنالتي(
چلسي 3 - ليدز 2....... پيروزي با پنالتي دقيقه 4+90 جورجينيو
ليورپول 1 - استون ويلا صفر............................ صلاح ۶۷ )پنالتي(
.................... رونالدو ۷۵ )پنالتي( نوريچ صفر - منچستريونايتد 1

كريستيانو ولاهوويچ
دوشان ولاهوويچ كه فعلا در كنار هالند يكي از پرمشتري ترين 
مهاجمان اروپا محســوب مي شود، در آســتانه رسيدن به يكي 
از صدها ركورد كريســتيانو رونالدو قرار دارد. با 2 گلي كه براي 
فيورنتينا مقابل سالرنيتانا به ثمر رساند، با 21 سال و 31۸ روز سن 
بدل به جوان ترين بازيكن سري آ از فصل ۵9-19۵۸)آلتافيني 
و آنجليلو( شــد كه در پايان هفته هفدهم سري آ، حداقل 1۵ بار 
موفق به گلزني مي شود. او در ســال2021 توانسته 31گل بزند 
كه در ۶0سال گذشته تنها 2 بازيكن توانسته اند از مرز 30گل در 
يك سال ميلادي در ســري آ گذر كنند؛ كريستيانو )33 گل در 

سال2020( و لوكا توني )31 گل در سال200۵(.

پرسپوليسي ها نگران باشند يا نه؟
3نكته مثبت و 3نكته منفي در مورد شرايط اين روزهاي سرخپوشان

بهروز رسايلي |  تساوي غيرمنتظره برابر تيم تازه 
صعودكرده هوادار، بار ديگر ترديدها را در مورد 
پرسپوليس افزايش داد و اين تيم را به سوژه اصلي 
بحث در محافل فوتبالي تبديل كرد. آيا وضعيت 
پرسپوليس نگران كننده است؟ جواب دادن به 
اين پرسش كار راحتي نيست، اما از چند منظر 

مي توان به داستان نگاه كرد.

چرا نبايد نگران باشيم؟
1  شايد حضور در رتبه ششــم جدول و قرار 
گرفتــن در رتبــه اي پايين تــر از امثال مس 
رفسنجان و آلومينيوم اراك اتفاق بسيار عجيبي 
باشد، اما با همه اين حرف و حديث ها پرسپوليس 
همين امروز فقط 3امتياز با صدر جدول فاصله 
دارد. اين يعني اگر در همين هفته دهم استقلال 
و سپاهان مساوي كنند و پرسپوليس موفق به 
شكست پيكان شود، بخش زيادي از اين فاصله 
جبران خواهد شد و ســرخ ها حتي مي توانند از 
رقيب سنتي سبقت بگيرند. بنابراين حرف زدن 
از بحران، دســت كم با توجه به شرايط جدول و 

عبور كمتر از يك سوم مســابقات فصل، اندكي 
اغراق آميز است.

2  پرسپوليس در مســابقه اخير برابر هوادار، 
با وجود از كف دادن 2امتيــاز كليدي، نمايش 
درخور توجهي داشت. بازيكنان اين تيم به ويژه 
در نيمه نخســت موفق به خلق موقعيت هاي 
زيادي شدند. بسياري از تئوريسين هاي فوتبال 
عقيده دارند تعداد موقعيت از تعداد گل مهم تر 
اســت و تيمي كه مي تواند بخت هاي بيشتري 
براي گشودن دروازه رقبا درســت كند، از نظر 
تاكتيكي وضعيت بهتري دارد. پس خيلي هم 
نبايد نگران پرسپوليس باشيم. آنها نيم فصل اول 
فصل گذشته هم زياد گل نمي زدند، اما رفته رفته 

شرايط بهتر شد.
3  پرســپوليس قطعــا در ادامه فصــل تقويت 
خواهد شــد. با تســويه طلب گابريل كالدرون، 
پنجره نقل وانتقالاتي سرخپوشــان باز مي شود و 
بلافاصله 2 خريد تاجيكســتاني اين تيم قادر به 
حضور در مياديــن خواهند بــود؛ 2 بازيكني كه 
يحيي گل محمدي خيلي بــه آنها اميد دارد. بين 

2 نيم فصل هم امكان جذب نفرات ديگري فراهم 
خواهد شد. اين روزها شايعاتي در مورد بازگشت 
علي عليپور به پرسپوليس وجود دارد. حتي اگر اين 
اتفاق هم رخ ندهد، آنها حتما يك مهاجم خواهند 
خريد، همانطور كه به نظر مي رسد كادرفني در خط 

دفاعي و مياني هم گزينه هايي براي جذب دارد.

چرا بايد نگران باشيم؟
1  اين درست كه ســطح كيفي ليگ ايران بالا 
نيست و هنوز مي شود پرسپوليس را مدعي اصلي 
كسب عنوان قهرماني دانست. با اين حال نبايد 
فراموش كنيم استقلال عطش زيادي براي فتح 
جام بعد از چيزي حــدود يك دهه ناكامي دارد. 
سپاهان هم شرايط خوبي دارد. آنها فصل گذشته 
با محرم نويدكيا كسب تجربه كردند و به احتمال 
فراوان حجم اشتباهات شان در فصل جاري كمتر 
خواهد شد. اگر قرار باشــد روند افتان و خيزان 
پرسپوليس ادامه بيابد، هيچ بعيد نيست اين تيم 
قهرماني را از دســت بدهد و شكوه و هيمنه اش 
را نزد ساير رقبا از دست بدهد. بخشي از فلسفه 
قهرماني هاي پياپي پرسپوليس، همين ترس رقبا 

بود كه با پاره شدن اين نوار، از بين خواهد رفت.
2  ســاختار دفاعي پرســپوليس به شــدت 
آسيب پذير است. شــايد در فاز هجومي شاهد 
تنوع حركات و موقعيت سازي در برخي مسابقات 

باشيم، اما در فاز دفاعي عادتي كه ترك 
نمي شــود، فرصت دادن به رقباســت. 

پرســپوليس تنها در 3 بــازي اين فصل 
كلين شيت كرده اســت. منهاي داربي تهران 
كه مطلقا بار فني نداشت، در 2 بازي ديگر هم 
مهاجمان حريف بي دقت بودند كه از فرصت ها 
استفاده نكردند. جلال حسيني پا به سن گذاشته 
و همچنين بنا به برخي دلايل ديگر، كمتر بازي 
مي كند. جانشينان او هم چنگي به دل نمي زنند. 
تيمي كه قرار باشد به موفقيت برسد، حتما بايد 
خط دفاع خوبي داشته باشــد. فصول گذشته 
ديديم كه اســتقلال حتي با مهاجمان مهمي 
مثل شــيخ دياباته و مهدي قائدي هم قرباني 
ضعف دفاعي اش شد و جام نگرفت. آيا قرار است 
همين سناريو براي پرسپوليس هم تكرار شود؟

3  نهايتا اينكه در اين سال ها، كنار قهرماني در 
ليگ كه به عادت پرسپوليس تبديل شده بود، 
اين تيم چشــم به موفقيت در آسيا هم داشت. 
فرم كنوني سرخ ها اما براي قهرماني در قاره كهن 
اصلا نويدبخش نيست. آنها به سختي استقلال 
تاجيكستان را بردند، اما واقعيت فني شان برابر 
الهلال عربستان كاملا روشن شد. پرسپوليس 
اگر هنوز به آسيا نگاه مي كند، بايد خيلي بهتر 
از اينها باشد. اين تيم در ليگ قهرمانان به جايي 

نمي رسد.

عجله براي اخراج
رائول خيمنس نام خــود را در تاريخ 
ليگ برتر به عنوان نخســتين بازيكن 
مكزيكي كه كارت قرمز دريافت مي كند 
ثبت كــرد. مهاجــم ولورهمپتون در 
دقيقه4۵:۵0 به دليل خطايي كه روي 
رودري انجــام داد، كارت زرد گرفت و 
بلافاصله 31ثانيه بعد و در دقيقه4۶:21 
به دليل ايجاد مزاحمت در شروع مجدد 
بازي از سوي بازيكنان منچسترسيتي، 

كارت زرد دوم را گرفت و اخراج شد.

دويستمين كلين شيت
دروازه داويــد دخه آ در بازي با نوريچ براي دويســتمين بار بســته 
ماند. دروازه بان اسپانيايي منچســتريونايتد براي نخستين بار از ماه 
فوريه گذشته توانســت 2 بازي پياپي دروازه اش را بسته نگه دارد؛ 
منچستريونايتد )1۵9( كلين شيت، اتلتيكومادريد )22( كلين شيت 
و تيم ملي اســپانيا )19( كلين شــيت. درضمن رالف رانگنيك هم 
نامش را به نخستين سرمربي اين باشگاه كه توانسته در 11۸سال 
گذشته در 2 بازي نخســت خود در ليگ گلي دريافت نكند، ثبت 
كرد. رانگنيك پس از ارنســت مانگنــال)1903(، تبديل به 
دومين سرمربي منچســتريونايتد شد كه در 2 بازي اول 

خود در ليگ، كلين شيت كرده است.
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مادران فوتبالي

از زيبايي هاي فوتبال زنان بازگشــت مــادران به ميادين 
اســت. هفته پيش الهام فرهمند كه نــوزاد ۴ماهه دارد با 
گلزني مقابل كيان نيشابور سوژه رســانه ها شد. اين هفته 
هم هديه حســن زاده بازيكن تيم همياري اروميه 2گل به 
ملي پوشان شهركرد زد و آنها را به فرزند يك ساله اش تقديم 
كرد. اين مادران فوتبالي اما از سختي هاي تمرين با داشتن 
فرزند خردسال هم مي گويند. يكي  دو نوبت تمرين در روز، 
سفر هاي اجباري براي بازي هاي خارج از خانه و... مادران را 
از فرزندان دور و دلتنگ مي كند و اين بخش آخر سخت ترين 

كار براي مادر فوتباليست است.

ايراندوست و لبخند به مشكلات

۴۰روز به جام ملت هاي فوتبال زنان آسيا باقي مانده و تيم ايران 
به عنوان تنها تيمي كه براي نخستين بار در اين رقابت ها شركت 
مي كند، در بدترين شرايط به سر مي برد. پس از صعود تاريخي، 
فدراسيون با مانور رسانه اي از اردوها و بازي هاي اروپايي خبر داد 
اما هيچ كدام از برنامه هايي كه وعده داده بود، عملي نشــد. حالا 
مريم ايراندوست، سرمربي تيم ملي با يك اردوي يك هفته اي در 
كيش عازم اين ميدان سخت مي شود. او در ديدار رسانه ها با لبخند 
هميشگي خود به ســؤالاتي كه درباره مشكلاتش پرسيده شد 
پاسخ داد و گفت ما همه تلاشمان را براي صعود به دور يك هشتم 
مي كنيم. اين لبخند از روي رضايت اســت؟ بعيد مي دانيم او از 

شرايط راضي باشد.

پشت  خط زن 

دور رفت ديدارهــاي مقدماتي ليگ برتر فوتســال زنان به 
پايان رســيد اما هنوز سرپرست ســازمان ليگ فوتسال به 
وعده اي كه اول فصل داده بود وفا نكرده است. آرش جابري 
در جلسه قرعه كشي پيش از شروع ليگ گفته بود ۵ توپ به 
تيم ها مي دهد اما هفته هاي گذشته خبري از اين توپ ها نشد 
و پيگيري هاي رسمي و غيررســمي تيم ها هم به نتيجه اي 
نرسيد. به نظر مي رســد سرپرست ســازمان ليگ كه قبلا 
مســئول برگزاري ليگ مردان بود، علاقه چنداني به كار در 
فوتسال زنان ندارد و با اينكه چند سالي است سمت قبلي اش 

را از دست داده ولي همچنان دلش با فوتسال مردان است.

معضل توپ در ليگ فوتسال

جمشيد حميدي 
كارشناس واليبال

ايران باخت، خليلي بهترين بازيكن شد

تيم ملي هندبال زنان ايران باز هم شكســت خورد و باز هم 
فاطمه خليلــي بهترين بازيكن زمين شــد. ايران كه براي 
نخستين بار در مســابقات قهرماني جهان حاضر شده، بعد 
از 3شكست در مرحله گروهي، پنجمين شكست در گروه 
بازنده ها را هم مقابل آنگــولا تجربه كرد. در اين بازي ايران 
۴1-8 بازنده بود اما خليلي، دروازه بان اين تيم با 1۰ســيو، 
بهترين بازيكن زمين شد. خليلي در بازي با نروژ هم بهترين 
بازيكن بود. ايران امشب ساعت2۰ با كامرون بازي مي كند. 
جالب اينكه ۴بازيكن تيم ملي كامرون روزهاي گذشته در 
اسپانيا محل برگزاري مســابقات ناپديد شده اند! شايد اين 

بهترين فرصت براي پيروزي ايران باشد.

منهای فوتبال
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افقي:
 1- پيچ و تاب- سريع السير- 

عطر مايه
2- طفيلي- كشت و پرورش 
نهال درختــان- نيم صداي 

دراز گوش
3- شــيفته- برگزيده از هر 

چيز- فريب
۴- مشــايعت- بي كــس- 

قديمي و باستاني
۵- لباس ورزشي- كاميون 

حمل مايعات
6- چين و چروك پوســت- 

اخترشناسي- داراي تمايز
يهــودي-  روحانــي   -7
فــراخ و گشــاده- از ياران 

امام حسين)ع(
8- دريــا- نمايشــنامه اي 

نوشته ياسمينا رضا- مردار
9- كمك- گوزن مينياتوري 
مقبــره  شــهر  گيــلان- 

گوهرشاد
1۰- دوره تجديد حيــات 
اروپا- رواج دهنده- خطاب 

مردانه
11- يكتا- زن نازا

12- پرنــده اي از راســته 
شــكاريان- ميز پايه كوتاه- 

رايانه كتابي
13- جنگ و جدال- فيلمي 

ســاخته مجيــد مجيدي- 
كنگره

1۴- ضمير مونــث عربي- 
بيماري فراموشي- از غلات

1۵- پشــيماني- از شدت 
خنده بي حال شــدن- شهر 
توليد ابريشم در قرقيزستان

  
عمودي:

1- چربي شــير- يك نفر- 
جاده ريل گذاري شده

2- ستاره شناس- يار ويس- 
سودمند

3- معبر- كشتي ارباب هنر 
مي شكند

۴- تختــه ضخيــم بلند- 
دلواپس- تله

۵-  ماه يازدهم- سود برنده- 
لنگه در و پنجره

6- دشنام- مشابه و يكسان- 
داراي طراوت و تازگي

7- سيستمي براي نمايش 
تصوير رنگي در تلويزيون- 

لطف و مهرباني- معشوق
8- ميــل و خواســت قلبي- 
زهـــرخـــورده- نوعــي 

اسباب بازي
9- پــرده داري خانه كعبه- 
نوعي انگــور بي دانه- گنجه 

لباس

1۰- پوشيده گويي- غرامت- راه 
ميانبر!

11- صد متر مربع- پايان و آخر- 
فلز مايع دماسنج

12- از الفبا- آرشه- ظالم و زورگو
13- پرده سينما- نگهبان راه

1۴- فريــاد بلنــد- اقامتــگاه 
تابستاني- نامي دخترانه

1۵- درختــي زينتــي و بلند از 
بازدانگان- زمستان- حبه خشك 

15شده انگور
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

518429763
794356821
326187495
259714638
481632579
673598214
932875146
145263987
867941352

متوسط

   5  4  1  
1  8       
 7 6    3   
9    2     
 3  1  8  5  
    9    2
  5    8 7  
      6  9
 1  6  2    968214375

752983146
143675982
586721493
419536728
237849561
671398254
325467819
894152637

ساده

متوسط

392584716
158736294
476219385
967425138
234168957
581397462
625943871
743851629
819672543

سخت

  8  2     
 9    6    
   1 8  4  5
     4 6   
4        9
  3 5      
9  2  7 5    
   2    8  
    4  3   

ساده

 6 8 2  4 3 7  
 5   8   4  
   6 7 5    
  6    4   
 1      2  
  7    5   
   3 9 8    
 2   6   1  
 9 4 1  2 6 3  

همروقزبتشذگتب
ارقفروميتبلغا

كداكاسومهرهاط
لابتوفليمجسرن

برحيهاكايرت
رراوكودبناتف
يميلكيلاقگنير
فصزاردنياخشا
يلحميندشنداهن
نييالهاجقاطك
لنلكموسرلتك
الهتسودلانسرا

ماگنهرارطضاتپ
اورپانرياسيير
جكرسايگنلكالا

ليلي خرســند| زهرا شــيدايي آرزوهاي بزرگ 
دارد و شايد هم دست نيافتني. او مي خواهد مثل  
خيلي  از زنان ديگر ورزش ايران تاريخ ســاز شود 
و نخستين زن تكواندوكاري باشد كه مدال طلاي 
المپيك مي گيرد. رســيدن به بالاترين سكوي 
ورزشي، خواسته همه ورزشكاران است، اما شايد 
دسترسي به اين ســكو بعد از گرفتن مدال طلاي 
مسابقات جهاني كاپ آزاد عربستان براي شيدايي 
امكان پذيرتر شده باشــد. شيدايي كه هفته هاي 
پيش اين مدال را گرفت، در گفت وگو با همشهري 

وعده روزهاي خوب آينده را مي دهد.

  با مدال طلاي جهاني يك دفعه معروف 
شدي.

خيلي هم يك دفعه اي نبود. از ســال2۰16 كه به تيم 
نوجوانان دعوت شدم، به چند مسابقه بين المللي اعزام 
شدم، اما متأسفانه هر بار پاي مدال، يا در راند طلايي 
يا با اختلاف يك امتياز نتيجه را واگذار  كردم. امسال 
شــرايط متفاوت بود. بعد از مسابقات بين المللي فجر 
كه تهران ميزبان بود و بعد از يك دوره آسيب ديدگي 
در مسابقات انتخابي تيم ملي اول شدم و در مسابقات 
قهرماني جهان عربســتان هم توانســتم طلا بگيرم. 
به خاطر اينكه هر كشــوري مي توانســت در هر وزن 
چند نماينده داشته باشد، سطح مســابقات بالا بود. 

من خودم با چند تكواندوكار از روسيه مبارزه كردم.

 مســابقات تهران در آماده شدن شما 
تأثير داشت؟

كلا مسابقه خوب است و مسابقه بينَ المللي هم فرصت 
خوبي براي جمع كــردن امتيازات المپيكي اســت. 
امسال تهران ميزبان 2مســابقه بود كه من به خاطر 
مصدوميت دستم نتوانستم در مســابقات آزاد آسيا 

شركت كنم.

 گفتي قبلا در رانــد طلايي مي باختي 
ولي اين بار در عربستان در 2مبارزه در راند طلايي 
برنده شدي. چه اتفاقي افتاد كه اين بار توانستي 

بهتر كاري كني؟
اين دوره از مسابقات خيلي برايم متفاوت بود و از نظر 
رواني شرايط بهتري داشتيم. حريفان من خيلي خوب 
بودند، مدال هاي جهاني داشتند، ولي من مي خواستم 
اول شــوم. با همه وجودم اين مدال را مي خواستم و 

برايش تلاش كرده بودم.

 قبلا اين خواستن نبود؟
مي خواستم، ولي اين بار از نظر رواني بيشتر خودم را 

تقويت كردم.
 انگار بــالا رفتن ســن و تجربه تأثير 

خودش را گذاشته است.
سن و تجربه بيشتر، تأثير مي گذارد ولي نه خيلي زياد. 
ممكن بود در ســن بالاتر و با تجربه خيلي بيشتر هم 
راهي را كه داشتم اشتباه مي رفتم، سال ها ادامه بدهم 
و نتيجه نگيرم. مهم اين بود كه اشــتباه بودن راهم را 

تشخيص دادم.

 چه اشتباهي؟
چون يك راه طولاني در پيش دارم، نمي خواهم درباره 

اين مسائل حرف بزنم و خودم را به حاشيه ببرم.

 اينكه پدر يك ورزشكار، مربي باشد، 
امتياز است؟

بستگي به زاويه ديد دارد. از نظر من كه امتياز خيلي 
خوبي اســت. جو و محيط خانواده ما ورزشــي است. 
وقتي تو براي هدفي تلاش مي كني، قلب خانواده هم 
براي هدفت مي تپد. پدرم حامي هميشگي ام است و 
پابه پاي من عرق مي ريــزد و تلاش مي كند. من اوايل 
علاقه  زيادي به تكواندو نداشــتم و با اصرار پدرم اين 

رشــته را ادامه دادم. خارج از باشگاه و اردو با پدرم در 
ارتباط هستم و اگر قرار باشــد تمرين بيشتري انجام 
بدهم، او برنامه مي دهد. در اردوي تيم ملي و باشگاه 
هم كه باشــم، فيلم تمريناتم را برايش مي فرستم و 

نظرش را مي پرسم.

 پدر چطور راضي ات كرد كه تكواندوكار 
شوي؟

سوم ابتدايي بودم كه تكواندو را كنار گذاشتم و كلاس 
شنا رفتم. 2سال در شنا بودم. آن موقع فكرهاي بچگانه 
داشتم، اما بعد از آن جو خانواده طوري بود كه دوباره 
ســمت تكواندو برگشــتم. پدرم تمرين داشت و من 
يك دفعه دلم خواست برگردم و تكواندو را ادامه بدهم.

 از چه ســالي تكواندو را شروع كرده 
بودي كه 9سالگي كنار گذاشتي؟

از وقتي چشــم باز كردم تمرين تكواندو ديدم. تقريبا 
از 6سالگي تمرين مي كردم؛ البته بيشتر تفريحي. به 
هر حال من دختر استاد بودم و مي خواستم اين را به 

همه بگويم.

 در اين سال ها دختر استاد بودن، چقدر 
به نفعت بوده؟

هم از نظر فني برايم خوب بــود و پدرم خيلي كمك 
مي كرد و هم ايــن فكر كه پدرم مربي اســت، به من 

اعتمادبه نفس مي داد.

 در شــهر جويبار بعــد از مدال طلاي 
جهاني چقدر دختر استاد را تحويل گرفتند؟

سؤال هاي سخت مي پرسيد. نمي دانم چقدر تحويل 
گرفتند. بعد از مسابقات به ســفر رفتم، ولي وقتي به 
شهرمان برگشتم برايم مراسم گرفتند و شوراي شهر و 

شهرداري تجليل كردند و پاداش دادند.

 بعد از مدال طلاي جهاني قرار است چه 
اتفاقي براي زهرا بيفتد؟

قبل از اين مدال، رنك من بــراي المپيك 13۵ بود، 
اما طلاي مســابقات ۴۰ امتياز داشــت و توانستم به 
رنك۴7 المپيك و رنك29 جهاني برسم. اين امتياز 
ســكوي پرتاب خوبي برايم بود. اميدوارم با حمايت 
فدراسيون به تورنمنت هاي ديگري بروم و بتوانم براي 
المپيك امتيازات بيشتري جمع كنم. اگر رنك من به 
زير 3۰برسد، وارد مســابقات گرندپري مي شوم كه 
امتيازات خوبي براي سهميه المپيك دارد. مي خواهم 

با سهميه رنكينگ به پاريس بروم.

 امكانش هست؟
صددرصد هست. مسابقات قهرماني جهان را در پيش 
داريم كه مدال طلاي اين مسابقات 1۴۰امتياز دارد و 

مي تواند ورق را به نفع من برگرداند.

 حضور در المپيك، ســقف آرزوهاي 
شماست؟

من فقط حضور در المپيك را نمي خواهم، من طلاي 
المپيك را مي خواهم و دلم مي خواهد با اين مدال در 

ورزش ايران تاريخ ساز شوم.

  بعد از مدال برنزي كه كيميا عليزاده 
در المپيك ريو گرفت، انتظار اين بود كه رنگ 
مدال در المپيك توكيو بهتر شود. فكر مي  كني 

چرا اين اتفاق نيفتاد؟
بايد قبول كنيم كه المپيك ســطح بالايــي دارد و 
هيچ كس نمي تواند قول مــدال بدهد. از طرف ديگر 
تكواندو، بازي لحظه هاســت. يك لحظه غافل شوي، 
نتيجه را از دست مي دهي. مدال المپيك برنامه ريزي 
بلندمدت مي خواهد. اميدواريم با برنامه ريزي خوب 

بتوانيم به مدال برسيم.

دختراستاد،طلايالمپيكراميخواهد
زهرا شيدايي بعد از طلاي مسابقات جهاني كاپ آزاد عربستان، به فكر تاريخ سازي در تكواندوي زنان ايران است 

جو و محیط 
خانواده ما 

ورزشی است. 
وقتی تو برای 
هدفی تلاش 

می كنی، قلب 
خانواده هم 
برای هدفت 

می تپد. 
پدرم حامی 

همیشگی ام 
است و 

پابه پای من 
عرق می ریزد و 
تلاش می كند. 

من اوایل 
علاقه  زیادی 

به تكواندو 
نداشتم و با 
اصرار پدرم 
این رشته را 
ادامه دادم
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   وزارت بهداشت نیروهای تازه نفس بیشتری جذب كند
در خبرها می خوانیم كه بیمارستان ها و مراكز درمانی كشور با كمبود 
نیرو مواجه هستند. با توجه به تعداد زیاد دانشجویان رشته های پزشكی 
و زیرمجموعه آنكه هر ســال فارغ التحصیل  و وارد بازار كار می شوند 
  سؤال اینجاست كه چرا وزارت بهداشت با كمبود نیرو مواجه است؟ این 
وزارتخانه باید با جذب نیروهای جوان هم اشتغال زایی كند و هم فشار 

كاری را از دوش پرسنل قدیمی بردارد. 
عسگرآبادی از تهران

    درخواست ایجاد دستگاه های شارژ بلیت اتوبوس و مترو
 دستگاه های شارژ كارت های مترو و اتوبوس كه اندازه و حجم آنها به 
اندازه یك تلفن عمومی است از 2 جهت می تواند جایگزین خوبی برای 
دكه های فعلی بلیت فروشی باشــد. اولا اینكه فضای كمی را اشغال 
می كند و این برای پیاده روها و خیابان های ما كه بسیار شلوغ و پرترددند 
مزیتی محسوب می شــود دوما نیاز به متصدی و فروشنده ندارد. این 
جایگزینی مخصوصا در شهرك های پرجمعیتی مثل »خانه اصفهان« 

بسیار ضروری و مفید است.
بلیغیان از شهرك خانه اصفهان 

  محاسبه دلاری قیمت برق توسط مدیرعامل شركت »برق حرارتی«
آقای »محسن طرزطلب« مدیرعامل شركت برق حرارتی گفته اند كه 
هزینه تبدیل انرژی حدود 2تا 2/5سنت یعنی چیزی معادل 700تومان 
است! سؤال من این است كه مگر ما برق را از خارج وارد می كنیم یا مگر 
واحد پول كشور ما دلار است كه ایشــان بهای برق مصرفی را با دلار 
می سنجند؟ وقتی درآمد ما به ریال است طبیعی است كه مخارجمان 

هم باید با ریال محاسبه شود.
محمدرضا از رشت

    نظارت بر خروج ارز از كشور جهت سرمایه گذاری در تركیه
مرتــب در روزنامه ها و فضــای مجازی می خوانیم و می شــنویم كه 
ایرانی های پولدار در تركیه ســرمایه گذاری كردند و یا خانه خریدند. 
به نظر بنده 2 نهاد در این باره كم كاری می كنند اول سازمان دارایی كه 
می بایست در اخذ مالیات متناسب با میزان ارز خارج شده از كشور دقت 
بیشتری داشته باشد و دوم گمرك یا بانك ها كه مانع خروج غیرقانونی 
ثروت نمی شوند. به نظر می رســد این قبیل معاملات كار مردم عادی 
نیست و متعلق به شركت ها و افراد بســیار ثروتمند است كه معمولا 

ثروتشان را از راه درست به دست نیاورده اند.
گلمكانی از تهران 

  آقای رئیس جمهور به بروجرد هم بیایید! 
مدتی است كه رئیس جمهور از استان ها و مناطق مختلف كشور دیدن 
می كند. از ایشان درخواست داریم تا سری هم به بروجرد بزنند. بیكاری 
و فقر در این استان بیداد می كند.كارخانجات تعطیل و یا نیمه تعطیلند 
و 2 سد »گلرود« و »آبسرده « هم مورد استفاده قرار نگرفته اند. راه آهن 
بروجرد- نهاوند- كرمانشاه هم كه نقشــه و طرحش مربوط به حدود 

80سال پیش است هنوز احداث و راه اندازی نشده است.
مستعد از بروجرد

  بندر جاسك، كانال رادیوی داخلی ندارد!
 متأسفانه هیچ یك از كانال های موج »اف ام« و »ای ام« رادیوی داخلی 
كشورمان در بندر جاسك، قابل دریافت و شنیدن نیست. این در حالی 
اســت كه كانال های رادیویی كشورهای همســایه به خوبی دریافت 
می شوند. از مسئولین درخواست داریم تا امكان استفاده از رادیوی كشور 

خودمان را برای مردم این منطقه فراهم كنند. 
زارعی از بندر جاسك

    رانندگان تاكسی های اینترنتی و هزاران مشكل
 من یكی از افرادی هســتم كه با شــركت های اینترنتی »اسنپ« و 
»تپ سی« كار می كنم. متأســفانه ما رانندگان اینترنتی مشكلاتی 
 داریم كه جهت آشــنایی مســئولین و پیگیری آنها چنــد نمونه را 

مثال می زنم. 
1- سهمیه ســوخت ما 4ماه است كه پرداخت نشــده است. درواقع 
آخرین باری كه ما سهمیه خود را دریافت كرده ایم مرداد ماه بوده است. 
2- كمیسیون دریافتی این شركت ها بسیار بالاست و عملا چیزی برای 
راننده باقی نمی ماند و صرفه اقتصادی ندارد. 3- موارد زیادی را شاهد 
بودیم كه جان و مال رانندگان توسط مسافرین زور گیر و شرور مورد 
حمله قرار گرفته  اند. برای جلوگیری از چنین حوادثی، شركت های 
اینترنتی موظفند اطلاعات كاملی از مسافر داشته باشند تا درصورت 
وقوع جرم قابل پیگیری باشند. 4- شهرداری 2 درصد از درآمد ما را 
به عنوان عوارض برمی دارد و هیچ امتیاز و یا تسهیلات ویژه و خاصی 
برای ما درنظر نمی گیرد؛ درحالی كه وجود رانندگان اینترنتی بخش 
بزرگی از مشكل حمل ونقل مسافرین را در سطح شهر به علت كمبود 

تاكسی و اتوبوس حل كرده است. 
امید از تهران

شماره تلفن ارتباطی با خوانندگان...........................

ارسال پیام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

یادداشت

پاسخ مسئولان

  مجازات
پیش از محاكمه 

  اول: فیلمی كــه دوربین مداربســته 
فروشــگاه از لحظه كیف زنی یك زن ضبط 
كرده تنــد و تند در شــبكه های اجتماعی 
دست به دست می شــود. فیلم لحظه ای را 
نشان می دهد كه زنی به عنوان مشتری وارد 
فروشگاه شده و از پشت سر به یكی دیگر از 
مشتریان كه سبدش پر از خرید است نزدیك 
می شود و در یك لحظه كیف پول آن زن را از 
داخل سبد می قاپد. در فیلم چهره زن سارق 
كاملا واضح است و پوشیده نشده و هر كسی 
فیلم را می بیند، كلی فحش و ناسزا نصیب 

زن سارق می كند.
  دوم: هنوز مدت زیادی از افشای راز خانه 
وحشت در تهران و نجات 2دختر فراری كه 
مدت ها در این خانه زندانی بودند نمی گذرد 
كه فیلمی شبكه های اجتماعی را پر می كند. 
فیلمی از همان دو دختر نجات یافته از خانه 
وحشــت با چهره های كاملا باز و مشخص. 
عجیب تر اینكه صدای مردی در فیلم شنیده 
می شود كه اسم و مشــخصات كامل هر دو 
دختر را به زبان مــی آورد و توضیح می دهد 
كه آنها مدت ها در این خانه زندانی  بوده اند و 

مورد تعرض قرار می گرفتند.
  سوم: مرد جوان حــدودا 25تا 30ساله 
به نظر می رسد و فیلمی كه دوربین مداربسته 
سوپرماركت ضبط كرده، او را كنار قفسه های 
خوراكی نشــان می دهد. مرد نگاهی به این 
طرف و آن طرف می اندازد و وقتی مطمئن 
می شود كه صاحب سوپرماركت حواسش 
نیست، یكی، دو تا بسته از لابه لای قفسه ها 
برمی دارد و داخل كاپشنش پنهان می كند. 
فیلم به ســرعت در شــبكه های اجتماعی 
می پیچد و این در حالی است كه چهره مرد 

جوان پوشانده نشده و كاملا واضح است.
  چهارم: برخی از ما عــادت كرده ایم به 
مجازات پیش از محاكمه. می پرسید چطور؟ 
مگر مجازات سرقت دو بسته خوراكی از یك 
مغازه، یا سرقت یك كیف یا فرار یك دختر 
از خانه چقدر است؟ مگر ما حق داریم علاوه 
بر یك متهم كه هنوز جرمش ثابت نشــده، 

خانواده  و بستگان او را هم مجازات كنیم؟
تصور كنید آن مردی كه در حال سرقت دو 
بسته خوراكی از مغازه است و ما درحالی كه 
زیر لب به او فحش می دهیم، فیلم سرقت را 
با چهره كاملا باز و واضح او بازنشر می كنیم، 
زن و فرزند داشته باشد. یا شاید پدر و مادری 
داشته باشــد كه همیشــه نزد همسایه ها 
صورتشان را با سیلی سرخ نگه  داشته اند و 
همه سال های عمرشان را صرف جمع كردن 
آبرویی كرده اند كه حالا ما ظرف چند ثانیه و 

با بازنشر یك فیلم آن را به باد داده ایم.
یك لحظه به این فكر كنیم كه شاید سارقی 
كه فیلم و چهره او را منتشــر كرده ایم اهل 
شهر كوچكی باشد كه حالا با انتشار فیلم، 
پســر كوچكش دیگر جــرأت نمی كند از 
خانه خارج شود؛ چون همه بچه های محل 
فیلم را دیده اند و درحالی كه پدرش را دزد 
صدا می كنند، او را با انگشــت به هم نشان 

می دهند.
تصور كنید زنی كه با هیجان در حال بازنشر 
فیلم سرقت او هســتیم، مادری است كه از 
روی ناچاری یا هر دلیــل دیگر تصمیم به 
ســرقت گرفته و حتی خانواده و فرزندانش 
هم از این ماجــرا بی خبرند. آیــا مجازات 
ســرقت یك كیــف، نابــودی زندگی یك 
خانواده  است. آیا مجازات فرار از خانه، بردن 
آبروی خانواده 2دختر فراری است كه حالا 
نه تنها در محل زندگی شــان بلكه در بین 
فامیل انگشت نما شــده اند و زندگی شان به 

مرز نابودی كشیده شده است؟
گاهی وقت ها باید قبل از انتشار هر خبر، هر 
فیلم و هر عكســی در شبكه های اجتماعی 
كمی تامل كرد. گاهی وقت ها ممكن است 
قیمت چند لایك و چند ویو، یك عمر عذاب 

وجدان و نابودی یك زندگی باشد.

آزادی پيرمردی كه 10سال تحت تعقيب بود
پیرمرد 95ساله كه در پرونده گازگرفتگی مرگبار پسر 

جوان دستگیر شده بود با پرداخت دیه آزاد شد.داخلی
به گزارش همشهری، 10سال پیش گزارش مرگ پسری 
جوان بر اثر گازگرفتگی به پلیس پایتخت اعلام شد. تحقیقات نشان 
می داد كه او از شهرستان برای دیدن بســتگانش و پیدا كردن كار به 
پایتخت سفر كرده و مهمان خانه دایی اش در حوالی یافت آباد بوده است. 
روز حادثه او در خانه دایی اش تنها بود اما در خواب دچار گازگرفتگی 

شد و جانش را از دست داد.
در آن زمان پرونده ای درباره مرگ پسرجوان تشكیل شد و كارشناسان 
با انجام بررسی ها اعلام كردند كه مرگ او به دلیل گازگرفتگی بوده است. 
علت حادثه نقص فنی در لوله كشی آبگرمكن بود و آنطور كه كارشناسان 
می گفتند شركت تاسیساتی كه كارهای لوله كشی ساختمان را به عهده 
گرفته بود به درستی كار را انجام نداده بودند. با انجام بررسی ها مدیر 
شركت كه مردی به نام حسن بود 25درصد در مرگ پسر جوان مقصر 
شناخته شده و دستور بازداشت او صادر شد. اما هیچ نشانی از وی وجود 
نداشت. تحقیقات نشان می داد كه او در سال80 شركت را تاسیس كرده 
اما پس از گذشت مدتی ورشكست شده و شركت را تعطیل كرده بود. 
با این حال قاضی پرونده دستور استعلام از سامانه های مختلف مانند 

ثبت احوال، مخابرات و... را صادر كرد تا شاید ردی از او به دست  آید.
از ســوی دیگر پرونده به دادگاه كیفری استان تهران فرستاده شده و 

مدیر شركت به صورت غیابی محكوم به پرداخت 25درصد از مبلغ دیه 
به خانواده متوفی شد.

4 ماه قبل
با صدور حكم دادگاه، پرونده به شعبه ســوم اجرای احكام دادسرای 
جنایی تهران فرستاده شــد و پیش روی دادیار حسین گودرزی قرار 
گرفت. این در حالی بود كه با گذشت حدود 10سال از ماجرا هنوز ردی 
از مدیرشركت به دست نیامده بود تا اینكه مرداد ماه امسال سیم كارتی 
به نام وی فعال شــد. همین كافی بود تا مأموران 4 ماه قبل مخفیگاه 
جدید متهم را در حوالی یافت آباد شناسایی و او را دستگیر كنند. متهم 
كه حالا پیرمردی 95ساله است دچار آلزایمر و حواس پرتی بود. مرد 
سالخورده حتی خبر نداشت كه 20سال قبل شركت تاسیساتی داشته 
و كارهای فنی و لوله كشی ساختمان ها را انجام می داده است. در این 
شرایط او بازداشت و به زندان تهران بزرگ منتقل شد. مرد سالخورده 
محكوم به پرداخت 25درصد از مبلغ دیه - حدود 120میلیون تومان 

بود- به خانواده متوفی بود و باید آن را پرداخت می كرد كه آزاد شود.
اما با انجام استعلامات صورت گرفته معلوم شد كه وی هیچ دارایی ای 
ندارد. در این شرایط قاضی محمد شهریاری، سرپرست دادسرای جنایی 
تهران دستور داد تا هرچه زودتر یكی از اعضای خانواده پیرمرد شناسایی 
شود و طولی نكشید كه پســر این مرد ســالخورده به اجرای احكام 

دادسرای جنایی تهران احضار شد. او اما ادعا كرد كه پولی برای تامین 
مبلغ دیه ندارد. در گام بعدی برادر ناتنی مرد سالخورده كه ساكن یزد 
بود شناسایی شد و او وقتی در جریان اتفاقی كه برای برادرش افتاده بود 
قرار گرفت پسرش را به تهران فرستاد. سرانجام جلسه صلح و سازش در 
شعبه سوم اجرای احكام دادسرای جنایی تهران تشكیل شد و خانواده 
متوفی راضی شدند با دریافت مبلغ 50میلیون تومان رضایت بدهند. به 
این ترتیب برادرزاده متهم 50میلیون تومان به حساب خانواده متوفی 

واریز كرد و پیرمرد از زندان آزاد شد.

 جواد عزیزی
دبیر گروه حوادث

 احضار منتشر كنندگان
فيلم دختران خانه وحشت به دادسرا

 كارگری كه شرافت را 
به پول ترجیح داد

ایجاد مزاحمت پارك كامیون های پسماند در منطقه یك 
 آقا ی »محمد رضا پارسیان« رئیس روابط عمومی منطقه یك، پیرو 
چاپ پیام مردمی با موضوع ایجاد مزاحمت پارك كامیون های پسماند 
در منطقه یك در ستون با مردم روز1400/08/23 اینطور پاسخ داده 
است: بدین وسیله ضمن تشكر از شهروند گرامی به آگاهی می رساند، 
محل پارك خودروهای مكانیزه و جمع آوری پسماند ناحیه یك منطقه 
یك زیر پل صیاد شیرازی است كه محل اسكان كارگری و سایت برف 
روبی ناحیه 9 است و فقط كارگران خدمات شهری و راننده ها اجازه 
ورود و خروج به این محل را دارند. ضمنا محل پارك خودروها با منازل 
مسكونی، فاصله دارد و تاكنون فرد معتاد و یا سارقی اجازه ورود به این 

محل را نداشته است.

خانواده دختری كه 8 ماه در خانه وحشت و در داخل 
كمد زندانی بود با مراجعه به دادسرای جنایی تهران 
از افرادی كه بدون مجوز قانونی فیلم و مشــخصات 
كامل دخترشان را در فضای مجازی منتشر كرده اند، 

شكایت كردند.
به گزارش همشهری، روز گذشته و در ادامه رسیدگی 
به پرونده خانه وحشــت كه در آن دختــری به قتل 
رسیده و 2دختر فراری كه مدت ها در آنجا زندانی بودند 
نجات یافتند، خانواده دختری كه 8 ماه در كمد زندانی 
بود، پس از حضور در دادسرای جنایی تهران از سعید 
)شكارچی دختران فراری( و افرادی كه با انتشار فیلم 
دخترشــان، آبروی آنها را به بازی گرفته اند، شكایت 
كردند. پدر این دختر به بازپرس جنایی تهران گفت: 
دخترم دچار معلولیت جســمی بود و كمی معلولیت 

ذهنی داشت، با این حال هرچه از ما می خواست برایش 
فراهم می كردیم و مشــكلی در زندگی اش نداشــت. 
آنطور كه شــنیدیم دخترم همه جا گفته كه من او را 

نمی خواستم و شرایط خوبی نداشته اما اینطور نبود.
وی ادامه داد: چند سال قبل همسرم به دلیل بیماری 
سرطان فوت شــد و من تصور می كنم دخترم بعد از 
مرگ مادرش خیلی آسیب دید. حدود یك سال قبل 
دخترم نزد من آمد و گفت می خواهد ســركار برود تا 
سرگرم شود. در یك خیاطی مشــغول به كار شد و از 
8 ماه قبل به طرز ناگهانی غیبش زد. پس از پرس وجو 
متوجه شدیم كه در خیاطی با زنی افغان آشنا شده و 
قصد داشتند به تركیه بروند. حتی دخترم پاسپورتش را 
هم گرفته بود و آنطور كه زن افغان می گفت آخرین بار 
دخترم برای برداشت پول از حسابش از خیاطی خارج 

شرافت را به پول ترجیح می دهم
ناصر بافنده، 51ســال دارد. با اینكه 
در شــهرداری منطقه 4تبریز كار 
می كند اما خودش ساكن شهر سهند 
است و هر روز مسیر بین این شهر تا 
تبریز را به سختی طی می كند. او در 
گفت وگویی با همشــهری جزئیات 
پیدا كردن 10میلیون تومان پول نقد 

در میان زباله ها را بازگو كرد.

چند سال اســت كه در 
شهرداری كار می كنید؟

من از حدود 8ســال قبل در شهرداری 

به عنوان پاكبان مشــغول به كار شدم. 
2فرزند 18و 20ساله دارم و از زندگی ام 

راضی هستم.
درباره ماجرای پیدا كردن 
پول ها صحبت كنید. كیسه پر از پول 

را چطور پیدا كردید؟
چند شــب قبل بود كه مثل همیشه با 
همكارانم سوار بر ماشــین حمل زباله 
مشغول جمع آوری زباله ها در منطقه مان 
بودیم. راننده در نزدیكــی خیابان بهار 
توقف كرد و من مشــغول برداشــتن 
كیســه های زبالــه شــدم. همین كه 
آمدم یك كیسه مشــكی رنگ را بردارم 

متوجه شدم كه گوشــه اش پاره شده 
است. توجهم به داخل كیسه جلب شد 
و وقتی آن را باز كردم دیدم داخلش پر از 
دسته های اسكناس است. اول فكر كردم 
اشتباه می بینم اما داخل كیسه پر از پول 
بود. باورم نمی شد كه بین این همه زباله 

یك كیسه اسكناس پیدا كرده ام.
اولین كاری كه بعد از پیدا 

كردن پول ها انجام دادی چه بود؟
از راننده خواستم چند لحظه صبر كند. 

 جوان شوشتری
قاتل 3عضو خانواده اش شد

پسر جوان در پی اختلاف با اعضای خانواده اش در 
اقدامی هولناك پدر، مادر و برادرش را به قتل رساند 

و 2نفر دیگر را مجروح كرد.
به گزارش همشــهری، این جنایت هولناك صبح 
دیروز در شوشتر اتفاق افتاد و در جریان آن پسری 
23ساله با شلیك گلوله 5عضو خانواده اش را هدف 
قرار داد و باعث جان باختن پدر، مادر و برادرش شد.

حجت الله دهدشــتی، فرماندار شوشتر در توضیح 
این حادثه گفــت: جوانی حدود 23ســاله صبح 
یكشنبه در پی اختلاف با خانواده خود با استفاده 
از سلاح ســرد و گرم با اعضای خانواده درگیر شد 
كه در این نزاع پــدر، مادر و برادر جــوان خود را 
به قتل رســاند. او در این درگیــری 2نفر دیگر از 
اعضای خانواده اش شامل برادر و خواهرش را نیز 

مجروح كرد.
در همین رابطه سرهنگ روح الله بیگدلی، فرمانده 
انتظامی شوشــتر از دســتگیری عامل قتل عام 
خانوادگی خبر داد و گفــت: در همكاری تیم های 
تحقیقاتی فرماندهی انتظامی شوشتر و فرماندهی 
انتظامی اهواز، قاتل كه گریخته بــود در كمتر از 
4ساعت در اهواز دستگیر و سلاح های گرم و سرد 
او هم كشف شــد. به  گفته وی هم اكنون متهم در 
بازداشت به سر می برد و تحقیقات برای روشن شدن 

علت این حادثه ادامه دارد.

پیدا شدن كیسه پر از پول میان زباله ها رفتگر شهرداری را وسوسه نكرد

»من حق مردم را نمی خورم و فقط پول حلال سر ســفره زن و بچه ام می برم.« این شاه بیت 
حرف های پاكبان تبریزی است كه پس از پیدا كردن بسته ای حاوی 10میلیون تومان پول نقد، 

وسوسه نشد و به هیچ چیز دیگر به جز رساندن آن به دست صاحبش فكر نكرد. اما این مرد درستكار 
در چه شرایطی بسته پول ها را پیدا كرد و اسكناس ها چه سرنوشتی پیدا كردند؟

به گزارش همشهری، این پاكبان شهرداری تبریز كه ناصر بافنده نام دارد، چند شب قبل هنگام 
جمع آوری زباله ها، وقتی داشت یك كیسه مشكی رنگ را داخل خودروی حمل زباله می انداخت، 
متوجه شد كه داخل كیسه پر از پول است. پیدا كردن یك كیسه پر از اسكناس در میان انبوهی از 
زباله مثل پیدا كردن گنج بود. او كه مرد دنیادیده ای است اصلا دلش نلرزید. همان موقع از راننده 
خواست تا گوشه ای توقف كند و خودش با گوشی اش با سركارگر منطقه تماس گرفت و ماجرا را 
توضیح داد. او گفت كیسه ای پر از پول پیدا كرده و می خواهد آن را به صاحبش برساند. دقایقی از 
این ماجرا گذشته بود كه این پاكبان شریف بسته پول ها را به محل كارش رساند و آن را به سركارگر 

تحویل داد تا به دست صاحبش برسد.

فورا با ســركارگرمان تماس 
گرفتــم و ماجــرا را برای او 
توضیــح دادم. حتی از این 
ماجرا با راننــده هم حرفی 
نزدم. سركارگر تلفنی از من 
تشــكر كرد و بعد از اینكه 
كارم تمام شد پول ها را برای 

او بردم.
كیســه  داخل 

چقدر پول بود؟
با ســركارگرمان همــه پول ها را 
شــمردیم. مجموع اســكناس ها 
10میلیون تومان بــود كه همه را 

تحویل دادم.
داخل كیسه نام و نشانی 
از صاحب پول ها بود؟ آیا توانستید 

صاحبش را پیدا كنید؟
متأســفانه به جز  پول هــا هیچ  چیز 
دیگــری در كیســه نبود و تــا حالا 
نتوانســته ایم صاحب پول هــا را پیدا 
كنیم. اما من دیگر عذاب وجدان ندارم 
و پول ها را به شهرداری تحویل داده ام و 

دیگر دینی به گردنم نیست.
آن شــب وقتی به خانه 
برگشــتید و ماجرا را برای اعضای 
خانواده تان تعریــف كردید آنها چه 

واكنشی نشان دادند؟
هم همســر و هم فرزندانم گفتند كار 
خوبی كردی كه پول ها را تحویل دادی. 
مطمئنم اگر فرزندانم هم بودند همین 
كار را می كردنــد. چون من آنهــا را با 
كارگری و دستمزد حلال بزرگ كرده ام 
و همیشــه تلاش كردم در زندگی ام راه 
درست را بروم و به آنها هم توصیه كرده ام 

كه درستكار باشند.

آنطور كه متوجه شــدیم 
شما مستأجر هستید. وقتی پول ها را 
دیدید وسوسه نشدید كه همه را برای 

خودتان بردارید؟
بله من و خانواده ام در خانه ای استیجاری 
زندگــی می كنیم. شــرایط مان خیلی 
سخت است اما دلیل نمی شود كه پول 
حرام وارد زندگی مان كنیم. پیدا شدن 
این پول هم من را وسوسه نكرد و همان 
موقع كه دیدم داخل كیســه اسكناس 
است تصمیم گرفتم آن را به صاحبش 
تحویل دهم. من شرافت را به پول ترجیح 
می دهــم و از كاری كه كــرده ام راضی 

هستم.
از روزی كــه پول ها پیدا 
شده تاكنون برای پیدا كردن صاحب 

پول ها چه كاری انجام شده است؟
من همان روز بســته را به ســركارگر 
تحویــل دادم و آنها هم تــلاش زیادی 
برای پیدا كردن صاحــب پول ها انجام 
دادند. اما هنوز صاحبش پیدا نشــده. 
احتمالا صاحب پول هــا خیلی ناراحت 
است. امیدوارم زودتر بسته پول به دست 

صاحبش برسد.
آیا بابت درستكاری تان و 
تحویل دادن پول ها از شما قدردانی 

شده است؟
من وقتی این كار را كردم به تشــكر و 
قدردانــی فكر نمی كــردم. من فقط به 
رضای خدا و حالی كه صاحب پول ها بعد 
از گم شدن بسته داشته فكر می كردم. با 
این حال روز یكشــنبه در شورای شهر 
تبریز از من تقدیر شــد كــه همین جا 
از دســت اندركاران این مراســم تشكر 

می كنم.

شده و دیگر برنگشته است. او همان روز به دام سعید 
)شكارچی دختران فراری( افتاده و با رفتن به خانه او، 
در آنجا زندانی شده بود. حال آنكه ما همه جا را به دنبال 
دخترمان رفتیم تا اینكه احتمال دادیم بی خبر از ما به 

تركیه رفته است.
او گفت: چند روز قبل بود كه تمام بستگان و آشنایانمان 
فیلم دخترمان را برایمان فرستادند و تازه فهمیدیم در 
تمام این مدت دخترمان در آن خانه و در كمد زندانی 
بوده و نمی دانید چه بر من گذشت. در یك سو وضعیت 
دخترم و از ســوی دیگر فیلمی بود كه دست به دست 
می چرخید و آبروی ما را به بــازی گرفته بود. دیگران 
حرف های نامربوط به من می زدند و همه اینها باعث 
شده بود عذاب سختی را تحمل كنم. من از افرادی كه 
بدون مجوز قضایی و قانونی تصویر، مشخصات و صدای 
دخترم را منتشــر كرده و با آبروی من بازی كرده اند، 
شكایت دارم. اینكه بعد از 8 ماه متوجه شوی دخترت 
در تمام این مدت زندانی یك مرد بیمار بوده، به اندازه 
كافی عذاب آور است و من هنوز به صورت حضوری او 
را ملاقات نكرده ام اما عكس او را كه دیدم دچار شوك 
بزرگی شدم. دخترم به شدت تكیده و لاغر شده و آنطور 
كه شنیدم معتاد شده است. تمام این بلاها را سعید بر 
ســر دخترم آورده، دختر من اهل سیگار هم نبود چه 
برسد به مواد مخدر. من از ســعید هم شكایت دارم و 
درخواستم اشد مجازات برای پسری است كه با زندگی 

دختران كم سن وسال چنین بازی كرده است.
با شــكایت این پدر، بازپرس جنایی تهران با توجه به 
اینكه هیچ یك از ضابطین بدون دســتور قضایی حق 
انتشــار تصویر یا صوت افراد پرونده را ندارند، دستور 
احضار متخلفان و منتشركنندگان فیلم را صادر كرده 

و تحقیقات در این باره ادامه دارد.
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در راه فجر

»غريزه« در فجر
پانتــه آ پناهي هــا، 
پرديس پورعابديني 
و ژالــه صامتــي در 
ســينمايي  فيلــم 
»غريزه«، تازه ترين 
اثر سينمايي سياوش 
اسعدي حضور دارند. 

اين فيلم اوايــل بهار 1400كليد خورده اســت و عــاوه بر اين 
بازيگران، امين حيايي هم در فيلم جديد اســعدي حضور دارد. 
»غريزه« روايتي اســت عاشــقانه كه در دهه 40 خورشيدي رخ 
مي دهد. نيما نادري به همراه سياووش اسعدي نگارش فيلمنامه را 
برعهده دارد. »غريزه« چهارمين ساخته سياووش اسعدي است و 
يكي از پرهزينه ترين و پرلوكيشن ترين فيلم هاي بخش خصوصي 
سينماي ايران است كه منجيل، رودبار، لوشان، قزوين، تاكستان 
و محمدشهر كرج ازجمله لوكيشن هاي اصلي فيلم بودند. از نكات 
قابل توجه اين فيلم، ساخت بخش عمده اي از دكورهاي فيلم بوده 

كه در نقاط مختلفي ساخته شده اند.

نقل قول

ملكمحمدی
مدیرگروهفیلموسریالشبكهدوسیما:

اساساقصدیبرایپاسخدادنبه
گمانهزنیهاوشایعاتنداریمامابهدلیل
اهمیتبالاواستراتژیكبودنسریال

»بچهمهندس«وفصلپنجماینسریال،
متذكرمیشوماینمجموعهبرخلاف
صحبتهایمطرحشدهمتوقفنشده

است.

جوادانصافی
بازیگروكارگرداننمایشسنتی:

اولاجرایسالانهجشنوارهنمایشهای
سنتیرابهبهانهنداشتنبودجهدوسالانه
كردند؛بعدازمدتیگفتندشماهمگیپیر
اینكارهستیدپسرقابتبینتانمعنایی

نداردوجایزههاراهمبرداشتند؛پسازمدتی
همگفتندكمكهزینههایتاننصفشده.

جلیلشعبانی
تهیهكننده:

جشنوارهبعداز40سالخیلینتوانسته
پیشرفتخاصیداشتهباشدوحتی

شیوهبرگزاریبعضیازدورههایگذشته
جشنواره،بهمراتببهترازیكیادودورهقبل
بودهاست.امیدوارمدرسبداكرانامسال
آثارجشنواره،فیلمهایخوبیجایبگیرند.

حسن نجاريان تهيه كننده تلويزيون درباره شرايط توليد سريال 
جشن سربرون گفت: » تا دو هفته آينده »جشن سربرون« به 
پايان مي رسد و گروه توليد همچنان در شهرك غزالي مشغول 
ضبط بخش هاي پاياني قصه هستند.« به گزارش همشهری، 
هم اكنون بازيگراني چون داريوش كاردان، ميرطاهر مظلومي، 
فرخ نعمتي، قاســم زارع و جواد قامتي مقابل دوربين »جشن 

ســربرون« ايفاي نقش دارند. همچنين 
بازي لاله اسكندري اخيرا در پروژه كاما 
به پايان رســيد. به احتمال خيلي قوي 
به خاطر نوع كار، اين مجموعه از شــبكه 
يك ســيما به روي آنتن بــرود اما هنوز 

قطعي نشده است. زمان پخش پروژه هم احتمالا ۸0درصد بعد 
از ماه مبارك رمضان 1401 خواهد بود و فكر نمي كنيم تا پايان 

امسال در جدول پخش قرار بگيرد.

چرا جوكر هيث لجر در فيلم »شواليه شب«)كريستوفر نولان، 2008( 
كه نمادي از رعب و وحشت، بدذاتي و بي رحمي بود، به شخصيتي 
محبوب و به يادماندني بدل شــد؟ حضور كوتاه آنتوني هاپكينز در 
نقش دكتر هانيبال لكِترِ آدم خوار در فيلم »سكوت بره ها«)جاناتان 
دمي، 1991( چطور به خلق يكي از ترســناك ترين شخصيت هاي 
منفي تاريخ سينما انجاميد؟ چرا سرهنگ نازي هانس لاندا با بازي 
كريستوفر والتز در فيلم »حرامزاده هاي بي آبرو«)كوئنتين تارانتينو، 
2009( يكي از مخوف ترين شخصيت هاي منفي اي است كه روي پرده 
سينما درخشيده است؟ جالب است كه جوكر، دكتر لكتر و هانس 

لاندا، با همه خباثت و سنگدلي شــان، در حق نقش آفرينان شان 
مهربان و قدرشــناس بودند و براي آنها جايزه اسكار را به ارمغان 
آوردند. اما واقعا چرا شخصيت هاي منفي از چنين جاذبه اي برخوردار 
هستند؟ چرا جفاكاري و شقاوت شــان ما را پس نمي زند و ميان ما 
و آنها فاصله نمي اندازد؟ چرا ســال هاي سال در ذهن و حتي قلب 
ما خانه مي كننــد و از به زبان آوردن اينكه آنها را دوســت داريم، 
خجل نمي شويم؟ گيرايي و مسحوركنندگي اين شخصيت ها از كجا 
مي آيد؟ يكي از دلايل شهرت و محبوبيت شخصيت هاي منفي نوع 
نگاه متفاوت آنها به زندگي و مســائل آن است. آنها از اين قدرت و 
جسارت برخوردارند كه كارها را مطابق ميل شان انجام دهند. براي 
شــخصيت هاي منفي هيچ قانون و عرفي بالاتر از خودشان وجود 
ندارد. آنها آنچه را صلاح بدانند، انجام مي دهند و براي رســيدن 
به خواســت و آرزوي شــان از هيچ بي عدالتي و قساوتي فروگذار 
نمي كنند. آنها تنها وقتي راضي مي شوند كه به مراد دل شان رسيده 

باشــند. اما با وجود جذابيت فراوان شخصيت هاي منفي، سينماي 
ايران با آنها منصفانه تا نكرده اســت. در اغلــب فيلم هاي ايراني، 
شخصيت هاي منفي تك بعدي و سطحي هســتند. بدي مي كنند 
تا قهرمان فيلم دليلي براي مبارزه كردن داشــته باشد. در واقع، 
شخصيت منفي در فيلم ايراني، عموما، مترسكي است كه قهرمان 
را وادار مي كند براي مبارزه با او جربزه به خرج دهد. به اين ترتيب، 
وجود شخصيت منفي از قهرمان مســتقل نيست. آدم بد داستان 
فيلمفارسي طفيلي قهرمان است. اول تا آخر بايد به سزاي اعمالش 
برســد و قهرمان را عزيز و فاتح كند. اين سنتي است برآمده از دل 
فيلمفارسي كه تا امروز نيز دوام داشته و فيلم ها و سريال هاي ايراني 
را از داشتن شخصيت هاي منفي و منفور جذاب محروم كرده است. با 
اين حال، در برخي فيلم هاي ايراني شخصيت هاي منفي اي بوده اند كه 
به لطف بازي خوب بازيگران شان در خاطر ماندني شده اند. در ادامه 

تعدادي از اين نقش ها را از نظر گذرانده ايم.

با توجه به بودجــه مركز هنرهاي نمايشــي و 
مشــكات مالي كه در طول اين سال ها داشته 
است، مدير مركز هنرهاي نمايشي اميدوار است 
كه بودجه امســال بتواند افزايش قابل توجهي 
داشته باشد تا مشــكات مالي تئاتر كشور حل 

شود.
 قادر آشــنا، مدير مركــز هنرهاي نمايشــي 
درباره وضعيت بودجه تئاتــر همچنين با ارائه 
يك پيشــنهاد براي بهتر شــدن وضعيت مالي 
تئاتر كشور به همشــهري مي گويد: »آنچه در 

قانون و بودجه مي آيد به مركز هنرهاي نمايشي 
اختصاص داده نمي شود و بودجه كل در حوزه 
تئاتر ايران در محدوده وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسامي هزينه مي شــود. اميدوارم زماني برسد 
كه دولت بپذيرد بودجه اي كه صرف بخشــي از 
نيروي انساني مي شود را جدا و از تخصيص آن 
صرف نظر كند كه اگر اين كار در ارشاد صورت 
بگيرد، مشكات مالي تئاتر به شكل كامل حل 

مي شود.«
وي درباره اين پيشنهاد توضيح بيشتر مي دهد: 
»رديف بودجه اي وجود دارد كــه به نيروهاي 
وابسته در تئاتر كمك مي شود. اگر اين بودجه 

در دل فصل يك قرار داده شود و بودجه به شكل 
كامل به هنرمندان اختصاص پيدا كند، مطمئن 
هستم كه وضعيت مالي تئاتر كشور بسيار خوب 
خواهد شــد. درباره اين موضوع با وزير اسبق و 
آقاي اسماعيلي، وزير ارشاد صحبت كرده ام كه 
اگر ارشاد بتواند بودجه تئاتر و نيروي انساني را 
جدا كند، به نفع گروه هاي نمايشي كشور خواهد 
بود و اميدوارم روزي اين موضوع به مرحله اجرا 

برسد.«

بودجه تئاتر:  كمتر از 40ميليارد نباشد
به گفته آشنا، سال گذشته )1399( كف بودجه 

تئاتــر 1۸ميليــارد و ســقف بودجه 
24ميليارد تومان بوده كه مركز توانسته 

اين بودجه را به 34ميليارد تومان برســاند. وي 
ادامه مي دهد: »با اين روند تا پايان ســال مالي 
تمام تعهداتي كه داريم را پرداخت كرده ايم. تا به 
امروز براساس دستور وزير ارشاد و دستوراتي كه 
وزير اسبق داده مشكلي نداشتيم، اما اصل ماجرا، 
پايان سال است؛ چراكه هم جشنواره تئاتر فجر را 
داريم و هم تئاتر كودك و نوجوان و در سال جديد 
هم اجراهاي بهاري را خواهيم داشــت و اين در 
حالي است كه شروع مالي خرداد 1401 خواهد 
بود و اگر كمكي صورت بگيرد و ما ذخيره مالي 
داشته باشيم مي توانيم در طول سال به خوبي كار 
كنيم و مقروض نشويم.« آشنا پيش بيني مي كند 
كه با توجه به تورم و افزايــش هزينه ها بودجه 
امسال تئاتر نبايد كمتر از 40ميليارد تومان باشد 

تا بتوان كارها و برنامه هاي روتين توليد 
و اجرا را براي سال آينده داشته باشيم.

غولي به نام ماليات در تئاتر
نكته ديگري كه مدير مركز هنرهاي نمايشــي 
به آن اشاره مي كند، پرداخت مالياتي است كه 
در اصل نبايد توســط انجمن هنرهاي نمايشي 
پرداخت شود. وي در اين باره مي گويد: »انجمن 
هنرهاي نمايشي يك ابربدهي به سازمان ماليات 
داشت. اين رقم صادر شده 27ميليارد تومان بود 
كه با پيگيري هاي چندين ماهه آن را به ۸ميليارد 
تومان رســانديم و با پيگيري توانستيم از عفو 
۸0درصدي ۸ميليارد تومان هم برخوردار شويم. 
اميدوارم مسئله ماليات هم حل شود كه شاهد 
پرداخت هزينه ها نباشــيم و تمركز روي تئاتر، 

توليد و اجرا در كشور باشد.«

5هزارو38ميليارد تومان برای فرهنگ
نگاهي به مهم ترين سرفصل هاي لايحه بودجه فرهنگي سال1401

دهروزپیشدرمحافلفرهنگیعنوانشدكهدستگاههایفرهنگیو
مراكزهنری85درصدبودجهامسالرابرایسالآیندهپیشنهاددهند؛
موضوعیكهبرایمدیرانفرهنگیچالشبرانگیزشدواینكهباتوجه
بهتورموافزایشهزینهتولیددرهنر،ارشادقراراستبرایبودجهچه

برنامهایداشتهباشد؟
حالالایحهبودجهسال۱40۱باسقفكلی۳۶۳۱هزارمیلیاردتوماندر
دولتسیزدهمبستهشدهكهنسبتبهسالجاریحدود۷50هزار

میلیاردتومانافزایشدارد.دراینمیانبودجهوزارتفرهنگوارشاد
اسلامیبرایسال۱40۱درحالیبیشاز5هزارو۳8میلیاردتومانبرآورد

شدهكهازردیفهایتفكیكشدهدستگاههایزیرمجموعهاینوزارتخانه
درلایحهبودجهخبرینیست.

روز10

دودرصدبرایفعالیتهایفرهنگی
درحورهفرهنگوهنرهمافزایشبودجهوجوددارد،اما

برخلافچندسالقبل،فعلاجزئیاتیازبخشهایمختلف
وزارتفرهنگوارشاداسلامیمنتشرنشدهاست.نكتهقابل
توجهلایحهبودجه۱40۱ایناستكهدستگاههایاجراییمجاز
هستندتا2درصدازبودجههزینهایخودرابرایهمافزاییو

ارتقایفعالیتهاوتولیداتفرهنگیازقبیلموضوعاتقرآنی،
نمایشی،مطبوعاتی،رسانهاینوین،نشروكتابوگردشگری
اختصاصدهند.همچنینتأكیدشدهكهآییننامهاجراییاین
بندتوسطوزارتفرهنگوارشاداسلامیتهیهوبهتصویب

هیأتوزیرانبرسد.

درصد2

۳۳۶میلیاردبرایسینمایملی
برایفصلفرهنگوهنراشارهشدهكهعملكردسال۱۳۹۹،
هزارو5۷۷میلیاردتومانبودهكهدرسال۱400،بیشاز

2هزارو845میلیاردتومانمصوبشدهبودوحالابرایسال۱40۱،
بالغبر۳هزارو۷05میلیاردتومانبرآوردشدهاست.

درجدولخلاصهبودجهدستگاههایاصلیبرایحمایتاز
اموررفاهیواجتماعینویسندگان،هنرمندانوروزنامهنگاران
)صندوقهنر(۳2۷میلیاردو۶00میلیونتوماندرنظرگرفته

شدهاست.برایحمایتوگسترشسینمایملیهم
۳۳۶میلیاردو۹08میلیونتومانبرآوردشدهاست.همچنینبرای

حمایتازتوسعههنر2۳۷میلیاردتومانبرآوردشدهاست.

میلیارد336

پيشنهاد جدا شدن بودجه توليد تئاتر از نيروي انساني
فهيمه پناه آذر

روزنامه نگار

داورانحقیقت
جوادرمضاننژاد،لقمان
خالدی،سعیدرشتیان،

نفیسهمرشدزاده،اردزند،
محمدداوودیومحمدرضا
فرزادبهعنوانداورانبخش

مسابقهملیپانزدهمین
جشنوارهسینماحقیقت

معرفیشدند.

چرا شخصيت هاي منفي سينمايي جذابند؟

بدهاي ماندگار

جال پيشوائيان كه روز شــنبه خبر درگذشتش در 
91سالگي منتشر شد، در سال هاي جواني اش، با آن 
موهاي پرَكاغي، ســبيل پر و مشكي، سگرمه هاي 
درهم رفته و نگاه خشن و بامهابتش، يكي از شمايل هاي 
اصلي »آدم بدَه« در سينماي ايران بود. پيشوائيان در 
سال1340 با فيلم »يك قدم تا مرگ« ساخته ساموئل 
خاچيكيان وارد سينما 
شــد؛ آن هــم خيلي 
اتفاقي. جــال پيش 
از ورود به ســينما در 
رشــته هاي ورزشي اي 
نظير بوكس و كشــتي 
فعاليــت مي كــرد و 
رســتوران و 2باشگاه 
بيليارد داشت. او ضمنا 
سرپرســتي يك تيم 
فوتبــال را هم برعهده 
داشت و از قضا روزي كه اعضاي تيم را به محل برگزاري 
يك مســابقه مي برده، مدير توليد فيلم »يك قدم تا 

مرگ« جلويش را مي گيرد و از او مي خواهد كادياك 
شيك و روبه راهش را براي فيلمبرداري در اختيار آنها 
بگذارد. همين جاســت كه جال پايش به سينما باز 
مي شــود و رفاقتي با خاچيكيان به هم مي زند و بعد 
نقش هاي بعدي از راه مي رســند و همزمان مديريت 
توليد فيلم هم انجام مي دهد. اما نقشي كه نام جال را 
در ايفاي نقش هاي منفي سر زبان ها انداخت، منصور 
آق منگلِ فيلم »قيصر« )مســعود كيميايي، 134۸( 
بود. البته گويا قرار بوده در ابتدا داوود رشــيدي اين 
نقش را بازي كند كه به پيشــنهاد يكی از بازيگران، 
اين نقش به پيشــوائيان مي رســد. در كنار بازي در 
نقش هاي منفي در فيلمفارســي ها، پيشــوائيان در 
تعدادي از فيلم هاي موج نو سينماي ايران همچون 
»طوقي« )علي حاتمي، 1349(، »خداحافظ رفيق« 
)امير نادري، 1350( و »صبــح روز چهارم« )كامران 
شيردل، 1351( هم ايفاي نقش كرد. او بعد از انقاب 
در فيلم هاي كيميايي و كارگردانان ديگر هم ظاهر شد 
اما نه فيلم ها و نه شخصيت هايي كه بازي كرد، قوت آثار 

سال هاي دورش را نداشتند.

جلال پيشوائيان 
در نقش منصور

فتحعلي اويسي كه 13مهر امسال فوت كرد، يكي از شخصيت 
منفي هــاي درجه يك ســينماي ايــران بــود. او در »ناخدا 
خورشيد«)1365( ســاخته ناصر تقوايي در نقش سرهنگ با 
استادي  تمام نقش يك تبعيدي را بازي كرد كه براي فرار از محل 
تبعيدش نقشه اي بي نقص مي ريزد و با سنگدلي تمام هر كسي 
را كه سر راهش قرار دارد از ميان برمي دارد و در آخر، خودش هم 
كشته مي شود. اويسي در فيلم »بانو«ي داريوش مهرجويي يك 
شخصيت منفي بامزه و رِند را تصوير كرد و در »سربِ« مسعود 
كيميايي در قالب يك شخصيت منفي كاما كاسيك ظاهر شد.

فتحعلي اويسي در 
نقش سرهنگ 

»قرمز«)1377( ساخته فريدون جيراني فيلمي دوران ساز بود. 
ناصر ملك مردي عاشق پيشه و بددل است كه به همسرش، 
هستي مشــرقي با بازي هديه تهراني، شــك دارد و مدام او 
را آزار مي دهــد. فروتن كه براي اين فيلــم موفق به دريافت 
سيمرغ بلورين بهترين بازيگر نقش اول مرد از هفدهمين دوره 
جشنواره فيلم فجر شد، موفق شده ويژگي هاي شخصيت هاي 
مبتا به اختالات پرانوئيدي را به تصوير بكشد و هم ضعف 
شخصيت ناصر را نشــان دهد و هم تمايل توقف ناپذير او به 

سلطه جويي را.

محمدرضا فروتن 
در نقش ناصر ملك

بازيگراني كه در فيلم »سگ كشي«)1379( بهرام بيضايي نقش 
طلبكاران ناصر معاصر را بازي كرده اند، از بهترين شخصيت هاي 
منفي ســينماي ايران هســتند. همگي حريص، بي اخاق، 
زن ســتيز، دروغ گو، رذل و البته به يادماندني. حتي بازيگري 
همچون فردوس كاوياني كه با نقش هاي رئوف و دوست داشتني 
به ياد آورده مي شــود در اين فيلم در نقشي منفي ظاهر شده 
است. مجيد مظفري، داريوش ارجمند، حبيب دهقان نسب، 
احمد نجفي، بهزاد فراهاني، حسن پورشيرازي و كاظم افرندنيا 

بهترين شخصيت منفي خود را در اين فيلم بازي كرده اند.

طلبکاران فيلم 
»سگ كشی« 

»متري شيش ونيم«)سعيد روستايي، 1397( داستان تقابل 
ناصر خاكزاد، فروشنده بزرگ شيشه و پليسي به نام صمد است 
كه در تعقيب اوست. محمدزاده در نقش خاكزاد بازي بيروني اي 
كه بيشتر متكي به عصبانيت هاي انفجاري است، از خود ارائه 
داده و نقش آفريني اش مورد توجه برخي منتقدان و عده زيادي 
از سينماروها قرار گرفت. صحنه معروفي كه ناصر خاكزاد در 
سالن ماقات زندان از عشقش به دختري مي گويد كه او را لو 
داده، تا مدت ها در فضاي مجازي دست به دست مي شد و به يكي 

از صحنه هاي آشناي سينماي ايران بدل شده است.

نويد محمدزاده در 
نقش ناصر خاكزاد 

دو هفته تا پايان »جشن سربرون«
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  تحـركات نظـامي رژيم 
صهيونيستي

درحالي كه تمام بازيگــران خاورميانه 
پس از سال ها تنش و بحران  هاي نظامي، 
اكنون به دنبال همراهي با روند توافق هاي 
منطقــه اي و شــراكت هاي اقتصادي 
هســتند، رژيم صهيونيستي همچنان 
مشــغول تهديد و ارعاب كشورهاي 
عربي است. در اين ميان غزه و جنوب 
ســوريه مطابق معمول در صدر ليست 
تهديدهاي نظامي اسرائيل قرار دارند. 
سخنگوي ســتاد كل نيروهاي نظامي 
رژيم صهيونيستي روز گذشته با برگزاري 
نشستي خبري از احتمال درگيري نظامي 
با گروه هاي مقاومت در نوار غزه خبر داد. 
او گفت: جنگ با غــزه، دير يا زود آغاز 
خواهد شــد. به گفته زمير، اين جنگ 
برخلاف گذشته محدود به عمليات هاي 
هوايي نبوده و نقش نيروي زميني ارتش 
اسرائيل در آن برجسته است. از سوي 
ديگر رژيم صهيونيســتي طي يك ماه 
گذشته دست كم 3بار، اهدافي در نقاط 
مختلف سوريه، ازجمله حمص، لاذقيه 
و جنوب دمشق را مورد حمله موشكي 
قرار داده است. شبكه الجزيره افزايش 
تنش هاي نظامي از سوي اسرائيل عليه 
غزه و ســوريه را با برگزاري مذاكرات 
هسته اي وين و همچنين گشايش هاي 
عربي در روابط با دولت سوريه مرتبط 

دانسته است.

كيوسك

 تحولات سال هاي گذشته 
رژيــم گزارش داده  نشــان 

صهيونيســتي هرگونــه 
مذاكرات صلح و يا فرايند كاهش تنش در 
سطح خاورميانه را تهديدي براي امنيت 
خود مي داند. عبدالباري عطوان، تحليلگر 
مشهور فلســطيني و ســردبير روزنامه 
رأي اليوم در اين بــاره مي گويد: »حيات 
اســرائيل در گرو بحران هــاي مزمن و 
مداخله قدرت هــاي خارجــي در امور 
منطقه است.« بر اين اساس روشن است 
كــه تل آويــو نســبت بــه مــوج تازه 
گفت وگوهــاي سياســي و منطقه اي، 
ازجمله مذاكرات هسته اي ايران احساس 
خطر مي كند. شايد نخستين نشانه اين 
واقعيت، سفر شــهريور ماه نفتالي بنت، 
نخست وزير جديد رژيم صهيونيستي به 
واشنگتن و ملاقات او با جو بايدن بود. به 
گزارش روزنامه نيويورك تايمز، بنت در 
اين سفر نســبت به پيامدهاي مذاكره با 
ايران و احيای توافق هسته اي هشدار داده 
و گزينه هاي پيشنهادي ديگري را پيش 
روي رئيس جمهور آمريكا قرار داده است. 
اگرچــه ســفر بنت، بــه گــواه منابع و 
رســانه هاي متعدد موفقيت آميز نبود و 
درنهايــت مذاكرات هســته اي با اصرار 
آمريكا از سر گرفته شــد، اما تلاش هاي 
تل آويو براي ايجاد تنش همچنان ادامه 

دارد.

ميهمان ناخوانده امارات
ظهــر روز گذشــته رســانه هاي رژيم 
صهيونيســتي خبر دادنــد نفتالي بنت 
تا ســاعاتي ديگــر در ســفري از پيش 
اعلام نشده وارد امارات خواهد شد. دفتر 
نخست وزيري اين رژيم نيز در بيانيه اي 
با تأييد ايــن خبر اعلام كــرد: جزئيات 
اين سفر به دلايل امنيتي با تأخير اعلام 
شده است. پيگيري توافق هاي سياسي- 
اقتصادي- امنيتي پس از عادي ســازي  
روابط دوجانبه و همچنين رايزني بر سر 
تحولات منطقه اي، 2محور اصلي ســفر 
نفتالي بنت و ملاقات او با محمد بن زايد، 
وليعهد ابوظبي عنوان شــده است. اين 
نخستين ســفر عالي ترين مقام اجرايي 
رژيم صهيونيســتي به امارات به حساب 
مي آيــد. پيش از اين بنياميــن نتانياهو 

تلاش داشت در جريان مبارزات انتخاباتي 
سال2020، سفري كوتاه به امارات داشته 
باشد. اما مخالفت اردن با عبور هواپيماي 
نخست وزير وقت اسرائيل از حريم هوايي 
اين كشور و همچنين عدم همراهي دولت 
بايدن با نتانياهو، مانع از اجراي آن سفر 

شد.
اگرچه مقامــات طرفين اصــرار دارند 
توافق هــاي اقتصادي ميان اســرائيل و 
امارات را مهم ترين دســتاورد اين سفر 
نشــان دهند، اما بــه نوشــته روزنامه 
هاآرتــص، ايــران اصلي تريــن پرونده 
مورد رايزني بنت و بن زايد اســت. اين 
روزنامه مي نويســد: تل آويو نســبت به 
سفر اخير شيخ طحنون بن زايد، مشاور 
امنيتي و برادر وليعهد ابوظبي به تهران 
احســاس نگرانــي  مي كند. براســاس 
ديدگاه اين رژيم، نبايد تا پيش از اعمال 
محدوديت هاي جديد بر برنامه  هسته اي 
ايران هيچ گونــه تعامــل بين المللي يا 

منطقه اي با تهران برقرار شود. 
شبكه13 تلويزيون اسرائيل نيز با اشاره 
به اين موضوع گزارش داد: نشــانه هاي 
موجود حاكي از آن اســت كــه امارات 
همزمان با مذاكرات وين، آمادگي خود 
را بــراي ايجاد گشــايش هاي جديد در 
مبادلات مالي با ايران اعلام كرده است. 
در مقابل، هيأت اســرائيلي به رياســت 

نفتالــي بنــت در جريان ســفر خود به 
ابوظبي تلاش مي كند رهبــران امارات 
را براي توقف هرگونه تعامــل با ايران تا 
پيش از روشن شدن نتايج كامل مذاكرات 

هسته اي قانع كند.
تمام اينها در حالي است كه انور قرقاش، 
مشــاور ســابق دولت امــارات در امور 
سياســت خارجي و يكي از پرنفوذترين 
ديپلمات هاي اين كشــور روز جمعه در 
مصاحبه اي معنادار با نشــريه انگليسي 
نشــنال گفت: اعمال تحريم هاي بيشتر 
عليه ايران را گزينــه اي مفيد نمي دانيم 
و اميدواريــم مذاكــرات ويــن نتايجي 
موفقيت آميــز داشــته باشــد. قرقاش 
همچنين با تأكيد بر راه حل ديپلماتيك 
براي حل پرونده هســته اي گفته است 
مذاكــرات وين بــا اجــراي مذاكرات 
منطقه اي ميان كشــورهاي خاورميانه 
تكميل خواهد شد. روزنامه العربي الجديد 
با اشاره به اين اظهارات مي نويسد: روشن 
است كه ابوظبي چرخشــي اساسي در 
سياست هاي خود نسبت به ايران اعمال 
كرده اســت؛ امــري كه به طــور جدي 

رژيم صهيونيستي را نگران مي كند.

خط و نشان از واشنگتن براي وين
سفر ناگهاني بنت به امارات، تنها تحرك 
قابل توجه اسرائيلي ها براي تأثير گذاري 

منفي بر رونــد مذاكــرات بين المللي و 
منطقه اي ايران نبوده است. پيش از اين 
بني  گانتز، وزير دفاع رژيم صهيونيستي 
نيز در جريان سفر به واشنگتن، از تشديد 
فشــار بر ايران و حتي اســتفاده گزينه 
نظامي ســخن گفته بــود. او در ملاقات 
با لويد آســتين، همتاي آمريكايي خود 
تأكيد كرد: اگر ايــران در مذاكرات وين 
حاضر به عقب نشيني هاي ضروري نشود، 
ما آماده ايــم همراه با متحــدان خود از 
گزينه نظامي عليه برنامه هســته اي اين 

كشور استفاده كنيم.
البتــه جو ســازي  ها و تنش  آفريني هاي 
اسرائيل درخصوص مذاكرات وين محدود 
به اينها نمانده اســت. روزنامه هاآرتص 
يك روز پس از بازگشت گانتز به تل آويو 
در گزارشي مدعي شــد وزير دفاع رژيم 
صهيونيســتي نه تنهــا در رايزني هاي 
واشنگتن، پيشــنهادهاي نظامي براي 
مقابله با ايران مطرح كــرده، بلكه حتي 
جدول زماني حمله به تاسيسات هسته اي 
اين كشور را نيز آماده كرده است. گانتز 
روز گذشــته بــدون تأييد يــا تكذيب 
محتواي اين گــزارش گفت: از نيروهاي 
نظامي اسرائيل خواســته ام براي مقابله 
با تهديدهاي ايــران در حالت آماده باش 

قرار بگيرند. 
روزنامه الاخبار در اين باره مي نويســد: 

تشــديد تهديدها و رفتارهاي تهاجمي 
اسرائيل نشان از پيشرفت مذاكرات وين 
و احتمال دستيابي طرفين به توافق هاي 
اوليه دارد. از ســوي ديگر نبايد فراموش 
كرد دولت بنت به دليل فشارهاي داخلي 
از سوي حاميان نتانياهو تلاش مي كند با 
اتخاذ مواضع تند در قبال پرونده ايران، 
خــود را حامــي منافع راســت افراطي 

اسرائيل به نمايش بگذارد.
اما آيا واقعا دست اســرائيل براي اقدام 
نظامي عليــه ايران باز اســت؟ روزنامه 
العربــي الجديد در اين باره مي نويســد: 
تل آويــو به خوبي مي دانــد كليد حمله 
نظامي عليه ايران در دســتان اين رژيم 
نيست و بدون پشتيباني آمريكا، هيچ گونه 
اقدام نظامــي گســترده اي عليه تهران 
صورت نخواهد گرفت. اين در حالي است 
كه دولــت بايدن نيز با عقب نشــيني از 
استراتژي »فشار حداكثري« ترامپ اعلام 
كرده اولويت آنها در پرونده هســته اي 
ايران، مذاكــره و راه حــل ديپلماتيك 
است. بر اين اســاس مي توان گفت تمام 
جو سازي  هاي اخير مقامات و رسانه هاي 
رژيم صهيونيســتي، تنها بخشي از يك 
عمليات رواني بــه اميــد امتيازگيري 
بيشــتر در مذاكرات ويــن و البته مهار 
كمپين راست افراطي اسرائيل به رهبري 

بنيامين نتانياهو است. 

 همزمان با پيشرفت مذاكرات بين المللي و منطقه اي ايران،  سران رژيم صهيونيستي با سفر به آمريكا و امارات، 
به دنبال بحران سازي براي تهران هستند

تقلاي تل آويو عليه تهران جهان نما

تظاهرات عليه واكسن در دو سوي جهان
ده ها هزار نفر در اتريش و استراليا به خيابان آمده و عليه 

سختگيري هاي جديد كرونايي، اعتراض كرده اند

ترس از گونه جديد كرونــا، دولت ها و مردم را در سراســر دنيا 
هراسان كرده و بســياري خود را براي شرايط ســخت تر آماده 
مي كنند، اما همه مردم چنين حســی ندارند؛ مخالفان واكسن، 
 همچنان بــا صلابــت در اروپا و اســتراليا عليه شــرايط جديد 
موضع گيری می كنند و ده ها هزار نفر از آنها به نشانه اعتراض به 

سختگيري هاي جديد، به خيابان ها آمده اند.
به گزارش الجزيره، در وين جايي كــه به صورتي غيرمنتظره به 
قطب مخالفان واكسن در اروپا تبديل شده، ده ها هزار نفر با حضور 
در خيابان ها، اعلام قوانين ســختگيرانه جديد توسط دولت را به 
چالش كشيده اند. پليس گفته اســت كه بيش از 44هزار نفر در 
اعتراض به تزريق اجباري واكسن و قوانين به شدت محدودكننده 

براي كساني كه واكسن نزده اند در خيابان ها تظاهرات كرده اند.
در استراليا هم مخالفان واكسيناسيون، سنت دوران كروناي خود 
را زنده نگه  داشته و در مخالفت با وضع قوانين سختگيرانه جديد، 
در ملبورن و سيدني دست به اعتراض زده اند. پليس تخمين زده 
كه فقط در ملبورن، 4هزار نفر در اين تظاهرات شركت كرده اند. 
دولت در واكنش به موج جديد انتشار ويروس كرونا در اين كشور، 
قوانين ســختگيرانه جديدی را وضع كرده كه براساس آن، تنها 
كساني حق دسترسي به محيط هاي عمومي و كاري را دارند كه 

هر 2دوز واكسن خود را زده باشند.

در اتريش، شرايط براي كساني كه واكسن نزده اند حتي وخيم تر 
است؛ آنها براساس قوانين جديد، بايد در خانه بمانند. اتريش يكي 
از نخستين كشورهاي اروپايي بود كه به موج اخير كرونا در اين 
قاره واكنش نشــان داد و قرنطينه را دوباره جاري كرد. برخي از 
سختگيري هايي كه از يك ماه گذشــته اعمال شده بود، از شنبه 
براي كســاني كه واكسن زده اند لغو شــد اما كساني كه واكسن 

نزده اند، همچنان بايد در خانه بمانند.
اعتراض هاي اينچنينی در وين، ماه هاســت كه در جريان است و 
بسياري قدرت گرفتن راست هاي افراطي در اين كشور را عامل 
تبديل شــدن اين شــهر به قطب اعتراض هاي مخالفان واكسن 
مي دانند. به گزارش فرانس 24، در تظاهرات وين، هربرت كيكل، 
رهبر راستگراي حزب آزاد اتريش، براي مردم سخنراني كرد و به 
دولت به خاطر واكنش سختگيرانه اش به كرونا شديدا حمله كرد. 
او گفت كه مردم نمي دانند كه دولت به آنها لطمه وارد كرده و وعده 
داد كه تظاهرات همچنان 

ادامه داشته باشد.
بــا وجــود ايــن، اتريش 
ســختگيرانه تر از ديگــر 
كشــورهاي اروپايي عمل 
كرده و از  ماه فوريه )حدود 
2 ماه و نيم ديگــر(، تمام 
افــراد بالاي 14ســال كه 
در اين كشور اقامت دارند، 
بايد واكســن بزنند. دولت 
گفته است: »اجبار به زدن 
واكســن به معناي اعمال 
زور نيست، اما كساني كه 
از زدن واكسن خودداري 
كننــد، بايــد در مرحله 
اول600 يورو و در مرحله 
دوم 3هــزار و 600يــورو 

جريمه بپردازند.«
يكي از معترضــان درباره 
حضــورش در خيابان به 
الجزيره گفته اســت: »نه 
به فاشيســم واكسني. من 
نه نئونــازي هســتم و نه 
اوباش. من بــراي آزادي و 
حق خود در برابر واكســن 

مي جنگم.«
اتريش كه 8.9ميليون نفر 
جمعيت دارد، 1.2ميليون 
مورد ابتلا به كرونا گزارش 
كرده و 13هزار نفر هم بر 

اثر ابتلا به بيماري كوويد-19جان شان را از دست داده اند.
در اســتراليا به زودي قوانين ســختگيرانه فعلي، كمي آسان تر 
خواهد شد اما فقط براي كساني كه واكسن زده اند. در شهرهاي 
بزرگ، اجبار به ماسك زدن در محيط هاي باز لغو خواهد شد. در 
سيدني، جايي كه مخالفان واكسن به خيابان آمده بودند، يكي از 
مواردي كه مورد اعتراض قرار گرفت، شروع واكسيناسيون براي 
كودكان است. علاوه بر آن، كاركنان بخش درمان و آموزش هم 

بايد به صورت اجباري واكسن بزنند.
تظاهرات در شهرهاي استراليا،  عموما صلح آميز بوده و به جز يك 
مورد، كسي بازداشت نشده است. پليس گفته است كه زنی به يك 
افسر پليس حمله كرده و به همين خاطر بازداشت كرده است. قرار 
است او به  زودي در دادگاه حاضر شود. در اتريش اما كمي خشونت 
بيشتر بود و پليس چند نفر را بازداشت كرد. معترضان در اين شهر 
همچنين به خبرنگاراني كه براي پوشش تظاهرات آمده بودند، با 
برف و يخ حمله كردند و به گفته يك پليس،  خبرنگاری به خاطر 

حمله معترضان آسيب ديده است.
تظاهرات در اتريش، علاوه بر وين در شهرهاي ديگري هم برگزار 
شده است؛ در منطقه كلاگن فورت حدود 2هزار و 500نفر دست 
به اعتراض زده اند و تجمع كوچكي در حد 150نفر هم در لينتس 

روي داده است.

روزنامه نيويورك تايمز ]آمريكا[

روزنامه بوستون گلوب]آمريكا[

بحران مهاجران در مرزهاي آمريكا

تغييرات آب و هوايي و زندگي مردم

نيويورك تايمز نوشته كه نيروهاي مرزباني 
و پليس در آمريكا مجبورنــد براي مهار 
سيل هجوم مهاجران به سمت اين كشور 
از ابزارهاي جديد از جمله پهپادها استفاده 
كنند. تگزاس اصلي ترين نقطه براي ورود 
مهاجران است و مقابله با مهاجران زندگي 
مردم را  تحت الشــعاع قرار داده است. در 
نزديكي خط مرزي، بســياري از آنها در 

خانه هاي خود مسلح مي خوابند.

خليج ميــن در درياي آتلانتيــك، مكان 
مناسبي براي زندگي خرچنگ هاست اما  با 
توجه به گرم شدن زمين و مناطق اقيانوسي، 
خطر كاهش زاد و ولد ايــن خرچنگ ها را 
تهديد مي كند. از آنجاكه زندگي بسياری، در 
سواحل مين به صيد اين خرچنگ ها متكی 
اســت، كاهش تعداد آنها، تاثيــر زيادي بر 

زندگي مردم اين منطقه داشته است.

سايه ســياه اســتعمار الجزاير از 
سوي فرانســه و جنگ استقلال 
الجزايري هــا با گذشــت حدود 
6دهه، همچنان بر روابط دو طرف ســنگيني مي كند. دولت فرانسه 
به ويژه پس از به قدرت رســيدن امانوئل مكرون در سال 2017 در 
راستاي بهبود روابط ميان دو كشور گام هاي كوچك اما قابل توجهی 
برداشته است. به رسميت شناختن ارتكاب به جنايت جنگي توسط 
نيروهاي فرانسوي و انتشار اســناد محرمانه مرتبط با جنگ الجزاير 

ازجمله اين اقدامات است.
روابط دو كشــور طي دهه هاي گذشــته، همواره پر تنش بوده تا 
جايي كه گاهي يك سخنراني يا اظهارنظر رسمي، به راحتي باعث 
ايجاد اختلاف ميان دو طرف  شــده و تلاش ها براي تنش زدايي را 
بي اثر  كرده اســت. براي مثال، اظهارنظر چند ماه گذشته مكرون 
درخصوص نظامــي بودن حكومــت الجزاير پس از اســتقلال از 
فرانسه، باعث شد تا اين كشور ســفير خود را از پاريس فرا خوانده 
و حريم هوايي خود را به روي هواپيماهاي نظامي فرانســه ببندد. 
رئيس جمهــور الجزاير همچنين در واكنش به ســخنان مكرون، 
نشســت مهمي را كه قرار بود در پاريس درباره ليبي برگزار شود 
بايكوت كرد. اكنون وزارت فرهنگ فرانسه در راستاي تداوم روند 
كاهش تنش ميان دو كشــور، اعلام كرده؛ حقايق نبرد الجزاير را 
منتشر خواهد كرد. براين اساس دولت فرانسه قصد دارد به زودي 
محرمانه ترين اسناد مرتبط با جنگ استقلال الجزاير را در دسترس 
عموم قرار دهد. به اين ترتيب، يكي از تاريك ترين فصل هاي تاريخ 
قرن بيستم فرانسه، 15ســال زودتر از زمان مقرر، در معرض ديد 

همگان قرار خواهد گرفت.

احياي يك دلخوري قديمي
الجزاير به مدت 132ســال مستعمره فرانســه بود تا اينكه در سال 
1962توانست استقلال خود را به دست آورد. بين سال هاي 1954و 
1962 دولت فرانسه عليه جنبش استقلال خواهي الجزاير، جنگي به 
راه انداخت كه صدها هزار كشته بر جای گذاشت. روابط دو كشور در 
طول سال هاي بعد از استقلال، فراز و نشــيب هاي فراواني را تجربه 
كرده اما دلخوري قديمي ميان دو كشور هرگز به طور كامل برطرف 

نشده است.
موضوع جنگ فرانســه و الجزاير، طي ماه هاي اخير و در پي انتشار 
گزارش دولتي، به قلب مباحث سياسي فرانسه بازگشت. اين گزارش 
به درخواســت دولت فرانسه، توســط تاريخدان و استاد دانشگاهي 
به نام »بنجامين اســتورا« درباره نقش فرانســه در جنگ استقلال 
الجزاير تدوين و منتشر شد. او از دولت فرانسه و الجزاير خواسته بود 
كميســيوني براي پايان دادن به تنش هاي تاريخي ميان دو كشور 
تشكيل شــود. دولت فرانسه پس از انتشــار اين گزارش اعلام كرد؛ 

براســاس يافته ها، اقداماتي نمادين انجام خواهــد داد، اما همزمان 
احتمال هر نوع عذرخواهي رســمي به خاطر اقدامات استعمارگرانه 
فرانسه را رد كرد. گروه هاي راســت افراطي فرانسه، همين رويكرد 
محافظه كارانه دولت مكرون را هم تحمل نكردند و به اين روند شديدا 

اعتراض كردند.
گزارش اســتورا و توصيه هاي او براي بهبود روابط بــا الجزاير، با 
اعتراض گروه هــاي مختلف و حتي نهادهاي دولتــي الجزاير هم 
مواجه شده است. يكي از انجمن هايي كه سربازان بازمانده از جنگ 

اســتقلال الجزاير را نمايندگي مي كند، در 
واكنش به اين گزارش اعلام كرد؛ »كشــور 
ما مورد هجوم ارتش فرانســه قرار گرفت و 
قرباني جنايت هاي فراواني شــد كه در اين 
گزارش به هيچ يك از آنها اشــاره اي نشده 
و تنها موضوعــي كه اهميــت دارد چيزي 
اســت كه دولت فرانســه هرگز آن را انجام 
نخواهــد داد: عذرخواهــي به خاطر دوران 
اشغال كشــورمان.« به نظر نمي آيد چنين 
عذرخواهي اي در كوتاه مدت محقق شــود 
و همين موضوع اســت كه سايه اين جنگ 

را همچنان بر سر فرانسه نگه داشته است.

جنگ استقلال الجزاير
فرانسه در ســال 1954عليه جنبش اســتقلال در مستعمره خود 
جنگي برپا كرد كه در پي آن، صد ها هــزار الجزايري جان خود را از 
دست دادند. علاوه بر كشتار، تعداد زيادي از اعضا و طرفداران جبهه 
ملي آزاديبخش الجزاير مورد شكنجه سيســتماتيك قرار گرفتند 
و بدون برگزاري دادگاه اعدام شــدند. اين جنــگ، همزمان موجب 
بروز ناآرامي هايي در فرانســه شــد و حتي كودتاي نافرجامی عليه 
رئيس جمهور وقت، شارل دوگل انجام گرفت. جنگ و ناآرامي ها در 

پي استقلال الجزاير فرو نشست.
اين جنگ يكــي از خونين ترين جنگ ها در 
تاريخ استعمارســتيزي جهان بوده اســت. 
700هزار الجزايــري در اين درگيري ها جان 
خود را از دســت دادند. دولت الجزاير اما رقم 
حقيقي تلفات اين جنــگ را يك ميليون نفر 
مي داند. 25هزار نفر از نيروهاي ارتش فرانسه 
نيز در اين نبرد جان خود را از دســت دادند. 
فرانسه و آزاديخواهان الجزايري، دائما آتش 
جنگ را با اقدامات متقابل خود شــعله ورتر 
مي كردند. جبهه ملي آزاديبخش الجزاير در 
اين نبرد به فعاليت هاي خــود دامن مي زد و 

ارتش فرانسه براي سركوب اين جنبش، به شكنجه سيستماتيك و 
كشتار روی آورده بود و مقابله  به مثل در برابر هريك از اين اقدامات، 
جنگ را شدت مي بخشيد. اين نبرد زماني پايان يافت كه شارل دوگل، 
رئيس جمهور وقت فرانسه و اميد اول تندروهاي فرانسوي، نخستين 
قدم براي آغاز مذاكرات صلح و پايان اســتعمار فرانسه را برداشت. 
به گفته بنجامين اســتورا، امروز درحدود 7ميليون نفر از شهروندان 
فرانسه با گذشــته مرتبط با الجزاير اين كشــور در ارتباط هستند و 
هريك دلخوري ها و روايت هاي متفاوت خود را از دولت  فرانســه يا 

الجزاير در دل دارند.

شرمساري تاريخي فرانسه
پس از جنگ،  فرانســه براي چندين دهه در مورد جنايت هايي كه 
در الجزاير رخ داده بودند ســكوت كرد. مقامات فرانســوي تا سال 
1999آنچه در الجزاير رخ داده بود را حتي به نام جنگ خطاب قرار 
نمي دادند. اين جنگ براي ســال هاي متوالي جنگي بدون نام بود. 
اما اين فراموشــي تاريخي به لطف پژوهش هاي متعددي كه درباره 
جنايات پليس و ارتش فرانســه در الجزاير انجام شد، در اوايل سال 
2000 پايان يافت و به  تدريج به يك »شرمســاري تاريخي« تبديل 
شد. فرانســه از ســال 2000به بعد صحبت درباره جنگ الجزاير را 
به شكلي بي ســابقه آغاز كرد و حتي سياســتمداران جريان اصلي 
سياست كشور هم براي مشاركت در آن مشتاق بودند. ژاك شيراك، 
رئيس جمهور ســابق فرانسه به گذشته اي اشــاره كرد كه »نه قابل 
فراموشي اســت و نه قابل انكار«. فرانسوا اولاند، رئيس جمهور ديگر 
فرانســه هم در ســال 2012اعتراف كرد كه الجزايري ها در جريان 

سركوب هاي خونين كشته شده اند.
امانوئل مكرون، به عنوان نخســتين رئيس جمهور فرانســه كه در 
نسل پس از پايان جنگ استعماري متولد شده، به نظر بيش از ديگر 
همتايان خود به دنبال ترميم روابط دو كشور است. او در فعاليت هاي 
انتخاباتي اش در اقدامي بي سابقه به فجايعي كه در جنگ الجزاير رخ 
داد اشاره كرد و  استعمارگري را جنايت هايی عليه بشريت توصيف 
كرد و گفت: فرانسه يك عذرخواهي به الجزاير بدهكار است. او پس از 
به قدرت رسيدن تحت فشار احزاب راستگرا و افراطي فرانسه اعلام 

كرد كه از سخنانش برداشت اشتباه شده است.
مكرون در ابتداي ســال جاري ميلادي اعلام كرد؛ دولت فرانســه 
حاضر به عذرخواهي به خاطر كشتار صدها هزار الجزايري نيست اما 
انجام چندين اقدام نمادين را در برنامه خود دارد. مكرون در مراسم 
بزرگداشت قربانيان جنگ الجزاير شركت كرد؛ مراسمي كه در پاييز 
سال جاري برگزار شد و حضور مكرون در آن به نخستين حضور يكي 
از روساي جمهور فرانسه در مراسمي مرتبط با جنگ الجزاير تبديل 
شد. او در اين مراســم كشــتار معترضان الجزايري به دست پليس 
فرانسه را »غيرقابل توجيه« خواند؛ اقدامي كه نشان از تلاش دولت 
مكرون براي التيام زخم هاي به جامانده از جنگ دارد. مكرون در بهار 
ســال جاري هم در اقدام تاريخي ديگر ربايش، شكنجه و قتل »علي 
بومنجل« يكي از رهبران اســتقلال الجزاير را به رسميت شناخت و 
دولت وقت فرانسه را مسئول آن اعلام كرد. طي6 دهه پيش از اين، 
دولت فرانسه همواره علت مرگ بومنجل را خودكشي اعلام كرده بود. 

700.000نفر
در  الجزايــری  700هــزار 
جنــگ فرانســه عليــه گروه هــای 
استقلال طلب در الجزاير جان خود 
را از دست دادند. دولت الجزاير اما 
رقــم حقيقــی تلفــات اين جنــگ را 
يك ميليون نفــر می دانــد. 25هزار 
نيروی فرانســوی هــم در اين جنگ 

كشته شدند.

سميرا مصطفي نژاد
روزنامه نگار

   كوتاه از كرونا 
  مقامــات در منطقه نيو 
ســاوث ولز اســتراليا، از 
بستري شــدن نخستين 
بيمار مبتلا بــه اوميكرون 

خبر داده اند.
  انگليس اعلام كرده كه 
نخستين مبتلايان به گونه 
اوميكرون در اين كشــور، 
بستري  بيمارســتان  در 
شــده اند.  دانشــمندان 
هشدار داده اند درصورتي 
محدوديت هــاي  كــه 
بيشتري اعمال نشود، اين 
كشور در ماه ژانويه شاهد 
اوج گيري بســيار شديد 
مبتلايــان به گونه جديد 

كرونا خواهد بود.
  آلمان اعلام كرده است كه 
واكسيناسيون را به صورت 
محدود براي كادر درمان در 
اين كشور اجباري خواهد 
كرد. بر اين اساس كارمندان 
خانه هــاي ســالمندان و 
كلينيك هاي درماني بايد 
تا ميانه بهار يا كارت واكسن 
ارائه كرده و يا ثابت كنند كه 
يك بار بيمار شده و بهبود 

پيدا كرده اند.
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تلاش فرانسه براي رهايي از يك شرمساري تاريخي
با وجود تلاش هاي دولت فرانسه براي التيام زخم هاي به جا مانده از جنگ الجزاير، روابط دو كشور همچنان پرتنش است

سياوش فلاح پور
روزنامه نگار
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همين چند روز پيش بود  كه تونل مشا يا همان تونل فاطمه عباسی
امامزاده هاشم جاده هراز برای مردم دردسرهايی درست 
كرد و تعداد زيادی از ماشــين هايی كه از اين تونل عبور 
می كردند پنچر و مجبور به تعويض لاستيك خودروشان 
 شدند. ماجرا   از اين قرار بود كه چاله بزرگی در اين تونل 
ايجاد شده و به خاطر ميلگردهايی كه در اين چاله وجود 
داشت، خودروها با عبور از آن پنچر شدند و صف طويلی 
برای پنچرگيری خــارج از تونل ايجاد شــد. اين اتفاق 
نمونه ای از هزاران اتفاقی اســت كه روزانه در جاده های 
كشور می افتد و حتی باعث تصادفات مرگبار می شود. با 
اينكه نوك پيكان انتقادات هميشه به سوی رانندگان است 

و مسئولان همواره عوامل انسانی و بی احتياطی رانندگان 
را موجب حوادث جاده ای می دانند، اما واقعيت اين است 
كه به جز عوامل انســانی، آسفالت های ناسالم، پيچ های 
خطرنــاك، عرض كــم جاده هــا و شــانه های خاكی 
غيراستاندارد نيز از مهم ترين مشكلات راه های كشور است 
كه موجب حــوادث مختلف می شــود. مديركل ايمنی 
ترافيك و ايمنی حريم ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای نيز در همين زمينه گفته اســت كه جاده های 
كشور در شأن مردم نيست و عنوان كرده كه: »نمی گويم 
جاده های كشور همه خوب هستند يا مشكلی ندارند. چرا 
كه مشكلات مالی سبب شده تا كيفيتی كه مطلوب  ما و 
در شأن مردم ايران است، نباشد. اين ايراد در جاده های 

كشــور به دلايلی مانند قيمت بالای قيــر وجود دارد و 
نمی توانيم همه اينها را نگهــداری كنيم.« حالا كه اين 
مســئول ســازمان راهداری، آب پاكی را روی دستمان 
ريخته است و می دانيم كه قرار نيســت به اين زودی ها 
مشكلات جاده ای رفع شود و چاله ها و خرابی های آسفالت 
به قوت خود باقی است، بهتر است خودمان مشكلاتی راكه 
مربوط به عوامل انسانی است  يادآوری كنيم تا اندكی از بار 
حوادث جاده ای كاســته شــود. به ويژه حالا كه سفرها 
به خاطر فروكش كردن كرونا بيشتر شده، رعايت كردن 
قوانين راهنمايی و رانندگی مانند بستن زنجير چرخ در 
جاده های برفی، رعايت ســرعت مطمئنه، هوشياری در 

هنگام رانندگی و... می تواند نجات دهنده باشد.

راهتورانمیخواند
هزار تومان

افزایش قیمت روزبه روز 
كالاها به یكی از غصه های 
مردم در شب یلدای امسال 
تبدیل شده و این در حالی 
است كه درآمد آنها ثابت 
مانده و افزایشی نداشته 
است. به طور میانگین 

هزینه سبد خرید آجیل و 
شكلات یك خانواده ۴ نفره 

از میزان ۲۵۰هزار تومان 
سال گذشته، به حدود 

۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار تومان طی 
سال جاری رسیده است.

400

درصد
قیمت انواع هندوانه 

۵تا 6هزار تومان برای هر 
كیلوگرم درنظر گرفته شده 
و قیمت انار از 1۰تا 18هزار 
تومان است. همچنین 
قیمت آجیل شب یلدا 

نسبت به سال گذشته بین 
۳۰ تا ۴۰درصد گران شده 

است.

40

هزار تومان
قیمت شیرینی برای 
 واحدهای درجه یك 

 شیرینی  تر هر كیلو 78هزار 
تومان، شیرینی زبان 

پاپیونی و دانماركی هر كیلو 
6۵هزار تومان و كیك یزدی 

هر كیلو ۴9هزار تومان 
است.
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ســال 2018ميلادی بود كه مقامات 
امارات اعلام كردند طی برنامه ای قصد 
دارند نخسيتن دولت و حكومت بدون 
كاغذ جهان شوند. برای بسياری اين خبر 
بســيار ايده آل گرايانه و دور از دسترس 
بود تا اينكه ديروز مقامات اين كشــور 
سرانجام اعلام كردند كه دولت امارات 
كه اين طرح را ابتدا فقط در دوبی آغاز 
كــرده بود به هــدف حــذف كاغذ در 
اين كشور هم رسيده اســت؛ بنابراين 
بسياری از رسانه های جهان، امارات را 
به عنوان نخستين كشور بدون كاغذ در 
مكاتبات اداری و ... معرفی كردند. اگرچه 
اســتفاده از كاغذ در موارد استثنايی و 
مكاتبات خاصی در متن اين خبر خوش، 
مستتر اســت اما به صورت رسمی اين 
طرح با موفقيت در حال انجام است. به 
گزارش اكسپات مديا، اين طرح شامل 
1800سرويس مجازی است كه حذف 
كاغذ برای مكاتبــات اداری و دولتی را 
ممكن می كند. پيرو اجرای اين طرح از 
پلتفرم »Dubia Pulse«كه دربرگيرنده 
تمام داده های اين كشور در توسعه پايدار 
است نيز رونمايی می شــود. اقدامات 
اخير در جهت حركت به سوی استقرار 
دولت الكترونيــك در دوبی خواهد بود 
كه براســاس آن دوبی به توسعه پايدار 
و هوشمند خواهد رســيد. ابتكار دوبی 
هوشمند   يك برنامه 4 ساله است كه بر 
سرمايه گذاری روی تكنولوژی متمركز 
است. بر اين اساس گام بعدی در توسعه 

پايدار و هوشمند دوبی است.

 پايان کاغذبازی 
در امارات

فصل برداشت محصول گل کلم در شهر بوگورای بنگلادش/ عكس: زوماپرس اول آخر

عدد خبر

رقص رنج در پیاده رو!
پاييز بــود. انتهــای ياس و 
ياسمن در خاموشان. ابتدای 
خش خش برگ ها در فراموشان. پسرك جوان كتاب های 
كهنه را بيخ ديوار در پياده روی تنبل خيابان وليعصر چيده 
بود و به چنارهای خسته می نگريست. انگار در تنهايی اش 
شــهری جا مانده بود كه غمگين ترين غزل ها را زير لب 

نجوا می كرد.
شاعر بود. ليسانس داشت. بهار را قصيده كرده بود و روی  
ماه باران را در ميان واژگان شعری سپيد بوسيده بود، اما 
انگار نمی دانست خزان چه فصل بی رحمی است و رقص 
برگ های زرد در پياده روی خيابان وليعصر چگونه خبر از 
تغيير فصل می دهد. تعبير هايكوی جانســوزی كه هرگز 

سروده نخواهد شد.
از حوالی ظهر تا دم عصر فقط يك رمان 2جلدی فروخته 
بود. راستی راستی »خانه ادريسی ها«ی غزاله عليزاده را اگر 
با چند اسكناس كهنه تاخت نمی زد، غمباد می گرفت. آواز 
باران و غزل های مترنم برای هميشه از بايگانی ذهنش پاك 
می شد. ای لعنت به چرك كف دست كه من بايد عشق هايم 
را - همين كتاب ها- در پياده رو حراج و به جای چهره ام، 
رنج را برای عابران كاغذپيچ كنم. اين را هم خودش گفت!

بلنــدای خيالش به كوتاهــی غزل هايش بــود؛ انگار كه 
نمی خواست شــب هنگام بدون دوا و دارو به خانه برگردد 
و مادری كه همچون آفتاب لب بوم دچار آلزايمر شــده را 
با شــورانگيزترين مرض دنيا تنها بگــذارد. مادری كه نه 
جوانمرگی دختر 18ساله اش را به خاطر می آورد و نه جسم 

له شده برادرش زير چرخ های نيسان آبی را.
با همه دلدادگی اش به كتاب ها گريز و گزيری از فروش آنها 
نداشت. وقتی سال بلوای عباس معروفی را داشت دستم 
می داد تا جيب خالی اش مثلا كمی پر شود، نيم نگاهی به 
جلد كتاب انداخت و يك جمله گفت: من روزی روزگاری 
بی اعتنا به همهمه فصل ها سطرهای رمانتيك اين  رمان را 

قورت می دادم، اما حالا... راستی دل خوش سيری چند؟
غروب بــود. كلاغ ها لابه لای چنارهای بلنــد دنيا را روی 
سرشان گرفته بودند و پســرك جوان مستاصل و خسته 
به گونه ای  كتاب ها را جمع می كرد و ســيگارش را آتش 

می زد كه انگار مردی خود را از  ماه دار زده است!

دغدغه

امید مافی

حافظ

ای که انگشت نمايی به کرم در همه شهر

وه که در کار غريبان عجبت اهماليست

نیمی از جمعیت اچ آی وی در 9كشور
چندی پيش كمپين »من هم آزمايش 
اچ آی وی می دهــم« بــه راه افتــاد و 
حالا رئيس اداره كنتــرل ايدز وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــكی 
از انجــام بيــش از 100هزار تســت 
تشــخيص ايدز طی اين كمپين خبر 
می دهد. نتايج به دســت آمده تا تاريخ 
11 آذرماه ســال جاری نشان می دهد 
كه در مجموع از ابتدای شروع كمپين، 
تعداد 100هزار و 221تست تشخيص 
اچ آی وی در هــزار و 141 مركز انجام 

شده اســت و از 310مورد مثبت اوليه 
تعداد 114 مورد جهت تأييد تشخيص 
به مراكز مشاوره بيماری های رفتاری 
ارجاع شــده اند. به گفته كارشناسان 
تست اچ آی وی   رايگان انجام می شود و 
شهروندان می توانند با مراجعه به مراكز 
مشاوره و دريافت مشــاوره از خدمات 
لازم برای تســت رايگان اچ آی وی هم 
بهره مند شوند؛ مشاوره و خدماتی كه 
رعايت محرمانه بودن، از اصول كاری 

مراكز ارائه دهنده آن به شمار می آيد.

يافته های جديد بين المللی هم نشان 
می دهد نيمــی از جمعيــت مبتلا به 
اچ آی وی فقــط در 9كشــور جهان و 
باقی آنها در 180كشــور ديگر زندگی 
می كنند. به گزارش استاتيســتا، اين 
كشــور ها به ترتيب ميزان ابتلا شامل 
آفريقای جنوبی، موزامبيك، نيجريه، 
زامبيا، هند، تانزانيا، روســيه، برزيل و 

اوگاندا هستند.
در ســطح جهان اما خبر خــوب اين 
است كه ميزان ابتلا به اين ويروس در 

سال های گذشــته رو به كاهش است. 
برای نمونه از سال 2000ميلادی كه 
شــمار مبتلايان جديد به 2ميليون و 
900هزار نفر رســيده بود اين ميزان 
در سال پيش ميلادی به يك ميليون و 
500هزار نفر رسيد. براساس يافته های 
UNAIDS برنامه مشــترك سازمان 
ملل  متحــد، در زمينه ايــدز هر چه 
اطلاع رسانی درباره اين بيماری بيشتر 
باشــد احتمال ابتلای به آن كاســته 

می شود.

نویسندگان باشگاه

مزه نان عوض شده است

ما می ترسيم و ما را می ترســانند از باورهايی كه 
سال ها در ما و سبك زندگی ما ريشه ناخودآگاهی 
دارد يا ترديد می كنيم و مردد می شــويم كه آيا 
هنوز اين باورها كار می كنند يا قديمی شده اند؟!  می گويد اگر ازدواج كنم، 
آنچه رشته ام، پنبه می شود؛ پس اندازم، زمانم، برنامه هايم، زيست فردی ام، 
مسير پيشرفتم، همه و همه دستخوش تغيير می شــوند. من وقت ندارم، 
اصلا سال هاست توســعه فردی ام )دانش، ورزش و...(، ا وقات فراغتم )سفر، 
خوشــگذرانی و...( و تنهايی هايم را زندگی كرده ام. با اهدافم تعارض منافع 
دارد؟ حتما با اين دسته افكار و گفتار و دلبستگی های فردی در فضای سنتی 
و نوگرای جامعه، خصوصا جوانان آشنا هستيد؛ آنانكه كه نگاهشان به زندگی 
بعضا يا ترجيحا مادی و دستاوردی است. ترس از نداشتن و نرسيدن به آينده 
يا سرمايه  و ثروت يا احتمال ورشكستگی های مالی و عاطفی بعد از ازدواج، 
مهم ترين دليل برای ازدواج نكردن شان است. يكی از علل اصلی كاهش آمار 
ازدواج در ايران همين ترس غيرمعمول و غيرواقعی است.  با احترام به پول و 
ثروت و عدم انكار اينكه ما بهره مان را هم از )لذات و نعم حلال( دنيا فراموش 
نمی كنيم و نكرده ايم،  اساســا زندگی هايی كه صرفا با اتكا به ثروت شروع 
شده اند نسبت  به زندگی هايی كه با اتكا به باورهای الهی و حتی ثروت اندك 

شروع شده اند از ثبات و دوام كمتری برخوردار بوده اند.
 می خواهم نتيجه بگيرم؛ آن كسی كه فكر می كند چون پول دارد می تواند 
زندگی را بچرخاند، عجيب در اشتباه است و برعكس، فردی كه محور شروع 
زيست 2نفره را همدلی گذاشته است، در انتخابش هم با كسی برُ می خورد 
كه اينگونه است و با مراقبت از اين ويژگی محترم، زيست دوتايی شان با همه 

كاستی های به ظاهر مادی باز پر از جوشش است  و پويايی و زيبايی.
البته معتقدم »فقر« )طبق برخی مطالعات( يكی از شــاخص های افزايش 
طلاق است، ولی اصل حرف من اين است كه آنچه امروز به دست فراموشی 
سپرده شده، نفس ازدواج برای رشد و تربيت مان است؛ نه  ويترين دارندگی  و 
برازندگی. باور كنيم هيچ كس با ازدواج دچار ورشكستگی عاطفی، شخصيتی 
يا معنوی نمی شود، بلكه فقط ارزش ها و داشته هايش تغيير می كند. لطفا اصل 
را فدای فرع زندگی نكنيد و فكر ورشكستگی های احتمالی بعد از ازدواج را از 
سرتان دور بريزيد. به قول يكی از آشنايان كه می گفت: اگر من می خواستم 
صبر كنم تا خانه ای بخرم و بعد ازدواج كنم تا همين الان هم نمی توانستم 
ازدواج كنم!   ريشه اين تغيير و تضعيف در باورهای اصيلی كه زندگی های 
پايدار، قابل افتخار و قابل روايت دهه های 30و 40و 50را در دهه 90بی اعتبار 
كرده است، چيست؟ دين آدم ها تغيير كرده؟ اخلاق آدم ها تضعيف شده؟ 
انسان تحقير شده؟ قرآن تحريف شده؟ دين، دم دستی شده؟ شكرگزاری 
صرفا برای ايجاد ثروت شــده نه بندگی؟ نمی دانم!  ولی اين را می دانم كه 

تا به حال كسی با ازدواج ورشكسته نشد؛ شما هم بهش فكر كنيد.
به قول آقای قزوه:

من فكر می كنم مزه نان عوض شده ست
آواز كوچه، لحن خيابان عوض شده ست

محمد برمايی/ كارشناس خانواده

دوشنبه

آخر مصور

خوش خبر

کتاب دوازده صندلی 
آنها در هتل آپارتمان »سوربون« اقامت  كردنــد. آســتاپ تمــام كاركنــان ایلیا ایلف و یوگنی پتروف
انگشت شمار هتل را كلافه كرد. او ابتدا اتاق های 7 روبلی را ديد، اما از 
مبلمان آنها خوشــش نيامد. اثاثيه اتاق های 5روبلی بيشتر به دلش 
نشســت، ولی فرش ها مندرس بودند و مشــامش را می آزردند. در 

اتاق های 3روبلی همه چيز بر وفق مراد بود؛ البته به جز تابلوها.
آستاپ گفت: »من اصلا نمی توانم با منظره زير يك سقف باشم.«

ناچار شدند در اتاقی به قيمت يك روبل و80كوپك اقامت كنند. آنجا 
نه منظره ای بود و نه فرشی. اثاثيه هم بسيار سختگيرانه انتخاب شده 

بود؛ 2تخت و يك پاتختی.
آستاپ با رضايت گفت: »به سبك عصر حجر. توی تشك ها كه خبری 

از جانوران ماقبل تاريخ نيست، هان؟«

بوك مارك

گرينويچ

مرگ عباس كيارستمی، چند صورت پنهان و نيمه پنهان 
در فرهنگ عمومی ما را آشكار كرد. آن درگذشت غريب، از 
سويی مطالعه بر سر پيگيری پرونده های خطای پزشكی را 
تا سطح مطالبه ای عمومی بركشيد و از سوی ديگر، شمايل 
يكی از منحط ترين خلق و خــو های ما در عرصه رويكرد 
انتقادی را پيش روی نهاد؛ مخالفان سرسخت كيارستمی 
يكباره در صف ستايشــگران او قرار گرفتند. همان ها كه 
همواره مقابل كيارستمی و ســينمايش می ايستادند و 
بر همه ســتايش های جهانی از او مهــر ابطال می زدند، 
به ناگهان جمله های ستايش آميز سينماگران بزرگ جهان 
خطاب به كيارستمی را به اشتراك گذاشتند و در ترسيم 
سيمای كيارستمی به همان ســتايش نامه های جهانی 
ارجاع  دادند كه پيش از آن، به هيچ شــان گرفته بودند. 
مرگ اجتناب پذير و شوكه كننده آقای كارگردان، فضايی 
عاطفی را شــكل داده بود تا دست مخالفان سرسخت او، 
ذيل ستايش های غيرمنتظره ای كه صورت می دادند، رو 
شود. آنها آشــكارا، نمايندگان نوظهور فرهنگ پرقدمت 
مرده پرســتی بودند و بار عاطفی مرگی دردناك، باعث 

شده بود حسابی گذشته خودشان را فراموش كنند و به 
ورطه تناقضی بزرگ بغلتند. كيارستمی، نخستين پيكر 
بی جانی نبود كه سبب ساز آشكارشدن اين روحيه كريه 
شده بود، اما كمتر كسی را می توان چون او پيدا كرد كه 
مرگش تا اين حد اين روحيه منتقدان را عيان كرده باشد. 
به هر حال، كيفيــت كار او به گونه ای بــود كه يا طرفدار 
سرسخت داشــت يا مخالف سرسخت. اســتقرار همين 
دوگانه باعث شد، آن چرخش ناگهانی پس از مرگش، بيش 

از گزينه های مشابه ديگر، توی ذوق بزند.
اين مقدمه را عرض كردم تا برســم بــه روزهای پس از 
مرگ نيما يوشيج. او نيز، همچون كيارستمی، مخالفان 
و موافقان سرسختی داشت؛ از همين رو بيش از آنكه در 
زمان حياتش با رويكردی اساســا انتقادی نسبت به خود 
و فعاليت هايش روبه رو باشــد يا با تحسين روبه رو بود يا 
با استهزا و تخريب. يكی از ثابت قدم ترين منتقدان نيما، 
تندر كيا بود؛ شاعری راديكال كه ازقضا تفاوتش با ديگر 
مخالفان نيما، به همين راديكاليســمش مربوط می شد. 
ديگر مخالفان نيما اغلب از اردوگاه سنت گرايی به او حمله 
می بردند و اساس نوآوری در اسلوب قديم را برنمی تافتند، 
دليل مخالفت تندركيا با نيما اما دقيقا عكس اين بود؛ او 

از طرفی نوآوری نيما را نابســنده تلقی می كرد و انتظار 
انقلابی بزرگ تر را می كشيد و از طرف ديگر، نيما را متهم 
به ســرقت ايده های خود از مفاد بيانيه هــای دنباله دار 
»شاهين« می كرد. نيما كه در دی ماه 1338درگذشت، 
مطبوعات چندان توجهی به ماجرا نكردند؛ چند خبری از 
درگذشت و چند گزارش از زندگی و زمانه او منتشر شد 
تا اينكه در فروردين ماه 1339، مجله »انديشه و هنر«، در 
شماره نهم از دوره سوم خود، ويژه نامه ای برای نيما ترتيب 
داد. يكی از نويســنده های ويژه نامه، همين شمس الدين 
تندر كيا بود. او مقاله ای نوشــت با عنوان »مرحوم نيما 
يوشيج چه كاره بود؟« و در آن، همان اتهام های سابق را 
مبنی بر سرقت ايده هايش به دست نيما مطرح كرد. علاوه 
بر آن كيفيت برخی شعرهای نيما را از رهگذر وزن، فرم، 
ســوژه، قوه ادای مقصود و... بررسی كرد. تندر كيا ـ فارغ 
از هرگونه قضاوت در رابطه بــا جايگاهش و بدون نظر به 
حقانيتش در تقدم نوآوری يا غيراز آن ـ آن روز، از چنبره 
فرهنگ منحط مرده پرستی و عاطفی كردنِ مقوله انتقاد 
گريخت و آن مقاله را نه تنها در تاريخ نقد شــعر معاصر، 
بلكه در تبار نــگاه انتقادی و تاريخ فرهنــگ عمومی ما 

جاودانه كرد.

اين روايت امروز به چه درد ما می خورد؟
اينكه حق با نيما بود يا تندر کيا، جدلی جداگانه است. اينكه انتقاد کيا به نيما و شعرش تا چه ميزان بر مبنای نظری و علمی استوار است هم بحثی ديگر می طلبد. 
آنچه در اين روايت به چشم می آيد، همين حفظ رويكرد انتقادی و صيانت از اصالت نقد است که حتی بار عاطفی مرگ نيز نتواند دستگاه آن را از مدار خارج 
کند.  البته نگذريم از جسارت گردانندگان پيشروی مجله »انديشه و هنر« که وسط ويژه نامه درگذشت نيما ـ خلاف قاعده های چنين ويژه نامه هايی که اغلب 

از بابت يادبود و ستايش منتشر می شوند ـ چنين متنی را منتشر کردند.

گریز نقد از عاطفه  مرگ
چهره به چهره

طرفين برخورد: تندر کيا ـ نيما يوشيج
نوع برخورد: انتقاد و اتهام

تاريخ برخورد: فروردين 1339
محل برخورد: تهران، مجله »انديشه و هنر«

صابر محمدی

نابودی جنگل ها / طراح: لاله ضيايی

منبع:  UNAIDS برنامه مشترك سازمان ملل متحد در زمینه ایدز

   آفریقای جنوبی 1۵.۳درصد
   موزامبیك 6.۵درصد

   نیجریه ۵.7درصد
   زامبیا ۴.6درصد
   هند ۴.6درصد

   تانزانیا ۴.۵درصد
   روسیه ۴ درصد

   برزیل ۳.۲درصد
   اوگاندا ۲.۵درصد

 مبتلایان جدید
 سال2000میلادی : 2900000
سال 2020میلادی: 1500000

48.9
درصد

باقی
  مبتلایان جهان
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